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COMISSIONS DEL CONSELL MUNICIPAL

Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi A mbient

Acta de la sessió celebrada el dia 3 d’octubre de
2005 i aprovada el dia 8 de novembre de 2005

A la sala President Lluís Companys de la Casa de
la Ciutat, el 3 d’octubre de 2005, s’hi reuneix la Co-
missió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Am-
bient, sota la presidència de la Ima. Sra. Imma Mayol
i Beltran. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.:
Francesc Narváez i Pazos, Marina Subirats i Martori,
Xavier Florensa i Cantons, Joan Puigdollers i Fargas,
Eduard García i Plans, Alberto Villagrasa, assistits pel
secretari general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i
Pallarès, que certifica.

També hi són presents els Srs.: Antonio Romero,
gerent de l’Agència local d’Energia i Albert Vilalta i
Cambra, enginyer director de Programació i Qualitat
del Serveis Urbans.

Excusen la seva absència la Ima. Sra. i els Ims.
Srs.: Xavier Casas i Masjoan, Magda Oranich i Sola-
gran, i Xavier Basso i Roviralta.

S’obre la sessió a les dotze hores.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
La Sra. Mayol pregunta si hi ha algun comentari

respecte a l’acta de la sessió anterior.
El Sr. Villagrasa diu que, referint-se a la pàgina 12,

en resposta a la proposició que varen presentar so-
bre el tema de les platges de Barcelona, la Sra. Pre-
sidenta demanava paciència al ciutadà per adequar
les platges per a un bon ús, i que ell va respondre
que al ciutadà no se li podia demanar paciència, sinó
que calia actuar com a administració. Puntualitza que
aquesta referència no surt a l’acta, motiu pel qual
sol·licita que es faci constar.

La Sra. Mayol demana al secretari que s’introdueixi
aquest comentari i s’aprova l’acta.

S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. Sector de Serveis Urbans i Medi Ambient

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte per a la realització de
connexions per actes cívics a la via pública, per als

exercicis 2005-2006, i per un import d’1.265.000
euros.

2. Sector de Serveis Urbans i Medi Ambient

De la gerent municipal, de data 13 de setembre de
2005, que aprova els plecs i convoca concurs per ad-
judicar el contracte de coordinació de la seguretat i
salut de les contractes de conservació i noves ins-
tal·lacions d’enllumenat públic i de túnels urbans de la
ciutat de Barcelona, d’escales mecàniques i ascen-
sors situats a la via pública, per als exercicis 2005-
2007, i per un import de 258.234 euros.

3. Sector de Serveis Urbans i Medi Ambient

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Sundis, SA el contracte de
realització, producció, col·locació i retirada d’ele-
ments publicitaris per a la campanya del Pla de man-
teniment integral dels espais públics, per als exercicis
2005-2007, i per un import de 167.040 euros.

4. Sector de Serveis Urbans i Medi Ambient

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que adjudica a la societat UTE: Túnels BCN
(Rubatec-Acisa) el contracte de conservació i ajuda a
l’explotació de les instal·lacions dels túnels i sistema
de control multitúnel sobre Gibabit, de la xarxa viària
de Barcelona, per als exercicis 2005-2007, i per un
import de 2.285.442,77 euros.

b) Mesures de govern
c) Informes

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

1. Desestimar l’al·legació única formulada, en fase
d’exposició pública, pel Grup Municipal del Partit Po-
pular de Catalunya d’acord amb l’informe que figura a
l’expedient de 12 de setembre de 2005. Aprovar defi-
nitivament la nova Normativa sobre les instal·lacions
d’enllumenat nadalenc a les vies públiques de Barce-
lona; i publicar-la en el Butlletí Oficial de la Província.

La Sra. Mayol diu que només s’ha presentat una
única al·legació a la Normativa sobre les instal·la-
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cions d’enllumenat nadalenc, formulada pel Grup mu-
nicipal del PP.

El Sr. Villagrasa manifesta que el seu Grup vol in-
tentar marcar una simple pauta de com han de ser
els guarniments de nadal, i mantenir un criteri mínim;
no com altres anys en què no se’n feia cap referèn-
cia. Els sap greu que l’equip de govern no hagi reco-
llit l’al·legació.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CIU i amb el posicionament
contrari del PP.

2. Desestimar l’al·legació única formulada, en fase
d’exposició pública, pel Grup Municipal del Partit Po-
pular de Catalunya d’acord amb l’informe que hi figu-
ra a l’expedient d’1 de setembre de 2005. Aprovar
definitivament el Reglament intern de funcionament
del Consell Municipal del Medi Ambient, que substi-
tueix les Normes reguladores d’aquest Consell, en
modificar-les i adequar-les a les Normes reguladores
de participació ciutadana, aprovades per acord del
Consell Plenari de 22 de novembre de 2002 i publi-
car-lo en el Butlletí Oficial de la Província.

La Sra. Mayol dóna la paraula al Sr. Villagrasa, el
qual declina intervenir. La Sra. Presidenta fa el re-
compte dels posicionaments del Grups presents i, se-
guidament, dóna pas al punt següent.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CIU i amb la reserva de vot
del PP.

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord

3. Aprovar inicialment la modificació íntegra de
l’annex sobre captació solar tèrmica de l’Ordenança
general del medi ambient urbà, i la modificació puntu-
al dels articles 177 del Títol VI, Gestió de Residus, i
264 del Títol IX, Infraccions i sancions de l’esmentada
ordenança, i sotmetre-la a informació pública per un
termini de trenta dies, comptats a partir de l’endemà
de la seva publicació en el Butlletí Oficial de la Pro-
víncia, perquè puguin formular-hi al·legacions.

La Sra. Mayol comenta que s’han produït les tres
condicions necessàries per poder dur a terme la mo-
dificació. En primer lloc, tenir experiència. En ser els
primers, l’any 2000, a posar en marxa com a ciutat
una ordenança sobre captació solar tèrmica, era ne-
cessari un temps per experimentar el funcionament.
Va caldre trencar rutines i dialogar amb moltes perso-
nes.

En segon lloc, s’ha fet un seguiment des de l’Agèn-
cia amb una anàlisi tècnica a fons durant dos anys, i
s’ha detectat que les instal·lacions tenien dèficits de
manteniment; i, en tercer lloc, dóna molta importància
als diàlegs amb tots els sectors implicats, que duren
des de fa dos anys i que van cristal·litzar amb la
constitució, el gener passat, de la Taula per l’energia
solar, on hi són totes les entitats.

Agraeix molt especialment la participació en aques-
ta Comissió, on hi ha des d’institucions que van pro-
moure la utilització de l’energia solar, col·legis profes-
sionals, promotors i constructors i l’organització de
consumidors, és a dir, totes aquelles institucions que
tenen relació amb la energia solar i que en aquesta
taula, d’alguna manera, acorden les polítiques.

Afirma que es presenta aquesta Ordenança, des-
prés d’un amplíssim consens en l’espai de la Taula
per l’energia, previ coneixement dels membres de
l’oposició, a qui s’ha informat i amb qui s’ha pogut de-
batre sobre aquesta qüestió, i conclou que per aques-
tes tres raons, i l’experiència de cinc anys, el funcio-
nament i els dèficits tècnicament valorats, i perquè hi
ha hagut diàleg i consens, porten aquest assumpte
quan ja està força madur.

Demana al Sr. Romero si pot fer una breu explica-
ció de l’Ordenança pel que fa a les idees fonamen-
tals.

El Sr. Romero explica que l’Ordenança solar tèrmi-
ca, durant els cinc anys des que va entrar en vigor,
ha tingut tres fases, una d’aprovació, la següent de
funcionament i la tercera és la de revisió per a la seva
actualització.

La situació prèvia era que hi havia instal·lats a la
ciutat 1.650 m2, que equivalia a una ràtio una mica
més d’un metre quadrat per cada 1.000 habitants.
Fruit de l’Ordenança, el gener del 2005, són 327 edifi-
cis tramitats amb energia solar tèrmica i s’havien tra-
mitat 24.513 m2 que equivalen a una ràtio de 16,4 m2

per mil habitats. A part d’això hi ha hagut 1.200 m2

més, que s’han instal·lat al marge de l’Ordenança, so-
bretot en edificis municipals ja construïts que no esta-
ven afectats. Tot això, equival a un estalvi energètic
del consum d’una ciutat de 35.000 habitants, a un es-
talvi en factura de quasi d’un milió d’euros l’any, i a
l’estalvi d’emissions de CO2 d’unes 3.400 tones a
l’any. L’impacte principal ha estat d’un 60% en edificis
residencials, i d’un 23% en hotels. Igualment, destaca
que hi ha un gran nombre de municipis que tenen Or-
denança d’energia solar inspirada en la de Barcelona.

Les principals modificacions del nou text van en
dues direccions: simplificar el text de l’ordenança, i
posar més mecanismes de garantia de la qualitat de
les instal·lacions.

El Sr. Puigdollers anuncia que el seu Grup votarà
en contra de la proposta i presentarà al·legacions.
Considera que l’Ordenança vigent del 2000 haurà
afectat només un 27% de les llicències d’obres ma-
jors, i un 15,44% hauran esta declarades exemptes,
segons la mateixa Ordenança, per situacions d’ex-
cepció. Donada aquesta situació, li sembla poc justifi-
cada l’obligatorietat per a tota obra nova o rehabilita-
ció i no sap on és el problema si no s’han publicat
dades des de fa mes de 5 anys. Creu que convindria
comprovar com es compleix el conveni de Kioto a la
ciutat de Barcelona.

Afegeix que segons dades publicades el 1999, ac-
tualment, les tones d’emissió de CO2 assoleixen la xi-
fra de 4,5 milions anuals: El 26% es correspon a les
emissions de l’abocador del Garraf, el 25% associat
amb el sector del transport, el 19%, al sector de l’ha-
bitatge, el 8% al sector terciari i el 7% als residus
tractats.

Manifesta que s’està actuant amb molta contun-
dència sobre aquest 19% i s’oblida la quantitat de to-
nes en què l’Ajuntament hi té una responsabilitat di-
recta. Proposa, per tant, que quant a l’obligatorietat
que tot edifici nou o rehabilitat compleixi amb aquesta
ordenança tèrmica, es fixi en funció dels balanços
ambientals.

El Sr. Villagrasa agraeix les informacions propor-
cionades pels tècnics, i manifesta que no valoren tant
negativament el text, tot i que s’abstindran i que hi
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presentaran al·legacions. Pregunta si també s’apro-
varà la modificació puntual de l’article 177 sobre les
runes en sac.

La Sra. Mayol proposa que es faci el debat separa-
dament encara que sigui el mateix acord, és a dir,
acabar amb l’assumpte de l’energia solar i desprès
tractar de les runes.

Està en desacord amb el plantejament del Sr.
Puigdollers. Pel que fa a les dades, diu que prope-
rament es presentarà l’Observatori de l’Energia de
Barcelona, amb dades del 2003 i 2004, que és un
instrument amb un nivell de fiabilitat molt alt com avui
encara no en disposa cap altra Administració.

Assegura que obtenir dades energètiques es
dificilíssim, i costa molt que les companyies donin les
dades puntualment i que hi hagi un circuit automàtic.
D’altra banda, considera inadmissible que l’Ajunta-
ment, que ha estat pioner a posar en marxa l’energia
solar tèrmica amb una Ordenança (50 ciutats d’Espa-
nya han utilitzat aquesta experiència) no pogués mo-
dificar-la després de l’experiència passada.

No admet que es digui que es tracta d’una actitud
agosarada, atès que s’han esperat cinc anys i s’ha
mantingut diàleg amb els constructors i les entitats
que van impulsar l’energia solar fa vuit anys, així com
amb els arquitectes per a la integració correcta en els
edificis. Considera que hi ha hagut un rigor tècnic i
polític enorme.

Quan al balanç ambiental, diu que s’ha desestimat
aplicar l’Ordenança solar tèrmica en els edificis exis-
tents perquè poden fer-hi coses millor i més eficients
energèticament parlant, com per exemple potenciar
l’aïllament de finestres i portes.

El Sr. Narváez respon la segona part de la modifi-
cació de l’Ordenança, i es refereix a la presència dels
sacs de runa a la nostra ciutat. Presenta la modifica-
ció de l’article 177, respecte a la gestió de runes, i diu
que s’ha d’afegir “degudament complimentat”. Quant
a les infraccions i sancions, es refereix a l’article 264;
de l’apartat l) destaca el supòsit de comercialitzar
sacs de runa que no vagin equipats amb tapa; explica
que és una de les obligacions de la tipologia del sac, i
s’incorpora que l’Ajuntament pugui sancionar aquest
incompliment. A l’apartat m) es contempla com a in-
fracció col·locar contenidors i sacs de runa sense lli-
cència municipal i, a l’apartat n) s’hi afegeix no em-
plenar les dades de la llicència municipal.

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC,
el Sr. Florensa expressa el vot favorable d’ERC, la
Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot contrari de CIU i el Sr.
Villagrasa expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

4. Disposar la despesa del contracte número
05001978 que té per objecte l’arrendament i manteni-
ment de dos lavabos públics per un import de
661.582,80 euros amb càrrec al Pressupost/os i Parti-
da/es indicades en document comptable. Adjudicar el
contracte a Henring Interpublic, SL, NIF B97528434-O,
i Requerir l’adjudicatari perquè, en el termini màxim
de quinze dies naturals, a partir de la data de recep-
ció de la notificació d’aquesta resolució, constitueixi la
garantia definitiva, per un import de 26.463,31 euros,
i comparegui per formalitzar el contracte, en el termini
màxim de trenta dies naturals a partir de la mateixa
data.

La Sra. Mayol exposa que es tracta d’un projecte
del districte de Ciutat Vella, pensat inicialment per a

dos lavabos i que l’empresa adjudicatària ha aug-
mentat a tres pel mateix preu. Són cabines semblants
a les que ja hi havia hagut, i la seva ubicació es fixa a
l’Arc de Sant Agustí, a la plaça Folch i Torres i al
carrer Tripó. El contracte és per cinc anys, a partir
del gener del 2006, per un import de 132.000 euros
anuals.

Diu que, darrerament s’havia abandonat la idea
d’instal·lar urinaris públics, atès que generava nom-
brosos problemes de neteja i de vandalisme. Però
ara s’ha vist que hi ha necessitat que s’instal·lin, i la
voluntat es fer-ho el màxim de bé possible.

L’experiència de l’empresa Henring i el seu disseny
compleix els requisits des d’un punt de vista d’higie-
ne, de seguretat i de resistència.

El Sr. Puigdollers diu que es tracta d’un exemple
clàssic de la manera de fer del govern municipal. El
Grup de CIU va presentar un prec al Plenari l’any
2003 demanant que en el termini de tres mesos es
presentés un Pla d’urinaris públics a la ciutat de Bar-
celona.

Hi va haver un debat al Plenari del 17 d’octubre del
2003 sobre aquest tema i, en aquell moment, el Sr.
Martí, regidor del districte, manifestava que no volia
casetes a la via pública. Diu que el seu Grup ho com-
parteix, perquè aquesta experiència ja l’ha feta la ciu-
tat de Barcelona, amb 30 casetes automàtiques, que
es van haver de retirar totes perquè va ser un fracàs.
Demana, per tant, que el Govern s’ho pensi molt bé
abans de prendre aquest acord i expressa el conven-
ciment que dotar la ciutat d’un servei d’urinaris pú-
blics no hauria de passar per aquest tipus d’instal·la-
cions. Afegeix que aquesta adjudicació es fa pel
procediment negociat i l’empresa a qui ara es pretén
adjudicar, no va presentar la garantia provisional.
Prega que, abans de votar aquest punt, es demostri
l’ingrés de la garantia, perquè, altrament, no es po-
dria adjudicar.

El Sr. Villagrasa anuncia que el seu grup votarà a
favor, perquè és una proposta que pensaven fer des
de la passada legislatura. El que els preocupa és ga-
rantir unes condicions mínimes d’higiene i de segure-
tat. Caldria recuperar les instal·lacions que ja estan
fetes i que amb una actuació mínima es podrien po-
sar en funcionament i que són la de les Rambles i de
la Ciutadella. En relació a les plantes baixes, ha cau-
sat un gran rebuig entre els veïns perquè no s’especi-
ficava en quin tipus d’edificis podrien estar.

La Sra. Mayol, com a presidenta de la Comissió de
Sostenibilitat, diu que va presidir la taula de contrac-
tació de Ciutat Vella i explica el que va passar: la des-
estimació del 7 de setembre era per qüestions de for-
ma, i es va decidir iniciar el procediment negociat.
Està segura que s’han complert tots els requisits for-
mals per portar l’adjudicació del contracte a aquesta
comissió.

El Sr. Narváez demana la paraula i diu que si es
tracta d’un concurs hi ha requisits previs per poder-
s’hi presentar i, si és un procediment negociat el dipò-
sit s’ ha de fer en un altre moment.

El Sr. Secretari explica que, en el procediment
per concurs és obligatòria la fiança provisional,
però en el negociat, el plec de clàusules no l’exi-
geix. La fiança definitiva sí que és obligatòria, i s’ha
de constituir una vegada adjudicat el contracte. En
els procediments negociats la fiança provisional no
s’exigeix mai.
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La Sra. Mayol segueix dient que si es va desesti-
mar en aquell moment va ser per raó de forma, no
per falta de credibilitat de l’empresa. D’altra banda,
aclareix que s’ha decidit començar amb tres ins-
tal·lacions abans d’ampliar-les. Està garantit, per l’ex-
periència d’aquesta empresa a Alemanya, que la ne-
teja funciona amb uns sortidors per sota, i que també
és molt difícil que s’hi produeixin actes vandàlics. A la
Ciutadella no fa falta instal·lar-ne, atès que en els
xiringuitos que hi ha al parc ja hi ha lavabos.

El Sr. Puigdollers intervé dient que Barcelona té la
necessitat de disposar d’uns serveis públics de fàcil
accés. Els ciutadans tenen dret d’utilitzar els serveis
públics en els locals de concurrència pública, tant pri-
vats com públics. Es poden trobar alternatives com
s’ha fet a Parcs i Jardins per anar dotant la ciutat
d’aquests serveis. Es proposava això el 17 d’octubre
del 2003, i l’octubre del 2005 es torna a experimentar.
Diu, però, que els proveïdors no preveuen les ins-
tal·lacions referides a la via pública, sinó en estacions
de tren i de metro.

Pregunta per què no s’experimenta això. Tenen la
voluntat de votar aquest tema, però, com que estan
convençuts que instal·lar-los a la via pública és un er-
ror, el seu grup fa una abstenció, amb el benentès
que consideren prioritària la instal·lació d’aquest tipus
d’equipaments.

El Sr. Villagrasa posa l’Arc del Teatre com un
exemple molt concret. Es va dir que en un baix hi ani-
ria un servei públic, i no existeix ni un edifici municipal
entre la Rambla, Drassanes i Arc del Teatre. Hi ha un
local d’oci nocturn i les protestes del veïns eren per
l’ambigüitat de la proposta. Finalment, pregunta en
quins llocs se situaran.

El Sr. Narváez diu al Sr. Villagrasa que l’Ajunta-
ment no instal·larà lavabos a les porteries de veïns.

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC,
el Sr. Florensa expressa el vot favorable d’ERC, la
Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A,
el Sr. Puigdollers expressa l’abstenció de CIU i el
Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP.
S’aprova.

b) Proposicions

Del Grup Municipal CIU:
5. Encarregar-li al govern municipal que presenti

en el termini de 3 mesos un programa d’actuació mu-
nicipal per a dotar la ciutat de serveis sanitaris públics
permanents i els criteris d’ubicació temporal de ser-
veis sanitaris públics com a conseqüència de la cele-
bració d’actes multitudinaris en l’espai públic.

El Sr. Puigdollers recorda que el 10 d’octubre pas-
sat el seu Grup va presentar un prec per a resposta
oral al Plenari, on literalment es demanava que el
Govern Municipal presentés, en el termini de tres me-
sos, un Pla d’Actuació municipal, per a tota la ciutat,
de serveis sanitaris públics, així com els criteris d’ubi-
cació d’aquests serveis temporals com a conseqüèn-
cia d’actes multitudinaris en l’espai públic.

Manifesta que no es va concretar res, i ara passa
de ser una necessitat a ser, pràcticament, una obliga-
ció per la situació d’incivisme que hi ha a la ciutat a
Barcelona, molt lligat també a la falta d’instal·lacions
on el ciutadans puguin fer les seves necessitats fisio-
lògiques.

Continua dient que fa dos anys ho plantejaven en
referència a la problemàtica de l’incivisme, i recorda
que allò que més es va debatre en aquell Plenari era
una petició que feien molts ciutadans grans, amb les
dificultats que tenien quan estaven al carrer per a tro-
bar un lloc per anar fer les seves necessitats. També
es va parlar d’una vaga dels conductors d’autobusos
de Barcelona perquè en els finals i inicis de línia no hi
havia un lloc adequat.

Addueix que, situant en un mapa de la ciutat tots
els equipaments públics, es pot garantir, adaptant
aquests espais i tenint un programa de manteniment,
que la ciutat podria tenir un sistema molt potent per
donar resposta a aquesta necessitat ciutadana.

El Sr. Villagrasa manté que votaran a favor de la
proposta presentada perquè consideren positiu inten-
tar dotar Barcelona d’aquest tipus de serveis, i manté
que és veritat que a Ciutat Vella es va presentar un
mapa per intentar adequar aquest tipus de serveis en
el seu àmbit. Si bé no estaven d’acord amb totes les
ubicacions que es varen presentar, creuen que és po-
sitiu.

El Sr. Narváez respon que es torna a repetir la dis-
cussió que ja van tenir; en aquella ocasió, ja van ofe-
rir dades dels lavabos que hi havia en el conjunt del
territori de la ciutat. Els lavabos dels equipaments de
l’Ajuntament de Barcelona estan des de fa molts anys
a disposició dels ciutadans i, per tant, ja s’està oferint
aquest servei i no veuen cap tipus de necessitat de
fer un Pla amb les condicions d’aquesta proposta.

Hi ha una part de la proposició que sembla bastant
acceptable, que seria que l’Ajuntament iniciés un pro-
cés de redactar els criteris dels lavabos provisionals
en tots els esdeveniments que s’efectuïn a la via pú-
blica. Per tant, aquesta part s’acceptaria, no per fer-
ho en tres mesos, sinó iniciar el procés al més aviat
possible, per tal d’establir uns criteris que puguin ser-
vir tant per l’Ajuntament com per als privats que facin
qualsevol acte a la via pública. I que aquest elements
s’exigeixin entre la infraestructura necessària per po-
der obtenir l’autorització per fer una activat.

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC,
el Sr. Florensa expressa el vot favorable d’ERC, la
Sr. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el Sr.
Puigdollers expressa el vot favorable de CIU i el Sr. Vi-
llagrasa expressa el vot favorable del PP. S’aprova
amb el redactat següent:

Que el Govern Municipal iniciï, el més aviat possi-
ble, la redacció de criteris d’ubicació temporal per do-
tar la ciutat de serveis sanitaris públics quan es facin
actes que concentrin persones a la via pública.

Del Grup Municipal PP:
6. Sol·licitar la suspensió de l’aprovació del projec-

te Xarxa Natura 2000, en allò que afecta l’aeroport de
Barcelona, i manifestar la voluntat de la Comissió de
ratificar les al·legacions presentades pel govern mu-
nicipal.

El Sr. Villagrasa comença la seva intervenció dient
que les al·legacions a la proposta Xarxa Natura 2000
coincideixen, gairebé al 100%, amb les al·legacions
presentades pel primer tinent d’alcalde. Intenten, diu,
aconseguir el màxim consens per tal que no només
siguin al·legacions de l’equip de govern. A més, te-
nint en compte el Pla Territorial Metropolità de Barce-
lona, seria imprudent augmentar espais de protecció
quan això s’hauria de debatre just en l’elaboració d’a-
quest Pla.
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Si s’accepta tal com esta la proposta Xarxa Natura
2000, es pot hipotecar l’estratègia del present i del fu-
tur de l’aeroport de Barcelona, condicionar que no si-
gui internacional i impedir el desenvolupament i tot el
potencial econòmic positiu que pugui aportar per a
Barcelona ciutat, a l’Àrea Metropolitana i a la resta de
Catalunya.

El Sr. Narváez manifesta que el Grup municipal so-
cialista no aprovarà la proposició presentada pel
Grup popular per una raó òbvia: en primer lloc, fa afir-
macions que no s’ajusten a la veritat, ja que l’Equip
de Govern no ha presentat al·legacions, en tot cas ho
ha fet l’òrgan competent de l’Ajuntament de Barcelo-
na, del qual forma part evidentment un tinent d’alcal-
de. En segon lloc, creu que s’avancen en el temps en
demanar la suspensió. En aquest moment hi ha unes
al·legacions presentades i més endavant s’obrirà un
procés de discussió. Per tant, encara està per decidir
entre les administracions.

El Sr. Florensa diu que, en la línia que s’ha expres-
sat, el seu Grup no tenia coneixement d’aquestes
al·legacions i, per tant, no s’han fet al·legacions en
nom de l’equip de govern perquè no han estat con-
sensuades prèviament. En tot cas, diu que votaran en
contra d’aquesta proposició. Remarca que el seu
Grup no té costum d’anar ratificant coses, i creu que
no és la funció d’aquesta comissió. Tampoc li sembla
de rebut que a l’oposició li agafi aquest afany de ratifi-
car al·legacions quan veu que pot fer d’això un ús
partidista. La seva posició sobre aquest tema és que
cal defensar el territori, l’espai natural de l’entorn de
l’aeroport, que ha de ser compatible amb el seu des-
envolupament. Per tant, creu que hi ha suficients me-
canismes de coordinació territorial i tècnica perquè
això sigui possible. Aquesta és la línia que el Grup
municipal d’ERC defensa.

La Sra. Mayol, a continuació, informa que l’any
1992 la UE va aprovar una directiva per protegir els
hàbitats i les espècies més amenaçades arreu del
continent, i que venia a complementar la directiva
d’aus, que plantejava la necessitat de crear una Xar-
xa Natura 2000, que ampliés els espais protegits ar-
reu d’Europa, per tant és d’obligat compliment una
vegada ratificada per l’Estat espanyol. Hi ha dos mo-
tius fonamentals: en primer lloc perquè Catalunya es-
tava molt poc representada en els espais naturals a
protegir en el conjunt de l’Estat Espanyol. Quan va
governar el PP a l’Estat Espanyol, no es va primar
que hi hagués força espais protegits de les aus, i
tampoc el Govern de la Generalitat, amb CIU, va tenir
interès a ampliar els espais CEPA, que són zones
d’especial protecció de les aus.

En aquest moment, a l’Estat Espanyol, hi ha un
procediment d’infracció que està gestionant el Minis-
teri de Medi Ambient, justament per la insuficient de-
claració de zones protegides i que haurà de respon-
dre davant de la UE i és susceptible de ser sancionat.
Per tant, aquí el que es planteja és que hi ha zones
d’alt valor a protegir del litoral marí que està a l’entorn
de l’aeroport, amb algunes espècies en perill d’extin-
ció i s’està plantejant generar un hàbitat que permeti
que aquestes espècies no estiguin amenaçades.

Diu al Sr. Villagrasa que no ha de patir pel tema de
l’aeroport perquè la Directiva d’Hàbitat, en el seu art.
4.6, diu que si es considera que hi ha infrastructures
d’interès general o per raó de la seguretat de les per-
sones, és possible construir aquestes infrastructures

en zones incloses en el Pla de Natura 2000. Per tant,
això no està hipotecant res, el que està dient és que
per fer-ho caldrà un estudi d’impacte ambiental més
exigent que si no estigués inclòs en el Pla de Natura
2000.

Per tots aquests arguments que expressa, no dóna
suport a les propostes, primer perquè seria prematur
donar una resposta, i en segon lloc perquè de fons no
comparteixen els seus arguments.

El Sr. Puigdollers observa que hi ha dues qüesti-
ons, una tipus tècnic, i una altra de política, molt im-
portant. Manifesta que quan, sent a dir a represen-
tants del Govern municipal que unes al·legacions que
ha presentat el primer tinent d’alcalde de l’Ajuntament
de Barcelona no representen el Govern Municipal
això li sembla molt greu.

I, finalment, pregunta, respecte a aquestes al·le-
gacions que ha presentat el Sr. Casas, si les ha fir-
mat com a tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Barce-
lona o com a representant del Grup Socialista.

La Sra. Mayol li respon que com a president de la
Comissió d’Urbanisme.

El Sr. Puigdollers, davant d’aquesta resposta, en-
tén que ho fa com a tinent d’alcalde i com a represen-
tant del Govern, i afegeix que li sembla una fal·làcia
que el representants d’ERC i la representant d’ICV di-
guin que no s’hi senten representats

Considera que el que ha presentat el Sr. Casas
són al·legacions de l’Ajuntament de Barcelona, atès
que és l’òrgan competent i, per tant, que ho ha fet en
nom de tots els components del Govern; per la qual
cosa ara no és de rebut treure’s responsabilitats del
damunt dient que no s’està d’acord.

Creu, quant a la segona qüestió i la de fons, que
cal començar a acostumar-se i que en el món occi-
dental, a Europa, i espera que també a Catalunya, la
balança es decanti cap a un plantejament d’equilibri
en el discurs ambiental.

Pensa que tal vegada ara es pugui fer una gran
discussió sobre la protecció de les aus del delta del
Llobregat, però estem oblidant els veïns que aguan-
ten el soroll de l’aeroport a Gavà.

Li sembla que els polítics haurien de ser capaços,
quan decideixen ampliar una gran infraestructura
com és l’aeroport internacional de Barcelona, de sa-
ber establir l’ordre de prioritats;

Afegeix, que d’alternativa, n’hi ha una altra, però
que ningú se l’ha plantejada mai. Opina que entre la
preservació de les aus del delta del Llobregat i la dels
habitants de Gavà, no té cap dubte, i conclou que vol-
dria que el Govern de la Generalitat i el Govern de
l’Ajuntament de Barcelona, tampoc en tinguessin cap
de dubte.

Confirma que el seu Grup farà una abstenció per-
què procedimentalment no toca fer aquesta declara-
ció en aquesta Comissió. En tot cas, diu que aquest
és un debat que segurament s’haurà de fer més pro-
fundament.

El Sr. Villagrasa demana a la senyora presidenta
que no li doni les culpes a l’anterior Govern del Partit
Popular, perquè les zones d’especial protecció són
competència de les Comunitats Autònomes, a no ser
que el territori estigui compartit per més de d’una co-
munitat autònoma, que passa a ser competència de
l’Estat.

Li preocupa que un òrgan competent faci unes
al·legacions i l’equip de govern no les assumeixi com
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a pròpies, sobretot perquè les signa Xavier Casas
Masjoan com a primer tinent d’alcalde de Barcelona,
no com a president de la Comissió d’Urbanisme.

Afegeix que no tenen constància que s’hagi iniciat
el Pla Territorial Metropolità de Barcelona, quan l’al-
calde de Barcelona es va comprometre en un Plenari
que a l’octubre de 2005 que estaria aprovat, i no creu
que en trenta dies es pugui elaborar i aprovar.

Diu que és un altre incompliment de l’alcalde i, sim-
plement, els recomana que es coordinin més i que
sàpiguen quines al·legacions presenta l’equip de go-
vern.

Afirma que no veu coordinació ni en l’Ajuntament ni
en la Generalitat, perquè el Conseller Nadal també es
va manifestar en contra del Projecte Xarxa Natura
2000.

Lamenta, per tot el que ha exposat, que no aprovin
aquesta proposició; i els anima a que facin el Pla Ter-
ritorial Metropolità de Barcelona abans de l’octubre
del 2006, i demana aclariment de si el Sr. Casas, pri-
mer tinent d’alcalde de Barcelona, representa o no el
Govern de la ciutat.

El Sr. Narváez li contesta que aquest equip de Go-
vern és sòlid, i lamenta que, d’una proposició simplis-
ta presentada pel PP, pretengui trobar contradiccions
a l’equip de Govern.

Una al·legació es presenta amb una intenció deter-
minada, entre altres raons perquè no sigui lesiu a la
intencionalitat d’aquests dos plans, que s’estan
solapant, sobre una part del territori: el Pla Natura
2000 i, una altra vegada el Pla d’Infraestructures Me-
tropolitanes. Considera lògic que les dues administra-
cions acabin de consensuar aquests elements, que
avui són discrepants, en l’àmbit tècnic en comptes del
polític.

El Sr. Puigdollers vol comentar breument l’afirma-
ció del Sr. Narváez que el tinent d’alcalde no repre-
senta el Govern municipal, i que no han estat els del
seu Grup, sinó que ho han dit la Sra. Mayol i el Sr.
Florensa. Reitera que això ha sortit dels membres del
govern asseguts a la taula presidint aquesta sessió;
que quedi clar això.

La Sra. Mayol entén l’interès el Sr. Villagrasa de
sumar-se a les al·legacions presentades pel Sr. Ca-
sas, perquè, per les seves informacions, les al·le-
gacions del PP eren qüestions de forma i no entraven
en el contingut.

Diu, pel que fa a les qüestions de forma, que el Sr.
Casas representa l’Ajuntament de Barcelona, això es
indubtable, però que el que no representa, en aquest
cas, és una posició unànime de l’equip de Govern,
perquè no han conegut aquestes al·legacions prè-
viament, i diu que ha expressat clarament que no les
comparteix, per tant, demana al Sr. Puigdollers que
no li faci dir coses que no ha dit.

Afirma amb contundència que, òbviament, el Sr.
Casas representa l’Ajuntament de Barcelona quan fa
unes al·legacions, però, diu, que representa una posi-
ció de l’Ajuntament que ella, com a tinenta d’alcalde i
com a representant d’ICV, no comparteix des del punt
de vista del seu contingut.

Continua dient que, al costat d’això, i menciona la
raons que esgrimeixen el Srs. Narváez i Florensa, en
aquest moment, aquestes posicions diferents sobre
una qüestió, estan en debat a la Generalitat.

Per acabar precisa que, entrant en el fons de la
qüestió, es mostra sorpresa perquè el Sr. Puigdollers

no acostuma a fer demagògia, i avui, en aquesta Co-
missió, n’ha fet molta, especialment quan es refereix
a què hi ha col·lisió entre la protecció de les aus i de
les persones de Gavà. Li demana, per tant, que no
els posi en la tessitura d’elegir entre la protecció de la
salut, agredida per la contaminació acústica, i la pro-
tecció ambiental. Diu que s’està parlant de coses que
són perfectament compatibles, i que no és qüestió de
prendre d’una opció.

Recorda al Sr. Puigdollers que la proposta de la
sessió entorn al sistema aeroportuari català se sus-
tenta en cinc pistes, no en una ampliació de l’aero-
port. Reafirma l’aposta que té el Govern de la Gene-
ralitat sobre la taula, que són cinc pistes, tres a
Barcelona, més les de Girona i de Reus i, això, tenint
en compte que estan separats per trenta-cinc de tren
d’alta velocitat, permet donar sortida a les propostes
que fa avui el Govern de la Generalitat quant a les
necessitats aeroportuàries de Catalunya.

Finalment manifesta que, en qualsevol cas, l’as-
pecte de fons que planteja és que cal tenir en compte
les limitacions del territori i, ara com ara, no procedeix
ampliar l’aeroport de Barcelona amb una quarta pista
guanyada al mar.

Com a resposta al Sr. Villagrasa, insisteix que no
considera que s’hagi equivocat en la crítica al govern
espanyol, perquè en aquests moments l’Estat Espa-
nyol, independentment d’allò que hauria hagut de fer
el Govern de la Generalitat, hauria hagut de fer més
zones CEPA.

Recorda que a la resta de l’Estat també hi ha zo-
nes que no han estat suficientment protegides, i l’Es-
tat Espanyol està amenaçat per una possible sanció
de la Unió Europea, i la seva tasca és ser exigent
amb les Comunitats autònomes a fi que modifiquin la
seva normativa al respecte.

El Sr. Villagrasa insisteix que, si aquestes al·le-
gacions no representen al Govern de la ciutat, quina
validesa tenen.

La Sra. Mayol li respon que ja ho ha dit clarament,
representen la Institució, però hi ha un desacord.

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Florensa expressa el vot contrari d’ERC, la Sr.
Mayol expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa abstenció de CIU i el Sr.
Villagrasa expressa el vot favorable del PP. Es re-
butja

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal PP:
7. Exigim la retirada de les pancartes referides a la

campanya sobre l’Estatut i que els responsables de la
seva enganxada siguin sancionats per l’incompliment
de les ordenances municipals.

El Sr. Villagrasa intervé dient que aquests dies han
aparegut unes pancartes de la campanya de l’Estatut
col·locades per la ciutat de Barcelona i el Prec és que
es retirin si no tenen permís. Vol saber qui és el res-
ponsable i, en cas de no tenir aquest permís, que sigui
sancionat d’acord amb les ordenances municipals.
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El Sr. Narváez segueix dient que des del moment
en què es varen apreciar la presència de pancartes
es va donar l’ordre que fossin retirades.

El Sr. Villagrasa pregunta si l’Ajuntament té cons-
tància d’aquesta campanya.

La Sra. Mayol li contesta que no han demanat per-
mís.

El Sr. Narváez afegeix que no estaven signades i
s’han despenjat pels serveis municipals tal com es fa
habitualment.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

Del Grup Municipal CIU:
8. Quines accions ha dut a terme el govern munici-

pal per tal d’executar la sentència que condemna
l’Ajuntament de Barcelona a indemnitzar els ciuta-
dans recurrents davant la inactivitat de l’administració
municipal respecte l’activitat que desenvolupa l’em-
presa Telefònica, SA al carrer de Cinca, del Districte
de Sant Andreu?

El Sr. Puigdollers indica que el 30 de juny passat hi
va haver una sentència del contenciós administratiu
núm. 6 de Barcelona que condemna l’Ajuntament, i
llegeix: “Estimar el recurs contenciós administratiu in-
terposat per tres persones contra la inactivitat de l’Ad-
ministració demandada de la que dita inactivitat supo-
sa una violació els drets fonamentals de les persones
previstes en l’article 15, 18.1-2 de la Constitució es-
panyola i ordenar a l’Ajuntament que es prenguin les
mesures pertinents per que s’elimini o redueixin les
emissions sonores ajustant-se els seus valors als es-
tablerts a l’ordenança en un termini màxim de tres
mesos.”

I, a més, condemna l’Ajuntament a pagar 6.000
euros pels danys morals, i tal vegada físics. La pre-
gunta es refereix a si ha estat complimentada la sen-
tència i indemnitzades les persones i, sobretot, què
s’ha fet en aquest termini màxim de 3 mesos, ja ex-
haurit, per tal que s’eliminin o es redueixin les emis-
sions sonores ajustant-se al que marca la llei.

La Sra. Mayol diu que la problemàtica del carrer
Cinca ha estat una llarga polèmica i que aquesta Co-
missió ha estat escenari en bona part d’aquest debat,
sobretot l’última etapa. Efectivament, la sentència
obligava a eliminar els sorolls que produeixen els
aparells de refrigeració en un pati interior del local al
carrer Cinca que té Telefònica, i a l’Ajuntament a in-
demnitzar en 6.000 euros a cadascun dels quatre de-
mandants.

Va haver acord amb Telefònica d’arranjament
d’aquesta situació i, finalment, l’Ajuntament estava
d’acord amb la proposta que feia Convergència i es
va atorgar llicència d’obres el 28 de juliol passat, amb
un termini de realització de dos mesos. A hores d’ara,
les obres han consistit a traslladar els aparells de re-
frigeració a l’interior del local, s’ha aprovat l’autoritza-
ció, disposició i l’obligació de la despesa per consig-
nar la seva imposició al Jutjat, desprès de diferents
intents fallits d’indemnitzar directament els deman-
dants.

El Sr. Puigdollers pregunta respecte al compliment
de la sentència. La Sra. Mayol diu que falta la tercera
caseta, per tant s’està complint la sentència i és
qüestió de dies per traslladar-la.

Es dóna per tractada.
9. Quines mesures pensa adoptar el govern muni-

cipal per tal d’assegurar el subministrament d’aigua
potable a la ciutat de Barcelona i les condicions de
qualitat d’aquest subministrament?

El Sr. Puigdollers diu que la Generalitat ha publicat
dos decrets coneguts popularment com de sequera,
que obliguen els Ajuntaments que, en cas que hi ha-
gués problemàtica de sequera en les seves fonts
d’abastament d’aigua potable, haurà d’adoptar una
sèrie de mesures que els decrets especifiquen.

La pregunta és quines mesures pensa adoptar el
govern municipal par tal d’assegurar el seu abasta-
ment d’aigua potable a la ciutat de Barcelona, i les
condicions de qualitat d’aquest subministrament, per-
què també en aquest cas pot disminuir la qualitat.

El Sr. Narváez contesta sobre la proposta que fa la
Generalitat i sobre les mesures s’han de prendre en
la hipotètica situació. Informa que l’Entitat Metropoli-
tana és qui ho organitza, però el subministrador,
AGBAR és qui fa la proposta de com fer front a
aquesta situació.

Quant a la qualitat de l’aigua, l’Ajuntament de Bar-
celona continua amb el programa de vigilància i con-
trol de les aigües de consum. El control s’efectua,
tant en els dipòsits de regulació, com en la Xarxa de
distribució, dipòsits particulars, fonts públiques.

El Sr. Puigdollers demana el resultat del control de
les analítiques i com es garanteix el subministrament.
Diu que el govern municipal no té prevista cap mesu-
ra de contingència davant dels problemes de submi-
nistrament.

El Sr. Narváez respon que, en el marc de l’Àrea
Metropolitana, han presentat les mesures de contin-
gència que tenen a veure fonamentalment amb el
que decreti la Generalitat de Catalunya. Diu que se
sumen a aquelles propostes. Al primer decret es van
afegir per sobre del que ens demanaven, amb el se-
gon, s’està a l’espera de la decisió que es tindrà en
compte. S’ha presentat per part de l’àrea metropolita-
na la proposta, i també per part d’Aigües de Barcelo-
na de com fer front a aquelles situacions.

El Sr. Puigdollers pregunta si l’única mesura ha es-
tat la de disminuir la pressió de l’aigua.

La Sra. Mayol contesta que no s’ha pres cap me-
sura.

El Sr. Puigdollers pregunta quines mesures s’han
adoptat a Barcelona per garantir quantitat i qualitat.

El Sr. Narváez explica que dins de l’àrea metropoli-
tana formem part d’un conjunt de municipis que pren-
dran les mateixes mesures en cas que la Generalitat
tiri endavant el segon decret.

Intervé el Sr. Vilalta per contestar tècnicament, i diu
que en qualitat no es té constància de cap problema
d’aigua de boca, i volia afegir que també la Compa-
nyia d’Aigües de Barcelona fa uns controls pel seu
compte de la Xarxa de distribució i són els primers
que detecten qualsevol anomalia en aquest sentit.
Respecte a l’explicació de la mesura que demanava
el regidor, diu que el decret contempla l’adopció de
mesures de reducció de pressió, cosa que no s’ha
produït en aquests moments, i si es passés al 15%
s’hauria d’entrar en un procés de regulació dels ca-
bals o bé tancament de la xarxa durant un període de
temps, cosa no viable, perquè generaria uns proble-
mes tècnics molt greus; o fer-ho per sectors de distri-
bució que és s la proposta que contempla AGBAR,
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perquè la Xarxa és integral, és a dir, la mateixa que
subministra a Barcelona, l’Hospitalet, Sant Adrià,
Badalona, i Santa Coloma, raó per la qual es l’Entitat
Metropolitana qui regula i administra l’aplicació d’a-
quests normes.

El Pla de contingències està fet. És un document
consistent i sòlid on es contemplen totes i cadascuna
de les mesures a adoptar en les diferents situacions.
Com s’ha comentat, diu que encara no s’ha entrat ni
en la primera fase.

La Sra. Mayol afegeix que no hem entrat a la sego-
na fase del decret de sequera, i el Sr. Vilalta. aclareix
que en la del primer decret sí, que és la reducció de
la utilització per a determinats usos, però no s’ha en-
trat en la segona, que és la reducció de la pressió.

El Sr. Puigdollers i la Sra. Mayol diuen que se’ls
hauria de fer arribar còpia del pla de contingències, i
el Sr. Vilalta indica que està a la seva disposició.

Es dóna per tractada.
Del Grup Municipal PP:
10. Quina serà la distribució que el govern de la

ciutat té previst realitzar amb el pressupost extraor-
dinari de nou milions d’euros destinats a la neteja de
la ciutat i quin és el pla que utilitzarà per millorar la
neteja.

El Sr. Villagrasa pregunta sobre el Pla de xoc que
ha presentat l’Ajuntament de Barcelona per lluitar
contra l’incivisme i la brutícia, per un import de 9.000
euros, i que alguna cosa indica que hi ha aspectes
que no funcionen en els sistemes de neteja de la ciu-
tat. Diu que aquí sempre s’ha repetit que els sistemes
de neteja i recollida de residus funcionaven perfecta-
ment, sempre s’ha comentat que hi havia disfuncions,
però no tant per la quantitat econòmica, sinó d’adap-
tació als usos de la ciutat. Entén que el govern de la
ciutat hauria de fer una petita autocrítica perquè, si
ara es fa aquesta aportació suplementària, és perquè
alguna cosa no funcionava. Manifesta que simple-
ment vol preguntar quina serà la distribució dels
2.000 euros que el Govern té pensa repartir pels dis-
trictes i com s’utilitzarà en plans de millora per a la
neteja de la ciutat de Barcelona.

El Sr. Narváez contesta que és prou evident que
Sr. Villagrasa confon les coses permanentment. El
servei funciona bé, de tant en tant passa el camió de
les escombraries i s’emporta totes les bosses d’es-
combraries que hi ha en aquell moment al carrer.
Però després hi ha ciutadans que a les 11 del matí o
a les 3 de la tarda deixa la bossa d’escombraries,
hora en què no toca; això no vol dir que el servei fun-
cioni malament, sinó que és per culpa d’aquesta in-
disciplina que cal augmentar el servei i, per tant, es-
merçar-hi més recursos, i posa com a exemple zones
de major ús de la via pública com ara zones comer-

cials i zones verdes, garantint la intensitat necessària
de nombre i dies.

En algun cas, i especialment al Gòtic sud, s’ha
passat pràcticament de fer el baldeig tres vegades a
la setmana a duplicar-lo. Vol dir que pràcticament
cada dia de la setmana es baldeja.

Igualment, manifesta que s’ha incrementat la reco-
llida de mobles i trastos vells, atès que quan un veí
avisa, s’intenta que el camió passi amb la màxima ra-
pidesa.

És evident, doncs, que s’han hagut d’incrementar
el serveis dedicats a la recollida d’objectes volumino-
sos, i incrementar també, lamentablement, la recolli-
da de bosses d’escombraries fora d’horari en deter-
minats espais de Ciutat Vella.

També s’ha hagut de procedir a l’ampliació del pla
de neteja de grafits, que ha fet un salt qualitatiu i
quantitatiu molt important. En concret, s’hi han desti-
nat 8 equips nous que es repartiran de forma propor-
cional al territori de la ciutat, tot i que Ciutat Vella és
la part de la ciutat més afectada. Igualment, la fre-
qüència de buidats de les papereres ha millorat i s’ha
doblat el nombre papereres rodones a la part central
de la ciutat, mentre que s’han eliminat els models de
paperera de poca cabuda. Esmenta, també, que
molts elements de la via pública s’han pintat amb una
pintura especial que no permet que s’hi enganxin car-
tells perquè hi rellisquen.

Això vol dir que amb aquest pla de xoc hi haurà 40
promotors mediambientals que faran una feina molt
important respecte a aquesta indisciplina. Això és el
pla de xoc per pal·liar la necessitat que té un espai de
la ciutat i que en aquest moment serà suficient per
tornar a la normalitat.

La Sra. Mayol vol comentar, per acabar, un fet
ocorregut aquest mateix matí, al costat del seu des-
patx, per evidenciar la complexitat que això represen-
ta: un ciutadà deixa una bossa penjant fora de la pa-
perera; els serveis de neteja, que ja havien detectat
des de fa temps aquesta actitud, li han confirmat que
les persones de religió musulmana, no poden deixar
les restes de pa juntament amb la resta d’escombra-
ries. Això genera un conjunt de problemes absoluta-
ment complexos perquè avui encara no hi ha una res-
posta de com gestionar el servei.

El Sr. Villagrasa diu que suposa que es passarà al
repartiment econòmic, tant de funcions com per terri-
tori, i li diu al Sr. Narváez que del que es parla és
d’adequar la neteja dels districtes.

Es dóna per tractada.

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les catorze hores.
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Acta de la sessió celebrada el dia 4 d’octubre de
2005 i aprovada el dia 8 de novembre de 2005

A la sala President Lluís Companys de la Casa de
la Ciutat, el 4 d’octubre de 2005, s’hi reuneix la Co-
missió de Cultura, Educació i Benestar Social, sota la
presidència de l’Im. Sr. Ferran Mascarell i Canalda.
Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Ricard
Josep Gomà i Carmona, Marina Subirats i Martori,
Pere Alcober i Solanas, Immaculada Moraleda i Pé-
rez, Pilar Vallugera i Balañà, Xavier Florensa i Can-
tons, Ignasi Fina i Sanglas, Joaquim Forn i Chiariello,
Jaume Ciurana i Llevadot, Teresa M. Fandos i Payà,
Ángeles Esteller i Ruedas, M. Caridad Mejías i Sán-
chez i Xavier Basso i Roviralta, assistits pel secretari
general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès,
que certifica.

També hi és present la Sra. Glòria Figuerola i
Anguera.

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Núria Carrera
i Comes.

S’obre la sessió a les deu hores.
A partir de les dotze hores i quinze minuts, presi-

deix la sessió el vicepresident, Sr. Gomà.

I) Aprovació de les actes de les sessions anteriors de
dates 7 i 26 de juliol de 2005.

S’aproven.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. Sector de Serveis Personals

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules, mitjançant procedi-
ment negociat, del contracte de la direcció d’obra, el
control econòmic i l’estudi de seguretat d’un equipa-
ment integral, per a persones sense sostre als locals
situats al camí de l’Església, 1-3, per als exercicis
2005-2006, i per un import de 30.000 euros.

2. Sector de Serveis Personals

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte de gestió d’un punt d’infor-
mació i atenció a les dones al Districte de Sants-
Montjuïc, per als exercicis 2005-2006, i per un import
de 34.150,50 euros.

3. Sector de Serveis Personals

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que aprova el plec de clàusules per al contrac-
te que té per objecte la comprovació de les condi-
cions dels habitatges dels residents estrangers rea-
grupants, i convoca concurs obert per a l’adjudicació
del contracte esmentat, per als exercicis 2005-2006, i
per un import de 83.652,60 euros.

4. Sector de Serveis Personals

De la gerent municipal, de data 27 de setembre de
2005, que aprova el plec de clàusules i convoca
concurs per adjudicar el contracte de servei d’ani-
mació infantil a l’Hospital matern-infantil de Sant Joan
de Déu, per als exercicis 2005-2006, i per un import
de 83.460 euros.

5. Districte de Ciutat Vella

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte de gestió de les activitats
esportives del Districte de Ciutat Vella, per als
exercicis 2005-2007, i per un import de 244.071,46
euros.

6. Districte de l’Eixample

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte de gestió de les pistes
poliesportives del parc Joan Miró, per als exercicis
2005-2006, i per un import de 42.000 euros.

7. Districte de l’Eixample

De la gerent municipal, de data 8 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte de gestió de serveis
públics, en la modalitat de concessió, per a la gestió
de l’espai jove de l’Eixample, per als exercicis 2005-
2006, i per un import de 110.000 euros.

8. Districte de Sants-Montjuïc

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte de dinamització i organitza-
ció de les activitats del lleure infantil a les ludoteques
del Districte de Sants-Montjuïc, per als exercicis
2005-2008, i per un import de 869.528,55 euros.

Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social
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9. Districte de Gràcia

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte per a la gestió de les pistes
poliesportives municipals del Parc de la Creueta del
Coll, en modalitat de concessió.

10. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte econòmicadministratiu
d’explotació del servei de bar-cafeteria del centre cí-
vic Guinardó, amb un cànon anual de 3.692 euros.

11. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 29 de juny de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte d’organització i prestació
del servei de cursos i tallers als centres cívics del Dis-
tricte de Sant Andreu, per als exercicis 2005-2006, i
per un import de 33.000 euros.

12. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 12 d’agost de
2005, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte que té per objecte do-
nar suport tècnic al centre cívic Sant Andreu i al cen-
tre cultural Can Fabra, per als exercicis 2005-2007, i
per un import de 118.625 euros.

13. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que aprova els plecs del contracte de gestió del
Programa de nous veïns i veïnes del Districte d’Hor-
ta-Guinardó; que convoca concurs públic en la seva
modalitat de procediment obert per a l’adjudicació del
contracte, per als exercicis 2005-2007, i per un import
de 86.043 euros.

14. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que aprova els plecs del contracte de dina-
mització sociocultural d’equipaments de gent gran del
Districte; que convoca concurs públic en la seva mo-
dalitat de procediment obert per a l’adjudicació del
contracte, per als exercicis 2005-2006, i per un import
de 23.500 euros.

15. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que aprova els plecs del contracte de suport a
les activitats dels centres cívics del Districte; que con-
voca concurs públic en la seva modalitat de procedi-
ment obert per a l’adjudicació del contracte, per als

exercicis 2005-2007, i per un import de 158.870,25
euros.

16. Sector de Serveis Personals

De la gerent municipal, de data 29 de juny de 2005,
que adjudica a la Fundació Salut i Comunitat, SL el
contracte de gestió de l’Equip d’Atenció a la Dona
(EAD), per als exercicis 2005-2006, i per un import de
371.330,96 euros.

17. Districte de Ciutat Vella

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a l’entitat Civic Iniciativas Sociales y
Empleo Centro Iniciat el contracte del projecte de
dinamització del Raval, per als exercicis 2005-2006, i
per un import de 44.579 euros.

18. Districte de Sants-Montjuïc

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que adjudica a la societat Calaix de Cultura, SL
el contracte de dinamització sociocultural del barri del
Poble Sec (el Sortidor), per als exercicis 2005-2007, i
per un import de 61.480 euros.

19. Districte de Sants-Montjuïc

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que adjudica a Itinere Serveis Educatius, SL el
contracte del servei del punt d’informació i orientació
educativa del Districte de Sants-Montjuïc, per als
exercicis 2005-2007, i per un import de 112.500
euros.

20. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Transit Projectes, SL el
contracte de gestió, dinamització i coordinació del ca-
sal de joves de Sant Gervasi, per als exercicis 2005-
2006, i per un import de 54.000 euros.

21. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que adjudica a l’entitat Tuti Serveis Pedagògics
i Socials, el contracte d’organització i prestació del
serveis de cursos i tallers als centres cívics del Dis-
tricte de Sant Andreu, per als exercicis 2005-2006, i
per un import de 32.950 euros.

22. Sector de Serveis Personals

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que autoritza i disposa la despesa a favor de la socie-
tat J. y G. Asociados, SA pel contracte de la direcció
d’obra i coordinació de seguretat i salut, en fase d’o-
bra, al Centre Municipal d’Atencions d’Urgències So-
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cials (CMAUS), per als exercicis 2005-2006, i per un
import d’11.744,05 euros.

23. Sector de Serveis Personals

De la gerent municipal, de data 30 d’agost de
2005, que concerta a la societat Compañía de Hoste-
lería Buigas, SL l’arrendament del local situat a la
planta segona del número 9 de la plaça de Cata-
lunya, per un termini de quatre anys, i un import total
de 390.873,60 euros.

24. Sector de Serveis Personals

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que inicia procediment negociat per a l’adjudi-
cació del contracte per a la gestió d’un punt d’infor-
mació i atenció a les dones al Districte de Sants-
Montjuïc, durant el termini comprès des del dia 1
d’octubre de 2005 fins al 30 de setembre de 2006; i
que aprova el plec de clàusules que ha de regir el
contracte esmentat, per als exercicis 2005-2006, i per
un import de 34.150,50 euros.

El Sr. Forn demana informació sobre els punts 3 i
23 del despatx d’ofici.

La Sra. Figuerola, quant al punt 3, explica que en el
procés de reagrupament familiar el municipi ha d’in-
formar sobre l’habitatge del sol·licitant, sobre el nom-
bre de persones censades i ha de requerir la cèdula
d’habitabilitat i, en el cas que no es presenti, un equip
tècnic comprova les condicions de l’edifici.

El Sr. Forn pregunta des de quan funciona el servei
i quin és el volum de la tasca desenvolupada.

La Sra. Figuerola respon que el servei funciona
des del gener passat; la mitjana és d’unes 125 de-
mandes per setmana i s’han fet unes 2.000 inspec-
cions. Farà arribar al regidor un informe amb totes les
dades del servei.

La Sra. Esteller demana que se li faci arribar l’infor-
me i que inclogui una explicació de com s’actua quan
no es presenta la cèdula d’habitabilitat.

La Sra. Figuerola, en relació al punt 23 del despatx
d’ofici, explica que en el local arrendat s’impartiran,
dins el procés d’immigració, cursos de català per als
nouvinguts, d’acord amb el Consorci de Normalitza-
ció Lingüística.

El Sr. Mascarell explica que els cursos tenen una
doble finalitat: donar nocions de català a les persones
que arriben i vincular aquestes nocions de català a
una certa explicació cultural de l’entorn.

b) Mesures de govern
c) Informes

A la Comissió:
1. Informe Participatiu 2004-2005 del Consell Muni-

cipal de Benestar Social.
El Sr. Gomà explica que el document lliurat és l’In-

forme Participatiu del Consell Municipal de Benestar
Social 2004-2005. Com a equip de govern, es vol
compartir amb el conjunt de grups municipals el com-
promís amb els resultats de la participació social i
l’obertura de noves línies de treball amb consonància

amb les propostes que les entitats de la ciutat plante-
gen. El document té un format nou, ja que no és un
simple document de propostes, sinó que, d’acord
amb el que marquen les Normes municipals de par-
ticipació ciutadana, és una memòria participativa de-
tallada on es recullen el conjunt d’activitats dutes a
terme i vehiculades pel Consell. El document s’es-
tructura en tres blocs: les realitzacions de l’any 2004,
la memòria d’activitats 2004-2005 i les propostes
2005. Avui, es referirà a les dues últimes parts del
document, perquè la majoria dels continguts de la pri-
mera part –Pla d’Inclusió social, Pla d’Habitatge, Ba-
lanços dels Programes municipals de Gent Gran i Fa-
mília– ja han estat debatuts en aquesta Comissió o
en el Plenari del Consell Municipal.

De la memòria d’activitats destaca tres punts: 1. La
nova estructura del Consell, que manté una Comissió
Permanent rotatòria formada per 33 membres, però
que té una nova composició de grups de treball; se’n
van crear tres de nous –acció comunitària, famílies i
salut–; tres estan en procés de reubicació als seus
Consells respectius –dones, habitatge social, i refu-
giats i estrangers– i, finalment, hi ha quatre grups que
es consoliden, que són –pobresa, drogodependèn-
cies, infància i gent gran. 2. Les xifres de participació
s’han ampliat; el Consell ha reunit 568 persones, 150
entitats i 47 experts convidats; es van celebrar unes
60 sessions ordinàries de treball i esmenta la celebra-
ció de les jornades participatives que es van fer en
relació a les bases de la Llei de serveis socials de
Catalunya i el Llibre Blanc de la dependència, convo-
cades pel Consell, on van participar-hi 286 persones,
que van fer 900 aportacions, que ell mateix ha tramès
a la Consellera de Benestar i Família i al Ministre de
Treball i Afers Socials. S’ha celebrat una nova edició
del premi del Consell de Benestar al tractament infor-
matiu de qüestions socials en televisió, ràdio, premsa
i internet. Destaca la importància de l’acord de coope-
ració entre el Consell de Benestar Social i el Consell
Econòmic i Social de Barcelona i l’encàrrec a la Uni-
versitat d’una avaluació externa per determinar l’im-
pacte que, al llarg dels divuit anys d’existència, ha tin-
gut el Consell Municipal de Benestar Social en les
polítiques municipals i en l’enfortiment del teixit social
de la ciutat i la participació del Consell en algunes ac-
tivitats internacionals.

Pel que fa al bloc de les propostes 2005, esmenta
el tractament de la inserció laboral de persones amb
risc d’exclusió, els plans de desenvolupament comu-
nitari, els serveis municipals de suport a les famílies,
el desplegament del Pla de l’habitatge i els treballs de
constitució del Consell Social d’Habitatge, les vincula-
cions entre envelliment i immigració, les sales de con-
sum higiènic en el marc del Pla de drogodependèn-
cies o les mesures de xoc en relació a la infància en
situació de risc a la ciutat. Explica que la Direcció de
Participació de Serveis Personals té l’encàrrec de fer
un seguiment de les propostes que són de competèn-
cia municipal, perquè es vagin incorporant de manera
progressiva al catàleg de programes i serveis dels di-
ferents àmbits municipals i que les propostes que no
són directament de competència municipal siguin lliu-
rades i explicades a l’administració corresponent. Fi-
nalment, posa de relleu que l’estudi d’avaluació a què
s’ha referit abans, ajudarà a fixar els indicadors que
permetran objectivar els impactes de les propostes
en les polítiques municipals. Agraeix la implicació ac-
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tiva i les visions crítiques aportades pel conjunt d’en-
titats d’acció social de Barcelona perquè són un fac-
tor inestimable de millora de la qualitat de vida a la
ciutat.

El Sr. Forn considera que, en general, s’ha fet una
bona feina, però fa algunes reflexions per millorar el
funcionament dels grups de treball. Considera que les
aportacions dels diferents grups han estat molt desi-
guals i pensa que la participació de les entitats ha
d’incrementar-se, perquè no és el mateix estar inscrit
que participar-hi. Respecte a l’auditoria, de la qual li
agradaria conèixer els resultats, pregunta si està en
procés d’execució o si ja està finalitzada.

La Sra. Esteller, d’una banda, pensa que el balanç
d’actuacions és més un catàleg d’actuacions que no
pas la revisió de la seva eficàcia i, d’altra banda, des-
taca la feina que s’ha fet en els grups de treball que,
any rere any, fan un diagnòstic i una anàlisi, on identi-
fiquen els problemes i aporten solucions en funció del
coneixement que tenen de l’entorn. Celebra la coordi-
nació amb la Generalitat, però troba a faltar la implan-
tació i l’execució de moltes d’aquestes mesures, que
es reiteren any rere any. Amb la informació donada
no es pot valorar el grau d’eficàcia de les mesures i
es congratula que l’informe d’avaluació encarregat a
la Universitat estableixi els indicadors. Comparteixen
la majoria de les propostes de l’any 2005, moltes
d’elles reiteratives de les d’anys anteriors, però, amb
un caire més integral. Demana que s’intenti que tots
els programes que s’iniciaran a partir d’aquestes me-
sures siguin eficaços.

El Sr. Gomà no està d’acord que l’informe només
sigui un catàleg de bones intencions, ja que assump-
tes que, anys enrere, eren propostes han passat a
ser realitzacions en informes posteriors. Puntualitza
que l’informe d’avaluació d’impacte s’està realitzant i
que el proper mes de desembre es presentaran els
resultats de l’estudi.

Es dóna per tractat.
2. Marc municipal per a l’acció comunitària.
El Sr. Gomà presenta l’informe sobre acció comu-

nitària, que recorda que és una metodologia de tre-
ball desenvolupada als districtes de Ciutat Vella i de
Nou Barris i que la resta de districtes, durant l’any
passat, van plantejar la necessitat d’incorporar-se a
aquesta metodologia de treball. Des de la Direcció de
Benestar Social, juntament amb el grup d’acció co-
munitària del Consell de Benestar Social i amb els
districtes, es va iniciar l’elaboració del marc municipal
per a l’acció comunitària per dotar d’una estructura
global aquestes pràctiques de caràcter comunitari
que es realitzen en els barris de la ciutat. El docu-
ment té una primera part conceptual, una segona part
que fa referència als plans de desenvolupament co-
munitari, que són l’instrument integral d’acció comuni-
tària en el territori i intenta que les entitats del barri i
els serveis de proximitat de l’Ajuntament es posin
d’acord per fer una diagnosi comunitària dels princi-
pals problemes del barri que es poden resoldre des
de la proximitat i es creen comissions compartides de
treball. La tercera part del document intenta exposar
la situació actual de l’acció comunitària a la ciutat. Hi
ha endegats onze plans de desenvolupament comu-
nitari, dels quals quatre –pla integral de gent gran de
la Barceloneta, pla comunitari del Poble Sec, pla co-
munitari del barri de la Salut, i pla comunitari del barri
del Besòs– s’han iniciat l’any 2005. Aquests plans es-

tan finançats fins a un 80% per la Generalitat i l’Ajun-
tament i el 20% restant per entitats socials. Hi ha 151
entitats integrades en els onze plans i 85 serveis pú-
blics de proximitat. Puntualitza que l’acció comunità-
ria no s’esgota en aquests plans i que altres progra-
mes, com poden ser els Bancs del temps, els
convenis de promoció del voluntariat o el treball co-
munitari que es porten a terme des de l’atenció social
primària de la ciutat tenen, també, una forta dimensió
comunitària. Manifesta que, entre els anys 2003 a
2005, s’ha produït un creixement del 27% en les ac-
cions comunitàries i el nombre de persones ateses ha
crescut un 29%. Finalitza dient que se seguirà treba-
llant en l’acció comunitària i que hi ha la voluntat que
l’any 2006 els districtes de Sarrià-Sant Gervasi, de
les Corts, i de l’Eixample es puguin incorporar en
aquesta metodologia.

El Sr. Forn no comparteix la visió idíl·lica exposada
pel regidor; recorda que el Pla havia d’arribar als deu
districtes de la ciutat, però que encara hi ha districtes
exclosos d’aquests plans. No està d’acord amb les
dades d’increment de les aportacions que figuren en
el document, perquè la mitjana de l’any 2004 era de
100.000 euros per cada pla i ara la mitjana per pla és
de 80.000 euros. Pregunta si aquesta reducció repre-
sentarà una merma en els plans que ja estaven en
funcionament el 2004. Fa constar que l’any 2002, des
del govern de la Generalitat, es va intentar iniciar el
pla de desenvolupament comunitari del Poble Sec
que, des de l’Ajuntament no es va considerar oportú i
recorda que el Pla de desenvolupament comunitari
del barri de Sant Antoni ha deixat d’existir i s’ha con-
vertit en Xarxa Sant Antoni, totalment al marge del
Districte de l’Eixample i, per últim, esmenta l’aturada
d’alguns dels plans que ja funcionaven a Nou Barris.
Per tots aquests motius, no comparteix l’eufòria ex-
pressada pel regidor. A part d’aquests fets, conside-
ren important el compromís en les tasques d’avalua-
ció i pensa que és prioritari conèixer els resultats,
sobretot tenint en compte els objectius marcats. Vol
saber de qui són els criteris de selecció d’un barri a
l’hora d’iniciar un pla comunitari. Pregunta la diferèn-
cia entre els 24 tècnics comunitaris i els 18 tècnics de
les administracions, que consten en el document i
que estan directament vinculats als plans.

La Sra. Esteller fa una valoració positiva respecte
als Plans, però continua pensant que són insuficients,
que es desenvolupen amb massa lentitud i amb in-
compliment dels compromisos del PAM. Voldria sa-
ber els criteris per decidir els districtes preferents a
l’hora d’aplicar els plans i constata que als districtes
de Sarrià-Sant Gervasi, de les Corts i de l’Eixample hi
ha un dèficit absolut. Pensa que cal corresponsa-
bilitzar més els veïns i les entitats i creu que cal refor-
çar les estructures territorials de proximitat, en base a
un mapa d’equipaments i de serveis de proximitat
que la ciutat no té i que considera que un instrument
bàsic per poder treballar. Creu que cal una implicació
més gran dels serveis socials d’atenció primària i re-
clama més equilibri territorial.

El Sr. Gomà respon que el programa ja és present
en set districtes, que es treballa amb iniciatives con-
cretes en els tres que manquen i que espera que
l’any 2006 s’hauran incorporat al programa. Posa
com a exemple el programa de bon veïnatge del Dis-
tricte de les Corts, que aquest any encara no s’ha in-
corporat com a pla comunitari perquè s’ha considerat
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que havia de madurar, però que espera que el 2006
es convertirà en pla comunitari. Pel que fa a les quan-
titats de finançament, és cert el que deia el Sr. Forn,
però entén que els plans antics, que són els més con-
solidats i que tenen més capacitat de tenir finança-
ment social, són els que tenen el pressupost més ele-
vat; en canvi, els plans nous, que tenen una dimensió
de barri més petita perquè comencen, no han arribat
al punt màxim de finançament. Entén que el pla del
Poble Sec, finalment, ha estat un èxit i confirma que
el Pla comunitari de Sant Antoni ha passat a ser Xar-
xa Comunitària de Sant Antoni, però que, des del Dis-
tricte i des del sector, es concedeixen subvencions a
la Xarxa i afirma que, en la mesura que les entitats
del barri vulguin incorporar-se al marc municipal, ho
podran fer. Quant als criteris de selecció, explica que,
normalment, són els districtes i les entitats dels barris
les que, conjuntament, analitzen els processos que
porten a què un barri pugui tenir un pla comunitari. La
diferència entre els 24 i els 18 tècnics que esmentava
el Sr. Forn està en què 24 són contractats directa-
ment per les entitats, per dinamitzar els plans, i els al-
tres 18 pertanyen a les administracions municipal o
autonòmica.

Es dóna per tractat.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

3. Aprovar definitivament el Reglament intern de
funcionament del Consell de Cent de Joves de Barce-
lona, segons el text que consta com a document ad-
junt a l’expedient.

El Sr. Florensa explica que aquest és el tràmit
d’aprovació definitiva del Reglament, que s’adapta a
les noves necessitats i fa més flexible el funciona-
ment del Consell.

La Sra. Fandos expressa el posicionament favora-
ble del seu grup. Pensa que amb el nou Reglament
es millora molt la situació anterior: en primer lloc, per-
què el Consell de la Joventut està regulat i passa a
ser el primer interlocutor vàlid per a l’Ajuntament.
Considera encertat que les entitats s’escullin a través
del Consell de la Joventut i que el Reglament fixi que
el regidor de Joventut en sigui el vicepresident pri-
mer, i el president del Consell de la Joventut el
vicepresident segon. Agraeix que s’acceptés la pro-
posta perquè els grups municipals formin part del
Consell, malgrat que sigui en qualitat d’observadors, i
desitja que aquesta sigui una fórmula eficaç. Confia
que no passarà com en l’anterior Consell, que va ser
un fracàs, ja que des de l’any 2001 no es va tornar a
reunir. Pensa que la nova dinàmica és correcta i, per
tots aquests motius, li donen suport.

La Sra. Mejías avança el posicionament favorable
del seu grup, ja que les esmenes que van presentar
han estat acceptades. Entén que el nou Reglament
servirà per millorar la participació dels joves en les
polítiques de joventut de l’Ajuntament i espera que
els seus objectius es compleixin.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

4. Aprovar la pròrroga de la vigència del Consorci
del Pla de Rehabilitació i Equipament de Teatres de

Barcelona per al període del 2006-2010, la propos-
ta de modificació d’Estatuts amb el contingut que
s’adjunta en annex i les aportacions de les parts amb
els imports següents: ICIC: 1.502.530,25 euros
(300.506,05 euros anuals); Ministeri de Cultura:
1.502.530,25 euros (300.506,05 euros anuals); Ajun-
tament de Barcelona: 751.265,15 euros (150.253,03
euros anuals), tot condicionat a l’efectiva aprovació
per les altres Administracions consorciades.

El Sr. Mascarell recorda que el Consorci, creat el
novembre de 2001, entre l’administració de l’Estat, la
Generalitat i l’Ajuntament, agrupa un conjunt de re-
cursos públics per a la restauració dels locals teatrals
públics i privats de la ciutat que, atesa la seva antigui-
tat, tenien dificultats des del punt de vista estructural.
Atès el bon funcionament del Consorci, amb aquest
acord, se li dóna continuïtat per un període similar.

El Sr. Ciurana avança el vot favorable del seu grup
tot i que, en el seu moment, ja van dir que l’instru-
ment semblava excessiu per la feina encomanada, ja
que hi ha altres mecanismes administratius per arti-
cular aquests tipus d’ajuts. Demana que, ja que fins
ara els beneficiaris d’aquests ajuts han estat, princi-
palment, teatres comercials, hi hagi una dedicació
més important en els equipaments d’entitats ciutada-
nes.

La Sra. Esteller avança la reserva de vot del seu
grup.

El Sr. Mascarell explica que, fins ara, les accions
han estat orientades cap als teatres, on la presència
massiva de públic aconsellava que tinguessin una mi-
llor solució per garantir les normes de seguretat. És
cert que hi ha un altre camí per recórrer, que són les
sales de teatre amateur i els anomenats teatres de
districtes, on confia que, ben aviat, es comencin a no-
tar les actuacions del Consorci. Fa constar que el
Consorci és una figura jurídica per consorciar els re-
cursos i que no ha tingut despeses de manteniment

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CIU i amb la reserva de vot
del PP.

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord

5. Ratificar l’autorització de la despesa de caràcter
plurianual del contracte núm. 05002675, que té per
objecte l’execució de les obres de reforma integral del
Centre Municipal d’Atenció a Urgències Socials
(CMAUS), que per resolució de la Gerència Municipal
d’1 d’agost de 2005 es va autoritzar per un import de
272.307,72 euros, de la qual 108.255,95 euros ana-
ven contra la partida 631.84 432.30 02.01 del Pressu-
post de 2005 i 164.051,77 euros contra la partida
631.84 432.30 02.01 del Pressupost de 2006, a fi
d’autoritzar l’augment del percentatge corresponent a
l’exercici pressupostari 2006, segons l’article 174.5
del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes
locals i la base 20 d’execució del Pressupost 2005.

El Sr. Gomà explica que es fa una remodelació inte-
gral del Centre Municipal d’Atenció a les Urgències
Socials del carrer del Comerç i, atès que aquest edifici
municipal el compartien aquest centre i l’equip d’atenció
a la dona, que ara té una nova ubicació, l’espai s’amplia
i es millora l’equipament de forma substancial.
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El Sr. Forn avança el vot favorable del seu grup i
està d’acord amb què cal una reforma.

La Sra. Esteller avança el vot favorable del seu
grup perquè pensa que ajudarà a descongestionar el
centre i valora positivament la clàusula social del con-
tracte respecte a què es donarà preferència a les em-
preses que tinguin en la seva plantilla un nombre de
treballadors minusvàlids del 2%, ja que aquesta és
una mesura que, des del PP, sempre s’ha impulsat.

El Sr. Mascarell expressa el vot favorable del PSC,
la Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU i la Sra.
Esteller expressa el vot favorable del PP. S’aprova.

6. Ratificar l’autorització de la despesa de caràcter
plurianual del contracte núm. 05002844, que té per
objecte l’execució de les obres de rehabilitació de
l’equipament integral de baixa exigència Horta per a
persones sense sostre, que per resolució de la Ge-
rència Municipal de 8 d’agost de 2005 es va autorit-
zar per un import de 760.656,57 euros, de la qual
252.000 euros anaven contra la partida 632.96
432.30 02.01 del Pressupost de 2005 i 508.656,57
euros contra la partida 632.96 432.30 02.01 del Pres-
supost de 2006, a fi d’autoritzar l’augment del percen-
tatge corresponent a l’exercici pressupostari 2006,
segons l’article 174.5 del Text refós de la Llei regula-
dora de les hisendes locals i la base 20 d’execució
del Pressupost 2005.

El Sr. Gomà explica que amb aquesta proposta
s’autoritza la despesa per rehabilitar l’edifici on s’ubi-
carà el segon equipament integral d’atenció a perso-
nes sense sostre, previst en el pla d’inclusió social.
Aquest equipament podrà entrar en funcionament els
primers mesos del 2006 i disposarà dels serveis de
cobertura de les necessitats bàsiques, dels serveis
de dia de caràcter socioeducatiu i dels serveis d’aco-
lliment nocturn.

La Sra. Fandos avança l’abstenció del seu grup en
aquest punt. Recorda que el seu grup està totalment
d’acord que han d’existir centres per a persones sen-
se sostre i donen suport a aquesta filosofia, però es-
tan preocupats pel que succeeix als voltants d’aquest
equipament, en el barri d’Horta, ja que apareixen,
com ja va passar amb la sala de venopunció, un se-
guit de plataformes en contra d’aquests centres. Fan
l’abstenció amb la voluntat que el regidor dialogui
amb els veïns. Pensa que l’equipament arriba en un
moment en el qual, en l’entorn de la Vall d’Hebron,
s’està creant un important conflicte veïnal. Recorda
que la setmana passada, hi va haver una reunió de
veïns afectats, i que avui mateix n’hi haurà una altra.
Creu que l’equipament no ha estat ben explicat i els
veïns pensen que les persones que utilitzen la sala
de venopunció són els qui aniran a dormir a aquest
centre. Creu que si no s’atura a temps es produirà un
altre conflicte important i demana al regidor que es
reuneixi amb les associacions de pares de les esco-
les dels voltants, que són els qui mobilitzen aquestes
plataformes, perquè encara hi ha temps per explicar
correctament l’equipament i trobar una solució, sem-
pre i quan el Centre sigui allò que el regidor explica i
no el que els veïns es creuen que serà. Entén que els
grups municipals de l’oposició presents al Districte
haurien d’assabentar-se d’aquests assumptes abans
que s’iniciï el conflicte per poder ajudar a la seva re-
solució.

La Sra. Esteller està d’acord amb el recurs i amb la
seva pròpia naturalesa, perquè hi ha un dèficit de pla-
ces que obliga a crear nous equipaments d’aquestes
característiques, però no està d’acord amb la ubica-
ció. Comparteix el que ha dit la Sra. Fandos; pensa
que la zona sofreix la implantació de diversos centres
que tenen rebuig per part dels veïns i demana, tam-
bé, al regidor que parli amb els veïns i clarifiqui quina
és la naturalesa del Centre. Explica que el seu grup
ha fet una pregunta, de la qual encara no tenen res-
posta, de per què el Centre se situa en una parcel·la
que està qualificada en el planejament vigent com a
parc i jardí urbà en clau 6. Respecte al que avui es
ratifica, entén que la distribució de percentatges de la
despesa supera el que preveu la Llei reguladora de
les hisendes locals i en vol saber els motius, alhora
que demana que s’adeqüi la distribució a allò que es-
tableix la llei.

La Sra. Fandos pregunta si no seria més lògic que
un centre com aquest es fes allà on hi ha la població
a qui va adreçat i es pregunta, també, com arribaran
les persones fins a aquest Centre.

El Sr. Gomà respon que cal compartir la idea que
no és fàcil la implantació d’un equipament d’aquestes
característiques en el seu entorn veïnal i comunitari, i
demana a les persones implicades en la vida del Dis-
tricte que no es facin vinculacions entre la sala de
consum higiènic de la Vall d’Hebron i aquest equipa-
ment de baixa exigència d’Horta, perquè la vinculació
no ajuda a una gestió correcta de la implantació co-
munitària d’ambdós equipaments. Recorda que ell
mateix va tenir una primera reunió amb les entitats
veïnals d’Horta i amb els tècnics de Serveis Perso-
nals del Districte, el passat mes de juny, on es va ex-
plicar l’equipament de la manera més detallada possi-
ble i la resposta de les entitats va ser positiva i
constructiva, ja que comparteixen la necessitat que
aquests equipaments existeixin a la ciutat i demana-
ven que s’expliqués correctament la vinculació entre
l’equipament i la resolució dels problemes que en re-
lació a persones sense sostre hi ha en el territori. Ma-
nifesta que, respecte al nombre d’equipaments i la
ubicació, l’equip de govern ha descartat fer un o dos
equipaments grans per tota la ciutat, ja que l’impacte
podria no ser sostenible per al barri on s’ubiquessin i
tampoc considera viable un equipament d’aquestes
característiques a cada barri. En el Pla d’inclusió es
va optar per una Xarxa de 4 o 5 equipaments d’una
mida entre mitjana i petita (unes 30 places d’acolli-
ment nocturn). L’equipament es fa a Horta perquè, a
banda que hi ha un equipament municipal que es pot
rehabilitar i que, des del punt de vista veïnal, és assu-
mible perquè la zona no és densament poblada, les
mateixes entitats del barri havien expressat que so-
bretot en el nucli antic d’Horta hi havia un nombre de
persones en risc d’exclusió social que feien un ús ina-
dequat de l’espai públic, durant el dia, i algunes
d’elles havien estat detectades pels serveis d’inserció
social i eren persones sense sostre que després s’es-
campaven per diferents punts del Districte. El com-
promís que es va adoptar amb les entitats va ser vin-
cular el problema amb la resposta, en el sentit que
aquest centre d’Horta, de manera prioritària, acollirà a
les persones sense sostre i en risc d’exclusió del Dis-
tricte i, evidentment, mentre sigui possible, a altres
persones que puguin venir de diferents punts de la
ciutat. En la mesura que el Districte va liderant el pro-
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cés de gestió veïnal de l’equipament, s’han fet altres
reunions al Districte; i puntualitza que ell mateix, si cal,
intervindrà en les reunions amb les entitats del barri.
Finalment, demana la col·laboració dels grups de
l’oposició perquè sap que la seva actitud és positiva.

La Sra. Esteller sap que tot equipament provoca un
impacte per a l’entorn i l’equip de govern té els estu-
dis d’impacte i sap quines són les mesures de reforç
que es faran per evitar qualsevol tipus de problema.
Creu que a l’hora de parlar amb els veïns, a més
d’explicar-los el contingut i la naturalesa, cal informar
sobre l’impacte a la zona i les mesures de reforç pre-
vistes per reduir, si n’hi ha, els impactes negatius que
es puguin produir. Entén que aquesta informació que
ella no té i que reclama es necessària, també, per als
grups de l’oposició.

El Sr. Mascarell expressa el vot favorable del PSC,
la Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la
Sra. Fandos expressa l’abstenció de CIU i la Sra.
Esteller expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

7. Autoritzar la subrogació de l’Institut Barcelona
Esports (IBE) en el lloc de l’Ajuntament de Barcelo-
na, en el contracte per a la gestió de la Base Nàu-
tica de la Mar Bella mitjançant la forma de concessió,
adjudicat a l’empresa Naviter, SCCL, –amb CIF
F-60512464– per acord de la Comissió de Benestar
Social d’1 d’abril de 2003, durant el període a comp-
tar des del dia següent a la formalització del contracte
fins al dia 27 de juny de 2019, data límit per l’extinció
de la concessió demanial atorgada a l’Ajuntament per
Ordre ministerial de 18 de desembre de 1996, per la
inversió per ampliacions i millores de les instal·lacions
ofertada per l’adjudicatari, d’import 587.196,08 euros,
i d’acord amb el règim econòmic previst al plec de
clàusules d’explotació; i, en conseqüència, cedir a fa-
vor de l’IBE tots els drets i obligacions dimanants del
contracte esmentat, tot això de conformitat amb
l’acord del seu Consell d’Administració de 3 de juny
de 2005 i l’article 3.1 f) dels seus Estatuts.

Els punts 7, 8, 9, 10 i 11 es debaten de forma con-
junta.

La Sra. Fandos avança l’abstenció del seu grup i
n’explica els motius. Manifesta que estan d’acord
amb el plantejament que l’Institut Barcelona Esports
gestioni els equipaments esportius municipals de la
ciutat i esperen que, a més de la subrogació d’a-
quests contractes, que fins ara es gestionaven des de
l’antiga Direcció d’Esports de l’Ajuntament, se subro-
guin els que gestiona Barcelona de Serveis Munici-
pals, ja que l’important és que el benefici de la gestió
de les instal·lacions esportives repercuteixi en la
pràctica esportiva. Estan d’acord amb les subroga-
cions i vol saber per què es fan aquestes i no la resta.
Entén que en passar la gestió d’aquests equipaments
a l’Institut Barcelona Esports, aquesta Comissió en
tindrà molt menys coneixement i, atès que els grups
municipals de l’oposició no tenen representació en el
Consell d’Administració de l’Institut, torna a reivindi-
car i a posar sobre la taula la necessitat d’aquesta
presència. Considera que en el procés de traspàs, cal
analitzar per quins motius hi ha entitats que no pa-
guen els cànons i pregunta si les noves adjudicacions
de concessió les farà directament l’Institut o hauran
de passar per la Comissió.

La Sra. Esteller avança l’abstenció del seu grup i
reclama la incorporació dels grups municipals en el

Consell d’Administració de l’Institut Barcelona Es-
ports per poder dur a terme la necessària funció de
supervisió i control en aquest organisme. Pregunta si
s’ha informat als districtes sobre aquests canvis.

El Sr. Alcober puntualitza que hi ha un contacte
permanent entre els gestors de les instal·lacions i
l’Ajuntament. Explica que hi ha equipaments espor-
tius que estan descentralitzats i altres que fins ara
depenien de la Direcció d’Esports del Sector de Ser-
veis Personals, i que són els que ara passen a l’Insti-
tut. El procés s’inicia amb una petició del Consell
d’Administració de l’Institut i puntualitza que no es
modifica cap de la resta de condicions de les conces-
sions. Manifesta que l’Institut té capacitat per convo-
car els concursos i adjudicar les concessions, però
que ell mateix es compromet a donar les explicacions
que calguin en aquesta Comissió.

El Sr. Alcober expressa el vot favorable del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la Sra.
Fandos expressa l’abstenció de CIU i la Sra. Esteller
expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

8. Autoritzar la subrogació de l’Institut Barcelona
Esports (IBE) en el lloc de l’Ajuntament de Barcelona
en el contracte per a la gestió de l’Escola Municipal
d’Hípica la Foixarda mitjançant la forma de conces-
sió, adjudicat a l’empresa SEM, Serveis Esportius en
Marxa, SL, –amb CIF B-60971389– per acord del
Consell Plenari de 22 de juliol de 1997, durant el pe-
ríode de deu anys i d’acord amb el règim econòmic
previst al plec de clàusules d’explotació i l’oferta pre-
sentada per l’esmentada empresa; i, en conseqüèn-
cia, cedir a favor de l’IBE tots els drets i obligacions
dimanants del contracte esmentat, tot això de confor-
mitat amb l’acord del seu Consell d’Administració de
3 de juny de 2005 i l’article 3.1 f) dels seus Estatuts.

El Sr. Alcober expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la Sra.
Fandos expressa l’abstenció de CIU i la Sra. Esteller
expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

9. Autoritzar la subrogació de l’Institut Barcelona
Esports (IBE) en el lloc de l’Ajuntament de Barcelona
en el conveni amb la Federació Catalana de Tennis
–amb CIF Q-5855014-F–, per a la gestió del Centre
Municipal de Tennis de la Vall d’Hebron, mitjançant la
forma de gestió interessada, aprovat per acord del
Consell Plenari de 15 d’octubre de 1993 i signat l’11
de novembre de 1993, per un termini de vint-i-cinc
anys i d’acord amb el règim econòmic previst al
clausulat del conveni; i, en conseqüència, cedir a fa-
vor de l’IBE tots els drets i obligacions dimanants del
conveni esmentat, tot això de conformitat amb l’acord
del seu Consell d’Administració de 3 de juny de 2005
i l’article 3.1 f) dels seus Estatuts.

El Sr. Alcober expressa el vot favorable del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la Sra.
Fandos expressa l’abstenció de CIU i la Sra. Esteller
expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

10. Autoritzar la subrogació de l’Institut Barcelona
Esports (IBE) en el lloc de l’Ajuntament de Barcelona,
en el contracte per a la gestió de l’equipament es-
portiu integrat per les piscines municipals Bernat Pi-
cornell i Montjuïc mitjançant la forma de conces-
sió, adjudicat a l’empresa Servei d’Ensenyament i
Assessorament Esportiu, SL, (SEAE) –amb CIF
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B-58043852– i a la Federació Catalana de Natació
–amb CIF Q-5855003-I–, les quals van constituir
la societat Aigua, Esports i Salut, SL, –amb CIF
B-62849674– és la titular de la concessió, per acord
de la Comissió de Benestar Social de 16 de juliol de
2002, durant el període de trenta anys amb subjecció
al règim econòmic previst al plec de clàusules d’ex-
plotació i amb la proposta d’inversió de 9.235.357,35
euros; i, en conseqüència, cedir a favor de l’IBE tots
els drets i obligacions dimanants del contracte es-
mentat, tot això de conformitat amb l’acord del Con-
sell d’Administració de 3 de juny de 2005 i l’article 3.1
f) dels seus Estatuts.

El Sr. Alcober expressa el vot favorable del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la Sra.
Fandos expressa l’abstenció de CIU i la Sra. Esteller
expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

11. Autoritzar la subrogació de l’Institut Barcelona
Esports (IBE) en el lloc de l’Ajuntament de Barcelona
en el contracte per a la gestió del Centre Municipal de
Vela mitjançant la forma de concessió, adjudicat a la
Federació Catalana de Vela –amb CIF Q-5856227-C–
per acord de la Comissió de Benestar Social de 10 de
juliol de 2001, durant el període màxim de divuit anys
(fins al dia 27 de juny de 2019), amb subjecció al rè-
gim econòmic previst al plec de clàusules d’explota-
ció i a la proposta d’inversió detallada en el pla de
gestió que s’adjunta a l’expedient; i, en conseqüèn-
cia, cedir a favor de l’IBE tots els drets i obligacions
dimanants del contracte esmentat, tot això de confor-
mitat amb l’acord del Consell d’Administració de 3 de
juny de 2005 i l’article 3.1 f) dels seus Estatuts.

El Sr. Alcober expressa el vot favorable del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la Sra.
Fandos expressa l’abstenció de CIU i la Sra. Esteller
expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

b) Proposicions

Del Grup Municipal CIU:
12. Primer. Que s’informi a tots els sol·licitants de

llicències d’activitats per als establiments oberts al
públic dels requisits lingüístics en la senyalització i els
cartells d’informació general de caràcter fix. Segon.
Que, prèviament a l’atorgament de la llicència d’acti-
vitat per als establiments oberts al públic, es constati
el compliment de l’article 32 de la Llei 1/1998, de Po-
lítica Lingüística pel que fa a la retolació del català
dels establiments oberts al públic.

El Sr. Ciurana formula la proposició perquè molts
establiments nous de la ciutat tenen la seva retolació
només en castellà i perquè entre els requisits que de-
mana l’Ajuntament per a l’obtenció de la corresponent
llicència, no es cita l’article 32 de la Llei 1/1998 de
política lingüística.

El Sr. Mascarell està d’acord amb el fons del plan-
tejament, ja que és cert que hi ha un conjunt de requi-
sits legals que cal reforçar. Proposa reconvertir la
proposta en un acord conjunt per demanar als dife-
rents serveis tècnics que elaborin un informe sobre el
procediment per determinar quin seria el moment per-
tinent per garantir que la informació que es doni sigui
efectiva. Si el regidor accepta la modificació, en un
temps prudencial, es podrà veure quin és el millor

procediment i, si no s’accepta el canvi de redactat, tot
i estar d’acord amb el fons de la qüestió, haurà de re-
butjar la proposició, perquè considera que s’estaria
demanant als serveis municipals una actuació on no
hi ha la certesa de com es pot materialitzar des del
punt de vista tècnic. Amb la voluntat de treballar con-
juntament en aquesta idea de fons, proposa canviar
la proposició per una demanda als serveis tècnics
que, un cop treballat, permeti veure quin és el millor
procediment per garantir el que el regidor proposa: el
compliment de la llei des del punt de vista de la reto-
lació dels locals públics.

El Sr. Ciurana pot acceptar el canvi, malgrat que
els arguments utilitzats no són sòlids, sempre i quan
es fixi quin és el temps prudencial.

El Sr. Mascarell proposa un termini màxim de tres
mesos.

El Sr. Ciurana demana que el Sr. Mascarell, d’aquí
a tres mesos, aporti l’informe a la Comissió.

La Sra. Esteller pensa que aquesta proposició es
presenta en aparença normal, però que, en el rera-
fons, és de caràcter coercitiu. Considera que la gent
quan obre un establiment s’informa dels requisits i de
les condicions i tria, amb llibertat, en quina llengua re-
tolar-lo. Insisteix que rere l’estudi que ara es proposa
hi haurà, també, la voluntat coercitiva d’inculcar una
determinada forma d’actuar i el seu partit està en
contra d’aquestes actituds, ja que no s’ha d’intervenir
en espais on avui no hi ha cap problema. Avança el
vot contrari del seu grup perquè considera aquesta
mesura, en excés, intervencionista.

El Sr. Ciurana recorda que ni el Partit Popular ni
Esquerra Republicana van votar la Llei de política lin-
güística i entén que el PP estigui en contra dels pre-
ceptes d’aquesta Llei. Puntualitza que el que esta-
bleix la Llei és que els rètols de caràcter fix dels
establiments comercials oberts al públic han d’estar,
com a mínim, en català i aquesta exigència no és una
voluntat coercitiva, sinó el compliment de la llei.

La Sra. Esteller puntualitza que coneix la Llei de
política lingüística, però insisteix que la gent ja sap
què ha de fer i que el que calen són mesures de fo-
ment i no mesures coercitives.

El Sr. Mascarell demana que no es creïn proble-
mes allà on no hi són, ja que el que es proposa és
estudiar i treballar com s’aplica el procediment, atès
que hi ha establerts un seguit de requisits per atorgar
les diferents llicències i una llei que és oberta i que
pot generar alguns dubtes d’aplicació. Puntualitza
que en cap cas hi ha una voluntat coercitiva, com afir-
ma la regidora.

La Sra. Esteller insisteix que no hi ha problemes
d’aquest tipus a la societat i, per tant, la mesura no és
necessària.

El Sr. Ciurana manifesta que el problema de la re-
culada en l’ús social del català existeix i entén que els
poders públics i les administracions locals han de vet-
llar perquè la llei es compleixi.

El Sr. Florensa considera correcte el contingut de la
proposició, però la comparació que el Sr. Ciurana ha
fet entre el Partit Popular i Esquerra Republicana a
l’hora de votar la Llei de política lingüística li sembla
vergonyosa. Comparteix amb el regidor la sensibilitat
pels assumptes lingüístics i li hauria agradat que la Llei
de política lingüística, que considera insuficient, s’ha-
gués desenvolupat i que Esquerra Republicana no ha-
gués quedat sola quant a l‘etiquetatge en català.
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El Sr. Mascarell expressa el vot favorable del PSC,
la Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU i la Sra.
Esteller expressa el vot contrari del PP. S’aprova amb
el redactat següent:

Demanar als serveis tècnics municipals que, en un
termini màxim de tres mesos, elaborin un informe que
analitzi el procediment a seguir per tal que s’informi a
tots els sol·licitants de llicències d’activitats per als
establiments oberts al públic dels requisits lingüístics
en la senyalització i els cartells d’informació general
de caràcter fix, i que, prèviament a l’atorgament de la
llicència d’activitat per als establiments oberts al pú-
blic, es constati el compliment de l’article 32 de la Llei
1/1998, de Política Lingüística pel que fa a la retola-
ció del català dels establiments oberts al públic.

Del Grup Municipal PP:
13. 1. Reprovar els criteris seguits per l’Ajuntament

de Barcelona alhora de dissenyar la campanya de les
Festes de la Mercè. 2. Que es constitueixi un grup de
treball, amb representació tècnica i política de tots els
grups municipals del Consistori, amb l’objectiu de
consensuar i definir els criteris per a la selecció de les
campanyes publicitàries en les festes emblemàtiques
de la ciutat.

El Sr. Mascarell proposa debatre de forma conjunta
aquesta proposició i la pregunta formulada per CiU
en el punt 17 de l’ordre del dia.

La Sra. Esteller formula la proposició tant pel que
fa al cartell com pel que fa a l’anunci. Abans d’entrar
en la defensa de la proposició, vol reconèixer el pres-
tigi i la professionalitat dels autors de l’anunci i del
cartell; el que el seu grup qüestiona són els criteris a
l’hora de fer l’encàrrec, ja que entenen que no es cor-
responen amb la identitat de la ciutat ni amb els va-
lors que s’han de promoure. Pel que fa al cartell, pen-
sen que és més propi de les festes de la ciutat de La
Havana que de la ciutat de Barcelona, ja que no
s’identifica amb la ciutat ni amb les festes de la Mer-
cè. Respecte a la falca radiofònica, manifesta que
l’equip de govern la va haver de retirar i admetre l’er-
ror perquè, en un moment en el qual s’està vivint un
debat sobre el civisme, no es pot utilitzar una falca
d’aquesta naturalesa que anuncia la Mercè promo-
vent valors incívics. Vol saber qui són els responsa-
bles de l’elecció del cartell i de la falca, com es van
decidir els continguts i quin va ser el cost.

El Sr. Ciurana avança l’abstenció del seu grup a la
proposició del PP perquè no comparteixen algunes
de les afirmacions fetes. Es pot trobar més o menys
afortunat el cartell o creïble la història que explica i es
pot considerar més o menys adient la plasmació ar-
tística, però, en tot cas, són potestats dels responsa-
bles de les festes de la Mercè i no motiven que es
pugui reprovar l’elecció del cartell. Tampoc considera
adequat constituir un grup de treball amb representa-
ció de tots els grups municipals per consensuar els
criteris de la selecció, perquè entén que corresponen
a qui organitza els actes.

Pel que fa a la pregunta que el seu grup formula,
no entenen que no hi hagi cap responsable polític per
revisar una campanya d’aquestes característiques i,
si hi és, encara el sorprèn més que no percebi allò
que està passant a la ciutat i la manca d’idoneïtat
d’una determinada campanya. Creu que la imatge
que ha de transferir l’Ajuntament a la ciutadania no és

la de la falca i per això pregunta quins són els meca-
nismes de concepció i d’aprovació de les campanyes,
a qui correspon fer l’encàrrec i qui dóna el vistiplau
perquè l’anunci s’emeti en nom de l’Ajuntament. Vol
saber, també, quines mesures s’han pres respecte
als responsables d’aquest fet.

El Sr. Mascarell, pel que fa a la proposició del PP,
diu que no es crearà el grup de treball sol·licitat per-
què la facultat de decidir les campanyes correspon a
l’equip de govern. Afirma que, en termes generals,
les campanyes que es fan són molt correctes i no te-
nen massa dificultat de comprensió; no vol valorar els
comentaris d’idoneïtat del cartell o de les campanyes
desenvolupades perquè no comparteix els criteris ex-
pressats. Puntualitza que el que es fa és un encàrrec
a un artista a qui es donen unes indicacions, que l’ar-
tista desenvolupa, i no propostes que poguessin afec-
tar els drets de les persones o els drets democràtics
de la col·lectivitat, que podrien ser posats en dubte.
Pel que fa a les campanyes, recorda que els regidors
es fixen només en una falca, però el que s’ha fet és
una campanya que bàsicament ha dit: “Tots som la
Mercè visquem-la amb civisme; Barcelona estima
Nova Orleans; Donem suport a la Campanya pobresa
0 any 2015”. Aquests són els valors que s’han difós
de forma massiva i essencial i, a més, s’han dut a ter-
me activitats de naturalesa diversa amb planteja-
ments solidaris. La falca, que formava part d’un pro-
cés una mica diferent perquè estava en el marc d’un
acord amb una emissora de ràdio i que, signada pels
autors de l’anunci, podia tenir tot el respecte i consi-
deració, es va creure que signada per l’Ajuntament
no era correcta i es va suspendre. Pensa que caldria
apreciar la rapidesa amb què es va suspendre l’emis-
sió un cop es va percebre la inadequació de l’anunci
amb principis de la campanya que són els que acaba
d’esmentar i que s’estaven difonent massivament.
L’anunci no es va emetre més de 20 vegades i pensa
que cal dimensionar el fet en el seu context correcte,
que és el d’una campanya que, en termes generals,
la gent ha apreciat i d’unes festes de la Mercè viscu-
des amb gran civisme. Pel que fa als mecanismes
d’aprovació de campanyes, no s’anirà més enllà de
revisar el circuit; sap perfectament per què es va
produir l’error que en aquest cas estava fora del cir-
cuit establert i que ha obligat a afinar algun punt. No
es farà res més perquè no hi ha motiu per a res més i
espera que, amb les explicacions donades, es tanqui
aquest assumpte que en el context general de comu-
nicació només és un detall erroni que es va rectificar.

La Sra. Esteller considera que la justificació dona-
da pel regidor és fruit de la manca d’arguments. En-
tén que com a responsable de l’àmbit de Cultura i da-
vant d’un error que reconeix i que obliga a rectificar la
falca d’una campanya de l’Ajuntament, no es pot
trivialitzar. El fet és greu i no es pot frivolitzar ni donar
aquest tipus d’arguments en una Comissió. Quant al
cartell, no està qüestionant la labor de qui l’ha fet,
sinó els criteris a l’hora d’encarregar-lo, perquè creu
que el cartell ha d’identificar la ciutat de Barcelona i la
gent es va sorprendre i no s’hi va sentir identificada.
Pensa que tothom pot fer aportacions i insisteix que
caldria consensuar els criteris perquè quan la ciutat
faci una festa emblemàtica se senti reconeguda. Amb
la proposició volen reprovar els criteris utilitzats, per-
què els consideren negatius, alhora que proposen
una via de solució, que creuen que és factible.
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El Sr. Ciurana considera, tot i que el desitjable és
que tothom entengui el cartell, que la creativitat artís-
tica tingui una determinada lògica que cal respectar.
Constata que aquests tipus de problemes sempre els
ha d’acabar resolent el Sr. Mascarell i creu que a la
política cultural municipal, des que el regidor és por-
taveu de l’Ajuntament, li manca dinamisme i lideratge
i li aconsella que dediqui més hores a la Regidoria de
Cultura. Demana que si s’ha detectat on es va produir
l’error, per l’emissió de la falca, s’expliqui.

El Sr. Mascarell puntualitza que se li retreu manca
de lideratge amb l’única falca que no s’ha emès des
de la proposta de comunicació de la pròpia activitat
festiva de l’Institut de Cultura, sinó des de la proposta
comunicativa del conjunt de l’Ajuntament. Insisteix
que per sort de tothom, a les festes de la Mercè, no
se’ls ha pogut fer cap crítica substancial i en el con-
junt de les activitats culturals desenvolupades tam-
poc, i l’únic que es busca són els detalls que es pu-
guin generar a partir de les campanyes de publicitat.
Insisteix que no accepta la proposició i que, única-
ment, es revisaran el mecanismes de funcionament
actuals que, puntualitza, en termes generals funcio-
nen correctament. Fa notar que no frivolitza la situa-
ció, sinó que ha explicat els eslògans difosos, que la
regidora no ha discutit, perquè només centra la seva
intervenció en l’expressió apareguda en una falca
que es va considerar inadequada, en el conjunt de la
campanya. Entén que d’aquest fet no se’n pot derivar
la conclusió que s’actua amb frivolitat.

El Sr. Mascarell expressa el vot contrari del PSC,
la Sra. Vallugera expressa el vot contrari d’ERC, el
Sr. Gomà expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el Sr.
Ciurana expressa l’abstenció de CIU i la Sra. Esteller
expressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal CIU:
14. Que el govern municipal, en el termini de tres me-

sos, presenti davant el Plenari del Consell Municipal per
a la seva aprovació el Pla d’equipaments públics de la
ciutat, previ procés de participació ciutadana.

La Sra. Fandos formula el prec en relació al Pla
d’equipaments públics de la ciutat al que el Sr. Gomà
s’ha referit en presentar l’informe participatiu del Con-
sell Municipal de Benestar Social, dient que, des de
l’octubre, es treballa per un pla d’equipaments 2005-
2015. Considera que si el Pla es refereix a un període
que comença l’any 2005, hauria d’aprovar-se el 2005,
i creu que si el Pla estigués aprovat, s’estalviarien
problemes a l’hora d’ubicar els equipament en un
punt determinat, ja que també es podria explicar la
ubicació de la resta d’equipaments a la ciutat. El Pla
d’equipaments hauria de marcar quants equipaments
de cada tipus calen i raonar-ne la ubicació, però tem
que passi el temps i que, mentre el Pla es redacta,
s’obrin equipaments amb una ubicació que caldrà ex-
plicar i sense saber quina és la filosofia en el conjunt
de la ciutat. Demana que els grups de l’oposició si-
guin informats del Pla.

El Sr. Gomà respon que el Pla d’equipaments amb
què es treballa afecta tots els àmbits dels serveis per-
sonals municipals i es coordina tot el procés des de la
Gerència de Serveis Personals.

La Sra. Figuerola explica que el treball va comen-
çar el març passat i inclou equipaments de tot allò
que conforma els serveis personals –benestar social,
cultura, ensenyament, esports, atenció sanitària,
dona i inclusió social. El plantejament del Pla que es
presenta a la Federació Associació de Veïns de Bar-
celona, en endavant –FAVB– té tres fases: coneixe-
ment, anàlisi i visió de futur. Durant els mesos de
març a juny es va treballar partint de l’escrit presentat
per la FAVB, on hi constava un resum de tots els
equipaments que faltaven a la ciutat, que es va analit-
zar i consensuar; es va analitzar, també, el contingut
del PAM i, com aquest s’havia concretat en el Pla
d’Inversions Municipal –PIM–, posteriorment, conjun-
tament amb la FAVB, es va presentar un document
on es parlava de tres tipus d’equipaments: els de pro-
ximitat, els de desconcentració i els de capitalitat.
Amb la proposta sobre els criteris de distribució dels
equipaments, que ha estat revisada per la FAVB, pels
districtes i pels diferents àmbits, i que ara s’està
reelaborant, es donarà per finalitzat el document de
coneixement. La fase d’anàlisi finalitzaria el mes de
febrer, moment en el qual s’iniciarà la tercera fase,
els escenaris de futur: El que es valorarà en la prope-
ra reunió del mes d’octubre, que presidiran el Sr.
Mascarell i el Sr. Gomà, serà que el document fixi un
marc general que permeti que cada Districte pugui
actuar i acabar de decidir la ubicació dels equipa-
ments.

La Sra. Fandos expressa la preocupació del seu
grup, potser perquè s’ha començat dos anys tard, i
fins a finals de mandat s’estarà elaborant aquest Pla,
que s’aprovarà justament abans de les properes elec-
cions municipals.

La Sra. Figuerola puntualitza que el Pla s’acabarà
el juny de 2006.

El Sr. Gomà fa constar que s’està fent una feina
molt seriosa amb la FAVB i amb molt de respecte
amb els Plans d’equipaments dels districtes. Pensa
que si l’any 2006 la ciutat es dota, per primera vega-
da, d’aquest marc general que abasti tots els àmbits
d’equipaments amb el consens del moviment veïnal
de la ciutat, s’haurà fet un pas endavant molt impor-
tant per qui ho hagi de gestionar en el futur.

Es dóna per tractat.
Del Grup Municipal PP:
15. S’informi de la retirada de persones indigents

dels carrers de Ciutat Vella i l’Eixample, durant les
Festes de la Mercè, especialment del caràcter de la
mesura adoptada i de la metodologia utilitzada.

La Sra. Esteller formula el prec sobre la retirada de
persones indigents del carrer, durant les festes de la
Mercè. Demana que se’ls informi de la retirada
d’aquestes persones en els districtes de Ciutat Vella i
de l’Eixample, especialment del caràcter de la mesu-
ra. Vol saber si és una mesura habitual o excepcional
i si la metodologia adoptada és l’habitual o si s’ha uti-
litzat un procediment extraordinari.

El Sr. Gomà fa una precisió de terminologia; des
dels serveis socials de l’Ajuntament no es retiren per-
sones indigents, sinó que s‘atenen persones sense
sostre; pensa que la manera de parlar denota els va-
lors que hi al darrere de les coses que es fan. Les
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persones s’atenen des del punt de vista de la detec-
ció, la recollida, l’acolliment, la derivació i el tracta-
ment i puntualitza que aquestes persones tenen dret
a tenir un suport personalitzat en un procés de
reinserció social. Aquests són els valors i la metodo-
logia que s’ha utilitzat i que se seguirà utilitzant, amb
independència del grau d’intensitat emprat i en raó
d’una problemàtica concreta.

La Sra. Figuerola explica que el Centre municipal
d’Atenció Social, que funciona les 24 hores del dia,
els 365 dies de l’any, va atendre, durant aquests dies,
un total de 50 persones amb el tractament habitual;
un treballador social rep la persona i comprova si ja
ha estat atesa en altres ocasions i, en funció d’aques-
ta circumstància, se li ofereix un recurs que pot ser
acceptat o no. De les aproximadament 50 persones
que es van atendre, dues no van acceptar cap tipus
de recurs i van abandonar el centre, unes van ser
acollides en un centre residencial, altres al centre de
baixa exigència, a l’alberg Can Planas, a Sant Joan
de Déu, alguns en una pensió, dues van requerir
atenció hospitalària i una va ser atesa pel Servei
d’Atenció a Estrangers i Refugiats –SAIER.

La Sra. Esteller vol saber què va passar entre el
moment que es van detectar aquestes persones al
carrer, fins que van arribar al centre.

La Sra. Figuerola respon que l’arribada al centre va
ser l’habitual. Al Centre Municipal d’Atenció Social
s’hi pot arribar de tres maneres: per voluntat pròpia,
per un avís d’un veí que motiva que des del centre es
vagi a recollir-los, o que la guàrdia urbana els hi porti.
En aquest cas concret, es van utilitzar els tres tipus
d’entrades.

La Sra. Esteller, atesa una denúncia presentada
que afirma que no es va utilitzar el procediment habi-
tual, vol saber per quina de les tres vies que ha expli-
cat la gerent van arribar aquestes persones. Vol sa-
ber si se les va obligar a retirar-se del carrer i anar al
centre, si hi van anar lliurament, etc.

La Sra. Figuerola explica que, des de Serveis So-
cials, mai s’obliga ningú a anar a un centre i de la in-
formació que té i de les dades que figuren en els ex-
pedients no consta que en cap moment hi hagi hagut
cap tipus de coacció. Manifesta que CiU ha formulat
una pregunta sobre el mateix assumpte a la Comissió
de Seguretat i Mobilitat, on els podran donar més ex-
plicacions sobre aquesta situació.

La Sra. Esteller pregunta quantes persones habi-
tualment, al llarg del dia, van a aquests centres i quin
és el nombre de persones que dormen al carrer; pre-
gunta si la pressió perquè els qui dormen al carrer
vagin a un centre s’incrementa en dies de festes. Pre-
gunta al regidor si té coneixement que en aquest cas
s’hagi utilitzat un procediment paral·lel a l’habitual.

El Sr. Gomà respon que no s’ha utilitzat cap proce-
diment diferent o contradictori amb l’habitual. El que
s’ha fet és posar a disposició d’aquest col·lectiu de
persones sense sostre els recursos humans i mate-
rials de què es disposa a la ciutat. Insisteix que des
dels serveis socials no es pot obligar una persona
sense sostre a entrar en un circuit de tractament i,
fins i tot, en els moments de més intensitat per a la
detecció de persones al carrer, com pot ser en el cas
de l’operació fred, que és el punt on s’arriba a un per-
centatge d’acolliment de persones més elevat; no
s’arriba al 100% de les persones, situació a què no-
més es podria arribar en casos molt extrems, per una

davallada molt brusca de les temperatures, en un
procediment coactiu activat per protecció civil i els
serveis d’emergència duts a terme per guàrdia urba-
na. Insisteix que els Serveis Socials, en cap cas, po-
den actuar coactivament. Manifesta que els equips de
detecció municipals o de les entitats que treballen
amb la Xarxa, amb l’Ajuntament –Creu Roja, Arrels,
Rauxa etc.– fan tot el possible perquè les persones
que estan al carrer siguin acollides i entrin en un cir-
cuit de reinserció. L’objectiu és garantir que els que
acceptin entrar en el circuit d’acolliment i tractament
tinguin una plaça per poder-ho fer i aquesta és una
garantia de què disposen els serveis d’inclusió social.
Resumeix que no hi ha metodologies excepcionals i
sí que hi ha diferents intensitats, en funció de les con-
juntures a la ciutat i l’objectiu sempre és que com
més persones d’aquest col·lectiu s’hi puguin acollir,
millor. Puntualitza que els serveis municipals i les en-
titats concertades actuen amb gran professionalitat i
plena satisfacció.

La Sra. Esteller coneix la complexitat de la situació
i la feina que es fa. El regidor ha dit que per part dels
Serveis Socials no han obligat ningú a entrar en el
circuit, ni en aquestes festes ni en cap altre moment,
però pregunta si té coneixement, atesa la denúncia
presentada, que, des d’un altre departament, s’hagi
utilitzat un procediment més coercitiu.

El Sr. Gomà respon que, dies abans de la denún-
cia, els diferents sectors de l’Ajuntament implicats en
aquest assumpte van treballar, conjuntament, perquè
l’engranatge entre els protocols d’actuació dels dife-
rents serveis municipals fossin el més eficients possi-
ble. La coordinació entre el sector de Serveis Perso-
nals, el sector de Mobilitat i Seguretat i el sector
d’Habitatge i Urbanisme es fa de manera habitual i és
una de les claus de l’èxit d’aquestes operacions.

La Sra. Esteller pregunta si, en virtut d’aquest en-
granatge, s’ha utilitzat durant les festes de la Mercè
una mesura excepcional.

El Sr. Gomà repeteix que s’han aplicat els proto-
cols habituals.

Es dóna per tractat.
16. Que s’assumeixi el compromís de govern de

garantir l’oferta de places escolars suficients per tal
d’atendre la cobertura en la primera opció triada per
les famílies.

La Sra. Mejías formula el prec atès que el sistema
de preinscripció, mitjançant les oficines de matricula-
ció, impedeix que moltes famílies accedeixin a la pla-
ça que desitgen per als seus fills, tant si és d’escola
pública com d’escola privada concertada. Recorda
que són molts els estudis i informes que fixen que
correspon a les administracions públiques crear les
condicions que garanteixin la llibertat d’opció i que,
cada dia més, es parla que les escoles han de tenir el
seu propi projecte educatiu, tot garantint que la qua-
litat educativa dels centres millori. Considera que
l’oferta educativa de la ciutat és deficient, espe-
cialment en alguns districtes, perquè no es donen les
condicions que atorguin a les famílies la llibertat
d’elecció de centre i de projecte educatiu. Demana
que la planificació sigui equilibrada, que garanteixi la
cobertura en primera opció i que l’accés sigui equita-
tiu. Creu important que s’impulsi el Mapa escolar i
que el govern assumeixi el compromís de garantir
una oferta educativa equilibrada a tots els barris de la
ciutat.
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La Sra. Subirats sap que no totes les famílies po-
den accedir a la plaça sol·licitada, però considera que
el percentatge de les que han pogut accedir a la pri-
mera opció és molt alt; en aquest curs, a P3, en els
centres públics, s’ha pogut atendre el 91% de la de-
manda en primera opció i en els centres privats con-
certats el 89%. Considera que aquest és un nivell
correcte de poder exercir el dret a la tria i creu que
arribar al cent per cent és pràcticament impossible
perquè no es pot gastar diner públic per dotar una sè-
rie de places, únicament per cobrir la possibilitat que
algú les demani. Respecte al Mapa escolar, explica
que es vol millorar la vinculació entre l’entorn imme-
diat i les escoles i s’estudia la possibilitat d’un entorn
prioritari més reduït que l’actual per aconseguir una
distribució més homogènia. Manifesta que a finals de
mes estarà enllestida la proposta de Mapa escolar i
que, a partir d’aquest moment, començarà el període
de presentació al Consell Escolar de la Ciutat i als di-
ferents àmbits on hi haurà el debat participatiu. Pensa
que, a finals d’any, el Mapa pot estar definitivament
aprovat.

La Sra. Mejías demana que els facilitin les dades
concretes de matriculació, atès que el procés ja ha fi-
nalitzat. No vol entrar en l’assumpte de les escoles
bressol, on el grau de demanda no atesa és alarmant
–56% en alguns districtes–, fet que evidencia la ne-
cessitat d’impulsar la creació de places. Considera
que les dades de P3 poden generar alarma i que cal
començar a actuar; al Districte de l’Eixample, 225
alumnes no han pogut accedir en primera opció al
centre escolar i situacions similars s’han produït en
els districtes de Gràcia, de Sant Martí o d’Horta; pel
que fa a l’ESO, hi ha 600 alumnes que no han pogut
accedir a l’Institut en primera opció. Creu que els cen-
tres estan saturats i que cal normalitzar i equilibrar
l’oferta, no és banal que 1.273 alumnes no hagin po-
gut accedir a la primera opció, considera que cal so-
lucionar aquesta situació i equilibrar l’oferta, impulsar
el Mapa escolar i posar els recursos suficients per ti-
rar endavant aquesta oferta de places necessàries
per poder fer realitat el dret a la lliure opció de centre.

La Sra. Subirats insisteix que la proposta del Mapa
escolar està a punt de tancar-se i que el procés de
debat està previst. Respecte a l’escola bressol, pun-
tualitza que, a diferència de l’educació primària i se-
cundària on l’escolarització està garantida per l’Estat i
que, per tant, les administracions educatives estan
obligades a tenir places per a tothom, l’Ajuntament no
té l’obligació de crear places d’escola bressol a la ciu-
tat; ho fa perquè considera que ajuda la ciutat, però
és un compromís contret i voluntari i no es pot exigir

que hi hagi places per a tothom, atès que aquesta no
és una competència exclusiva del municipi, ni tan
sols és una competència obligatòria. Manifesta que
les famílies tenen possibilitat d’elecció, però indica
que el que no garanteix la Llei és que l’Administració
estigui obligada a crear una determinada plaça d’a-
cord amb la voluntat de les famílies; la Llei garanteix
que les famílies tinguin una plaça i la tenen. Fa cons-
tar que a la ciutat hi ha un escreix global de places i
que no se’n poden construir més per si de cas a algú
no li agrada la que se li ofereix.

La Sra. Mejías demana que els regidors de l’oposi-
ció s’incorporin a la Comissió per redactar el Mapa
escolar creada en el si del Consell Educatiu de la
Ciutat. Respecte a l’escola bressol, sap que és un
tram no obligatori, però recorda que l’equip de govern
hi està obligat pels compromisos municipals i pel pro-
grama electoral. Insisteix que la lliure elecció de cen-
tre no és una possibilitat, sinó un dret de les famílies.

La Sra. Subirats puntualitza que el dret de la lliure
elecció hi és, però que el que mai pot garantir-se és
que es fabricaran les places d’acord amb els desitjos
de les famílies si aquestes places no hi són. Respec-
te als compromisos amb l’escola bressol, manifesta
que es respecten i que la programació per a la crea-
ció de noves escoles està feta: dos edificis estaran
acabats a finals d’aquest any i podran iniciar l’activitat
el mes de gener, i el setembre de 2006 hi haurà vuit
escoles més que es posaran en marxa.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

Del Grup Municipal CIU:
17. Quins són els mecanismes de concepció i

aprovació de les campanyes publicitàries emeses per
l’Ajuntament de Barcelona, en concret els relatius a la
Festa Major de la Mercè? Quines mesures s’han pres
amb els responsables de comunicació i imatge de
l’Ajuntament de Barcelona per l’emissió de la falca ra-
diofònica que després fou retirada del personatge el
“Neng”?

Pregunta tractada conjuntament amb el punt 13.
Es dóna per tractada.

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les dotze hores i quaranta-
cinc minuts.
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Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixem ent

Acta de la sessió celebrada el dia 4 d’octubre de
2005 i aprovada el dia 8 de novembre de 2005

A la sala President Lluís Companys de la Casa de
la Ciutat, el 4 d’octubre de 2005, s’hi reuneix la Co-
missió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixe-
ment, sota la presidència de l’Im. Sr. Jordi Portabella i
Calvete. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.:
Maravillas Rojo i Torrecilla, Jaume Oliveras i Maris-
tany, Ignasi Fina i Sanglas, Teresa M. Fandos i Payà,
Xavier Basso i Roviralta, i M. Àngels Esteller i
Ruedas, assistits pel secretari general de la Corpora-
ció, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica.

També hi és present el Sr. Cristian Fernández, di-
rector de BCN Emprèn SCR, SA.

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i l’Im.
Sr.: Montserrat Ballarín i Espuña, Pere Alcober i
Solanas, Catalina Carreras-Moysi i Carles-Tolrà, Im-
maculada Moraleda i Pérez, Joana Ortega i Alemany,
Sònia Recasens i Alsina i Caridad Mejías i Sánchez.

S’obre la sessió a les setze hores i trenta minuts.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici
b) Mesures de govern
c) Informes:

A la Comissió:
1. Barcelona Emprèn.
La Sra. Rojo recorda que Barcelona Emprèn va ser

impulsada en el seu origen des de la Regidoria de
Barcelona Activa, i fa esment que la Comissió acordà
que una vegada a l’any es faria un informe d’una de
les societats en què l’Ajuntament participa d’una ma-
nera minoritària.

Aquest informe vol significar especialment la situa-
ció actual d’aquesta companyia i l’aportació que fa al
finançament d’empreses en la seva fase inicial i en
aspectes de desenvolupament tecnològic. Seguida-
ment, explica el motiu i l’origen d’aquesta societat de
capital risc que va néixer l’any 1999 amb l’objectiu
d’impulsar empreses de base tecnològica i innovado-
res i donar-los suport en la seva fase inicial espe-
cialment. BCN Emprèn SCR, SA té una participació
minoritària i temporal en les companyies a les quals
dóna suport –empreses que, evidentment, no cotitzen
a borsa.

Recorda als membres de la Comissió que hi esta-
ven presents, que no fa massa dies es va presentar
un projecte de micro-crèdits en aquest Ajuntament.

Des de la Regidoria i des de Barcelona Activa SA
s’han posat en marxa i impulsat programes per donar
resposta a diferents fases de finançament de la diver-
sitat d’empreses amb les quals es treballa. Diu que
s’està parlant avui del nivell més alt de finançament
que, precisament, és el capital risc. L’altre dia es par-

lava d’un nivell més senzill, no per això menys impor-
tant, que eren el projectes de micro-crèdits. Aquesta
empresa és avui público-privada, minoritària des del
punt de vista públic en el seu origen. La major part del
capital és privat aportat per entitats financeres, grans
empreses i en aquest moment, també d’universitats.
Recentment s’hi ha incorporat també la Generalitat.

Compta amb l’autorització i el control de la Comis-
sió Nacional del Mercat de Valors i ha tingut el reco-
neixement de la Comissió Europea, que ha fet algu-
nes aportacions en els seu programa de promoció de
les PIMES de la direcció General d’Empreses de la
Comissió Europea.

En resum, intervé en 14 projectes empresarials,
una inversió de 5,2 milions d’euros, que ha generat
316 llocs de treball d’alt nivell de qualificació. És a dir,
el factor multiplicador de l’activitat de BCN Emprèn
SCR, SA, des del punt de vista de la participació fi-
nancera és d’un 7,45.

Diu que BCN Emprèn SCR, SA analitza més de
100 projectes empresarials a l’any. La mitjana d’inver-
sió per projecte està entre 400 / 500 mil euros, que és
la mitjana d’ aquest sector de projectes que s’inicien.
En el seu moment es va oferir a la Generalitat, a tra-
vés del Conseller d’Economia, la seva participació, i
tot i veient-lo positiu no es va concretar. Avui l’Institut
Català de Finances forma part d’aquesta societat.

Seguidament, vol destacar quin és l’accionariat ac-
tual. Com ja ha dit, l’Ajuntament i l’Institut Català de
Finances, tenen un 23% cadascun, el Consorci de la
Zona Franca també en forma part; en les relacions
d’institucions financeres, indica, bancs i caixes de
gran interès com ara el Banc de Santander, BBVA, la
Caixa de Pensions, Caixa Catalunya, el BCCH, o la
Caixa d’Estalvis del Penedès. En l’apartat d’empre-
ses hi ha Telecom, Retevisión mòbil, GrupoAuna,
Telefónicas sectoriales, Auna telecomunicaciones i la
fundació Vodafon, o altres empreses com Gas Natu-
ral, o Aigües de Barcelona, i altres sectors empresa-
rials com el Grup Planeta i Habitat; la Universitat de
Barcelona i la Fundació Parc d’Innovació la Salle.

Valora que el camí que es va començar l’any 1999
va ser encertat, primer perquè ha consolidat els so-
cis, i la seva presència ha obert un camí en un espai
que segueix essent imprescindible que el capital risc
en aquest sector es continuï ampliant.

Finalment, i abans de donar la paraula al director
general Sr. Fernández, es posa a disposició de tots
els regidors i regidores que vulguin tenir més informa-
ció o que vulguin analitzar amb més profunditat que
la que permet una comissió com aquesta sobre un
tema molt tècnic.

El Sr. Fernández continua explicant que l’any 1999
no es tenia cap tipus d’experiència, i per tant van se-
guir d’alguna manera el model de risc pur i dur, a l’es-
til anglosaxó, sense avals ni garanties. El sector de
capital risc a Espanya, ha seguit una evolució ascen-
dent tot i que és una indústria financera relativament
nova a aquest país.

Quant als terminis de maduració de projectes del
sector, diu que és de cinc anys habitualment, i a BCN
Emprèn SCR, SA s’està per sobre del 6 / 7 anys.
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Es va passar del boom de la bombolla tecnològica
del 2000-2001, quan va arribar a fer-se uns 300 mi-
lions d’euros, i ara es torna a estar en una situació
més normalitzada.

Analitzant una mitjana de 118 oportunitats d’inver-
sió a l’any, la mitjana del sector està en 88. Les ope-
racions formalitzades són un 2,1% en el cas de BCN
Emprèn SCR, SA, que és exactament la mitja del
sector, és a dir, del total d’operacions que s’analitzen
s’estudien en profunditat un 30 % i s’acaben autorit-
zant un 3,2% i formalitzant 2,1 %. La mitjana del sec-
tor a España està aproximadament en aquestes xi-
fres.

La tipologia dels projectes cada cop més està molt
enfocada a l’alta tecnologia, i a aspectes com la pro-
pietat intel·lectual o de patents; i no d’utilització de la
tecnologia, ni de comercialització, sinó de generació
de tecnologia pròpia.

La cartera actual es distribueix en un 25% Bio-
tec, un 33% en Software, un 1% en Enginyeria, un
2% en Telecoms, una operació amb Media i dos amb
e-Busines.

Manifesta que moltes vegades s’entra en una de
les operacions i després es van fent rondes de finan-
çament. Es van fent operacions sobre la marxa, és a
dir, no és una operació unitària, sinó que es planteja
un marc de d’actuacions en què s’arriben a invertir
600 mil euros en dues o tres fases. Igualment, pun-
tualitza que s’està implicant molta gent que ha acabat
els doctorats i els postdoctorats fora d’ España, i que,
per tant, aquests són llocs de treball d’alt nivell.

I un altre aspecte molt important és un factor
multiplicador del la inversió, en ronda de finançament
posteriors.

Finalment, enumera cadascuna de les companyies
que consten en l’informe i que estan actualment en la
cartera de la Societat, però un dels problemes és que
a Espanya no hi ha gestors capaços de dur a terme
aquest projecte empresarial i, per tant s’importa gent
de fora, de forma que hi aportin experiència.

El Sr. Portabella agraeix la brevetat de l’exposició
atès que el tema implica explicacions llargues i, se-
guidament, pregunta si algú dels Grups de l’oposició
vol intervenir.

La Sra. Fandos, després d’excusar l’absència de la
Sra. Recasens, per malaltia, i la de la Sra. Ortega pel
fet que assisteix en aquest mateix horari a la Comis-
sió informativa de l’Àrea Metropolitana, i fa avinent
que ja ha parlat amb la Sra. Rojo i han convingut que
li farà arribar la seva valoració i la seva opinió sobre
aquest informe en un altre moment i, per tant, s’abs-
tindrà de fer cap comentari.

El Sr. Portabella comenta quant a la sincronització,
atès que ell també forma part d’aquesta Comissió de
l’Àrea Metropolitana, que resulta impossible coordinar
els horaris dels regidors en els seves responsabilitats
de l’Ajuntament de BCN i a fora, en organismes de
caràcter metropolità, i per, tant, caldrà veure la distri-
bució dels regidors a fi de coordinar la seva assistèn-
cia a les seves responsabilitats.

La Sra. Esteller considera que el capital risc és un
instrument bàsic, i que ha donat la cobertura que es
requereix actualment, a que és molt baixa a tota
Catalunya i Espanya, comparada amb la resta
d’Europa.

De tota manera, centrant-se en el capital de BCN
Emprèn SCR, SA, pregunta quina és la participació

de l’Ajuntament, atès que hi ha informes que són con-
tradictoris.

Quant a la formalització dels contractes, dels 668
contractes estudiats des de l’any 1999, només s’han
formalitzat 14, que és i 2’1%, i vol preguntar el motiu
d’aquesta baixa; quina valoració es fa de l’activitat
una vegada constituïda la nova societat i, també, qui-
na és la situació de BCN Emprèn SCR, SA, sobretot
pel canvi de gestió i les repercussions que tindrà dins
del que és l’estructura accionarial i quina relació tin-
drà en les actuacions.

El seu Grup reclama per quin motiu fins avui no
se’ls ha lliurat aquest informe sobre les actuacions.
Els agradaria que se’ls lliuri la memòria i l’auditoria
dels comptes anuals, per analitzar amb més deteni-
ment cadascuna de les actuacions.

La Sra. Rojo diu que el capital social s’aprova en la
Junta d’Accionistes de la qual l’Ajuntament és mino-
ritari.

L’ampliació de capital era per l’entrada de la Gene-
ralitat, que aportava 188.000 euros més que l’Ajunta-
ment, per tal motiu, aquesta l’ampliació de 188.000
euros, anirà al Plenari de l’Ajuntament

El motiu de la selecció és realment complex en
tractar-se d’una participació financera, cosa que sig-
nifica que hi ha el risc de tirar endavant, però també
de perdre.

I, en relació a la gestora, diu que és el projecte que
permet fer el salt quantitatiu i qualitatiu. La gestora
gestiona els fons que altres organitzen. I aquest és el
salt que permet rendibilitzar la estructura del bon
equip que avui té BCN Emprèn SCR, SA.

Es dóna per tractat.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord
b) Proposicions

Del Grup Municipal CiU:
2. Endegar una campanya amb l’objectiu de sensi-

bilitzar als ciutadans i a les ciutadanes dels perjudicis
que comporta pel comerç de la ciutat la compra il·le-
gal de productes al carrer.

La Sra. Fandos fa referència a la problemàtica que
significa de la venda il·legal i ambulant en els carrers
de la ciutat. Atès que la venda il·legal té uns efectes
negatius sobre el comerç de la nostra ciutat, entén
que cal incrementar l’actuació policial i la sensibilitza-
ció dels mateixos consumidors i consumidores sobre
el perjudici que significa la compra en aquests punts
de la ciutat; alhora que creu que el president d’aques-
ta Comissió ha de coordinar-ho.

En aquest sentit, algunes iniciatives d’altres insti-
tucions, com ara la SGAE –Societat General d’Autors
i Editors–, de conscienciació i creu que han anat
creant estat d’opinió entre la gent.

La Sra. Esteller avança que donaran recolzament a
les campanyes per tal de sensibilitzar els ciutadans del
perjudicis que comporta el comerç il·legal a la ciutat.
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Recorda que el seu grup ha presentat reiterades
iniciatives, essencialment perquè consideren que
aquesta situació és conseqüència de la permissivitat
que hi ha en aquesta ciutat.

El Sr. Portabella contesta que no és cert que hi
hagi permissivitat a Barcelona sobre “el top manta”,
que s’ha augmentat el nombre d’ actuacions, i que els
materials decomissats han doblat les xifres aquests
darrers anys i afegeix que és un fenomen internacio-
nal que passa a moltes ciutats.

Manifesta que no votaran a favor de la proposició,
tot i que tampoc la rebutgen de pla, en el sentit que
des de Consum es sensibilitza el consumidor sobre la
importància que ha de tenir exigir les garanties dels
productes.

Aquesta és una campanya que es fa cada any,
s’insisteix que s’ha de demanar el tiquet pel canvi del
producte i que les instruccions que siguin en una llen-
gua oficial, i els requisits de qualitat del producte que
s’està comprant.

Igualment, en aquests moments es prepara una
Ordenança on es contempla una regulació específica
per al “top manta”.

La Sra. Fandos agraeix la resposta, però li diu que
s’està parlant des de dues òptiques diferents perquè
creu que les persones ho entendrien molt millor si
se’ls digués que això perjudica el botiguer que co-
neix. Aquesta campanya s’haurà de fer amb les As-
sociacions de comerciants. És una idea diferent de
campanya de sensibilització, no tant de conèixer els
drets com a consumidors, sinó reconèixer també els
drets dels comerciants. Creu que el regidor podria re-
unir la confederació de gremis, les associacions de
comerciants de la ciutat, i conjuntament endegar
aquesta campanya. I fa constar que en aquesta ses-
sió no vol entrar en el tema policial.

La Sra. Esteller, creu que amb una sèrie de mesu-
res, des de l’Ordenança es tindrà més eficàcia, i afir-
ma que altres ciutats no tenen el problema tan gene-
ralitzat a tots el barris de la ciutat.

El Sr. Portabella diu que dels decomissos més
grans han estat de CD i DVD, i per tant creu que el
nivell de conscienciació ha estat més gran a partir de
la campanya de la SGAE.

Insisteix que el “top manta” està situat bàsicament
a les vies més transitades, tant a París, a Nova York,
a Londres, i també a Barcelona.

La Sra. Rojo expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Portabella expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Fina expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la Sra.
Fandos expressa el vot favorable de CiU i la Sra.
Esteller expressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

Del Grup Municipal PP:
3. 1. Replantejar la promoció que es fa de la ciutat

per tal de presentar-la com una ciutat ordenada i poc
atractiva i no permissiva amb el turisme incívic; 2. In-
corporar a les campanyes de promoció turística de
Barcelona indicacions sobre els comportaments que
no es permeten en determinats indrets de la ciutat,
com platges i carrers del centre històric i; 3. Impulsar
un procés de negociació amb les empreses turísti-
ques per tal d’evitar promocionar la ciutat com a destí
de baix cost vinculat a oci incontrolat, beguda en ex-
cés, que donen una mala imatge de la ciutat i gene-
ren el rebuig dels veïns que el pateixen.

La Sra. Esteller manifesta que la proposta té com a
objectiu replantejar la promoció de la imatge de la

ciutat pel que fa al turisme incívic. Observa que
aquest estiu ha estat especialment desfavorable en
aquest sentit, i que tots els mitjans de comunicació
s’han fet ressò de la situació de degradació de la ciu-
tat, que genera conflictes de convivència amb els ve-
ïns i l’entorn de les zones turístiques i, fins i tot, s’han
arribat a boicotejat festes populars per part dels
incívics.

Considera que cal repensar el tipus de promoció
de la ciutat per evitar fer-la atractiva a aquells que ge-
neren situacions conflictives, el turisme de motxilla i
de borratxera, que allunya el turisme de qualitat i amb
poder adquisitiu. Igualment, veïns i comerciants cla-
men davant d’aquesta situació, que consideren insos-
tenible, i recorda que el seu grup ha reclamat, en
moltes ocasions, mesures de xoc per fer-hi front i que
defineix, d’entrada, en el replantejament de la promo-
ció de la imatge de la ciutat, incorporant un catàleg
d’actituds recomanades i altres no permeses; en se-
gon lloc, indicar en les campanyes de promoció la ne-
cessitat de respectar la convivència amb l’entorn; i, fi-
nalment, impulsar un procés de negociació amb les
empreses de promoció turística per evitar que ven-
guin Barcelona com una ciutat de baix cost, vinculada
a l’oci incontrolat que perjudica greument la ciutat.

La Sra. Fandos vol aclarir, d’entrada, que si no
s’afegeix a la primera part de la proposició una coma
allà on diu “ciutat ordenada i poc atractiva”, atès que
d’altra manera indueix a error. Manifesta que compar-
teixen la filosofia d’aquesta proposició, tot i que quali-
ficar d’incívic el turisme de baix poder adquisitiu no li
sembla just ni cert en la majoria de casos. Així doncs,
avança que si volen obtenir el suport del seu grup
caldrà que treguin aquesta referència que no els
sembla correcta. Igualment, consideren que fóra bo
que en les promocions turístiques es doni una sèrie
de paràmetres de com s’ha de lluitar contra el turisme
incívic.

El Sr. Portabella observa que alguns plantejaments
s’han desmentit reiteradament i lamenta la insistència
del Partit Popular en determinats aspectes. Conside-
ra que la formulació de la Sra. Esteller és apocalípti-
ca, i entén que el plantejament que proposen de ciu-
tat endreçada i poc atractiva no és comprensible, si
com manifesta el grup de la Sra. Esteller, vol ajudar a
millorar la ciutat.

Seguidament, i quant a l’apartat que diu “replante-
jar la promoció que es fa de la ciutat per tal de pre-
sentar-la com una ciutat ordenada i poc atractiva i no
permissiva amb el turisme incívic”, els emplaça a visi-
tar el web de turisme de Barcelona, on es promocio-
nen rutes culturals per la ciutat, rutes gastronòmiques
i la recuperació de la façana marítima de Barcelona, i
per tant li sembla que promociona un turisme de qua-
litat i interès cultural que identifica la ciutat amb el
gòtic –amb exemples de gòtic civil dels més impor-
tants d’Europa– o el modernisme, també reconegut
internacionalment. S’ofereix una ciutat oberta, on els
viatgers troben punts de connexió, un organisme de
turisme per captar negocis –BCNConvention Buro–, i
dels 4,5 milions que arriben a Barcelona, assegura
que la meitat pràcticament hi vénen per negocis, i l’al-
tra meitat per oci i vacances, atès que Barcelona té
suficient entitat per a ambdós conceptes.

Remarca, d’altra banda, que assimilar el turisme de
motxilla al turisme de baixa qualitat és classista i sec-
tari. Òbviament, no tot el turisme que ve és fantàstic,
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però en un procés de globalització en què cada vega-
da les fronteres existeixen menys, voler controlar els
fluxos humans pertany a altres temps passats; i afe-
geix que Barcelona és la primera ciutat de l’Estat
quant a ingressos en concepte de turisme.

No es pot confondre tampoc turista amb pidolaire
universal. La mendicitat té un circuit europeu que es-
tableix uns fluxos que cal observar com funcionen i
es desplacen.

Considera que fóra bo fer un debat seriós sobre el
turisme, que tot i que en fa un balanç força positiu hi
ha alguns aspectes que es poden millorar.

La Sra. Esteller considera que la resposta del Sr.
Portabella ratlla el surrealisme, i ningú nega que Bar-
celona té un turisme cultural, perquè per la seva his-
tòria té elements més que suficients per atraure un
determinat turisme. Insisteix, però, que aquest vessat
no és incompatible amb el que proposen que és que
els comportaments que s’han produït aquest estiu i
que es continuen produint atesa la permissivitat de la
ciutat.

Observa que el Sr. Portabella sempre apel·la al fe-
nomen de la globalització –ben cert, d’altra banda– i
que no vol dir altra cosa que fer front a uns efectes
que cal gestionar entre tots; i que moltes altres ciutats
també pateixen però no es troben amb els mateixos
problemes que Barcelona perquè rep un determinat
turisme predisposat a fer el que vulgui sense cap limi-
tació. Precisament és això el que vol el seu Grup, que
s’estableixin limitacions i s’apliquin mesures com les
que acaba de proposar per evitar l’increment de la si-
tuació.

D’altra banda, considera que caldria aprofitar la
globalització en un sentit positiu a fi d’universalitzar
comportaments cívics.

Lamenta que el Sr. Portabella iniciï les seves res-
postes menyspreant els Grups i donant a entendre
que desconeixen per norma tota la informació a la
qual els remet, pot admetre que no estigui d’acord
amb els seus plantejaments, però no que els menys-
preïn.

Reconeixen la capacitat d’atracció de la ciutat per
al turisme de qualitat, i admet l’apreciació de la Sra.
Fandos que turisme de motxilla i poc poder adquisitiu
no és sinònim de turisme incívic, de la mateixa mane-
ra que està disposada a corregir la redacció de la in-
troducció de la proposició, que no consta en la part
dispositiva.

Entén que el president discrepi d’ aquestes mesu-
res i que tingui un altre model, és legítim, però el seu
Grup sotmet a la consideració de la Comissió aques-
ta proposta tot introduint les millores que proposades
per la Sra. Fandos quant a la redacció.

La Sra. Fandos diu que és veritat que hi ha uns
problemes que fan referència a la imatge, més enllà
de la ciutat cultural, del disseny, però es difícil no
veure que Barcelona s’està venent com una ciutat
transgressora, i permissiva.

Pensa que més enllà d’explicar el vessant cultural,
el que també s’hauria de fer és explicar tot això que
en aquesta ciutat no està permès de fer, i per tant vol
entendre que la proposta del Partit Popular va en
aquesta línia.

El Sr. Portabella agraeix el to de la seva resposta.
Diu que tenen les xifres oficials, i es fa un informe
anual. Tanmateix, dubta que hagi visitat la web, per-
què el desajust és molt gran amb la informació, i

que potser cal ser una mica prudent amb les formula-
cions. Diu que està disposat a tenir una conversa sin-
cera i oberta per trobar fórmules per millorar el turis-
me, però amb la proposta, tal com s’ha redactat,
assegura que no es posaran d’acord de cap de les
maneres.

No accepta que es digui que Barcelona està espe-
cialitzada en un turisme permissiu. S’està fent una
proposta que s’anomena taxa turística, com a mesura
per a la sostenibilitat i per la corresponsabilitat del vi-
sitant cap a la ciutat que l’acull temporalment.

La Sra. Esteller intervé per advertir al president que
són dos torns d’intervenció, i reclama que posi ordre.
Tot i així, li reclama que, des d’aquest moment, actuï
amb molta més coherència i més respecte.

Addueix que existeix una realitat que no vol veure, i
que no insistirà més perquè el president té una idea
preconcebuda de les coses i es considera en posses-
sió de la veritat; per tant, considera que el millor és
deixar aquí el debat, ja que està tancat en el seu
posicionament, que visqui en el seu món ideal i, en
aquest sentit, l’únic que li reclamen, com a president
d’aquesta Comissió, és que actuï amb respecte amb
els Grups de l’oposició.

La Sra. Fandos vol aclarir el seu posicionament i
que faran una abstenció perquè no sap si es pot fer
una transacció si no hi ha acord. Dóna per entès que
no i que estan votant el text tal com està.

El Sr. Secretari informa que si es fa una proposta
d’esmena i es consentida pel conjunt dels grups, no
hi ha cap dificultat.

El Sr. Portabella afirma que les esmenes de viva
voce no s’han d’incorporar.

La Sra. Fandos, per tant, manifesta faran una abs-
tenció perquè no coincideixen amb una part del re-
dactat, tot i que si que creu hi ha una part del que diu
la proposta que no es tant incisiva com ha interpretat
el president.

El Sr. Portabella en resposta diu que ha llegit el
text, que no ha dit ni ha interpretat, sinó que tan sols
l’ha llegit.

La Sra. Rojo expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Portabella expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Fina expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la Sra.
Fandos expressa l’abstenció de CiU i la Sra. Esteller
expressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal CiU:
4. Que s’informi de quina és la situació de l’activitat

econòmica del Carmel vuit mesos desprès l’accident
succeït per les obres del metro. Que es posi ja en
marxa la tant promesa campanya de reactivació eco-
nòmica i promoció comercial de la zona.

La Sra. Fandos formula el prec i manifesta la seva
preocupació per les persones afectades, i també per
la situació dels comerços que continuen tancats, per
diferents motius. Els comerciants expliquen que no
veuen la reactivació econòmica esperada un cop re-
cuperada la normalitat, sobretot perquè molta cliente-
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la que no era del barri, però que hi anaven a comprar,
després de l’esvoranc, no hi ha tornat. Per tant, creu
que cal donar un impuls nou a tota aquesta àrea del
Carmel pel que fa a reactivació econòmica i promoció
comercial de la zona.

Demana, també, que s’informi de quina és la situa-
ció en aquest moment de l’activitat econòmica del
Carmel, vuit mesos després del que hi va succeir i re-
corda que es va dir que Ajuntament i la Generalitat
posarien en marxa una campanya de promoció co-
mercial de la zona per la seva reactivació.

El Sr. Portabella contesta que posat en contacte
amb l’Associació de Comerciants del Carmel Centre, i
AACC-CorHorta, i han indicat que la recuperació ha
estat lenta, però esperen que aquest anys acabi a ni-
vells semblants a l’any anterior i que en aquest mo-
ments el grau de rendibilitat econòmica ja és el ma-
teix que el setembre de l’any passat.

Les previsions de la Generalitat són que, a finals
d’aquest mes, el 80% dels establiments que estaven
tancats ja hagin obert, per tant, vol dir que la previsió
és que estiguin totalment oberts el primer trimestre
del 2006.

En relació al mercat, ja han elaborat tota la campa-
nya dels dijous grocs, com a campanya de promoció
està tot a punt per quan ells decideixin començar. No
hi ha cap element que estigui endarrerint la campa-
nya per part de l’Ajuntament, sinó que ja està tot im-
près.

Avança que provablement en el pròxim Plenari, el
de novembre, s’aprovarà l’aval per part de l’Institut
Municipal de Mercats de Barcelona, d’un crèdit de
600.000 euros en condicions molt avantatjoses per
l’Associació de Comerciants, per fer les obres del
pàrquing que té la concessió, i per tant, amb això
acabarien els compromisos adquirits per l’Ajunta-
ment, amb la qüestió de mercats.

Creu que els mateixos comerciants decidiran fer la
campanya per Nadal. Saben que l’Ajuntament està
preparat i disposat. Argumenten de manera molt rao-
nable que és molt millor fer-ho quan hi sigui tothom.
Nadal és un moment clau per al balanç de tots els
establiments comercials. Insisteix que s’està a dispo-
sició del comerciants.

La Sra. Fandos es mostra sorpresa per l’explicació
del Sr. Portabella, atès que aquestes mateixes asso-
ciacions són justament les que demanen al seu Grup
que presenti aquest prec. És curiós, atès que es quei-
xen, precisament, que no s’ha recuperat l’activitat
econòmica.

El Sr. Portabella manifesta que, havent consultat la
Generalitat, preveu que a finals de novembre estigui
obert el 80% dels establiments.

Es dóna per tractat.
Del Grup Municipal PP:
5. Equiparar la situació dels comerciants amb la

dels residents en el pagament de les zones verdes.
La Sra. Esteller reitera una vegada més la de-

manda d’exempció de la taxa de les zones verdes
als comerciants, atès que consideren que són els
grans oblidats perquè, en moltes ocasions, els seus
horaris són de 10 del matí a 9 de la nit, per la qual
cosa tenen dret a estar inclosos en l’exempció. És
cert que s’han introduït unes bonificacions per als
comerciants, però és opinió del grup Popular que
això no és suficient i que s’han de tractar igual que
els residents.

El Sr. Portabella contesta que en relació a la seva
proposta es van reunir en dues ocasions al Fòrum
Ciutat i Comerç, que fruit de la reunió va sortir una
delegació de la Fundació Barcelona Comerç per ne-
gociar el tema de l’àrea verda amb l’Ajuntament. I
després de negociacions complicades que varen du-
rar pràcticament un mes, es va arribar a un acord.

Per tant, si s’ha produït un acord entre els organis-
mes representatius del comerç a la ciutat de Barcelo-
na, en aquest cas la Regidoria de Mobilitat, i la dele-
gació dels comerciants, s’ha de donar per bo, perquè
si no es desautoritza aquesta comissió creada pels
mateixos comerciants.

La Sra. Esteller considera que els comerciants ce-
lebren aquesta millora però no la consideren sufi-
cient, perquè, com sap molt bé el Sr. Portabella estan
reclamant el mateix tractament que els residents.

Cal remarcar també, que els comerciants temen
que els clients vagin cap a altres indrets, és això, més
el cost que els pot representar la utilització de les zo-
nes verdes sense obtenir aquesta exempció equiva-
lent a la dels residents, que els perjudica.

El Sr. Portabella considera que no hi ha un únic
discurs per part dels comerciants respecte a aquest
assumpte, i per això existeix un Foro de Ciutat i Co-
merç, on hi ha els gremis, la fundació Barcelona
Comerç, i on expressen les seves opinions i s’intenta
arribar a un consens. que gestiona la Comissió nego-
ciadora.

Ara bé, aquestes descomptes es produeixen sobre
zona blava, verda i sobre pàrquing, i que la principal
dificultat de tenir zona verda com a resident per als
comerciants és que aleshores hi hauria una part de la
societat que tindria dues targetes. La del lloc on viuen
i la del lloc on treballen.

El Sr. Portabella diu que el seu Grup ha pressionat
perquè hi hagi un període de prova de l’àrea verda
que ha durat tres mesos des del seu inici, que ha em-
pès a què hi hagi uns descomptes per a aquelles per-
sones que tenen un comportament cívic i, a més, que
estigués vinculat a la T-MES.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

Del Grup Municipal CiU:
6. Quines notícies té l’Ajuntament de Barcelona

respecte la possible reducció de nombre de vols
d’Iberia que operin des de l’aeroport del Prat? Quines
gestions s’han fet des de l’Ajuntament de Barcelona
per tal d’assegurar que aquesta possible reducció de
vols per part d’aquesta companyia no es porti final-
ment a terme?

El Sr. Portabella diu que hi ha una pregunta de CiU
sobre Iberia i una del PP sobre Iberia molt semblants.
Accepten els dos Grups municipals unificar la res-
posta.

La Sra. Fandos addueix que aquesta informació els
va preocupar molt especialment ja que això perjudi-
caria d’una manera importantíssima la competitivitat
de Barcelona i també de Catalunya.

Volen saber, en primer lloc, quines notícies té el
president del que s’ha fet des de l’Ajuntament de Bar-
celona respecte a si és certa la reducció de vols
d’Iberia des de l’aeroport del Prat; si l’alcalde s’ha re-
unit amb el President d’Iberia, i si fóra cert, quan es
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duria a terme, però sobretot demanem que es facin
totes les gestions possibles perquè això no es dugui
a terme.

El Sr. Portabella diu que també comparteixen
aquesta preocupació. Informa que hi ha hagut final-
ment un acord entre la Generalitat, l’Ajuntament i la
Cambra de Comerç que ha estat la creació d’un Co-
mitè per al desenvolupament de Rutes aèries Barce-
lona, amb molt bons resultats. Es va constituir el 10
de gener d’aquest any, i de tenir dos vols interconti-
nentals, s’ha passat a tenir-ne nou.

Res indica que l’aeroport de Barcelona estigui en
crisi. Es el novè d’Europa, amb molta presència de
vols continentals, i el cinquè en creixement d’Europa.
I aquests darrers anys s’ha arribat als 24 milions de
viatgers.

I el paper d’Iberia, com deia el Sr. Basso, està al
voltant del 40% del global de les operacions, que vol
dir, gairebé nou milions de passatgers. Per tant els
sobta que diguin que es vol retirar.

Opina que la sobreinversió feta a l’aeroport de Ba-
rajas passa factura, és a dir, hi ha una despesa enor-
me en la construcció de l’aeroport.

Recorda que fa uns anys va haver una declaració
solemne d’Iberia, amb l’alcalde de Barcelona, que en
aquell moment era Maragall, anunciat vols internacio-
nals, que la base d’Iberia de vols internacionals seria
Barcelona i que no es farien vols intercontinentals.
Doncs bé ara no hi haurà ni vols internacionals, o en
reduiran alguns com ara el Barcelona-Berlín.

El Comitè de Desenvolupament de Rutes Aèries ha
enviat una carta, en nom del Conseller de la Genera-
litat de Catalunya, en nom del tinent d’alcalde de
l’Ajuntament de Barcelona, en nom també del presi-
dent de la Cambra de Comerç i en nom d’un repre-

sentant d’Aena i no s’ha obtingut resposta. Després
n’ha enviat una quan van sortir aquestes declaracions
i tampoc s’ha obtingut resposta.

La Sra. Fandos agraeix la sinceritat, però li preocu-
pa que no hi hagi resposta i creu que, com a mínim,
l’alcalde de Barcelona en persona hauria de fer ges-
tions.

El Sr. Basso pregunta si pot ser, segons el que el
president ha dit, que l’Aeroport de Madrid estigui do-
nant més facilitats a Iberia.

El Sr. Portabella diu que espera que no sigui això,
sinó que creu que és una qüestió de volum atès que
per la seva magnitud necessiten molts més avions.
Madrid sembla que és el quart o cinquè aeroport
d’Europa, i amb aquest increment creu que quedarà
situat com el tercer.

En relació al que diu la Sra. Fandos, el que sí que
pot garantir és que hi ha una entrevista concertada
amb el president d’Iberia aquest mes, i que hi anirà
l’Ajuntament de Barcelona i la Generalitat de Cata-
lunya.

Es dóna per tractada.
Del Grup Municipal PP:
7. Quines gestions ha fet l’Ajuntament davant de la

companyia Iberia, el Ministeri de Foment i/o la Gene-
ralitat de Catalunya per tal que no se suprimeixin els
vols internacionals que tenen el seu origen o destí a
l’aeroport de Barcelona.

Es dóna per tractada junt amb l’ anterior.

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per tractar, la
Presidència aixeca la sessió a les divuit hores.

Comissió de Presidència, Hisenda i Coordinació Terr itorial

Acta de la sessió celebrada el dia 5 d’octubre de
2005 i aprovada el dia 9 de novembre de 2005

A la sala President Lluís Companys de la Casa de
la Ciutat, el 5 d’octubre de 2005, s’hi reuneix la Co-
missió de Presidència, Hisenda i Coordinació Territo-
rial, sota la presidència de l’Im. Sr. José Cuervo i
Argudín. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.:
Assumpta Escarp i Gibert, Montserrat Ballarín i Es-
puña, Núria Carrera i Comes, Jaume Oliveras i Maris-
tany, Pilar Vallugera i Balañà, Eugeni Forradellas i
Bombardó, Ricard Josep Gomà i Carmona, Sònia
Recasens i Alsina, Jaume Ciurana i Llevadot, Joan
Puigdollers i Fargas, Jordi Cornet i Serra, Emma
Balseiro i Carreiras i Àngeles Esteller i Ruedas, assis-
tits pel secretari general de la Corporació, Sr. Jordi
Cases i Pallarès, que certifica.

També hi són presents els Srs.: Lluís Mata i Remo-
lins, interventor general, Alfredo Jorge Juan i Andrés,
gerent del Sector de Serveis Generals, Joan Raurich i
Llach, director de Pressupostos i la Sra. Pilar Miras i
Virgili, directora de Patrimoni.

Excusen la seva absència l’Ima. Sra. Catalina
Carreras-Moysi i Carles-Tolrà.

S’obre la sessió a les deu hores.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. Districte de les Corts

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte de servei de vigilància i in-
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formació als diferents equipaments del Districte de
les Corts, per als exercicis 2005-2007, i per un import
de 187.000 euros.

2. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de serveis d’atenció,
informació, control i vigilància als diferents equipa-
ments, espais oberts i/o recintes del Districte de Sant
Andreu, per als exercicis 2005-2007, i per un import
de 72.000 euros.

3. Districte de Sant Martí

De la gerent municipal, de data 9 de setembre de
2005, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs obert per adjudicar el contracte de direcció
d’obra de la peatonalització del carrer de Marià Agui-
ló, entre els carrers de Llull i de Pere IV, remodelació
de la plaça dels Porxos i Eduardo Torroja, arranja-
ment espai viari interior barri sud-oest del Besòs, fase
II, per als exercicis 2005-2006, i per un import de
146.580 euros.

4. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 1 de juliol de 2005,
que adjudica a la societat Avis alquile un coche, SA,
el contracte de subministrament de vehicles, en règim
de lloguer, per al trasllat de personal de representació
municipal, per als exercicis 2005-2007, i per un im-
port de 676.858,24 euros.

5. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Imagina Comunicació, SA,
el contracte d’elaboració d’un Pla de comunicació in-
terna, per als exercicis 2005-2006, i per un import de
610.276 euros.

6. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que adjudica a la societat Constraula Enginye-
ria i Obres, SA, el contracte de millora d’instal·lacions
esportives del Districte d’Horta-Guinardó; per als
exercicis 2005-2007, i per un import de 133.938,14
euros.

7. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 15 de juliol de
2005, que adjudica a la societat Agbar Instalaciones,
SL, el contracte de millores ram pintura, als edificis
del Districte d’Horta-Guinardó, per als exercicis 2005-
2007, i per un import de 69.848,27 euros.

8. Districte de Sant Martí

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica al senyor Lluís Maria Camí Casellas el
contracte de la direcció executiva d’obres, fase II, del
casal de gent gran i centre de barri Sandaru, per als
exercicis 2005-2006, i per un import de 29.000 euros.

9. Districte de Sant Martí

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que adjudica a Batlle Durany Enric Roig Duran
J., C. de B., el contracte d’assistència tècnica de la
direcció de l’obra dels espais interiors del barri del
sud-oest del Besòs, fase II, per als exercicis 2005-
2006, i per un import de 12.000 euros.

10. Districte de l’Eixample

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que autoritza i adjudica a la senyora M. Jesús Fer-
nández Martínez el contracte del lloguer del local del
carrer París, 64, ubicació del Centre de Serveis So-
cials de l’esquerra de l’Eixample, per un termini de
tres anys, i un import total de 125.447,04 euros.

11. Sector de Serveis Generals

Del president de la Comissió de Presidència, Hi-
senda i Coordinació Territorial, de data 12 de setem-
bre de 2005, que aprova modificacions de crèdit del
Pressupost 2005 (Generació de crèdits per ingres-
sos), per un import de 54.090 euros.

12. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
14 de juliol de 2005, que autoritza la despesa i reco-
neix l’obligació de pagament a favor del Sr. Fernando
Aranzana López, en concepte d’indemnització pel
desallotjament d’habitatge, per un import de 13.200
euros.

13. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que aprova les bases i la convocatòria pública
per a la constitució d’una borsa de tècnics mitjans
d’Arquitectura i Enginyeria, per a interinatges i con-
tractacions laborals temporals, segons necessitats de
l’organització municipal.

14. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 30 de juny de 2005,
que aprova la convocatòria d’un concurs per a la pro-
visió d’un lloc de treball de secretari/a tècnic/a de
Prevenció (nivell 22).
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15. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 30 de juny de 2005,
que aprova la convocatòria d’un concurs per a la pro-
visió de tres llocs de treball d’inspector de Districte
(nivell 18).

16. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 8 de juliol de 2005,
que aprova la convocatòria d’un concurs per a la pro-
visió d’un lloc de treball de responsable de Promoció
(nivell 22).

17. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova la convocatòria d’un concurs per a la pro-
visió d’un lloc de treball de director/a de Centre de
Serveis Socials (nivell 20).

18. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova la convocatòria d’un concurs per a la pro-
visió d’un lloc de treball de responsable de Sistemes
d’Informació (nivell 22).

19. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova la convocatòria d’un concurs per a la pro-
visió d’un lloc de treball de responsable de contracta-
ció (nivell 20).

20. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova la convocatòria d’un concurs per a la pro-
visió d’un lloc de treball de tècnic/a de Gestió i/o Pla-
nificació de Serveis Personals (nivell 22).

21. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que aprova la convocatòria d’un concurs per a
la provisió d’un lloc de treball d’administrador/a de
Sistemes (nivell 16).

22. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 19 de juliol de 2005, que no-
mena funcionària eventual la senyora Maria Lacorte
Bruguera, per prestar els seus serveis com a asses-
sora, al Grup municipal de Convergència i Unió.

23. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 22 de juliol de 2005, que no-
mena funcionària eventual la senyora Anna Polo

Alonso per prestar els seus serveis com a assessora
tècnica de la Regidoria de Seguretat i Mobilitat
(2414X).

24. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 14 de setembre de 2005, que
nomena, amb efectes de l’1 de setembre de 2005,
funcionària eventual la senyora Marina Jarque Fer-
nández per prestar els seus serveis com a assessora
tècnica de la Secretaria Executiva de Cooperació,
Solidaritat i Relacions Ciutadanes (2414X).

25. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 14 de setembre de 2005,
que nomena, amb efectes de l’1 de setembre de
2005, funcionària eventual la senyora Marie-Cecile
Berasategui per prestar els seus serveis com a as-
sessora tècnica de la Comissió d’Immigració, ads-
crita a la Gerència del Sector de Serveis Generals
(2299X).

26. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 21 de setembre de 2005, que
nomena funcionari eventual el senyor Ramon Ayme-
rich Villacampa, com a responsable de Premsa de
l’Institut de Cultura de Barcelona i que el destina a
l’Institut de Cultura de Barcelona per al desenvolupa-
ment de les seves funcions (2299X).

27. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 21 de setembre de 2005, que
nomena funcionària eventual la senyora Lucia Miquel
Santamaria per ocupar el lloc de directora de Serveis
de Màrqueting.

28. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
29 de juny de 2005, que nomena la senyora Carme
Camprodón Vidal per ocupar el lloc de treball de ges-
tió d’infraestructures de Districte (1863X).

29. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de
data 29 de juny de 2005, que nomena el senyor
Josep Lluís Marjalizo Cantón per ocupar el lloc de
treball de tècnic de gestió i/o planificació de Serveis
Personals (2239X).

30. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
29 de juny de 2005, que nomena la senyora Roser
Serra Pujol per ocupar el lloc de treball de responsa-
ble de Contractació (1888X).
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31. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
19 de juliol de 2005, que nomena el senyor Benjamí
Monserrat Satorre per ocupar el lloc de treball de res-
ponsable de procediments del Departament d’Inci-
dències i Reclamacions, adscrit a la Direcció d’Aten-
ció al Ciutadà (2011X).

32. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
19 de juliol de 2005, que nomena la senyora Maria
Luisa Sancho Valdominos per ocupar el lloc de treball
de responsable de reporting del Departament d’Inci-
dències i Reclamacions, adscrit a la Direcció d’Aten-
ció al Ciutadà (2299X).

33. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
8 de setembre de 2005, que nomena el senyor Jorge
Alcaraz Aleix per ocupar el lloc de treball de cap de
projectes de Serveis Tècnics, adscrit a la Direcció de
Serveis Tècnics del Districte de Ciutat Vella (2252X).

34. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
8 de setembre de 2005, que nomena el senyor Albert
Moreno Álvarez per ocupar el lloc de treball de cap
del Servei de Pavimentació, adscrit al Departament
de Vialitat de la Direcció de Serveis d’Infraestructures
Urbanes del Sector de Serveis Urbans i Medi Ambi-
ent (2211X).

35. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
15 de setembre de 2005, que nomena la senyora
Maria Soledad Reyes Lozano per ocupar el lloc de
treball de responsable administratiu de centre cívic,
adscrita al centre cívic Guinardó del Districte d’Horta-
Guinardó (1681S).

36. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
8 de setembre de 2005, que declara desert el con-
curs per cobrir un lloc de treball de responsable de
Manteniment i Conservació d’Edificis i Instal·lacions,
adscrit a al Direcció de Serveis Tècnics del Districte
de Gràcia, atès que l’únic candidat presentat no reu-
neix els requisits establerts a les bases de la convo-
catòria.

37. Sector de Serveis Generals

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que declara desert el contracte d’elaboració del
Pla estratègic de les associacions de la ciutat de Bar-

celona; que anul·la l’autorització de la despesa i que
cancel·la i retorna als licitadors la garantia, per un im-
port de 76.000 euros.

38. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 29 d’agost de 2005, que inte-
gra el contractat laboral, senyor Antonio Serrano Pé-
rez, procedent de l’Institut Municipal de Mercats de
Barcelona, a la plantilla de l’Ajuntament de Barcelona
en la categoria professional de gestor d’Administració
General i el nomena responsable de Control de Ges-
tió, reconeixent-li el període de temps treballat a l’Ins-
titut des de la data de la seva contractació, el 19 de
juliol de 1993, i fins a la data de la seva incorporació
a l’Ajuntament de Barcelona (2420X).

39. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 14 de setembre de 2005, que
integra el contractat laboral, senyor Francisco Javier
Mayo Torres, procedent de l’Institut Municipal de Dis-
minuïts de Barcelona, a la plantilla de l’Ajuntament de
Barcelona, en la categoria professional de tècnic mit-
jà en Ciències Socials, grup B, amb destí consolidat
nivell 20, reconeixent-li el període de temps treballat
a l’Institut des de la data de la seva contractació, l’1
d’abril de 1992, i fins a la data de la seva incorporació
a l’Ajuntament de Barcelona (2239X).

40. Sector de Serveis Generals

Del gerent del Sector de Serveis Generals, de data
8 de setembre de 2005, que reintegra la contractada
laboral, senyora Carmina Ruiz Alonso, a la plantilla
de l’Ajuntament de Barcelona, procedent de l’Institut
Municipal de Mercats, amb la categoria professional
d’encarregada i la nomena responsable de Promoció
(2253Z), de conformitat amb la proposta de la Junta
de Valoració del concurs convocat.

Acords de la Comissió de Govern de 28 de setembre
de 2005:

41. Autoritzar a la Sra. Bàrbara Roig i Merino (mat.
21847) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària amb la categoria de
tècnica superior d’Educació i Psicologia en la Coordi-
nació de Drets Civils del Sector de Serveis Personals,
i la de professora associada a temps parcial en la
Universitat de Barcelona, per al curs acadèmic 2004-
2005, des del 10 de febrer de 2005 fins al 14 de se-
tembre de 2005 i pròrrogues que es puguin produir,
d’acord amb allò que preveu l’article 4.2 de la Llei
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del
personal al servei de l’Administració de la Generalitat
i amb les limitacions previstes als articles 5 i 6 de la
mateixa Llei i als articles concordants, 327 i 328, del
Decret 214/1990, de 30 de juliol; en tot cas, la pre-
sent autorització perdrà vigència per canvi de lloc de
treball municipal o per variació de les seves circums-
tàncies, així com per modificació de la normativa so-
bre el règim d’incompatibilitats o per raons sobrevin-
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gudes d’interès públic. Donar-ne compte a la Comis-
sió de Presidència, Hisenda i Coordinació Territorial.

42. Autoritzar al Sr. José Antonio Tajadura i Mar-
tínez (mat. 20435) la compatibilitat sol·licitada entre la
seva activitat municipal com a funcionari, amb la ca-
tegoria de tècnic superior d’Arquitectura i Enginyeria
en el lloc de treball de director de Projecte de la Di-
recció de Plans i Projectes Urbans del Sector d’Urba-
nisme, i l’exercici lliure de la professió d’arquitecte i
urbanisme per compte propi, excloent qualsevol ma-
nifestació del seu exercici en el terme municipal de
Barcelona, per tal d’evitar possibles coincidències en-
tre l’activitat pública i la privada, garantint d’aquesta
manera l’objectivitat, la imparcialitat i la indepen-
dència què ha de presidir la seva actuació com a fun-
cionari i per salvaguardar l’interès públic que podria
sortir perjudicat en cas de produir-se aquella coinci-
dència; tanmateix la seva dedicació professional pri-
vada no podrà superar la meitat de la jornada laboral
setmanal vigent a l’Administració Pública, tot això de
conformitat amb els articles 11 i 12 de la Llei 21/1987,
de 26 de novembre, d’incompatibilitats del personal al
servei de l‘Administració de la Generalitat, i d’acord
amb allò que disposa el Reglament del personal al
servei de les Entitats locals aprovat pel Decret
214/1990, de juliol, en els seus articles 329 i 330; en
tot cas la present autorització perdrà vigència per
canvi de lloc de treball municipal o per variació de les
seves circumstàncies així com per modificació de la
normativa sobre el règim d’incompatibilitats o per ra-
ons sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne compte
a la Comissió de Presidència, Hisenda i Coordinació
Territorial.

43. Autoritzar al Sr. Miquel Àngel Saigi i Grau (mat.
20025) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionari amb la categoria de
professor d’ensenyament secundari en l’Institut Muni-
cipal d’Educació de Barcelona, i la de professor asso-
ciat en la Universitat Politècnica de Catalunya, per al
curs acadèmic 2004-2005, des de l’1 de setembre de
2004 fins al 31 d’agost de 2005 i possibles pròrro-
gues que es pugin produir, d’acord amb allò que pre-
veu l’article 4.2 de la Llei 21/1987, de 26 de novem-
bre, d’incompatibilitats del personal al servei de
l’Administració de la Generalitat i amb les limitacions
previstes als articles 5 i 6 de la mateixa Llei i 327 i
328 del Reglament del personal al servei de les Enti-
tats locals, aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de ju-
liol; en tot cas, la present autorització perdrà vigència
per canvi de lloc de treball municipal o per variació de
les seves circumstàncies així com per modificació de
la normativa sobre el règim d’incompatibilitats o per
raons sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne comp-
te a la Comissió de Presidència, Hisenda i Coordina-
ció Territorial.

44. Autoritzar a la Sra. Lourdes Aramburu i Otazu
(mat. 20705) la compatibilitat sol·licitada entre la seva
activitat municipal com a funcionària, amb la catego-
ria tècnica superior d’Educació i Psicologia en el Cen-
tre de Serveis Personals del Districte d’Horta-
Guinardó, i l’activitat privada de professora de la
Fundació Pere Tarrés, atès que aquesta activitat pri-
vada no figura compresa entre les causes d’incom-
patibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la Llei
21/1987, de 26 de novembre, sobre incompatibilitats
del personal al servei de l’Administració de la Gene-
ralitat, i articles 329 i 330 del Reglament del personal

al servei de les Entitats locals, aprovat pel Decret
214/1990, de 30 de juliol, i no resulta afectat l’interès
públic, si bé la present autorització està condicionada
a l’estricte compliment dels deures púbics i al mante-
niment de la dedicació a l’activitat privada dintre dels
límits establerts pels articles 11 i 12 de l’esmentada
Llei i també 330 del Reglament citat; en tot cas la pre-
sent autorització perdrà vigència per canvi de lloc de
treball municipal o per variació de les seves circums-
tàncies així com per modificació de la normativa
sobre el règim d’incompatibilitats o per raons sobre-
vingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la Co-
missió de Presidència, Hisenda i Coordinació Terri-
torial.

45. Autoritzar al Sr. Lluís Orri i Riba (mat. 37001) la
compatibilitat sol·licitada entre la seva activitat muni-
cipal com a funcionari, amb la categoria de gestor
d’Administració en el lloc de treball director del mer-
cat municipal del Ninot en l’Institut Municipal de Mer-
cats de Barcelona, i l’activitat privada d’advocat per
compte propi, si bé no podrà ostentar, per sí mateix o
mitjançant substitut, la representació i defensa d’inte-
ressos contraris als de la Corporació Municipal i tam-
poc no podrà assessorar, informar o desenvolupar les
activitats pròpies de la professió en aquells assump-
tes o procediments els quals l’Ajuntament o els seus
Organismes hi tinguin relació, i d’acord amb allò que
preveu l’article 12 de la Llei 21/1987, de 26 de no-
vembre, d’incompatibilitats del personal al servei de
l’administració de la Generalitat i l’article 329 del Re-
glament del personal al servei de les Entitats locals
aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, la seva
dedicació professional privada no podrà superar la
meitat de la jornada laboral vigent a l’Administració
Pública. En tot cas, la present autorització perdrà vi-
gència per canvi de lloc de treball municipal o per
variació de les seves circumstàncies així com per mo-
dificació de la normativa sobre el règim d’incompatibi-
litats o per raons sobrevingudes d’interès públic. Do-
nar-ne compte a la Comissió de Presidència, Hisenda
i Coordinació Territorial.

46. Autoritzar a la Sra. Eva Redo i Verdaguer (mat.
25262) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària interina, amb la ca-
tegoria de tècnica superior en Dret en la Direcció de
Gestió Urbanística del Sector d’Urbanisme, i l’activitat
privada d’advocada per compte propi, si bé no podrà
ostentar, per sí mateixa o mitjançant substitut, la re-
presentació i defensa d’interessos contraris als de la
Corporació Municipal i tampoc no podrà assessorar,
informar o desenvolupar les activitat pròpies de la
professió en aquells assumptes o procediments amb
els quals l’Ajuntament o els seus Organismes tin-
guin relació, i d’acord amb els articles 12 de la Llei
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del
personal al servei de l’Administració de la Generalitat,
i 329 del Reglament del personal al servei de les Enti-
tats locals, aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de ju-
liol, la seva dedicació professional privada no podrà
superar la meitat de la jornada laboral vigent a l’Admi-
nistració Pública; en tot cas, la present autorització
perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal
o per variació de les seves circumstàncies, així com
per modificació de la normativa sobre el règim d’in-
compatibilitats o per raons sobrevingudes d’interès
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Hisenda i Coordinació Territorial.
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47. Autoritzar a la Sra. Mercè García i del Estal
(mat. 18243) la compatibilitat sol·licitada entre la seva
activitat municipal com a funcionària, amb la catego-
ria de professora de secundària en l’Institut Municipal
d’Educació de Barcelona, i l’activitat privada d’asses-
sorament sobre planificació de recursos i serveis per
compte propi, atès que aquesta activitat no es consi-
dera subjecta a incompatibilitat de conformitat amb
els articles 11 i 12 de la Llei 21/1987, de 26 de no-
vembre, sobre incompatibilitats del personal al servei
de l’Administració de la Generalitat, i 329 i 330 del
Reglament del personal al servei de les Entitats lo-
cals, aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, i no
resulta afectat l’interès públic, si bé la present autorit-
zació està condicionada a l’estricte compliment dels
deures públics i al manteniment de la dedicació a
l’activitat privada dins els límits establerts pels articles
11 de l’esmentada Llei i 330 del Reglament també ci-
tat; en tot cas, la present autorització perdrà vigència
per canvi de lloc de treball municipal o per variació
de les seves circumstàncies, així com per modifica-
ció de la normativa sobre el règim d’incompatibilitats
o per raons sobrevingudes d’interès públic. Donar-
ne compte a la Comissió de Presidència, Hisenda i
Coordinació Territorial.

48. Autoritzar a la Sra. Núria Gibert i Ballester (mat.
18881) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària, amb la categoria de
professora de secundària en l’Institut Municipal d’E-
ducació de Barcelona, i l’activitat privada de professo-
ra de música en la Fundació Blanquerna, atès que
aquesta activitat no es considera subjecta a incompa-
tibilitat de conformitat amb els articles 11 i 12 de la
Llei 21/1987, de 26 de novembre, sobre incompatibili-
tats del personal al servei de l’Administració de la
Generalitat, i 329 i 330 del Reglament del personal
al servei de les Entitats locals, aprovat pel Decret
214/1990, de 30 de juliol, i no resulta afectat l’interès
públic, si bé la present autorització està condicionada
a l’estricte compliment dels deures públics i al mante-
niment de la dedicació a l’activitat privada dins els lí-
mits establerts pels articles 11 de l’esmentada Llei i
330 del Reglament també citat; en tot cas, la present
autorització perdrà vigència per canvi de lloc de tre-
ball municipal o per variació de les seves circumstàn-
cies, així com per modificació de la normativa sobre
el règim d’incompatibilitats o per raons sobrevingudes
d’interès públic. Donar-ne compte a la Comissió de
Presidència, Hisenda i Coordinació Territorial.

49. Autoritzar al Sr. Antonio Barbara i Molina (mat.
25289) la comptabilitat sol·licitada entre la seva activi-
tat municipal com a funcionari eventual, amb la cate-
goria de tècnic superior de Medicina en el lloc de tre-
ball de secretari del Consell Assessor de Salut
Laboral de Barcelona adscrit a la Gerència del Sector
de Serveis Personals, i l’activitat privada de consulta
mèdica per compte propi, atès que aquesta activitat
privada no figura compresa entre les causes d’in-
compatibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la Llei
21/1987, de 26 de novembre, sobre incompatibilitats
del personal al servei de l’Administració de la Ge-
neralitat, i 329 i 330 del Reglament del personal al
servei de les Entitats locals, aprovat pel Decret
214/1990, de 30 de juliol, i no resulta afectat l’interès
públic, si bé la present autorització està condicionada
a l’estricte compliment dels deures públics i al mante-
niment de la dedicació a l’activitat privada dintre dels

límits establerts pels articles 11 i 12 de l’esmentada
Llei i 330 del Reglament també citat; i en tot cas, la
present autorització perdrà vigència per canvi de lloc
de treball municipal o per variació de les seves cir-
cumstàncies, així com per modificació de la normati-
va sobre el règim d’incompatibilitats o per raons so-
brevingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la
Comissió de Presidència, Hisenda i Coordinació Ter-
ritorial.

50. Autoritzar a la Sra. Gemma Riera i Fonolla
(mat. 50920) la compatibilitat sol·licitada entre la seva
activitat municipal com a contractada laboral, amb la
categoria auxiliar d’Administració en l’Oficina d’Infor-
mació i Tramitació de la Guàrdia Urbana del Sector
de Seguretat i Mobilitat, i l’activitat privada de podòlo-
ga per compte propi, atès que aquesta activitat priva-
da no figura compresa entre les causes d’incompati-
bilitat previstes pels articles 11 i 12 de la Llei 21/1987,
de 26 de novembre, sobre incompatibilitats del perso-
nal al servei de l’administració de la Generalitat, i 329
i 330 del Reglament del personal al servei de les Enti-
tats locals, aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de ju-
liol, i no resulta afectat l’interès públic, si bé la present
autorització està condicionada a l’estricte compliment
dels deures públics i al manteniment de la dedicació
a l’activitat privada dintre dels límits establerts pels
articles 11 i 12 de l’esmentada Llei i l’article 330 del
Reglament també citat, i en tot cas, la present autorit-
zació perdrà vigència per canvi de lloc de treball mu-
nicipal o per variació de les circumstàncies relatives
al mateix, així com per modificació de la normativa
sobre el règim d’incompatibilitats o per raons sobre-
vingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la Co-
missió de Presidència, Hisenda i Coordinació Territo-
rial.

El Sr. Puigdollers es reserva demanar els expe-
dients perquè no han tingut temps material de llegir el
Despatx d’ofici.

Respecte al punt 37, el Sr. Ciurana sol·licita infor-
mació sobre el motiu que ha fet que quedés desert el
Concurs per a l’elaboració del Pla estratègic de les
Associacions de Barcelona, la Sra. Escarp, contesta i
explica què les ofertes presentades no complien les
expectatives del pla estratègic motiu pel qual s’ha de-
clarat desert el concurs, alhora què s’ha arribat a un
acord amb el sector associatiu per fer un treball més
intern des dels propis serveis conjuntament amb el
sector associatiu. A la pregunta del Sr. Ciurana sobre
si es tornarà a convocar el concurs, la Sra. Escarp
contesta, que no.

El Sr. Cornet demana els expedients número 4,5,6,
11, 12 i 37 i el Sr. Cuervo li respon que ja li faran arri-
bar.

b) Mesures de govern
c) Informes

III) Propostes a dictaminar

a) Acords sobre societats, consorcis i entitats

Al Plenari del Consell Municipal:
1. Adoptar, en l’exercici de les competències reser-

vades a l’Ajuntament com a soci únic de la Societat



NÚM. 33 a 10-XII-2005a GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 1753

Municipal Barcelona Gestió Urbanística, SA, els
acords següents: 1r) Designar la Sra. Pilar Miras i
Virgili membre del Consell d’Administració de l’es-
mentada Societat en substitució del Sr. Manel Tuñí i
Vancells. 2n) Establir que el termini de designació de
la consellera què es nomena serà l’establert en els
Estatuts, sens perjudici de la renovació que fos pro-
cedent en el canvi de mandat consistorial. 3r) Facul-
tar indistintament el president i el secretari del Con-
sell d’Administració per comparèixer davant notari i
elevar a escriptura pública el nomenament anterior,
com també per complir els tràmits necessaris per a la
seva inscripció en el Registre Mercantil i també la
correcció d’errors materials en cas necessari.

El Sr. Ciurana vol fer constar, una vegada més,
que el seu grup continua sense estar representat en
les societats municipals.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

b) Ratificacions
c) Propostes d’acord

2. Aprovar provisionalment la modificació per a
l’exercici de 2006 i successius de les Ordenances fis-
cals següents: Ordenança fiscal general; núm. 1.1.
Impost sobre béns immobles; núm. 1.2. Impost sobre
vehicles de tracció mecànica; núm. 1.3. Impost sobre
l’increment del valor de terrenys de naturalesa urba-
na; núm. 1.4. Impost sobre activitats econòmiques;
núm. 2.1. Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres; núm. 3.1. Taxes per serveis generals; núm.
3.2. Serveis de prevenció, extinció d’incendis i salva-
ment; núm. 3.3. Serveis urbanístics; núm. 3.4. Taxa
per l’homologació d’empreses del sector privat per a
la gestió de residus municipals a Barcelona i altres
serveis mediambientals; núm. 3.5. Clavegueram;
núm. 3.6. Mercats; núm. 3.7. Taxes pels serveis de
registre, inspecció i prevenció sanitaris relatius a es-
tabliments alimentaris, establiments i serveis plagui-
cides, espais públics i animals de companyia; núm.
3.8. Prestacions de la Guàrdia Urbana i circulacions
especials; núm. 3.9. Inspecció i control sanitari d’ani-
mals i llurs productes; núm. 3.10. Servei de cementi-
ris i cremació; núm. 3.11. Utilització privativa del do-
mini públic municipal i prestació d’altres serveis; núm.
3.12. Aprofitament del vol, sòl i subsòl; núm. 3.13.
Regulació de l’estacionament de vehicles; núm. 3.14.
Serveis culturals; núm. 3.15. Serveis especials d’en-
llumenat públic; núm. 3.16. Utilització privada fun-
cionament de les fonts ornamentals; núm. 4. Con-
tribucions especials; Categories fiscals de les vies
públiques de la ciutat; sotmetre les esmentades Or-
denances a informació pública per un termini de tren-
ta dies.

La Sra. Ballarín comença la seva exposició recor-
dant el caràcter profundament democràtic que supo-
sa l’acte d’aprovació de les ordenances fiscals; en
aquest sentit, recorda què les primeres assemblees i
parlaments de l’edat mitjana deuen el seu origen a la
necessitat d’autoritzar ingressos del monarca per fi-
nançar el seu exercit i les despeses de guerra, desta-
ca l’evolució soferta fins als nostres dies en el sentit
que els ingressos obtinguts a partir de les ordenan-
ces, es destinen a finalitats molt més interessants.

Remarca què la proposta què d’avui es dictamina, és
el primer pas d’un ampli procés participatiu que con-
clourà amb l’aprovació per part del Plenari del Con-
sell Municipal del mes de desembre i en el qual, no
només participaran els grups de l’oposició sinó també
els ciutadans a través de l’audiència pública, de la
web de la ciutat, del Consell de Ciutat, del Consell
Econòmic i Social, del Consell de Gremis, dels diver-
sos consells de districte.

A continuació explica què els principis bàsics que
han regit l’elaboració de les ordenances són els d’es-
tabilitat i continuïtat. Destaca què la suau línia des-
cendent de la pressió fiscal directa iniciada en l’any
1999, representa, fins l’any 2005, una disminució del
21,36%, que s’ha pogut portar a terme gràcies al rigor
pressupostari aplicat tant en les despeses com en els
ingressos. Pel que fa al principi de no increment de la
pressió fiscal, recorda què és un compromís del pla
d’actuació municipal, i que en aquest cas no només
suposa un no increment sinó una disminució de la
pressió fiscal entesa com la relació entre els ingres-
sos tributaris i el PIB de la nostra ciutat. Per altra ban-
da, considera què els tributs municipals no només
han de servir per obtenir ingressos per finançar des-
peses, sinó que també han de servir per a desenvolu-
par determinades polítiques municipals i en concret,
fa esment a la política per impulsar el civisme i l’exer-
cici d’autoritat, i cita com exemple, les taxes per grua
o per vetlladors, en les que es repercuteix als seus
usuaris els possibles comportaments de caire incívic.
Per últim es refereix a l’aposta per a la sostenibilitat i
per les iniciatives adreçades a millorar la gestió del
control del trànsit a través de la regulació de les àre-
es d’aparcament regulat, àrees verdes i àrees blaves.

A continuació passa a exposar les previsions
macroeconòmiques de l’any 2006, destaca què les
previsions són, que el PIB, en termes reals, creixerà
un 3%, i en termes nominals, un 5,8% i que IPC serà
del 2,7%. Pel que fa als impostos es preveu un
increment global en la seva recaptació de l’1,89%,
que correspon en un 3,19% a l’impost sobre béns
immobles, i en un 0,97% a l’impost sobre l’increment
del valor dels terrenys de naturalesa urbana. Pel que
fa a les taxes, l’increment general previst és del 2,7%,
increment equivalent al de l’IPC, mentre que a
conseqüència de la implantació de la segona corona
de l’àrea d’aparcament regulat, es preveu que les
ingressos per taxes s’incrementin un 3,44%. Pel que
fa al total d’ingressos es preveu que siguin de 784,42
milions d’euros, la qual cosa suposa un 2,18% més
que la previsió d’ingressos de 2005, increment per
sota de l’IPC previst, això implica com ja s’ha explicat
anteriorment, una disminució de la pressió fiscal, la
qual s’entén com la relació entre ingressos tributaris i
PIB. Explica què aquest increment dels ingressos
sense incrementar els tipus o amb increments per
sota de l’IPC, es produeix gràcies al creixement de
les bases imposables de l’IBI, que creixen, any rere
any, perquè així ho preveu la llei i també com a
conseqüència de les millores urbanístiques i de
l’increment de l’activitat econòmica de la nostra ciutat,
això permet l’existència d’un estalvi net que permet
realitzar les previsions pressupostàries.

A continuació es refereix a l’impost sobre béns im-
mobles, del qual explica no hi ha variació del tipus
general que es va situar, per a l’any 2005, en un
0,75%, i continua l’existència de topalls. Aquests to-
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palls per els usos residencials són d’un 4%, pels im-
mobles amb un valor cadastral fins a 60.000 euros i
un 6% pels immobles que tenen un valor cadastral
superior a 60.000 euros. Pel que fa als aparcaments
hi ha un topall del 10%, pels aparcaments que tenen
un valor cadastral fins a 15.000 euros, i no tenen to-
pall els de valor superior a 15.000 euros. Pel que fa a
la resta d’usos, és a dir, ni residencials ni aparca-
ments, fins a 60.000 euros de valor cadastral, el to-
pall és del 10%, la resta no en tenen topall. En les
activitats i usos de caràcter no residencial es continua
aplicant un tipus de 0,85%, pe r aquell 10% d’immo-
bles que tenen els valors cadastrals més elevats dins
la seva categoria, hi ha un annex a les ordenances
on es fixa dins de cadascun d’aquests usos quins són
els immobles que tenen aquest 10% de valor cadas-
tral més elevat i sobre els que s’aplica el tipus del
0,85%. Pel que fa a la bonificació per famílies nom-
broses s’incrementa en un 7,5%, passant de 70 a 75
euros, i en el cas de què un o més membres de la
unitat familiar tinguin la condició de persona amb
discapacitat, la bonificació s’incrementa fins a 95
euros. La bonificació es continuarà aplicant d’ofici ha-
vent-se beneficiat hores d’ara unes 5.500 famílies.

A continuació manifesta que no hi ha variacions ni
en l’impost de vehicles de tracció mecànica, ni en
l’impost d’activitats econòmiques (IAE), ni en l’impost
sobre plusvàlues, sobre aquest últim recorda què es
continua aplicant una reducció sobre la base imposa-
ble d’un 40%, en cas de transmissió del domicili habi-
tual entre familiars directes, això afecta a un 71%
dels domicilis. Sobre l’impost de construccions, ins-
tal·lacions i obres, no es modifica el tipus impositiu i
el que s’ha fet es concretar les bonificacions previstes
per a les obres i instal·lacions declarades d’especial
interès o d’utilitat municipal per causes socials, cultu-
rals, històrico-artístiques, definint en cada cas el per-
centatge de bonificació, en relació a aquest punt ma-
nifesta què aquesta és una petició reitera pels grups
de l’oposició i que aquest any s’ha inclòs en les orde-
nances municipals. Pel que fa a les taxes l’increment
general és del 2,7%, aquest és l’increment que s’apli-
ca a la grua i al dipòsit; als cementiris, encara què la
cremació té un increment lleugerament superior, un
3,2%; a les àrees verda i blava, no es varien pràctica-
ment les tarifes, simplement les zones D s’incremen-
ten 5 cèntims d’euro, però es rebaixa la tarifa d’esta-
cionament d’autocars que passa de 3,5 euros a 2,25
euros l’hora. En la zona verda es mantenen les tarifes
actuals, s’acabarà l’aplicació a tota l’àrea prevista i
s’està treballant en la bonificació dels residents que
tinguin dret a aparcar dins l’àrea verda i que no hagin
comes cap infracció. En la taxa per llicència d’obres
menors que necessiten projecte, l’increment és del
8%, encara que el cost continua sent superior al que
es liquida, per la qual cosa es vol anar aproximant
l’import de la taxa al cost real del servei. La Sra.
Ballarín acaba la seva exposició tot considerant que
s’han tractat els trets fonamentals de les ordenances.

En relació als topalls de l’IBI per la resta d’usos es
clarifica què fins a 60.000 euros el topall és del 10% i
la resta és del 20%.

El Sr. Puigdollers, comença la seva exposició
anunciant un repàs de les coses que s’han dit sobre
les ordenances fiscals de 2006, de forma especial
al·ludeix al que s’ha manifestat en els mitjans de co-
municació, la qual cosa li permet valorar molt crítica-

ment la gestió del govern municipal. A continuació fa
referència a la desaparició, aquest any, de la taxa
què s’havia d’aplicar quan es disparessin de forma in-
necessària les alarmes fixes de locals i domicilis i que
a l’any 2003 en el context de la problemàtica de la su-
pressió de l’IAE, es va anunciar com a cosa nova.
Continua fent referència a la supressió de l’IAE, i pas-
sa a donar dades sobre el resultat que aquesta su-
pressió ha suposat per l’Ajuntament de Barcelona, en
aquest sentit manifesta què segons consta en la liqui-
dació del pressupost de l’any 2004, l’Ajuntament de
Barcelona, va recaptar i recuperar, a través dels al-
tres impostos i de les taxes i preus públics, els 70 mi-
lions d’euros que va perdre per recaptació d’IAE. En
relació a això, dóna les dades de l’any 2000 i xifra, els
ingressos per impostos a l’Ajuntament de Barcelona,
en 630 milions d’euros. En l’any 2004, sense IAE mi-
norista, 229 milions d’euros, si es compara la diferèn-
cia de recaptació existent entre l’últim any d’IAE com-
plert i IAE no complert, és de 70 milions d’euros,
diferència què s’ha recuperat pràcticament en una
mica més de dos anys.

A continuació es refereix a les novetats que es van
introduir en les ordenances 2004, i pregunta sobre la
situació del recàrrec de l’IBI que s’havia d’aplicar als
edificis buits, sobre la quantitat recaptada per l’Ajun-
tament de Barcelona per aquest concepte i sobre la
millora de la política d’habitatge en la ciutat de Barce-
lona com a conseqüència de la seva aplicació a partir
de 2004. Pel que fa al civisme considera què cal que
es reconegui que les ordenances fiscals no han estat
una eina suficientment eficaç per millorar-lo, fet que
demostra el que s’hagi hagut de convocar un Ple ex-
traordinari per parlar-ne. Pel que fa a la implantació
durant l’any 2005 de les àrees verdes, després de re-
ferir-se a què l’elaboració de les ordenances fiscals
per aquest any es van fer en un context en què
l’equip de govern ja tenia tot el poder, manifesta què
CiU creu que ha aparegut una forma de fer política no
només fiscal sinó econòmica, i que ha convertit a
Barcelona en la ciutat dels peatges, d’aquesta forma
amb la implantació de l’àrea verda, els residents han
de pagar per aparcar, la qual cosa considera què és
un error i contradictori amb un govern d’esquerres.
Pel que fa als ingressos per IBI considera què s’han
incrementat de forma espectacular, i després de re-
marcar que és l’impost que possiblement afecta a to-
tes les classes, fa esment a que s’ha passat de re-
captar a l’any 2000, 297 milions d’euros a 352
milions, l’any 2004. A continuació fa esmentat a les
dades dels anys 2000 a 2004, segons les quals, per
taxes i preus públics s’ha passat d’ingressar 113 mi-
lions d’euros a 165 milions d’euros, la qual cosa es
tradueix en què els ciutadans paguen més cars que
mai els serveis prestats. Cita a continuació la recap-
tació per prestacions de serveis de grues, cementiris,
mercats, clavegueram, que en l’any 2000, van ser 63
milions d’euros d’ingressos i a l’any 2004, de 70 mi-
lions d’euros d’ingressos; per utilització del domini pú-
blic, zones blaves, guals etc., que han passat de 45
milions d’euros a l’any 2000 a 74 milions d’euros, a
l’any 2004; per recollida comercial, residus, museus
de 4,5 milions d’euros l’any 2000 a 20,8 milions
d’euros l’any 2004.

Com a conclusió el Sr. Puigdollers, considera què
la política econòmica i fiscal que s’aplica va en contra
de les classes populars, ja què s’incrementen els im-



NÚM. 33 a 10-XII-2005a GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 1755

postos sense tenir en compte els diversos nivells de
renda. Altres aspectes que creu que s’han de tenir en
compte són, per una banda, que es paga per tot, i per
altra, l’increment dels costos dels serveis, i en aquest
sentit considera què des que governa el tripartit a
Catalunya i a l’Ajuntament, s’han implantat: el recàr-
rec de la benzina per finançar el dèficit de la sanitat,
els increments al rebut de l’aigua, increments dels pe-
atges d’autopistes, el recàrrec del transport, els incre-
ments per sobre de l’IPC dels bitllets del transport,
també fa referència a què no s’ha aconseguit que el
combustible que utilitzen els taxistes de Barcelona
tinguin el mateix tractament fiscal que el que tenen
els agricultors i els pescadors, circumstància què re-
percutirà directament sobre els usuaris del taxi. Com
a conclusió el Sr. Puigdollers manifesta la seva im-
pressió de què en la presentació de les ordenances
fiscals es fan grans discursos de grans línies d’actua-
ció que després desapareixen, en aquest sentit fa es-
ment que, en la seva opinió, la supressió de l’IAE no
ha tingut cap efecte en la economia de l’Ajuntament,
ja què s’han recuperat ràpidament per altres vies; que
la novetat del 2003 que era la taxa de les alarmes,
desapareix aquest any, així mateix, manifesta el seu
convenciment que no s’ha ingressat ni un euro pel re-
càrrec de l’IBI en pisos buits i que per tant, no s’han
aplicat al desenvolupament per fer política d’habitat-
ge en la ciutat de Barcelona; per altra banda, es pre-
gunta com s’ha impulsat el civisme a través de les ta-
xes de l’any 2004 i manifesta el seu convenciment
sobre que la implantació de les àrees verdes durant
l’any 2005, no han contribuït a millorar la mobilitat en
la ciutat de Barcelona, tots aquests fets el porten a
concloure que Barcelona s’ha convertit en la ciutat
del peatge i que els serveis que es presten als ciuta-
dans no estan a l’alçada dels impostos que es pa-
guen.

Finalment, manifesta el seu posicionament en con-
tra.

La Sra. Balseiro, comença la seva intervenció ma-
nifestant que malgrat que en la seva presentació la
Sra. Ballarín, ha destacat que les ordenances que es
proposen han de contribuir a la millora dels proble-
mes del civisme, de l’habitatge, del transport, de la
sostenibilitat, en la seva opinió i, a partir de l’estudi
realitzat del contingut de la proposta d’ordenances,
considera què les ordenances que es proposen po-
sen de manifest, per una banda què Barcelona conti-
nua tenint la pressió fiscal més alta d’Espanya i conti-
nua sent la ciutat més cara de tota Espanya, i per
altra, creu que no contribueixen a impulsar el civisme.

A continuació exposa què malgrat que l’increment
total dels ingressos per impostos i taxes es xifra per
l’any 2006 en un 1,8%, de l’anàlisi de les dades facili-
tades es desprèn que l’increment respecte al 2005,
és del 6%. Pel que fa als impostos posa de manifest
que l’impost de vehicles de tracció mecànica és el
màxim permès per la llei, fet que també es dóna en
l’impost de plusvàlues, no només pel que fa al tipus
sinó també en tots els coeficients que determinen la
base imposable, i donat que ja s’havia esgotat pràcti-
cament tota la capacitat d’incrementar-los, l’incre-
ment que es proposa per l’any vinent és del 0,97%. A
continuació reitera la petició del Grup del PP d’esta-
blir una bonificació del 95%, en les transmissions
“mortis causa” entre els familiars més directes i posa
de manifest que només es preveu per als valors ca-

dastrals del sòl de 40.000 euros, la qual cosa per al
Partit Popular és insuficient.

Pel que fa a l’impost de construccions, instal·la-
cions i obres, posa de manifest que des de l’any 2002
a 2005 s’ha incrementat del 2,75 al 3,25 %. En l’im-
post de béns immobles, que és el que més s’ha incre-
mentat, destaca què l’increment real no és del 3,19%
sinó del 6%, ja què es compara la previsió de la re-
captació de l’any 2005, en aquestes dates, amb la
previsió del 2006, la realitat, diu, és que la previsió
inicial de l’any 2005, es va fixar en 329 milions
d’euros, per l’any 2006 la previsió és de 349,8 milions
d’euros, és a dir, 20,7 milions d’euros més. Aquesta
diferència què pot semblar que no sigui massa impor-
tant si que ho és ja què aquest impost afecta a un
gran nombre de ciutadans, la qual cosa considera
què no és acceptable. Aquest increment procedeix
dels increments que l’any passat es van aplicar a la
quota líquida, que fixava, pels immobles de fins a
60.000 euros, un increment entre el 3% i 4%. En els
immobles amb valor cadastral de més 60.000 euros
l’increment és va doblar, és a dir, es va passar pràcti-
cament del 3% al 6%, el fet que dins d’aquest tram de
valor es trobi un gran nombre d’immobles és el justifi-
ca l’increment de la recaptació de l’IBI. Pel que fa als
aparcaments es va passar del 3% al 10%, al dels co-
merços d’un 4% o 9 %, segons el seu valor cadastral,
fins a un 20%. En la seva opinió això representa un
“catastrazo” encobert, fruit de l’increment de la quota
de l’any passat, es pregunta si és així com es vol re-
soldre el problema de l’habitatge o si el que es pretén
és augmentar la recaptació. A continuació es qüestio-
na sobre el perquè no s’apliquen altres mesures, com
per exemple, l’aplicació del recàrrec del 50% en el pi-
sos buits, que permetria ampliar l’oferta del mercat
d’habitatges de lloguer. Recorda què l’IBI representa
un 55% sobre el total dels ingressos que es recapten
per impostos i que aquest impost s’ha incrementat en
un 6% per l’any 2006. En relació a l’increment de la
bonificació de l‘IBI per famílies nombroses, fixat en 5
euros, considera què és insuficient, i creu que la boni-
ficació s’hauria d’incrementar fins a un 95% i aplicar
no de manera lineal sinó en funció del nombre de fills
i de la renda familiar. A continuació analitza les taxes,
i diu que malgrat que es diu que només s’incrementa
l’IPC, la taxa de la grua posa de manifest que de l’any
2003 al 2005 s’ha incrementat un 29,25%, i per l’any
2006 es proposa un increment del 2,7% i torna a rei-
terar que considera què l’objectiu de les taxes és me-
rament recaptatori. A continuació analitza les zones
blava i verda, tot recordant que durant l’any 2006
s’implantarà la zona verda a tot Barcelona des de la
Ronda de Dalt, i que això es justifica com una mesura
per millorar la mobilitat, en aquest sentit demana po-
der disposar dels resultats obtinguts de la implantació
realitzada durant l’any 2005, en els districtes de l’Ei-
xample i Ciutat Vella, manifesta la seva quasi total
seguretat que l’impacte no ha estat positiu per a la
mobilitat però si pels ingressos. Pel que fa als in-
gressos en concepte d’estacionament regulat, que
d’acord amb les xifres presentades són de 30,5 mi-
lions d’euros, si es compara amb els de l’any 2004,
l’últim any abans de la implantació de la zona verda,
es comprova què durant aquest any en concepte
d’estacionament es va recaptar 16,6 milions d’euros,
per tant, això suposa un increment per l’any 2006
d’un 84%, i si es compara amb les previsions inicials
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aquest augment es multiplica per quatre. Manifesta
què això no es pot justificar dient que s’han augmen-
tat les despeses, i en aquest sentit posa de manifest
que segons dades de Barcelona Serveis Municipals
facilitades al Grup Popular, durant l’exercici 2004, les
despeses directes del Servei Àrea, van ser de
6.871.571 euros, el que significa què es va obtenir un
benefici de pràcticament 10 milions d’euros, i torna a
insistir en l’objectiu recaptatori de les taxes.

En relació a la taxa per cremació posa de manifest
que de l’any 2003 al 2005 s’ha incrementat un 15%,
si bé per l’any 2006 es proposa un increment del
2,7%. Per altra banda, les dades sobre els ingressos
de cremació i cementiris posen de manifest que el re-
sultat d’explotació de l’empresa de serveis funeraris
va ser l’any 2004, de 14.255.965 euros, a la vista
d’aquest resultat considera què aquesta taxa s’hauria
de reduir o establir bonificacions per determinats sec-
tors socials.

Constata què aquestes taxes no s’adrecen, ni tan
sols indirectament, a combatre el problema de l’inci-
visme, el qual s’ha agreujat durant aquest any, i no
només això, sinó que han augmentat les sancions per
infraccions pendents de recaptar, així, mentre que el
pendent de recaptar de l’any 2003 era del 75%, el de
l’any 2004 va ser del 83%. Manifesta què per tot el
que ha exposat no pot recolzar aquestes ordenances
i remarca què al seu parer l’incivisme s’hauria de
combatre no incrementant la pressió fiscal sinó incre-
mentant la guàrdia urbana, i la fermesa respecte als
incívics. Demana l’esborrany de les subvencions pre-
vistes en el marc de les ordenances fiscals, en con-
cret es refereix al “Premi del Conductor Cívic” i mani-
festa el seu desig de conèixer el seu contingut, també
considera què fora bo preveure incloure als comer-
ciants com a usuaris de la zona verda. Com a con-
clusió fa referència a què si bé, en el seu moment,
l’argument per augmentar els altres impostos munici-
pals era la supressió del 93% dels contribuents de
l’IAE i les despeses d’altres administracions assumi-
des per l’Ajuntament de Barcelona, ara què el partit
de l’equip de govern de l’Ajuntament de Barcelona,
governa a la Generalitat i a l’Estat, sol·licita què es
reclamin aquests ingressos per així rebaixar la pres-
sió fiscal que suporten els barcelonins/es.

El Sr. Cuervo expressa la seva satisfacció per la
reincorporació de la Sra. Balseiro, i tot seguit, fa una
precisió sobre la diferència de significat entre l’incre-
ment d’un impost o d’un preu i l’increment de la re-
captació, i en aquest sentit manifesta què comparar
l’augment de la recaptació amb l’augment de la
pressió fiscal sobre cadascun dels ciutadans, no
dóna una imatge real, ja què una cosa és la pressió
fiscal i el preu de les coses i l’altra la recaptació que
s’obté pel preu de les coses, reitera aquesta diferen-
ciació per tal de clarificar el debat, per tant, una
cosa és els increments aplicats, l’1,7, el 2,1%, etc. i
una altra és el rendiment que donen, aquest rendi-
ment estarà en funció de diversos factors ja sigui per
l’augment de la base fiscal, del nombre de gent de
paga, o de la base imposable per augment del valor
de les coses. També considera què discutir en el
moment de l’aprovació de les ordenances fiscals de
l’Ajuntament de Barcelona la fiscalitat de les altres
administracions sense analitzar el seu pressupost
de despeses i a què les dediquen, es fer una discus-
sió incompleta i que en qualsevol cas aquest debat

no s’ha de produir en el moment de l’aprovació de
les ordenances fiscals.

El Sr. Forradellas expressa el posicionament favo-
rable del seu grup a les ordenances fiscals. A conti-
nuació entra a analitzar algunes de les coses que fins
el moment s’han dit, com a qüestió prèvia, fa referèn-
cia a la recent aprovació del projecte de nou estatut,
felicita a les diverses forces polítiques que ho han fet
possible, remarcant el fet que forces polítiques molt
diverses poden arribar a un acord. A continuació en-
tra a analitzar el que s’ha dit durant el desenvolupa-
ment de la sessió, en aquest sentit remarca què en el
moment de valorar la imatge de Barcelona s’han de
tenir en compte tots els punts de vista, sent un d’ells
el de la imatge econòmica i considera què cal mesu-
rar el caire catastrofista què algunes vegades es vol
donar de la ciutat, remarca què la realitat econòmica
de la ciutat té moltes vessants i que si bé és veritat
que hi ha elements preocupants, com pot ser l’exis-
tència de gent amb poc recursos, també creu que cal
valorar els elements positius que sens dubte existei-
xen en l’evolució de la nostra ciutat. Fa esment a
l’element d’estabilitat, considerant que és molt impor-
tant ja què és el que ha donat continuïtat a una deter-
minada concepció de la ciutat en temes com el de les
ordenances fiscals i que ha possibilitat la introducció
de modificacions en els moments en què ha estat ne-
cessari, cita com exemple, l’àrea verda, mesura què,
malgrat la controvèrsia què ha generat, qualifica com
a valenta i que situa el paper del cotxe, dels ciuta-
dans i dels veïns en una ciutat, tal com han fet altres
ciutats, cita com exemple la ciutat de Madrid, la qual
cosa posa de manifest que la utilització de l’aparca-
ment es comú a governs de diferents colors. Consi-
dera que en la ciutat de Barcelona s’està gestionant
prou bé i que la seva implantació sembla bastant po-
sitiva, per la qual cosa, considera què cal que l’oposi-
ció prengui decisions i es posicioni respecte a aquest
tema, reconeix que cal estudiar els elements correc-
tors necessaris però cal que no es qüestioni contí-
nuament. Apunta un altre element que s’haurà de te-
nir en compte en un futur, i que és, les aportacions de
l’Ajuntament al transport públic, del qual remarca els
costos elevadíssims que suposa per a la ciutat de
Barcelona la dotació d’un transport públic davant el
creixement del nombre d’usuaris, entre els quals s’in-
clou la població immigrant. Considera què l’ús inten-
siu de l’espai públic comportarà que un moment o al-
tre si reflexioni, i fa esment a la utilització de la ciutat
pel turisme i per grans corporacions, com per exem-
ple les corporacions de telefonia. En relació a la pro-
posta sobre els habitatges buits, recorda què des de
l’inici estava clara la dificultat que la seva implantació
tenia, però cita la mesura de govern aprovada el mes
de juliol consistent en la borsa de l’habitatge, amb
l’objectiu de mobilitzar el parc buit, fet que demostra
què des de l’Ajuntament s’estan fet coses en aquest
sentit, també fa esment al conveni signat amb la Ge-
neralitat per tal que determinades persones tinguin
accés a ajuts al lloguer. A continuació es refereix a la
proposta què el mes de setembre, davant del Par-
lament espanyol, va presentar el diputat Sr. Joan
Herrera en relació al recàrrec dels pisos buits, i que
va tenir el vot contrari del PP i CiU, encara què re-
marca què els arguments d’ambdós partits no van ser
els mateixos, també assenyala què el PSOE, el PNB i
Coalición Canaria, també van votar en contra, només
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va votar a favor ERC i el Grup Mixt. Posa de manifest
la incoherència què existeix entre que el Grup Munici-
pal del PP demani que s’apliqui a Barcelona i que per
altra banda, els representats del mateix partit votin en
contra en el Parlament espanyol. Per acabar, consi-
dera què en cap cas es pot dir que Barcelona sigui la
ciutat del peatge, sinó que seguint amb els símils me-
dievals emprats per la Sra. Ballarin, considera què
Barcelona és una ciutat refugi que acull i intenta tro-
bar solucions als problemes de les persones que ve-
nen a la ciutat, cita com exemple el Pla d’inclusió so-
cial, i considera què cal incidir a través de les
ordenances i els pressupostos sobre els que fan un
mal ús de la ciutat.

El Sr. Oliveras considera què vistos els arguments
que sobre les ordenances han presentat els grups de
l’oposició, es confirma què la proposta què es pre-
senta és bona, que està basada en l’estabilitat, amb
un increment d’impostos i taxes inferior al de l’any
passat, que les taxes no sobrepassen l’IPC previst
per l’any que bé, amb un increment d’impostos que
també és inferior al de l’any passat i amb el manteni-
ment en determinats impostos de mesures de bonifi-
cació que considera què són molt importants. Consi-
dera què a banda de l’estabilitat a la qual s’ha referit,
un altra característica d’aquestes ordenances és el
seu caràcter progressista, el foment del civisme i tam-
bé posar ordre en l’espai públic, tots aquests ele-
ments són coherents amb l’objectiu del govern muni-
cipal en el sentit expressat en el Pla d’Actuació. Per
tant, considera què la proposta d’ordenances és una
bona proposta, que afavoreix la contenció de la políti-
ca impositiva, i valora molt positivament la implanta-
ció de l’àrea verda, tot i les modificacions que es pu-
guin introduir.

La Sra. Ballarín dóna les gràcies als grups de
l’oposició ja què considera què la seva intervenció no
ha estat una crítica de fons a la seva proposta, en
aquest sentit diu que s’ha optat per comparar la
fiscalitat de la comunitat autònoma i no de la ciutat,
en el cas del Sr. Puigdollers, o enlloc de comparar
2005 amb 2006, s’ha fet la comparació entre 2002 i
2006, insisteix en la diferència conceptual que hi ha
entre els increments dels percentatges i els in-
crements de la recaptació obtinguda. Pel que fa a l’in-
crement de la recaptació clarifica què és creixement
econòmic de la ciutat, increment de les bases impo-
sables, que donen com a resultat una major recapta-
ció en termes absoluts. A continuació es refereix al
que s’ha dit des de l’oposició en relació a les mesures
introduïdes en les ordenances fiscals per lluitar contra
l’incivisme, i remarca què és evident que només amb
les taxes no es pot acabar amb l’incivisme sinó que a
través d’elles és poden afavorir les polítiques contra
l’incivisme i de reforçament de l’autoritat, malgrat tot,
considera què sí que hi ha resultats positius, i cita
com exemple les grues i els vetlladors. Dirigint-se a la
Sra. Balseiro, dóna dades de l’import de l’increment
de la grua a Madrid, que entre el període comprés
entre els anys 2004 al 2005, va ser d’un 54%, incre-
ment que no significa ni la meitat de l’increment de la
grua a Barcelona, que va ser objecte de critica per
part del Partir Popular, i que CiU va impugnar davant
del Tribunal Superior de Justícia. Sobre el recàrrec
de l’IBI, assenyala què si no s’ha aplica és perquè el
partit polític que el va proposar i el grup, que mitjan-
çant el seu vot va possibilitar la seva aprovació al

Parlament, mai es va atrevir a fer el seu desenvolu-
pament reglamentari, situació que es va trobar el par-
tit que el va succeir en el poder i donat que no es fan
lleis d’acompanyament s’haurà d’esperar a la propera
reforma de la Llei d’hisendes locals, que creu serà
més favorable per les hisendes locals que la del PP
de l’any 2002. Pel que fa a l’àrea verda, considera
què és un tema de mobilitat que des del punt de vista
recaptatori no proporciona res, manifesta què, mal-
grat això, encara es volen establir bonificacions per
l’any que bé, i en aquest sentit es remet a les explica-
cions del Sr. Hereu sobre les bonificacions que es
puguin acordar. Insisteix en el nul afany recaptatori
de l’àrea verda, alhora què considera què és un
avantatge per els ciutadans residents en aquestes
àrees, ja què els permet aparcar al carrer alhora què
s’ha millorat la congestió del trànsit. Donat que hores
d’ara només s’ha aplicat a un part molt petita de la
ciutat i que per tant, caldrà esperar que s’acabi d’im-
plantar la segona corona d’àrea verda, per poder va-
lorar els resultats, que creu que seran bons, i sobre
els que anuncia s’encarregarà una auditoria sobre la
congestió del trànsit al RACC. En relació al tema del
“catastrazo” al que ha fet esment en la seva exposi-
ció, la Sra. Balseiro, desmenteix la seva existència de
forma categòrica, en relació a la revisió de valors ca-
dastrals de l’any 2001, manifesta què la llei estableix
un increment anual de una desena part, durant deu
anys, a més a més, Madrid i Barcelona, que van fer
alhora la revisió a l’any 2001, van obtenir la possibili-
tat d’establir uns topalls, és a dir, no pujar aquest
10% de la base, sinó que la quota es pogués benefi-
ciar a través d’uns topalls, aquestes dues ciutats són
les úniques que continuen tenint la possibilitat d’esta-
blir indefinidament els topalls fiscals, i recorda què
mentre Madrid ha deixat d’aplicar-los, Barcelona els
continua aplicant, modificats l’any passat, amb un
lleuger increment però amb una reducció dels tipus
impositius i que s’apliquen diferenciant l’ús sigui resi-
dencial de la resta d’usos, intentat fomentar la família.
Pel que fa al tema de cremació, manifesta què men-
tre que la taxa de cremació a Barcelona, és de 276
euros, per exemple, la de Granada és de 557 euros,
o la de Salt de 328 euros, la qual cosa demostra què
la taxa de Barcelona no és en absolut elevada. En re-
lació al tema de l’equitat, plantejat pel Sr. Puigdollers,
explica què els tributs locals, tant per l’escassa quan-
tia què representen respecte als tributs estatals, i que
no són tributs directes que recaiguin sobre la renda,
no són els instruments més adients per tenir efectes
redistributius, malgrat això, en les ordenances fiscals
es recullen tots els beneficis fiscals que la llei permet,
i a més, les subvencions que es regulen, tal com pre-
veu la llei, de forma independent de l’ordenança. Del
tema de la plusvàlua esmentat per la Sra. Balseiro en
la seva exposició, i en concret pel que fa les trans-
missions mortis causa del domicili habitual, recorda
què tots els habitatges amb un valor cadastral fins a
45.000 euros, que representen el 71% dels habitat-
ges de Barcelona, tenen una bonificació del 95%, i la
resta d’un 25%. Per altra banda, i donat que l’Ajunta-
ment també intervé en l’increment del valor, conside-
ra què es just que la plusvàlua reverteixi en forma
d’impost a l’Ajuntament.

El Sr. Puigdollers considera què de l’exposició feta
pel govern municipal fins ara, es treu una conclusió
molt dura ja què es desprèn que hi ha molts ciuta-
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dans de Barcelona què són molts rics pel fet de pos-
seir un habitatge on viure i un cotxe, ja què en funció
d’això es cobra els residents, es pregunta, perquè sí,
i ell afirma què així ho creu, els ingressos per aquest
concepte són molt insignificants, no es pren la decisió
de suprimir-los pels residents. Seguint amb el tema
de la zona verda, manifesta què cal comparar l’any
2004, últim liquidat, amb la previsió per estaciona-
ment de vehicles del 2006, que és del 0%, a la pre-
gunta de perquè no es facilita aquesta dada, el Sr.
Cuervo, respon dient que el quadre presentat espe-
cifica què és de 24 milions a 30 milions d’euros, el
Sr. Puigdollers fa esment a què en l’informe d’Inter-
venció a 30 de juny de 2005, en concepte de zona
verda els ingressos són de 0 euros, pregunta perquè
no es facilita la quantitat recaptada per aquest con-
cepte. Com a segona qüestió, pregunta perquè no
es fan públiques les dades tècniques de mobilitat
que demostrin que des de què hi ha àrea verda s’ha
millorat la mobilitat, manifesta el seu convenciment
de què això no és així, alhora què considera què ha-
gués estat molt correcte que abans de posar en
marxa la segona fase s’haguessin fet públiques les
dades de la primera, cosa què no s’ha fet, i es pre-
gunta si el motiu de no donar aquestes dades es
que demostren què l’àrea verda és un bona font de
recaptació, sense efectes sobre la mobilitat. Una al-
tra qüestió que planteja es que en només dos anys
s’han recuperat els 70 milions d’euros que va supo-
sar l’efecte de la supressió de la IAE, i això s’ha
aconseguit a base d’incrementar l’IBI i els preus de
les taxes i els serveis que es presten als comer-
ciants. Considera què l’efecte IAE ha estat neutre, ja
què els comerciants no s’han beneficiat de la su-
pressió ja què ho paguen per altres conceptes. Rei-
tera la seva crítica en el sentit que des de l’any
2000, totes les polítiques fiscals basades en anuncis
de polítiques generals han estat un fracàs, i torna a
posar com exemple, la taxa d’alarmes i el recàrrec
de pisos buits. També es reitera en el concepte de
Barcelona com a ciutat del peatge, fa esment a la
fiscalitat del transport públic, i es pregunta si ha de
haver-hi tanta fiscal sobre el fet l’automòbil, és a dir,
pagar l’IVA quan compres el vehicles, l’impost de
matriculació, els impostos de les benzines, el recàr-
rec pel dèficit de la sanitat... També es pregunta
perquè ha d’haver-hi tanta fiscalitat sobre els serveis
bàsics que es presten al ciutadans, i cita com exem-
ple, l’electricitat a la qual s’aplicarà un recàrrec per
finançar també la sanitat, es pregunta si tot això té
sentit, per altra banda, recorda què CiU sempre ha
defensat els recàrrec sobre el tabac i l’alcohol, però
es qüestiona els recàrrecs sobre serveis bàsics i
l’efecte que aquests tenen en la redistribució de la
riquesa. Per acabar reconeix que és molt difícil que
a través dels tributs locals es pugui realitzar una re-
distribució justa de la riquesa, malgrat això, les da-
des que demostren què des de l’any 2000 els in-
gressos que més s’ha augmentat siguin les taxes i
els preus públics, és un demostració de què es des-
envolupa una política què encareix la vida a la ciutat
de Barcelona, en relació a això manifesta què creu
que si les taxes i impostos no tenen uns increments
superiors, és perquè estan al màxim del que la llei
permet, creu que la política fiscal desenvolupada pel
govern municipal està basada en recaptar el màxim
possible sense cap tipus de mesura social.

La Sra. Balseiro torna a felicitar a la Sra. Ballarin
per la seva visió positiva de la realitat, i manifesta què
la seva intervenció ha estat crítica amb les ordenan-
ces presentades, ja què en la seva opinió no només
es manté la pressió fiscal que fan de Barcelona la
ciutat més cara de tota Espanya, sinó que es produ-
eix un efecte d’ofegament fiscal sobre el ciutadà mig.
Sobre l’impost de vehicles de tracció mecànica i
plusvàlua, diu que esta al màxim permès per la llei,
con també ho està la plusvàlua, no només en els ti-
pus impositius sinó fins i tot, en els paràmetres que
incideixen en la determinació de la base imposable i
considera què s’ha de començar a baixar la pressió
fiscal. A continuació explica el concepte de pressió
fiscal que diu es mesura per la relació entre ingressos
i producte interior brut, el problema considera què és
que l’equip de govern agafa com a producte interior
brut el creixement nacional i no el de la ciutat, la qual
cosa produeix un increment desmesurat dels ingres-
sos de l’Ajuntament de Barcelona per taxes i impos-
tos, i això, determina què la pressió fiscal de Barcelo-
na es mantingui com la més alta de tota Espanya. En
relació als anys que ha fet servir per comparar els in-
crements, manifesta què en l’IBI, ha comparat l’incre-
ment del 2006 respecte a la previsió inicial del 2005,
sent el resultat que l’increment no és del 3,19% tal
com es diu, sinó que arriba fins el 6%, per altra ban-
da, remarca què si hagués comparat únicament els
ingressos per IBI entre el període 2003-2006, la con-
clusió hagués estat molt diferent ja què l’increment
seria del 15,6%, explica què ha comparat les taxes
de forma individual pel període 2003-2005. I que creu
que presentar les ordenances no són una bona eina
per combatre l’incivisme, tot el contrari, ja què es car-
rega sobre el ciutadà que compleix amb les seves
obligacions, i considera què queda demostrat que
augmenten les sancions per incompliment de les or-
denances municipals sense recaptar alhora què aug-
menten els ingressos per ordenances fiscals, i en
aquest sentit considera què qui paga, paga més i el
que no paga, continua sense fer-ho. Com exemple,
cita la zona verda, davant al manifestació de què no
hi ha un objectiu recaptatori compara la previsió del
2006, que és de 30,5 milions d’euros, amb la previsió
del 2004 que sense zona verda era de 8 milions
d’euros. Troba a faltar que s’expliqui com ha incidit, la
implantació de la zona verda durant aquests mesos,
en el trànsit dels districtes de Ciutat Vella i l’Eixample.
De l’any 2005 troba a faltar dades, i de les dades del
2004 es desprèn que es va doblar la recaptació final
respecte a la previsió inicial, i això tornarà a passar
l’any 2005 i el 2006. A més a més, respecte el 2004,
no només es va doblar la recaptació sinó que es van
obtenir 10 milions d’euros de benefici, 16 milions d’in-
gressos, contra 6 milions de despesa. En relació a les
al·lusions a la ciutat de Madrid, manifesta què com-
pren què donat que com no es tenen altres argu-
ments s’hagin de fer comparacions amb altres ciutats.

En relació a l’IBI torna a posar de manifest que els
que abans pagaven com a màxim un increment del
3% en la quota líquida ara pagaran un increment del
6%. El Sr. Cuervo manifesta què cal dir que abans
pagava el 0,85% i ara pagarà el 0,75%, que abans
era un topall del 3% amb un tipus del 0,85%, la Sra.
Balseiro li respon que aquests increments s’apliquen
sobre la quota líquida, és a dir, la quota líquida s’obté
de multiplicar el tipus impositiu per la base imposable,
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la qual s’actualitza, manifesta què l’increment de la
quota líquida any rere any s’ha doblat, la qual cosa la
portar a afirmar que existeix un “catastrazo”. Per aca-
bar, en relació a l’afirmació del Sr. Forradellas que
manifestava la seva satisfacció per l’estabilitat que
representaven aquestes ordenances, considera què
pel seu grup aquest element no li produeix satisfacció
sinó tot el contrari, ja què la concepció de ciutat que
es té no respon a la satisfacció de les necessitats del
ciutadà que té serveis públics al mínim i impostos i
taxes al màxim. Referint-se al Sr. Oliveras, considera
què quan s’afirma què aquestes ordenances són es-
tables, que impulsen el civisme considera què no és
veritat. Acaba dient que no hi ha què confondre
bones formes amb el que és una crítica al fons de les
ordenances que s’ha presentat.

El Sr. Cuervo manifesta què els impostos muni-
cipals no augmentaran per sobre del 1,89% respecte
a l’any 2005, en referència a l’afirmació de la Sra.
Balseiro quan ha dit que en matèria d’impostos s’està
al màxim permès per la Llei, li recorda què la llei, en
el cas de l’IBI, li permet augmentar el tipus impositiu
de l’IBI del 0,75% a l’1,40%, que també permet elimi-
nar els topalls de cop i en aquest cas, aplicar directa-
ment el 10% anual, perquè el que varia quan es fa la
revisió cadastral és el valor de la propietat immobilià-
ria i aquesta valoració la fa una ponència indepen-
dent, que la fa per tota Espanya, i que no ho fixa
l’Ajuntament, per tant, considera del tot incorrecte
parlar de catastrazo. Pel que fa a les taxes, recorda
què cal tenir en compte l’aportació de l’Ajuntament al
transport públic. Pel que fa als ingressos, precisa què
s’ingressen a la tresoreria municipal i es gasten
d’acord amb les previsions del pressupost de despe-
ses. Finalment en resposta a les al·lusions de voracitat
recaptatòria recorda què els ingressos augmentaran
un 2,18%, i que això en la fiscalitat total de les famílies
únicament representa l’1%.És per això que l’Ajunta-
ment de Barcelona per l’any 2006, puja els impostos
un 1,9%, les taxes un 3,4% i els ingressos d’economia
local un 2,18%, aquest és el resultat de les ordenan-
ces fiscals, resultat que també es trobarà en el pressu-
post municipal, en el qual es sumarà la participació en
els impostos de l’estat. Per finalitzar posa de manifest
que l’Ajuntament de Barcelona no té cap impost dife-
rent dels que tenen altres ajuntaments.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb el posicionament con-
trari de CiU i PP.

3. Restar assabentat de la Memòria del Consell Tri-
butari.

Es posposa la presentació d’aquest punt al Plenari
del Consell Municipal.

4. Desestimar les al·legacions formulades pel Grup
Municipal del Partit Popular a les modificacions de
crèdit de 5.000.000 euros, i de 3.000.000 euros, fi-
nançades amb el romanent líquid de tresoreria de
2004, i aprovades inicialment en sessió del Plenari
del Consell Municipal de 17 de juny de 2005. Aprovar
definitivament la modificació de crèdit de 5.000.000
euros, i aprovar inicialment la modificació de
3.000.000 euros d’acord amb la documentació que
consta a l’expedient, considerant-se aprovada defini-
tivament, cas de no presentar-se reclamacions dins
del termini d’exposició pública.

El Sr. Cornet avança el vot contrari del seu Grup
atès que, a dia d’avui, encara no tenen el desglossa-

ment d’aquestes modificacions de crèdit, concreta-
ment els cinc milions d’euros, que es destinen als dis-
trictes per finançar aspectes de participació i que te-
men què, finalment, reverteixin en publicitat.

El Sr. Puigdollers reitera la demanda què van fer
en l’aprovació inicial perquè l’acord es subdividís en
dos i permetés votar per separat les modificacions:
un que fes referència als cinc milions d’euros –que
consideren què és per a publicitat de districtes–, i l’al-
tre, els tres milions d’euros per a indemnitzar els
afectats pels enfonsaments del Turó de la Peira, amb
el qual estan plenament d’acord.

El Sr. Cuervo puntualitza què, de fet, ja s’han sub-
dividit perquè els tres milions d’euros tornen a apro-
vació atès que no s’havien de consignar en el capítol
4, sinó en el 2 –indemnitzacions per transferències a
les persones– i, els cinc milions, s’aproven definitiva-
ment, per la qual cosa admet que diferenciïn el vot.

Pel que fa a l’aprovació definitiva de la modificació
de crèdit de 5.000.000 d’euros: Es dictamina amb el
posicionament favorable del PSC, ERC i ICV-EU i A,
amb la reserva de vot de CiU i amb el posicionament
contrari del PP.

Pel que fa a l’aprovació inicial de la modificació de
crèdit de 3.000.000 d’euros: Es dictamina amb el
posicionament favorable del PSC, ERC i ICV-EU i A,
amb la reserva de vot de CiU i amb el posicionament
favorable del PP.

5. Aprovar inicialment l’expedient de modificacions
de crèdit per un import total de 28.392.460,48 euros,
d’acord amb els documents annexos per import
20.793.051 euros transferència de crèdit (referència
05091390), per import 7.599.409,48 euros per suple-
ment de crèdit (referència 05091690), a finançar amb
els majors d’ingressos comptabilitzats a les partides
pressupostàries 0101-38101-61114; 0101-39913-
61114; 9901-39913-61114 i 0101-86000-61114, con-
siderant definitivament aprovat cas de no presentar-
s‘hi reclamacions dins el termini d’exposició pública.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

6. Modificar la plantilla de l’Ajuntament de Barcelo-
na en el sentit d’incrementar fins a 2733 places els
efectius de la plantilla de la Guàrdia Urbana per tal de
possibilitar una Oferta pública d’ocupació extraordinà-
ria de 200 places de la categoria professional d’agent
de guàrdia urbana, pel procediment habitual de selec-
ció en convocatòria lliure i per un concurs de mobilitat
horitzontal interadministrativa entre funcionaris d’al-
tres cossos i forces de seguretat de Catalunya, a des-
envolupar durant el que resta de l’exercici 2005 i el
decurs de l’exercici 2006, i en conseqüència, aprovar
la plantilla de l’Ajuntament de Barcelona què figura
com annex.

El Sr. Cuervo aprofita per precisar la voluntat d’apro-
fitar el capital de coneixement d’altres cossos de segu-
retat abans de posar els nous efectius de la plantilla en
actiu, motiu pel qual s’han creat 85 places de mobilitat
interadministrativa i s’han anticipat a la normal convo-
catòria de les 200 places d’agent de la guàrdia urbana.
Igualment, destaca la intenció, una vegada signat el
conveni de desplegament dels mossos d’esquadra i
delimitades les funcions de cadascun dels cossos,
d’establir-hi una col·laboració estreta.

El Sr. Puigdollers es felicita per aquest acord, mal-
grat que considera què arriba amb molt de retard.
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Recorda què el govern municipal, des del 1999, ha
votat tretze vegades en contra de la seva sol·licitud
d’increment dels efectius de la Guàrdia Urbana.

Pregunta, a partir de l’aprovació d’aquest incre-
ment en el proper Plenari, quan de temps trigarà fer-
se efectiu el desplegament dels nous agents, sobretot
en el cas dels efectius per mobilitat interadminstrativa
què no han de passar per l’acadèmia.

Avança el vot favorable, tot i que continuen pen-
sant que encara caldran efectius, perquè si bé és cert
que la ciutat ha perdut habitants des del 1991 –la
plantilla de la guàrdia urbana era de 2.877 agents a
31 de desembre–, la realitat és que la ciutat ha aug-
mentat molt el nombre d’usuaris d’ençà d’aquella
data.

La Sra. Balseiro observa què la ciutat té unes ne-
cessitats noves i uns usos més intensius en determi-
nats aspectes que, entre altres coses, han comportat
un augment important de la fiscalitat, però que no
s’ha traduït en increment proporcional dels efectius
de la guàrdia urbana. Considera, aquesta, una man-
cança molt greu, atès que la Guàrdia urbana és un
dels cossos que ha de garantir la seguretat dels ciu-
tadans. En aquest sentit, tanmateix, encara troba
prou encoratjador que en l’expedient d’aquest punt
consti que l’objectiu d’aquest Ajuntament és mantenir
el nombre d’agents durant el període 2003-2007.

D’altra banda, fa notar que la plantilla pressupos-
tària què s’aprova en els Pressupostos municipals no
té res a veure després amb la plantilla pressupostària
real, i recorda què en les previsions per al 2007 eren
de 64 agents més a la ciutat, això sense entrar en els
agents de segona activitat que també compten com a
efectius de la guàrdia urbana.

El seu Grup és de l’opinió que, tot i la voluntat d’in-
corporar 200 agents nous a la plantilla, això no es
traduirà en aquesta xifra.

El Sr. Cuervo indica què es compleixen els acords
de la Junta general de Seguretat de Catalunya, el Mi-
nisteri de l’Interior i la consellera, i que el nombre
d’agents previst era, segons la ràtio, de 2.500 per la
qual cosa estan 33 per sobre. Apunta què, potser, les
ràtios no són correctes i estan mal calculades, però
recorda què les van establir el govern de CiU i del
Partit Popular, i que es divideixen en tres nivells: l’es-
tat, l’autonomia i el municipi, per la qual cosa la
fiscalitat que ha suportar Barcelona per al mante-
niment dels cossos de seguretat repercuteix en
aquests tres nivells, tot i que no en disposi, per la
qual cosa no estan disposats a admetre que els
grups de l’oposició addueixin que l’Ajuntament i la
Guàrdia urbana han de suportar les deficiències de
desplegament dels mossos d’esquadra o de la manca
d’efectius de policia nacional.

El Sr. Puigdollers lamenta plantejar un debat sobre
el desplegament dels mossos a Barcelona, que no te-
nia la intenció de fer-ho, i desmenteix el que sistemà-
ticament afirma el govern municipal i recorda què –i
els emplaça a consultar el decret publicat al DOGC–
en l’etapa del govern de CiU ja es preveien 10 comis-
saries per al desplegament dels mossos. En la matei-
xa línia, precisa què a 1 de novembre, de les deu co-
missaries, amb una mica de sort n’haurà una en
funcionament.

Remarca, també que al llarg d’aquests anys han
anat donant dades sobre la xifra de mossos que ca-
lien per al desplegament, la dada més alta era de

4.000, dita pel mateix alcalde en Plenari del Consell
Municipal, mentre que el programa electoral del PSC
n’esmentava més de tres mil cinc-cents, i la realitat
és que se’n despleguen 2.614; així doncs, interpreta
què l’alcalde no lidera.

La Sra. Balseiro, després d’adduir que moltes de
les afirmacions del Sr. Cuervo manquen a la veritat,
fa una breu avaluació de la política de seguretat de
l’Ajuntament que considera què es caracteritza per-
què és de rebaixes i que no serveix per acarar el pro-
blema de la inseguretat a la ciutat. No accepta què
afirmi que durant el mandat del Partit Popular la ciutat
estava buida de policia nacional, tot i que admet que,
tal vegada, no n’hi havia suficient, cosa què va reco-
nèixer el mateix ministre de l’interior d’aquell govern,
Mariano Rajoy, i per això no es deixava de convocar
contínuament noves incorporacions, a diferència del
que fa aquest Ajuntament i demana al Sr. Cuervo que
retiri les seves afirmacions.

Titlla de manca de transparència, el fet que les da-
des pressupostàries o estadístiques de la Guàrdia Ur-
bana siguin pràcticament inintel·ligibles. Quant a la
ràtio, pregunta si ha canviat d’ençà el mes de desem-
bre de 2004, quan es va aprovar el pressupost del
2005 que inclou la plantilla pressupostària què preve-
ia la incorporació de 2.597 agents, i actualment n’hi
ha 2.533.

El Sr. Cuervo no tan sols no retira les seves afirma-
cions, sinó que les reafirma perquè és una experièn-
cia directa i no estadística, i recorda què durant qua-
tre anys ha assistit a la Junta local de seguretat, i
consta en les actes del districte de Sant Andreu la
manca d’efectius al carrer expressada pel comissari, i
que no només es podia actuar a demanda. Opina,
però, que els propers mesos es faran paleses millora
notables del model de coordinació i de cooperació
entre la guàrdia urbana i els mossos d’esquadra, i
que el principal interès és augmentar la seguretat,
que ara, amb l’inici d’aquesta nova època, amb uns
recursos més enllà de la ràtio que, d’altra banda, cal-
drà revisar.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

7. Constituir un dret real de superfície a favor de la
Generalitat de Catalunya respecte de la finca de pro-
pietat municipal, situada als carrers de Rull, núm. 10-
14, carrer de Nou de Sant Francesc, núm. 9-13 i car-
rer de Còdols, núm. 22, grafiada en el plànol annex,
per un termini de trenta anys i amb caràcter gratuït,
per a la construcció i gestió del CEIP Baixeras, en
substitució de la disposició d’ús que la Generalitat ja
ostentava sobre l’esmentada finca; sotmetre l’expe-
dient a informació pública durant un termini de trenta
dies i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions,
procedir a constituir el dret; formalitzar-lo en escriptu-
ra pública d’acord amb les condicions del document
annex, que s’aproven; inscriure’l en el Registre de la
Propietat; i facultar l’Alcaldia per a la realització de to-
tes les actuacions encaminades a concretar, clarificar
i executar el present acord.

El Sr. Puigdollers sol·licita el tractament conjunt
dels punts 7 al 12, excepte del punt novè en què vo-
len intervenir específicament, i obté l’acord de la pre-
sidència i del Partit popular. Avança, seguidament, la
reserva de vot del seu Grup i demana què consti en
acta què, quant als CEIP Baixeras, Diagonal Mar i
Mercè Rodoreda, i a l’IES Front Marítim, que conside-
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ren què els superfícies que es cedeixen són escas-
ses i no tenen, cap dels quatre solars, el mínim de
3.500 metres quadrats establerts per a aquests equi-
paments.

La Sra. Esteller també manifesta la reserva de vot,
i vol constatar que s’ha produït un retard de més de
deu anys en moltes de les cessions.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

8. Constituir un dret real de superfície, a favor de la
Generalitat de Catalunya, sobre el solar situat al car-
rer de Viladomat, núm. 149-151, grafiat en el plànol
annex, per un termini de cinquanta anys i amb caràc-
ter gratuït, per a la construcció i gestió d’una residèn-
cia per a gent gran i centre de dia; sotmetre l’expe-
dient a informació pública durant un termini de trenta
dies i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions,
procedir a constituir el dret; formalitzar-lo en escriptu-
ra pública d’acord amb les condicions del document
annex, que s’aproven; inscriure’l en el Registre de la
Propietat; i facultar l’Alcaldia per a la realització de to-
tes les actuacions encaminades a concretar, clarificar
i executar el present acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

9. Constituir un dret real de superfície, a favor de la
Generalitat de Catalunya, sobre la finca coneguda
com a Masia Mas Pins situada a la carretera BV-1468
de Vallvidrera a Molins de Rei, km 8, grafiada en el
plànol annex, per un termini de cinquanta anys i amb
caràcter gratuït, per a l’adequació i posterior gestió
d’un centre residencial d’acció educativa intensiva;
sotmetre l’expedient a informació pública durant un
termini de trenta dies i, si no s’hi formulen reclama-
cions o al·legacions, procedir a constituir el dret; for-
malitzar-lo en escriptura pública d’acord amb les
condicions del document annex, que s’aproven; ins-
criure’l en el Registre de la Propietat; i facultar l’Alcal-
dia per a la realització de totes les actuacions enca-
minades a concretar, clarificar i executar el present
acord.

El Sr. Ciurana considera què aquesta cessió de
dret de superfície per fer-hi un centre d’internament
de menors, que vingui a descongestionar els que ja hi
ha, presenta moltes irregularitats com ara el fet que
passa per alt el pla d’equipaments del districte –en
procés de redacció–, se salta el pas pel Consell de
districte i que, ell mateix, com a president del consell
de districte de Sarrià-Sant Gervasi, no en tingui cap
mena de coneixement; alhora què considera tot ple-
gat una incongruència atès que el que es vol és la
màxima complicitat ciutadana i veïnal perquè la ubi-
cació d’un centre d’aquestes característiques no pro-
voqui problemes.

La Sra. Esteller fa un seguit d’observacions en la
mateixa línia què el representant de CiU, i manifesta
un desconeixement total d’aquest assumpte, tot i que
també forma part del consell de districte. Remarca,
igualment, la repercussió d’un equipament d’aquesta
naturalesa en l’entorn, i que s’instal·la sense el con-
sens veïnal. Entén, per tant, que aquest impacte en
l’entorn i les mesures per pal·liar-lo haurien de constar
en la memòria, a fi d’evitar confrontacions a posteriori.

El Sr. Cuervo informa de les característiques tècni-
ques de l’expedient i del conveni signat enguany amb

el Departament de Benestar i Família de la Generali-
tat de Catalunya, que és un document públic, i empla-
ça el Sr. Gomà a ampliar alguns dels termes.

El Sr. Gomà indica què es tracta d’un dels cinquan-
ta equipaments que consten en el conveni de desple-
gament del pla d’equipament socials de la ciutat. Ma-
nifesta què l’emplaçament s’ha treballat en una taula
tècnica amb la Direcció general d’Atenció a la Infàn-
cia i l’Adolescència, la qual, després de fer una valo-
ració de l’adequació de l’equipament, va decidir que
calia incorporar-lo en el pla de desplegament. Igual-
ment, informa què s’ha treballat, com en el cas de
tots els altres equipaments, amb el referent de ser-
veis socials de districte. Defensa, per tant, la solidesa
tècnica i la metodologia en la ubicació de l’equipa-
ment, tot i que està d’acord que cal la màxima compli-
citat amb l’entorn territorial.

El Sr. Ciurana insisteix que la ubicació d’aquest ti-
pus d’equipaments, a banda dels requeriments tèc-
nics, és una decisió política i, en aquest cas concret,
s’ha prescindit de les representacions polítiques del
consell de districte i s’ha pres la decisió unilate-
ralment, alhora què puntualitza què en el conveni
només es deia què es dedicaria Mas Pins a equipa-
ment –actualment acull una aula de natura–, sense
especificar-ne el tipus. Pregunta, també, de quina
manera es planteja l’accés en transport públic fins al
centre.

Insisteix que el procediment seguit és nefast, i re-
calca què les taules tècniques a què s’ha referit el Sr.
Gomà, també han de tenir una representació política
plural.

La Sra. Esteller replica què en conveni no constava
la ubicació d’aquest centre i reitera què cal comptar
amb la complicitat del territori per evitar futurs conflic-
tes, a banda, que segons consta a l’expedient, l’en-
torn és bastant deficitari.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

10. Concretar l’acord del Consell Plenari de 26 de
març de 1999 delimitant les superfícies destinades al
CEIP Diagonal-Mar i a l’IES Front Marítim, grafiades
en el plànol annex, en 4.612,68 m2 i 3.362,32 m2 res-
pectivament; constituir un dret real de superfície, a fa-
vor de la Generalitat de Catalunya, sobre la part de la
finca destinada a la construcció de l’IES Front Marí-
tim, per un termini de setanta-cinc anys i amb caràc-
ter gratuït; sotmetre l’expedient a informació pública
durant un termini de trenta dies i, si no s’hi formulen
reclamacions o al·legacions, procedir a constituir el
dret; practicar les operacions de segregació, agrupa-
ció o altres necessàries per a identificar la finca ob-
jecte del dret de superfície; declarar, d’acord amb l’ar-
ticle 78 i concordants del Reial Decret 1093/1997, de
4 de juliol, en virtut del qual s’aprovaren les normes
complementàries al Reglament per a l’execució de la
Llei hipotecària, la innecessarietat de llicència de
parcel·lació; formalitzar la constitució del dret de su-
perfície en escriptura pública, d’acord amb les condi-
cions del document annex, que s’aproven; inscriure’l
en el Registre de la Propietat; i facultar l’Alcaldia per
a la realització de totes les actuacions encaminades a
concretar, clarificar i executar el present acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.
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11. Posar a disposició de la Generalitat de Catalu-
nya la finca de propietat municipal situada al carrer
de Perpinyà, núm. 22 i 24, grafiada en el plànol an-
nex, per a la construcció de la nova Llar d’infants
Cascabell i la gestió ulterior d’aquest centre escolar,
d’acord amb la normativa vigent; i facultar l’Alcaldia
per a la realització de totes les actuacions encami-
nades a concretar, clarificar i executar el present
acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

12. Posar a disposició de la Generalitat de
Catalunya la finca de propietat municipal situada al
carrer del Vesuvi, núm. 33-47, grafiada en el plànol
annex, per a l’ampliació del CEIP Mercè Rodoreda i
la gestió ulterior d’aquest centre escolar, d’acord amb
la normativa vigent; i facultar l’Alcaldia per a la realit-
zació de totes les actuacions encaminades a concre-
tar, clarificar i executar el present acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

13. Resoldre les al·legacions que s’han presentat
durant el termini d’informació pública, segons docu-
ment adjunt. Aprovar definitivament la modificació
dels Estatuts de la Fundació Mies van der Rohe,
per a la seva adequació en organisme autònom lo-
cal, d’acord amb l’article 85 bis de la Llei 7/1985,
reguladora de les bases de règim local, i el canvi
de la seva denominació social per la d’Institut Mu-
nicipal Fundació Mies van der Rohe. Facultar indis-
tintament, el president de la Fundació Mies van der
Rohe o el president de la Comissió de Presidència,
Hisenda i Coordinació Territorial, perquè realitzin les
actuacions necessàries per a l’efectivitat d’aquest
acord.

El Sr. Cuervo proposa de tractar conjuntament des
del punt 13 fins al 20, ambdós inclosos, tot i que
abans d’iniciar-ne la discussió, informa què en el punt
20 hi havia una al·legació de CCOO que s’accepta,
tot i que en l’expedient consta com a no acceptada, i
que es refereix a l’article 3, on volen què consti explí-
citament que l’Institut de Parcs i Jardins es dotarà
dels mitjans humans, tècnics, materials i econòmics
adients per prestar el servei.

Seguidament, observa què es tracta del final d’un
procés d’adaptació a llei de modernització de les ad-
ministracions públiques a través de les figures d’orga-
nisme autònom municipal, entitat pública empresarial
i empresa pública, i s’han resolt les al·legacions als
estatuts presentades pel Grups municipals, que to-
quen, essencialment, l’àmbit de les competències, i
amb les quals discrepen atès que cerquen la màxima
operativitat que la llei permet. Destaca un altre punt
de desacord amb els Grups que és la representació
en aquests organismes i que es regeix escrupolosa-
ment per la llei de modernització, i la desestimació de
les al·legacions en aquest sentit.

El Sr. Puigdollers, respecte a aquesta darrera ob-
servació, addueix que no se segueix cap criteri quant
a la representació i considera què ho fan d’una mane-
ra aleatòria i enumera diversos casos per il·lustrar-ho.
Entén, per tant, que en comptes d’haver-hi un criteri
general, es deixa en mans de cada regidor o regidora
responsable la possibilitat que hi hagi representants
dels Grups municipals.

Així, doncs, avança la reserva de vot en tots
aquests punts i que en el Plenari votaran en funció
que es pugui arribar a un acord.

La Sra. Balseiro lamenta què el retard, d’aproxima-
dament un any, en l’aplicació de la llei no hagi servit
per arribar a un acord i poder tenir un representant en
cada entitat, institut o societat, amb l’objectiu de gua-
nyar, essencialment, en transparència. Observa, tam-
bé, que no hi ha cap criteri unificat de representació,
tenint en compte el volum d’inversió que aquests or-
ganismes reben de l’Ajuntament. Anuncia, en conse-
qüència, la reserva de vot, i recorda què aquestes so-
cietats, entitats públiques i instituts ja han executat el
83% del pressupost d’inversions d’aquest Ajunta-
ment, cosa què resulta força decebedora de cara a
garantir la transparència en la seva gestió.

El Sr. Cuervo manifesta què el criteri és que en els
organismes públics hi hagi representació dels grups
polítics i, en les entitats públiques empresarials, el cri-
teri és que no hi hagi aquesta representació. En
aquest sentit, els emplaça a consultar el Reglament
orgànic de l’Ajuntament de Madrid que es regeix pels
mateixos criteris.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

14. Resoldre les al·legacions que s’han presentat
durant el termini d’informació pública, segons docu-
ment adjunt. Aprovar definitivament la modificació
dels Estatuts de l’Institut Municipal d’Educació, per a
la seva adequació com a organisme autònom local,
d’acord amb l’article 85 bis de la Llei 7/1985, regula-
dora de les bases de règim local. Facultar la seva
presidenta perquè realitzi les actuacions necessàries
per a l’efectivitat d’aquest acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

15. Resoldre les al·legacions que s’han presentat
durant el termini d’informació pública, segons docu-
ment adjunt. Aprovar definitivament la modificació
dels Estatuts de l’Institut Municipal d’Hisenda, per a la
seva adequació com a organisme autònom local,
d’acord amb l’article 85 bis de la Llei 7/1985, regula-
dora de les bases de règim local. Facultar la seva
presidenta perquè realitzi les actuacions necessàries
per a l’efectivitat d’aquest acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

16. Resoldre les al·legacions que s’han presentat
durant el termini d’informació pública, segons docu-
ment adjunt. Aprovar definitivament la modificació
dels Estatuts de l’Institut Municipal d’Informàtica, per
a la seva adequació com a organisme autònom local,
d’acord amb l’article 85 bis de la Llei 7/1985, regula-
dora de les bases de règim local. Facultar el seu pre-
sident perquè realitzi les actuacions necessàries per
a l’efectivitat d’aquest acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del PSC,
ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de CIU i PP.

17. Resoldre les al·legacions que s’han presentat
durant el termini d’informació pública, segons docu-
ment adjunt. Aprovar definitivament la modificació
dels Estatuts de l’Institut Municipal de Persones amb
Disminució, per a la seva adequació com a organis-
me autònom local, d’acord amb l’article 85 bis de la
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Llei 7/1985, reguladora de les bases de règim local, i
el canvi de la seva denominació social per la d’Institut
Municipal de Persones amb Discapacitat. Facultar el
seu president perquè realitzi les actuacions necessà-
ries per a l’efectivitat d’aquest acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

18. Resoldre les al·legacions que s’han presentat
durant el termini d’informació pública, segons docu-
ment adjunt. Aprovar definitivament la modificació dels
Estatuts de l’Institut Municipal del Paisatge Urbà i la
Qualitat de Vida, per a la seva adequació com a orga-
nisme autònom local, d’acord amb l’article 85 bis de la
Llei 7/1985, reguladora de les bases de règim local.
Facultar el seu president perquè realitzi les actuacions
necessàries per a l’efectivitat d’aquest acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

19. Resoldre les al·legacions que s’han presentat
durant el termini d’informació pública, segons docu-
ment adjunt. Aprovar definitivament la modificació
dels Estatuts de l’Institut Municipal d’Urbanisme, per
a la seva adequació com a organisme autònom local,
d’acord amb l’article 85 bis de la Llei 7/1985, regula-
dora de les bases de règim local. Facultar el seu pre-
sident perquè realitzi les actuacions necessàries per
a l’efectivitat d’aquest acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

20. Resoldre les al·legacions que s’han presentat
durant el termini d’informació pública, segons docu-
ment adjunt. Aprovar definitivament la modificació
dels Estatuts de Parcs i Jardins de Barcelona, Institut
Municipal, per a la seva adequació a entitat públi-
ca empresarial, d’acord amb l’article 85 bis de la Llei
7/1985, reguladora de les bases de règim local.
L’adequació i els seus Estatuts tindran efectes a par-
tir de l’1 de gener de 2006. Facultar la seva presiden-
ta perquè realitzi les actuacions necessàries per a
l’efectivitat d’aquest acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

21. Aprovar definitivament, com a soci únic d’Infor-
mació i Comunicació de Barcelona, SA, la modificació
de l’article quart dels seus Estatuts socials, relatiu al
domicili de la societat. Facultar indistintament, el pre-
sident o el secretari d’Informació i Comunicació de
Barcelona, SA, en representació de la Societat, per-
què puguin efectuar tots els tràmits adients per a la
plena efectivitat d’aquest acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

22. Aprovar inicialment els Estatuts de la Fundació
Privada Casa Amèrica a Catalunya i la incorporació
de l’Ajuntament de Barcelona com a membre funda-
dor i patró; sotmetre’ls a informació pública durant un
termini de trenta dies; i, si no s’hi formulen reclama-
cions o al·legacions, tenir-los per definitivament apro-
vats; facultar a la Ima. Sra. Assumpta Escarp i Gibert
per la formalització dels actes que siguin necessaris
per a l’execució de l’acord d’aprovació; i preveure
l’aportació a la Fundació de deu mil euros en concep-
te de dotació inicial.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

23. Aprovar el Pla de cooperació internacional i so-
lidaritat 2006-2008, de l’Ajuntament de Barcelona.

La Sra. Escarp manifesta què ha estat un pla
consensuat àmpliament amb el sector i la xarxa asso-
ciativa, tant de les ONG de desenvolupament, de pau
o de drets humans, i fruit del treball d’aquest consis-
tori abans que fos informat favorablement per part del
Consell municipal de Cooperació.

Destaca, entre els aspectes més rellevats d’aquest
pla director, la seva voluntat de consens, que ha
aconseguit, i pel qual es felicita. Vol fer esment, tam-
bé, que suposa un augment dels recursos dedicats a
la cooperació internacional –que passen del 0,7% a
l’1%–, la distribució amb criteris nous de concertació i
plurianualitat, cosa què confereix estabilitat als pro-
jectes. Quant als objectius, remarca l’esperit marca-
dament municipalista i el treball amb xarxes de ciu-
tats per donar suport al foment de les capacitats
institucionals en l’àmbit local. Un altre aspecte bàsic
és el respecte i la coherència amb els objectius i bo-
nes pràctiques dels organismes internacionals. Pel
que fa a les prioritats geogràfiques, destaca com a
criteris bàsics del pla director la proximitat –tan geo-
gràfica com cultural–, i la priorització dels compromi-
sos internacionals respecte als països més empobrits
i menys desenvolupats –Àfrica subsahariana. Quant
al pressupost, s’introdueix la cooperació directa de
l’Ajuntament amb un 25%, la d’iniciativa municipal con-
certada amb altres entitats i associacions –9,50%–, i el
suport als programes d’entitats sense afany de lucre
–60%–, tot plegat reservant menys del 6% restant per
a emergències i ajuts humanitaris.

El Pla director inclou un decàleg de compromisos
específics d’aquest Ajuntament que recull també els
que estan inclosos en el PAM.

El Sr. Puigdollers demana què s’incorpori en l’ex-
pedient la documentació que va fer arribar el seu
Grup en relació a aquest assumpte, i la Sra. Escarp li
respon que esbrinarà què ha passat.

Seguidament, el Sr. Puigdollers avança el vot favo-
rable atès que consideren què s’ha fet molt bona fei-
na per posar ordre i entesa amb les ONG, i vol deixar
clar el seu convenciment que amb aquest pla de coo-
peració internacional i solidaritat se surt d’un període
d’indefinició i una gestió municipal criticable quant a
la cooperació internacional, després de l’etapa modè-
lica del Districte XIè –Sarajevo. Remarca també que
la col·laboració entre les administracions només serà
possible en l’àmbit de les democràcies, cosa què no
significa què els ciutadans que viuen en països no
democràtics no es puguin beneficiar de la cooperació
internacional de Barcelona.

La Sra. Esteller celebra l’aprovació d’aquest pla
perquè el consideren un bon instrument per planificar
i destinar els recursos. Agraeix el contacte permanent
amb el seu Grup per part del govern municipal, així
com la inclusió d’algunes de les seves iniciatives. Su-
bratlla què un dels eixos bàsics que defensaven és la
plurianualitat, cosa què garanteix l’estabilitat i l’efecti-
vitat dels projectes; destaca com a molt positiu, tam-
bé, l’increment dels recursos i el pas del 0,7% a l’1%,
malgrat que seu Grup reivindicava comptar-lo, no so-
bre els ingressos, sinó sobre el total del pressupost
municipal. Finalment, destaca la importància de la
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col·laboració amb les ONG i la priorització de les zo-
nes geogràfiques amb uns objectius específics.

La Sra. Escarp agraeix el treball de tots els Grups
municipals, així com el de la xarxa d’entitats i asso-
ciacions que participen en aquest àmbit.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord

24. Aprovar inicialment el Reglament intern de fun-
cionament del Consell Municipal d’Associacions de
Barcelona; i sotmetre’l a informació pública durant el
termini de trenta dies hàbils, per a al·legacions o sug-
geriments, mitjançant inserció en el Butlletí Oficial de
la Província.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CiU i el Sr.
Cornet expressa el vot favorable del PP. S’aprova.

25. Desestimar les al·legacions formulades pel
Grup Municipal de Convergència i Unió, el Grup Mu-
nicipal del Partit Popular de Catalunya, el Sr. Carles
Cañellas i Viñolas, el Sr. Josep Piñol i Balasch i l’em-
presa Sinnamon Promotions, SL, en el tràmit d’infor-
mació pública del plec de clàusules reguladores de la
concessió de l’ús privatiu del domini públic municipal
de la finca situada a l’avinguda del Paral·lel, núm. 62,
cantonada amb el carrer Abat Safont, núm. 1-3, per
tal d’instal·lar-hi i gestionar un equipament cultural
vinculat a les arts escèniques, per les raons que re-
sulten de l’informe de la Direcció de Patrimoni; apro-
var definitivament el plec de clàusules reguladores; i
convocar el concurs públic per l’adjudicació del con-
tracte.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Ciurana expressa el vot contrari de CiU i el Sr.
Cornet expressa el vot contrari del PP. S’aprova.

26. Desestimar, per les raons que figuren en l’infor-
me de la Direcció de Patrimoni, les al·legacions for-
mulades pel Grup Municipal del Partit Popular de
Catalunya, en el tràmit d’informació pública del plec
de clàusules reguladores de la concessió de l’ús pri-
vatiu del domini públic de les finques municipals si-
tuades al carrer de nou de la Rambla núm. 82-88 i
carrer de les Tàpies núm. 7, per tal de construir i ges-
tionar un Conservatori Superior de Música; aprovar
definitivament el plec de clàusules reguladores; adju-
dicar la concessió a la Fundació Conservatori del Li-
ceu; i formalitzar el contracte corresponent.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CiU i la
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP. S’a-
prova.

27. Estimar parcialment les al·legacions presenta-
des pel Grup Municipal de Convergència i Unió, el
Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya i les
empreses El Mobiliario Urbano, SAU, Corporación
Europea de Mobiliario Urbano, SA, (CEMUSA) i Clear

Channel, SA, al plec d’adjudicació del contracte de
conservació, instal·lació i explotació publicitària de di-
ferents elements del mobiliari urbà, d’acord amb els
termes que resulten de l’informe emès per la Direcció
de Patrimoni; aprovar definitivament el plec de clàu-
sules administratives i l’annex tècnic reguladores
d’aquest contracte; i convocar el concurs públic per
l’adjudicació del contracte.

El Sr. Cuervo presenta aquest punt i esmenta què
s’han respost les al·legacions que s’hi han presentat,
algunes de les quals han estat estimades i respostes
les observacions pels serveis tècnics.

El Sr. Puigdollers destaca, entre les al·legacions
que els han estat acceptades, la què fa referència a
l’ús del català, i la què afecta a l’eficiència de les mar-
quesines de les parades d’autobús en cas de pluja.
Recorda, quant a aquesta al·legació, que ja la van
presentar i els va ser acceptada fa vuit anys, però
que no s’ha complert.

De tota manera, observa què els ha estat rebutjada
l’esmena en referència a la regulació del mobiliari
urbà, i afegeix que estan d’acord amb el finançament
d’aquest mobiliari sempre que serveixi per a alguna
cosa més que per sostenir publicitat. Addueix que no
poden emetre un vot favorable atès que aquest con-
tracte –que significarà, com a mínim, l’ingrés de 10
milions d’euros anuals en concepte de publicitat–,
converteix la ciutat en un aparador, cosa què il·lustra
el fet que a Barcelona hi ha 664 elements de mobiliari
urbà –i prop de dos-cents més de previstos– sense
cap altra utilitat que fer, exclusivament, de suport pu-
blicitari que provoca, a més, molèsties per a la circu-
lació de vianants. Conclou, per tant, que l’única políti-
ca de mobiliari urbà és la recaptatòria.

El Sr. Cornet, al seu torn, es felicita per l’accepta-
ció de l’esmena presentada pel seu Grup en referèn-
cia a què les despeses de reparació per actes vandà-
lics anessin a càrrec del concessionari; tot i que
justifica l’abstenció perquè no se’ls ha admès l’al·le-
gació sobre el plantejament d’una visió integrada del
mobiliari urbà, l’espai públic i la publicitat en elements
mòbils com ara els autobusos amb el corresponent
contracte de manteniment.

El Sr. Cuervo addueix, pel que fa al nombre de
pannells publicitaris, que s’estableixen en funció de la
superfície, i afegeix que no comparteixen la reflexió
abstracta sobre la publicitat a la ciutat, perquè res-
pon, bàsicament, a un problema quantitatiu, però in-
defugible en qualsevol ciutat. Considera, igualment,
que l’establiment d’elements estàtics per a la publici-
tat té l’avantatge que permet controlar-la i endreçar-
la. Considera, però, que tot és un assumpte d’equilibri
en les insercions publicitàries, i nega què s’instal·lin
per afany recaptatori.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot contrari de CiU i el Sr.
Cornet expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

28. Aprovar inicialment la modificació dels Estatuts
del Patronat Municipal de l’Habitatge, per a la seva
adequació a entitat pública empresarial, d’acord amb
l’article 85 bis de la Llei 7/1985, reguladora de les ba-
ses de règim local. Sotmetre els Estatuts a informació
pública per un termini de trenta dies, d’acord amb els
articles 212.5 i 201 del Reglament d’obres, activitats i
serveis dels Ens locals.
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El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa l’abstenció de CiU i el Sr.
Cornet expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

29. Aprovar inicialment la modificació dels Estatuts
de l’Institut Municipal de Mercats de Barcelona, per a
la seva adequació en organisme autònom local,
d’acord amb l’article 85 bis de la Llei 7/1985, regula-
dora de les bases de règim local. Sotmetre els Esta-
tuts a informació pública per un termini de trenta dies,
d’acord amb els articles 212.5 i 201 del Reglament
d’obres, activitats i serveis dels Ens locals.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CiU i el
Sr. Cornet expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

30. Aprovar inicialment la participació de l’Ajunta-
ment de Barcelona en el Consorci dels Serveis So-
cials. Aprovar inicialment els Estatuts del Consorci
dels Serveis Socials. Sotmetre aquest acord i els Es-
tatuts, a informació pública per un termini de trenta
dies.

El Sr. Gomà manifesta, d’entrada, que el Consorci
de Serveis Socials, des del punt de vista de les seves
funcions, és absolutament escrupolós amb el que
marca la Carta Municipal. Destaca com una de les
funcions principals d’aquest Consorci la planificació
general del sistema de serveis socials a la ciutat de
Barcelona atès que, fins ara, tot i que l’Ajuntament te-
nia competències transferides en la gestió de l’aten-
ció primària, no participava directament i formalment
en un espai integrat de planificació de la xarxa de
serveis socials. Altres elements a remarcar són la
gestió d’una part de l’atenció social especialitzada,
l’organització de la informació, la prestació del suport
estadístic i d’avaluació de la planificació. Els estatuts
recullen també que l’actuació del consorci com un es-
pai de concertació i diàleg interinstitucional que que-
da reflectit en l’establiment de la gerència del Consell
que ha de ser per mutu acord de les administracions
consorciades. Una altra característica fonamental és
la voluntat d’operativitat del Consorci, palesa a través
d’una comissió mixta Generalitat-Ajuntament que
haurà de poder iniciar el procés de transferència de
les competències, que es produirà de manera se-
qüencial però sense pèrdues de temps.

Valora què el Consorci s’emmarca en un nou con-
text de relacions en matèria de serveis socials entre
la Generalitat i l’Ajuntament, del qual en va ser una
primera mostra important el Conveni d’equipaments,
signat el juliol d’enguany.

Finalment, precisa què hi ha hagut la voluntat ex-
pressa d’arribar a l’acord del Consorci abans de la
nova llei de serveis socials del Parlament de Cata-
lunya per, d’alguna manera, blindar l’àmbit de Barce-
lona, tot i que fa avinent que queda encara acabar de
tancar els acords de finançament per part de la Ge-
neralitat de l’atenció primària, tot i que considera què
ben aviat es podrà arribar a un bon acord de conveni
marc quant a l’increment de la despesa de finança-
ment.

El Sr. Puigdollers observa què tot el procés de ne-
gociació del Consorci de Serveis socials que preveu
la Carta Municipal ha estat llarg i complicat, i manifes-
ta què té la sensació que s’han produït grans renún-

cies per part del govern municipal i, en aquest sentit,
recorda què en l’anterior mandat, el llavors tinent d’al-
calde Ernest Maragall posava com a condició sine
qua non, era la transferència de la titularitat de les re-
sidències d’avis a l’Ajuntament i que, a hores d’ara,
encara no s’ha produït. Així doncs, pregunta què ha
canviat perquè aquesta condició hagi deixat de ser
clau. Igualment, destaca què fa tres anys, pràctica-
ment ja hi havia acord, excepte pel que fa al finança-
ment, tal i com passa ara.

Considera, per tant, una irresponsabilitat port
l’acord jurídic dels Estatuts sense que se sàpiga per
on va l’acord financer –o com a mínim el seu Grup no
en sap res.

La Sra. Esteller recorda què, des de l’inici del man-
dat, el seu Grup ha insistit en la necessitat d’aquest
Consorci per la qual cosa, d’una banda, celebren
aquest acord, que s’ha desenvolupat en funció de
l’establert a la Carta Municipal i que suposarà una
eina molt eficaç a l’hora de desenvolupar les políti-
ques socials a la ciutat i desencallar temes iniciats.
D’altra banda, però, vol posar de manifest que ara es
procedeix a la constitució jurídica del Consorci, però
que si no se’l dota dels mitjans humans i recursos
materials necessaris no li serà possible exercir les
competències que té assignades i, per tant, estarà
mancat d’operativitat. Així, doncs, lamenta què no
s’hagin acomplert les previsions que el Sr. Gomà li va
expressar en referència al model de finançament dels
serveis socials per al 2005 –amb un increment sobre
el del 2004 i de caràcter plurianual– i que, a hores
d’ara, encara no s’ha definit.

El Sr. Gomà, després d’agrair a la Sr. Esteller el
seu suport explícit, respon que el finançament del
Consorci està plenament garantit a través del Conve-
ni d’equipaments. Aclareix que, el Consorci, segons
consta a la Carta Municipal, des del punt de vista de
la gestió és d’atenció especialitzada i, en el Conveni
d’equipaments, hi ha la garantia plena què el cent per
cent de la inversió dels cinquanta equipaments cor-
respon al govern de la Generalitat, que és qui té la ti-
tularitat dels equipaments. Aquest és, per tant, l’acord
de finançament de l’atenció especialitzada.

Quant a les apreciacions del Sr. Puigdollers, la-
menta què en vint-i-tres anys de govern de Conver-
gència i Unió a la Generalitat, el país hagi quedat a la
cua d’Europa en despesa social i, Barcelona, a la cua
de Catalunya en aquest concepte. Per tant, ara es
posen les bases per trobar la via de solució a aquest
maltractament institucional a Barcelona, sobretot en
tot allò referit a l’atenció primària, de la qual, l’anterior
govern de la Generalitat, se’n va desentendre. Està
convençut, doncs, que el conveni marc d’enguany tin-
drà un increment al voltant del 20%, com a mínim, i
que multiplicarà per quatre qualsevol altre conveni
marc de finançament de l’atenció primària signat per
aquest Ajuntament amb el govern de CiU.

El Sr. Puigdollers replica què, sempre, la inversió
en serveis socials de tercer nivell ha estat finançada
al cent per cent pel govern de la Generalitat; que el
desembre vinent farà dos anys que governa el tripartit
i no ha començat ni un sol equipament de serveis so-
cials i tampoc n’ha inaugurat cap dels iniciats per l’an-
terior govern.

Insisteix que no hi ha acord de finançament, atès
que el conveni d’equipaments a què s’ha referit el Sr.
Gomà, és inversió, no despesa corrent i, justament,
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es fa el Consorci per assumir aquest tipus de despe-
sa. Considera què aquest acord, sense finançament,
és paper mullat.

La Sra. Esteller intervé per puntualitzar que al con-
veni hi ha una dotació prevista d’inversió, amb una
periodicitat que temen què no sigui efectiva en les
dates del conveni, i recorda què el seu Grup reclama-
va un nou model de finançament.

El Sr. Cuervo conclou que el Consorci suposa un
pas endavant important per assolir els objectius que
ha expressat el Sr. Gomà i creu que cal un temps per
valorar-ne l’efectivitat, atès que no calia esperar a te-
nir tot l’edifici construït, sinó que cal anar-lo construint
planta a planta.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el Sr.
Puigdollers expressa l’abstenció de CiU i la Sra.
Esteller expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

b) Proposicions

Del Grup Municipal CiU:
31. Que tots i cadascun dels Instituts i Empreses

Municipals, independentment del nombre de treballa-
dors i treballadores que tinguin en plantilla, disposin
de com a mínim un 2% d’entre els seus treballadors
de persones amb algun tipus de discapacitat.

La Sra. Recasens presenta la proposició amb
l’ànim que sigui aprovada pel govern municipal, atès
que la integració social és un objectiu prioritari per als
grups d’aquest consistori, i saben què l’instrument per
aconseguir-la és el treball a favor de la justícia i la
igualtat. Així, doncs, demanen què l’Ajuntament de
Barcelona i les empreses municipals observin l’obli-
gatorietat que disposa la llei 13/1982 que estableix
que totes les empreses públiques i privades que con-
tractin un nombre de treballadors fixos que excedeixi
de 50, hagin de contractar un nombre de treballadors
amb minusvalidesa no inferior al 2% de la plantilla,
cosa què en la seva proposta fan extensiu a totes les
empreses i instituts, independentment de la plantilla
què tinguin.

El Sr. Cuervo afirma què les ofertes públiques
compleixen rigorosament aquest percentatge, i com-
parteix l’objectiu de la Sra. Recasens, però, en base
al realisme, ara prefereixen anar desenvolupant la
mesura de govern de les clàusules socials en els pro-
cessos de contractació pública i, recórrer als centres
especials de treball –que la llei també regula– que
afavoreixen igualment la inserció laboral de persones
amb disminució.

Així doncs, comparteixen plenament l’objectiu final
de la proposta, però l’orienten en una altra direcció i
la rebutgen a fi de no crear falses expectatives que,
potser, no podrien complir.

La Sra. Balseiro recolza la iniciativa del grup de
CiU i aprofita per recordar que el seu grup també va
presentar iniciatives al respecte. Malauradament, han
comprovat que les empreses i instituts municipals no
compleixen del tot el mandat de la llei com ara el cas
de Serveis Funeraris, que va demanar expressament
quedar exempt del compliment d’aquesta quota d’in-
serció, l’Institut Municipal d’Assistència Sanitària i
l’Institut de Cultura, a canvi, però, n’hi ha d’altres que
fins i tot superen el 2%. Així doncs, demana què es

prenguin es mesures oportunes i es faci el seguiment
a fi de garantir el compliment de la llei.

La Sra. Recasens lamenta la resposta del presi-
dent de la Comissió, que entén com una resposta de
gestor més que no pas de govern. Insisteix que mol-
tes empreses i instituts municipals no compleixen la
llei 13/1982 com és el cas de l’Institut Municipal d’In-
formàtica què, d’una plantilla de 227 treballadors fi-
xos, no hi ha cap persona amb discapacitat, el mateix
succeeix amb l’Institut de Mercats i l’Institut Municipal
d’Educació.

En referència a la mesura de govern presentada el
22 de març de 2002, entén que es limiten a la part fà-
cil: incloure clàusules socials en la contractació. És a
dir, fer recaure aquesta inserció en l’empresa privada.
Considera què això és perillós, atès que no tenim le-
gitimitat per demanar als privats, allò que com a ad-
ministració pública no complim. Lamenta, doncs, que
no hi hagi hagut més coherència en la discussió
d’aquesta proposició, i que no s’hagi arribat a cap
compromís per assumir, com a mínim, aquest 2%
d’integració laboral de les persones amb disminució, i
recorda què, de les 23 empreses i instituts munici-
pals, només 10 compleixen aquest mínim. Finalment,
els ofereix pactar una transacció i els demana què si-
guin receptius i donin suport a la proposició.

El Sr. Cuervo precisa què treballen per aquest col-
lectiu i que l’Ajuntament, com a administració pública,
compleix bé, que no diu prou, amb la integració. Ad-
met que cal estirar del carro per complir el percentat-
ge, tanmateix cal ser realistes i, en aquest sentit, re-
bat l’acusació que només es dedica a fer gestió, atès
que governar és indestriable del concepte gestionar.

El Sr. Cuervo expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la
Sra. Recasens expressa el vot favorable de CiU i la
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP. Es re-
butja.

Del Grup Municipal PP:
32. Aprovar la tramitació de la venda del 51% d’ac-

cions de l’empresa Serveis Funeraris de Barcelona,
propietat de l’Ajuntament de Barcelona.

El Sr. Cornet formula la proposició, i expressa el
convenciment que no els serà admesa, seguint la tò-
nica general de la Comissió. De tota manera, el seu
objectiu és obrir un debat sobre la privatització del
51% dels serveis funeraris atès que consideren què
el més important no és la venda d’aquestes accions,
sinó la manera com es faci. Remarca què la participa-
ció majoritària de l’Ajuntament de Barcelona en
aquest servei bàsic significa l’existència d’un mono-
poli dels serveis funeraris, cosa què comporta benefi-
cis molt importants per a la ciutat –80.047 euros dia-
ris– pel cobrament d’unes tarifes per sobre de la
mitjana de l’Estat. El seu Grup, per tant, defensa
l’obertura al mercat dels Serveis funeraris i planteja
què se separi la gestió dels cementiris, que sí que ha
de ser pública, de la de l’empresa i, en segon lloc,
que la privatització plantegi una competència real
amb la consegüent disminució de tarifes.

El Sr. Cuervo afirma què estudiaran ofertes d’ope-
radors privats valorant-ne tots els paràmetres que pu-
guin beneficiar els ciutadans. De tota manera, entén
que han fet una transició molt curosa cap a la privatit-
zació i volen estudiar detingudament la venda de les
accions i ja els transmetran les conclusions.
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El Sr. Puigdollers manifesta què no comparteixen
el plantejament de fons del Partit Popular, però sí que
estan d’acord en plantejar quin ha de ser el futur dels
Serveis funeraris, atès que consideren què el model
actual s’està esgotant i que per donar un bon serveis
i uns preus més ajustats hi ha altres camins. Es trac-
ta, essencialment, de trencar el monopoli, tot i que
l’Ajuntament no hauria de perdre la titularitat ni dels
cementiris ni dels tanatoris que són propietat seva ac-
tualment, per la qual cosa cal buscar un model de
gestió que ho permeti.

Avança, per tant, que fan abstenció perquè consi-
deren què no es tracta de vendre el 51% de les ac-
cions, sinó emprendre un camí nou.

El Sr. Cornet insisteix que la situació de monopoli
no es trencarà mentre la gestió dels cementiris sigui
de la societat actual. Quant als tanatoris –que són
una concessió administrativa–, considera què caldria
incrementar l’oferta obrint-la a operadors privats a fi
d’oferir preus més competitius.

El Sr. Forradellas observa, d’entrada, que l’argu-
mentació del Sr. Cornet, que gira entorn els costos
del servei, amaga en realitat el seu desacord, que se
sustenta en la no presència de determinades empre-
ses. Entén, doncs, que està fent el paper de portaveu
de determinats sectors que volen participar en aques-
ta societat. Un altre tema són els cementiris i els
tanatoris, i afegeix que dubta molt que amb la privatit-
zació s’abaixin els preus i que es millori el servei. In-
sisteix que l’estudi que plantegen ha d’incidir en com
la liberalització que planteja el grup del PP pot afectar
la plantilla de l’empresa, o els interessos de les per-
sones amb rendes baixes que ara tenen garantida
l’assistència funerària.

El Sr. Cuervo agraeix el to del Sr. Puigdollers i, al-
hora, manifesta la impossibilitat d’arribar a cap acord
amb el Sr. Cornet que considera què els preus dels
serveis funeraris són amorals. Informa què Serveis
funeraris ofereix una gamma de quinze serveis dife-
rents, entre els quals hi ha el preu mitjà del sector ar-
reu de l’Estat i que és el servei que majoritàriament
trien els ciutadans. Insisteix, per tant, que la funció
social i el preu mitjà s’han mantingut, mentre que, en
molts casos, la liberalització ha suposat la fragmenta-
ció dels serveis funeraris amb un increment de costos
i un descens de la qualitat.

De tota manera, es mostra obert a estudiar la libe-
ralització perquè no dubta què el mercat té coses bo-
nes a aportar, i el sector públic també té coses per dir
a fi de garantir uns serveis bàsics.

El Sr. Cornet lamenta el seguit de qualificatius que
li ha dedicat el Sr. Cuervo en la seva resposta i insis-
teix en la seva argumentació: una societat pública,
que presta un servei essencial no pot tenir uns bene-
ficis anuals de més de 14 milions i mig d’euros i ho
continua trobant, sense embuts, amoral.

El Sr. Cuervo expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot contrari de CiU i el
Sr. Cornet expressa el vot favorable del PP. Es re-
butja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal PP:
33. Que s’obri un procés de participació ciutadana

per a procedir a l’elaboració dels pressupostos de
l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 2006 abans de
l’aprovació inicial dels mateixos.

La Sra. Balseiro, atès que en breu s’aprovaran els
pressupostos per al 2006, considera què fóra bo que
abans hi hagués un procés de participació ciutadana.
Estan convençuts que el teixit associatiu podrà fer
aportacions enriquidores als pressupostos per satis-
fer les demandes dels ciutadans.

La Sra. Escarp respon que el procés participatiu
previ a l’aprovació dels pressupostos es fa durant
l’elaboració del PAM, que va tenir un procés de parti-
cipació ampli i de qualitat a través de la participació
dels Consells sectorials, dels consells de districte o el
Consell de Ciutat, i puntualitza què la proposta de
pressupost d’enguany és el compliment dels serveis
continguts en el PAM. Així doncs, des que es proce-
deix a l’aprovació inicial, el document del pressupost
inicia un procés que permet introduir-hi i debatre les
propostes que es vagin generant fins a arribar al Ple-
nari.

La Sra. Balseiro lamenta què no se’ls accepti el
prec i observa què els pressupostos anuals no reflec-
teixen, precisament, el Pla d’Actuació Municipal. Con-
fia, però, que la voluntat de l’equip de govern sigui fer
efectiva la participació ciutadana, tot i que la realitat
la porta a témer el contrari, atès que no es debat amb
profunditat ni temps suficient, cosa què provoca la
sensació en la ciutadania què les decisions estan
preses per endavant. Considera, per tant, que fóra bo
iniciar abans de l’aprovació inicial dels pressupostos
un debat públic.

La Sra. Escarp manifesta què els temps entre
l’aprovació inicial i la definitiva estan pautats perquè
tothom pugui seguir els processos de participació es-
tablerts, tant des de districtes com des dels consells
sectorials i del consell de ciutat.

Rebat l’observació de la Sra. Balseiro i insisteix
que l’Ajuntament ha esmerçat tots els esforços possi-
bles per fomentar el debat i que tothom qui vulgui
participar tingui l’opció de fer-ho i un reflex d’això està
en la memòria participativa què s’incorpora obligatò-
riament en l’expedient del pressupost, i també amb el
de les ordenances o el mateix PAM. Així doncs, em-
plaça la Sra. Balseiro a estudiar amb deteniment
aquesta memòria per mirar de millorar quines són les
possibles fórmules de participació.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

Del Grup Municipal CiU:
34. Quin import s’ha destinat a la ciutat de Barcelo-

na durant els tres primers trimestres del 2005 en in-
versions addicionals en polítiques socials en matèria
d’immigració.

El Sr. Puigdollers formula la pregunta atès que en
els Pressupostos Generals de l’Estat per al 2005 es-
tan dotats amb un fons per a polítiques d’integració
de la immigració de 120 milions d’euros, dels quals
aproximadament 30 havien d’anar destinats a Cata-
lunya, arran d’una esmena d’un grup polític català. A
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hores d’ara, encara no tenen coneixement si aquesta
partida pressupostària ha arribat formalment i quin
percentatge pertoca a la ciutat de Barcelona.

La Sra. Escarp respon que es van incorporar 120
milions d’euros al Pressupost de l’Estat, dels quals,
segons els criteris aprovats pel Ple del Consell Supe-
rior de Política d’Immigració el maig d’enguany, l’as-
signació que arriba a la Generalitat és de 27 milions
d’euros, dels quals un 50% estan destinats a les ad-
ministracions locals per als aspectes d’acollida i, l’al-
tre 50%, va per a l’àmbit de l’educació. En aquest
sentit, la Secretaria d’Immigració va treure el mes de
juny una convocatòria perquè els ajuntaments pre-
sentin la demanda de subvenció sobre aquestes do-
tacions. Prèviament a aquesta convocatòria, l’Ajunta-
ment de Barcelona ja havia mantingut converses amb
l’esmentada Secretaria a fi d’anar avançant en la tra-
mitació i determinar els percentatges que li perto-
quen, i s’espera rebre el 80% d’aquesta quantitat a fi-
nals d’aquest mes o a principis del vinent.

Es dóna per tractada.
35. Quin cost creu l’Ajuntament de Barcelona què

suposarà la implantació de la justícia de proximitat a
la ciutat de Barcelona? Quina proposta fa l’Ajunta-
ment de Barcelona per al finançament de la justícia
de proximitat?

El Sr. Puigdollers considera què ja és hora què
l’Ajuntament tingui una estimació del cost anual de la
posada en marxa la justícia de proximitat i pregunta
quina és la proposta del consistori per al seu finança-
ment.

El Sr. Cuervo manifesta què hi ha un acord de
grans criteris en què el Ministeri es faria càrrec dels
jutges i del seu suport, la Generalitat del personal de
les oficines judicials i del seu funcionament, i l’Ajunta-
ment de les infraestructures. La implementació a la
ciutat, una vegada feta la modificació de la Llei orgà-
nica del Poder judicial, requereix la tramitació de la
llei al Parlament de Catalunya.

D’altra banda, remarca què el Ministeri de Justícia
ja ha previst la dotació pressupostària per al 2006 de
recursos per a la creació de la justícia de proximitat,
alhora què informa què, amb la Conselleria de Justí-
cia, s’ha creat un grup de treball a fi que el Parlament
de Catalunya faci una proposició de llei per crear una
nova proposta de nova planta judicial que contempli
la justícia de proximitat.

Quant al cost, indica què tenen una estimació prò-
pia de vint milions d’euros per als deu jutjats de proxi-
mitat que, d’altra banda, al Ministeri de Justícia i a la
Conselleria sempre els ha semblat excessiva.

Es dóna per tractada.
Del Grup Municipal PP:
36. Té previst l’Ajuntament de Barcelona promou-

re mesures per tal de reduir els costos dels produc-
tes alimentaris i de les consumicions que es venen
dins el recinte Fòrum, i quin és el cànon o contra-
prestació econòmica què aplica l’Ajuntament de Bar-
celona o les seves empreses municipals (com BSM)
sobre els punts de venda i restauració dels produc-
tes alimentaris i de les consumicions dins el recinte
del Fòrum?

La Sra. Esteller formula la pregunta arran dels
preus tan elevats que es demanen per les consumici-
ons dins el recinte del Fòrum, i que han pogut com-
provar recentment amb ocasió de les festes de la
Mercè.

El Sr. Cuervo indica què els preus que s’han fixat
enguany han pres com a referència els que es cobra-
ven al palau Sant Jordi, de tota manera, però, la vo-
luntat de BSM és aplicar en el futur en tots els con-
cursos d’adjudicació de serveis un preu de mitjana
per a totes les festes de caire popular i gratuït. Quant
al cànon que s’aplica als punts de venda de produc-
tes alimentaris i restauració és de 1.000 euros men-
suals que, molt provablement s’haurà de revisar.

La Sra. Esteller observa què els preus en el recinte
no estaven unificats i en molts dels casos eren clara-
ment abusius.

Celebra què BSM tingui previst establir un preu
mitjà, però demanen què hi hagi un control a l’hora de
fer-lo complir. Pel que fa al cànon opina què és molt
elevat i que, això, òbviament, repercuteix en aquests
preus desorbitats que paga el consumidor.

El Sr. Cuervo conclou que està plenament d’acord
a establir un preu mitjà, però també considera què no
cal fer un cavall de batalla sobre fiscalitat del fet que,
en una festa i esporàdicament, el preu de la cervesa
o les tapes sigui un euro més car.

Es dóna per tractada.

c) Declaracions de Grup

COMISSIÓ DE SEGUIMENT I CONTROL DE BTV

Del Grup Municipal PP:
37. Que per la Presidència d’ICB s’acordi replante-

jar parcialment la nova identitat corporativa de Barce-
lona Televisió, mantenint els nous icones i gamma
cromàtica actualment en ús, amb l’excepció del color
vermell, el qual hauria de ser substituït per un altre
clarament diferenciable visualment del que utilitza el
PSC, donat que la Direcció d’ICB ha reconegut que el
Partit dels Socialistes de Catalunya i Barcelona Tele-
visió utilitzen la mateixa gamma de color vermell en
els seus logotips, Pantone 1797.

La Sra. Esteller recorda què el seu Grup ja va fer
notar que la marca d’identitat visual de Barcelona Te-
levisió, així com el seu logotip tenien coincidències
acusades amb el logotip del Partit dels Socialistes de
Catalunya i amb el de l’Àrea Metropolitana. La res-
posta què van rebre per part del director general
d’ICB incidia en les dues tonalitats de vermell –molt
subtils, per cert– com a trets diferenciadors. Entenen
què ara no es pot substituir el logotip, però demanen
què, com a mínim, es canviï el color de fons per dife-
renciar les identitats visuals.

El Sr. Mascarell considera què no és necessari, ni
tan sols adequat, modificar la nova identitat corporati-
va de Barcelona Televisió, i aprofita per explicar que
la imatge corporativa s’encarrega a una empresa pro-
fessional gens sospitosa de fer-se plantejaments de
caire ideològic.

El Sr. Domingo remarca què en la seva argumenta-
ció de resposta a l’escrit de dos consellers de la so-
cietat ICB, en què mostraven la seva disconformitat
amb la imatge visual, els va respondre punt per punt
tots els elements que feien impossible la prestesa
identificació. Entén, per tant, que la similitud a què es
refereix la Sra. Esteller és la cromàtica, en referència
a la qual manifesta què el to de vermell del nou logo-
tip és el mateix que el de l’anterior, seguint una línia
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de continuïtat que volen mantenir. Per acabar, es-
menta un seguit d’empreses que fan servir el mateix
to de vermell sobre fons geomètric per a les seves
marques, entre les quals hi ha la revista “Hola”, la
marca Granini, “El Periodico” o Prada, sense que nin-
gú s’hagi dedicat a buscar-hi les similituds que plan-
teja la Sra. Esteller.

Es dóna per tractat.
38. Que s’acordi que als debats que es puguin ce-

lebrar a BTV entre presidents dels Grups Municipals
de l’Ajuntament de Barcelona, la seva presència sigui
indelegable, deixant en tot cas la seva cadira buida
en el cas de què qualsevol d’ells no pugui assistir,
acordant, així mateix, l’elaboració, amb caràcter se-
mestral, d’un calendari que hauria de definir la perio-
dicitat de la celebració de debats, tertúlies i entrevis-
tes a Barcelona Televisió, determinant la participació
dels presidents dels Grups Municipals i de la resta de
representants dels diferents Grups Municipals de
l’Ajuntament de Barcelona.

La Sra. Esteller formula el prec i recorda què ja el
van plantejar amb motiu del debat que s’havia de cele-
brar el 7 de juliol. Argumenta què és bo que es facin
debats entre els presidents de Grup i, també, perquè

no es poden decebre les expectatives dels telespecta-
dors quant a la seva presència anunciada. En aquest
sentit, considera què cal definir uns criteris sobre la de-
legació dels convidats als debats en altres persones.

El Sr. Mascarell fa notar que aquest prec ja ha es-
tat discutit en els mateixos termes fa ben poc, i indica
què tots els arguments expressats en aquella ocasió
continuen sent vàlids. Remarca què amb aquest plan-
tejament hi ha la voluntat de traslladar debats electo-
rals a la programació habitual, i recorda què no estem
en període electoral. No acaba d’entendre, tampoc,
per quina raó, si un convidat no hi pot assistir, no pot
ser substituït per una altra persona del mateix Grup, i
aprofita per observar que la fórmula de la cadira bui-
da és molt poc televisiva.

Tanmateix, hi ha un aspecte que li sembla prou ra-
onable que és conèixer quins són els criteris per part
de la direcció i que, dels quals, s’informi en el Consell
d’Administració.

Es dóna per tractat.

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les quinze hores i trenta mi-
nuts.

Acta de la sessió celebrada el dia 5 d’octubre de
2005 i aprovada el dia 9 de novembre de 2005

A la sala President Lluís Companys de la Casa de
la Ciutat, el 5 d’octubre de 2005, s’hi reuneix la Co-
missió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, sota
la presidència de l’Im. Sr. Xavier Casas i Masjoan. Hi
assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Pilar Vallu-
gera i Balañà, Jordi Hereu i Boher, Carles Martí i
Jufresa, Immaculada Moraleda i Pérez, Francesc
Narváez i Pazos, Eugeni Forradellas i Bombardó,
Joan Puigdollers i Fargas, Eduard García i Plans,
Jordi Cornet i Serra, i Alberto Villagrasa i Gil, assistits
per la senyora Sonia Castañer González, per delega-
ció del secretari general de la Corporació Sr. Jordi
Cases i Pallarès, que certifica.

També hi són presents els Srs.: Ramón Massaguer
i Melendez, gerent d’Urbanisme i Ricard Frigola i
Pérez, gerent de l’Institut Municipal d’Urbanisme..

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els Ims.
Srs.: Elsa Blasco i Riera, Joana Ortega i Alemany,
Ángeles Esteller i Ruedas i Jordi Portabella i Calvete.

S’obre la sessió a les setze hores i quaranta minuts.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. Sector d’Urbanisme

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte de serveis de manteniment
tècnic de l’exposició Barcelona Progrés, per als exer-
cicis 2005-2006, i per un import de 120.268,80 euros.

2. Sector d’Urbanisme

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte d’obres de restauració inte-
gral de set finestrals de l’església, i restauració de la
cel·la de Sor Anzizu i de Rocaberti, per als exercicis
2005-2006, i per un import de 597.958,86 euros.

3. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 29 de juny de 2005,
que aprova el plec de clàusules, mitjançant procedi-
ment negociat, del contracte de redacció del projecte
i la direcció d’obra de remodelació del carrer Calvet,
per als exercicis 2005-2006, i per un import de
26.380,58 euros.
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4. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs,
per adjudicar el contracte de la direcció de les obres
d’urbanització del carrer Roma amb implantació d’es-
cales mecàniques, per als exercicis 2005-2006, i per
un import de 15.575 euros.

5. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte de la direcció de les obres
de rehabilitació de la Casa Orlandai, per als exercicis
2005-2006, i per un import de 26.525 euros.

6. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 29 de juny de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte d’urbanització del carrer
Servet, fase I, per als exercicis 2005-2006, i per un
import de 597.831,52 euros.

7. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 12 d’agost de
2005, que aprova inicialment el projecte de construc-
ció del centre de cultura popular de Sant Andreu; el
sotmet a informació pública; aprova el plec de clàusu-
les administratives i convoca concurs, per als exerci-
cis 2005-2006, i per un import de 479.801 euros.

8. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que aprova el plec del contracte d’instal·lació
d’un ascensor a Can Fàbregas i convoca concurs
obert amb publicitat, per als exercicis 2005-2006, i
per un import de 73.763,69 euros.

9. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que aprova els plecs del contracte d’urbanit-
zació del carrer Logronyo; que aprova inicialment el
projecte; que el sotmet a informació pública i que
convoca concurs públic en la seva modalitat de pro-
cediment obert per a la seva adjudicació, per als
exercicis 2005-2006, i per un import de 229.798,69
euros.

10. Districte de Sant Martí

De la gerent municipal, de data 13 de setembre
de 2005, que aprova el plec de clàusules i convoca
concurs obert del contracte d’obres de remodelació
de la plaça dels Porxos i de la plaça Eduardo
Torroja, per als exercicis 2005-2007, i per un import
d’1.630.938,78 euros.

11. Sector d’Urbanisme

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica al senyor Lluís Cantallops Dalmau el
contracte d’estudi per a la remodelació del mercat del
Guinardó i el seu entorn immediat, per als exercicis
2005-2006, i per un import de 29.000 euros.

12. Districte de les Corts

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Construcciones y Servicios
Faus, SA el contracte d’obres d’arranjament del car-
rer Comandante Benítez, entre la travessera de les
Corts i l’avinguda de Madrid, per als exercicis 2005-
2006, i per un import de 513.958,16 euros.

13. Districte de les Corts

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Construcciones y Servicios
Faus, SA el contracte d’obres d’arranjament del car-
rer d’Evarist Arnús, entre el carrer de Galileu i el car-
rer de Vallespir, per als exercicis 2005-2006, i per un
import de 255.845,16 euros.

14. Districte de les Corts

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Construcciones y Servicios
Faus, SA, el contracte d’obres d’arranjament del car-
rer del Pintor Pahissa, entre la riera Blanca i el carrer
d’Arizala, per als exercicis 2005-2006, i per un import
de 392.331,16 euros.

15. Districte de les Corts

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Construcciones Técnico
Especializadas, SA (COTESA) el contracte d’obres
d’arranjament del carrer de les Corts, entre el car-
rer de Joaquim Molins i la travessera de les Corts,
per als exercicis 2005-2006, i per un import de
490.077,97 euros.

16. Districte de les Corts

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Construcciones e Instala-
ciones Rin, SA el contracte de restauració del centre
cívic Can Deu, fase VI, per als exercicis 2005-2006, i
per un import de 301.136,25 euros.

17. Districte de les Corts

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que adjudica a la societat Viaqua, Tècnics en
Infrastructures, SL el contracte de direcció d’obra de
l’arranjament del carrer de Pintor Pahissa, entre la
riera Blanca i el carrer d’Arizala, per als exercicis
2005-2006, i per un import d’11.081,05 euros.
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18. Districte de les Corts

De la gerent municipal, de data 8 de setembre de
2005, que adjudica a la societat SGS Tecnos, SA el
contracte de la direcció d’obra per a la restauració del
centre cívic Can Deu, fase VI, per als exercicis 2005-
2006, i per un import de 9.912,20 euros.

19. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica al senyor Josep Olivé Saperas el con-
tracte de redacció del projecte i la direcció d’obra de
la remodelació del carrer de Sant Guillem, per als
exercicis 2005-2006, i per un import de 10.092
euros.

20. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Consultor de Ingeniería Ci-
vil, SA el contracte de redacció del projecte i la direc-
ció d’obra de la remodelació del carrer de Calvet, per
als exercicis 2005-2006, i per un import de 22.423,50
euros.

21. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Teyco, SL el contracte
d’obres de rehabilitació de la Casa Orlandai, per als
exercicis 2005-2006, i per un import d’1.302.233,26
euros.

22. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Copisa Constructora Pire-
naica, SA el contracte d’obres d’urbanització del car-
rer de Roma, amb implantació d’escales mecàniques,
per als exercicis 2005-2006, i per un import
d’1.039.027,13 euros.

23. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Constraula Enginyeria i
Obres, SA el contracte d’obres d’urbanització del car-
rer d’Avenir, entre el carrer d’Aribau i el d’Alfons XII,
per als exercicis 2005-2006, i per un import de
222.787,96 euros.

24. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que adjudica a J-T Ardèvol i Associats, SL el
contracte de la direcció d’obra de tècnic mitjà de les
obres de rehabilitació de la casa Orlandai, per als
exercicis 2005-2006, i per un import de 24.933,50
euros.

25. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 9 de setembre de
2005, que adjudica a SGAB, Societat General d’Ai-
gües de Barcelona, SA el contracte de construcció
d’un dipòsit d’acumulació d’aigua al barri del Rectoret
de les Planes, per als exercicis 2005-2006, i per un
import de 111.534,17 euros.

26. Districte d’Horta-Guinardó

De l’alcalde, de data 21 de juliol de 2005, que adju-
dica a la societat Necso Entrecanales Cubiertas, SA
el contracte de rehabilitació de la masia de Can Mari-
ner com a biblioteca pública del Districte d’Horta-
Guinardó, per als exercicis 2005-2007, i per un import
de 2.985.500,91 euros.

27. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat FCC Construcción, SA el
contracte d’urbanització del carrer de Josep Serrano,
fase II, per als exercicis 2005-2006, i per un import de
343.849,58 euros.

28. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Construccions Torca, SA el
contracte del projecte de construcció de les escales
mecàniques del carrer Hortal, per als exercicis 2005-
2006, i per un import de 610.762,79 euros.

29. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat Ute: J. Sala y E. Puig-
dengolas el contracte de redacció del projecte (bàsic i
executiu) i la direcció d’obres d’un equipament desti-
nat a casal per a la gent gran, local social i bar, per al
camp de futbol d’Horta i l’enderroc de les edificacions
existents, per als exercicis 2005-2007, i per un import
de 85.000 euros.

30. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat A.M. Arquitectes, SCP el
contracte de redacció, projecte i direcció d’obres del
casal per a la gent gran al barri de la Vall d’Hebron,
per als exercicis 2005-2007, i per un import de
59.200,60 euros.

31. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 20 de setembre de
2005, que adjudica a la societat Baena Casamor Ar-
quitectes, BCQ, SL el contracte del projecte i la direc-
ció d’obres de l’equipament destinat a casal per a la
gent gran del Guinardó, per als exercicis 2005-2007, i
per un import de 104.000 euros.
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32. Districte d’Horta-Guinardó

De la gerent municipal, de data 27 de setembre de
2005, que adjudica a la societat Construcciones y
Servicios Faus, SA el contracte de remodelació dels
carrers Pintura i Músic, al barri de Montbau, per als
exercicis 2005-2006, i per un import de 236.916,22
euros.

33. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que adjudica a la societat FCC Construcción, SA el
contracte de remodelació del carrer de Tiana, passat-
ge Guayaquil i entorns de la Llosa de Baró de Viver,
per als exercicis 2005-2007, i per un import
d’1.021.279 euros.

34. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 12 d’agost de 2005,
que adjudica a Serveis Integrals de Manteniment
Rubatec el contracte que té per objecte el pla de mi-
llora integral de l’espai públic al Districte de Sant
Andreu, per als exercicis 2005-2007, i per un import
de 420.175 euros.

35. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 12 d’agost de
2005, que adjudica a Sapic, SA Proyectos, Ingeniería
y Construc. el contracte que té per objecte la cons-
trucció del casal de gent gran Navas, per als exercicis
2005-2007, i per un import d’1.533.758,46 euros.

36. Districte de Sant Martí

De la gerent municipal, de data 13 de setembre
de 2005, que adjudica a la societat FCC Cons-
trucción, SA el contracte d’arranjament de l’espai
viari interior del barri del sud-oest del Besòs, fa-
se II, per als exercicis 2005-2006, i per un import
d’1.589.752,33 euros.

37. Districte de Sant Martí

De la gerent municipal, de data 27 de setembre de
2005, que adjudica a la societat UTE Marià Aguiló el
contracte de peatonalització del carrer de Marià Agui-
ló, entre els carrers de Llull i de Pere IV, per als exer-
cicis 2005-2006, i per un import d’1.028.744,96 euros.

38. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

De la gerent municipal, de data 8 de juliol de 2005,
que autoritza i adjudica a la societat Salvador Matas
Estudi d’Arquitectura, SCP el contracte de la direcció
d’obra i la coordinació de seguretat i salut en fase
d’obra de remodelació del carrer d’Avenir, entre
Aribau i Alfons XII, per als exercicis 2005-2006, i per
un import de 5.510,17 euros.

39. Districte de Sant Andreu

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que autoritza i adjudica a la societat Técnica y
Proyectos, SA el contracte de coordinador de segure-
tat i salut de les obres de construcció del nou casal
de gent gran Navas, per als exercicis 2005-2007, i
per un import de 5.800 euros.

Acords de la Comissió de Govern extraordinària de
20 de juliol de 2005:

40. Districte de Gràcia

Aprovar definitivament el Projecte de treballs previs
d’adequació de vorals, com a separata del projecte
d’urbanització per a la remodelació de la plaça Les-
seps (infraestructura, vialitat i urbanització bàsica),
compatible amb el planejament vigent, i en conse-
qüència, determinar que la condició d’eficàcia impo-
sada en l’acord de la Comissió de Govern de l’1 de
juny de 2005, no afecta aquest projecte, per import
de 850.754,57 euros, el 16 % de l’impost del valor
afegit inclòs, formulat per Barcelona d’Infraestruc-
tures Municipals, SA; resoldre l’escrit d’al·legacions
presentat per l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot, en la
seva qualitat de regidor del Grup Municipal de Con-
vergència i Unió a l’Ajuntament de Barcelona, de con-
formitat amb l’informe emès per Barcelona d’Infraes-
tructures Municipals, SA, que figura a l’expedient i es
dóna per reproduït; publicar aquest acord en el Butlle-
tí Oficial de la Província i en un diari dels de més cir-
culació de Catalunya; notificar-lo als interessats en
aquest procediment; i donar-ne compte a la Comissió
d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge.

41. Districte de Nou Barris

Aprovar definitivament el Projecte d’Urbanització
de les Cobertures de la ronda de Dalt entre la ronda
de la Guineueta Vella i la plaça de Karl Marx. 1a fase:
Estructures necessàries per a la urbanització, per im-
port de 10.110.846 euros, el 16 % de l’impost del
valor afegit inclòs, formulat per Barcelona d’Infraes-
tructures Municipals, SA; resoldre l’escrit d’al·lega-
cions presentat per l’Im. Sr. Joan Puigdollers i
Fargas, en la seva qualitat de portaveu del Grup Mu-
nicipal de Convergència i Unió a l’Ajuntament de Bar-
celona, de conformitat amb l’informe emès per Barce-
lona d’Infraestructures Municipals, SA, que figura a
l’expedient i es dóna per reproduït; publicar aquest
acord en el Butlletí Oficial de la Província i en un diari
dels de més circulació de Catalunya; notificar-ho als
interessats en aquest procediment; i donar-ne comp-
te a la Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habi-
tatge.

Acords de la Comissió de Govern de 28 de setembre
de 2005:

42. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanitza-
ció del nou espai públic entre els carrers de Sant
Pere Abanto i de Farrell formulat per Bagursa,
d’acord amb l’informe del director tècnic, en funcions,
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de l’Institut Municipal d’Urbanisme, de 16 de setem-
bre de 2005, amb un import, per a coneixement de
l’Administració, de 587.308,60 euros, el 16% de l’im-
post del valor afegit inclòs; publicar aquest acord en
el Butlletí Oficial de la Província, el Diari Oficial de la
Generalitat de Catalunya i la Gaseta Municipal, notifi-
car-lo als interessats; i donar-ne compte a la Comis-
sió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge.

43. Aprovar definitivament el Projecte complemen-
tari d’urbanització del carrer del Guadalquivir i el camí
del Polvorí (àmbit remodelació barri del Polvorí, 2a
fase), formulat per Bagursa, d’acord amb l’informe del
director tècnic, en funcions, de l’Institut Municipal
d’Urbanisme de 16 de setembre de 2005, amb un
pressupost, per a coneixement de l’Administració, de
131.375,89 euros, el 16% de l’impost del valor afegit
inclòs, que suposa un increment del 18,26% respecte
el projecte inicial. Publicar aquest acord en el Butlletí
Oficial de la Província, el Diari Oficial de la Generali-
tat de Catalunya i la Gaseta Municipal, notificar-lo als
interessats; i donar-ne compte a la Comissió d’Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge.

44. 1r) Cancel·lar, de conformitat amb l’article
20.2.b) del Reial Decret 1093/1997, de 4 de juliol, pel
qual s’aproven les normes complementàries al Regla-
ment per a l’execució de la Llei hipotecària sobre ins-
cripció en el Registre de la Propietat, d’actes de natu-
ralesa urbanística, l’afecció al pagament del saldo del
compte de liquidació provisional del Projecte de com-
pensació de la unitat d’actuació discontinua del Pla
especial d’ordenació de l’illa delimitada pels carrers
de Plantada, de Pomaret, d’Anglí, i de Martorell i
Peña, formulat per Timforlease, SL, propietària única
dels terrenys inclosos al seu àmbit, aprovat definitiva-
ment per la Comissió de Govern el 13 de juny de
2001, que grava la finca resultant única destinada a
us residencial per import de 96.984.000 ptes.
(582.885,58 euros), inscrita en el Registre de la Pro-
pietat de Barcelona número 8, amb el número de fin-
ca 31.864, al foli 51, del volum 2.375 de l’arxiu, llibre
528 de la Secció 1a, per haver estat rebuda la totali-
tat de l’obra d’urbanització, segons l’acta de recepció
de 5 de maig de 2005. 2n) Donar-ne compte a la Co-
missió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge.

45. 1r) Aprovar la constitució de la Junta de Com-
pensació del Polígon d’actuació del Pla de millora ur-
bana de l’àmbit C1 de la Vila de Gràcia, a l’illa com-
presa entre els carrers de Santa Àgata, del Torrent
de l’Olla, de Mateu i de Badia, formalitzada mitjançant
escriptura pública atorgada el 28 de juliol de 2005,
davant el notari de l’Il·lustre Col·legi de Catalunya, Sr.
Carlos Mateo Martínez-Bartolomés, amb núm. 2.486
del seu Protocol; 2n) Donar trasllat a la Direcció Ge-
neral d’Urbanisme de la Generalitat de Catalunya, de
la documentació relacionada a l’article 64 del Regla-
ment parcial que desenvolupa la Llei 2/2002, de 14
de març, d’urbanisme, als efectes de la inscripció de
la Junta de Compensació en el Registre d’Entitats Ur-
banístiques Col·laboradores; 3r) Publicar aquest
acord al Butlletí Oficial de la Província i en un diari
dels de més circulació de la província, i notificar-lo in-
dividualment a cadascun dels interessats en l’expe-
dient; 4t) Donar-ne compte a la Comissió d’Urbanis-
me, Infraestructures i Habitatge.

46. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanitza-
ció de la zona verda de l’àmbit de la unitat d’actuació
núm. 4 del Pla especial de reforma interior del Front

marítim Poblenou, per import de 780.946,25 euros, el
16% de l’impost del valor afegit inclòs, formulat per
Vallehermoso División Promoción, SAU, d’acord amb
les condicions establertes en l’informe emès per la
Direcció de Plans i Projectes Urbans el 14 de setem-
bre de 2005, el qual figura a l’expedient i es dóna per
reproduït; tenir en compte la indicació continguda en
l’escrit presentat per l’Im. Sr. Eduard García i Plans,
en la seva qualitat de regidor del Grup Municipal de
Convergència i Unió, de conformitat amb l’informe
emès per la Direcció de Plans i Projectes Urbans el
14 de setembre de 2005, que figura a l’expedient i es
dóna per reproduït; publicar aquest acord en el Butlle-
tí Oficial de la Província i en un diari dels de més cir-
culació de Catalunya; notificar-lo als interessats en
aquest procediment; i donar-ne compte a la Comissió
d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge.

47. 1r) Aprovar definitivament, a l’empara de l’arti-
cle 14 f) del Decret 303/1997, de 25 de novembre, pel
qual s’aprova el Reglament sobre mesures per a faci-
litar l’execució urbanística, l’operació jurídica comple-
mentària del Projecte de reparcel·lació de la unitat
d’actuació núm. 8 del Pla especial de reforma interior
Diagonal-Poblenou, aprovat definitivament el 16 de
maig de 2001, consistent en la substitució de la parti-
cipació indivisa del 36,4242% de la mercantil Tintes y
Aprestos de Lanería, SA, en la finca de resultat amb
aprofitament urbanístic B3, per una indemnització
substitutòria d’edificabilitat, a dipositar en la Caixa
General de Dipòsits de l’Ajuntament de Barcelona,
que serà assumida totalment per l’Entitat Coll Favà
Parc, SL, adjudicatària de la participació indivisa es-
mentada, i en determinar la indemnització substitu-
tòria a favor dels successors de Tintes y Aprestos de
Lanería, SA, l’assenyalada en l’informe, de 27 de ju-
liol de 2005, que consta a l’expedient i que es dóna
per reproduït. 2n) Donar-se per assabentada de les
manifestacions formulades per la mercantil Mapfre
Inmuebles, SA, el 5 de juliol de 2005, dins el període
d’informació pública. 3r) Donar-ne compte a la Co-
missió d’Urbanisme, Infrastructures i Habitatge.

48. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanitza-
ció bàsica de l’àmbit C-2 dins de la modificació del
Pla General Metropolità en el sector del Front Litoral i
marge dret del riu Besòs, formulat per Bagursa,
d’acord amb l’informe del director tècnic, en funcions,
de l’Institut Municipal d’Urbanisme, de 16 de setem-
bre de 2005, amb un import, per a coneixement de
l’Administració, de 7.449.977,68 euros, el 16% de
l’impost del valor afegit inclòs; publicar aquest acord
en el Butlletí Oficial de la Província, el Diari Oficial de
la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta Municipal,
notificar-lo als interessats i donar-ne compte a la Co-
missió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge.

49. Aprovar el Projecte modificat d’urbanització de
la unitat d’actuació núm. 8 i actuació aïllada C del Pla
especial de reforma interior Diagonal Poblenou, fase
II, formulat per Bagursa, d’acord amb l’informe del di-
rector tècnic en funcions de l’Institut Municipal d’Ur-
banisme, de 16 de setembre de 2005, el qual figura a
l’expedient i es dóna per reproduït, amb un pressu-
post, per a coneixement de l’Administració, de
3.811.995,09 euros, el 16% de l’impost del valor afe-
git inclòs, que suposa un increment del 19,82% res-
pecte al projecte inicial, notificar-lo als interessats i
donar-ne compte a la Comissió d’Urbanisme, Infraes-
tructures i Habitatge.
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50. 1r) Desestimar, pels motius que s’exposen en
l’informe de la Direcció de Gestió Urbanística de la
societat 22 Arroba BCN, SA, incorporat a l’expedient,
i que es donen per reproduïts, el recurs de reposició
interposat pel Sr. Carles Garriga Ventanachs, en re-
presentació de Serreria Germans Garriga, SL, contra
l’acord d’aprovació definitiva del Projecte de repar-
cel·lació, modalitat compensació bàsica, de l’àmbit
del Pla de millora urbana anomenat Can Gili Nou, fin-
ca dels carrers del Taulat, núm. 5-11, de la Ciutat de
Granada, núm. 1-5 i del Doctor Trueta, núm. 164, de
la Modificació del Pla General Metropolità per a la
renovació de les àrees industrials del Poblenou –Dis-
tricte d’activitats 22@. 2n) Declarar la fermesa admi-
nistrativa, a tots els efectes, del Projecte de repar-
cel·lació, modalitat compensació bàsica, de l’àmbit
del Pla de millora urbana anomenat Can Gili Nou, fin-
ca dels carrers del Taulat, núm. 5-11, de la Ciutat de
Granada, núm. 1-5 i del Doctor Trueta, núm. 164, de
la Modificació del Pla General Metropolità per a la re-
novació de les àrees industrials del Poblenou –Dis-
tricte d’activitats 22@. 3r) Publicar aquests acords en
el Butlletí Oficial de la Província, en un dels diaris de
més difusió de la província i en el tauler d’anuncis de
l’Ajuntament i notificar-los als interessats en l’expe-
dient. 4t) Donar-ne compte a la Comissió d’Urbanis-
me, Infraestructures i Habitatge.

51. 1r) Aprovar definitivament el Projecte de la ur-
banització i infraestructura del carrer de Pujades, en
el tram comprès entre els del Fluvià i Selva de Mar,
del carrer de Provençals, en el tram comprès entre
els de Llull i de Pujades, i del carrer Selva de Mar,
entre els de Llull i de Pujades, per un import de
2.571.806,27 euros IVA inclòs, formulat per l’Ajunta-
ment de Barcelona –22 Arroba BCN, SA. 2n) Publicar
aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província i en
un diari dels de més circulació de Catalunya. 3r) Do-
nar-ne compte a la Comissió d’Urbanisme, Infraes-
tructures i Habitatge.

52. 1r) Aprovar definitivament el Projecte modificat
de la urbanització i infraestructura del carrer de l’Agri-
cultura, en el tram comprès entre els de Veneçuela i
de Cristóbal de Moura, i de la vorera mar de Cristóbal
de Moura, entre els carrers de Veneçuela i de Josep
Pla per un import de 915.102,72 euros IVA inclòs, for-
mulat per l’Ajuntament de Barcelona –22 Arroba
BCN, SA. 2n) Publicar aquesta resolució en el Butlletí
Oficial de la Província i en un diari dels de més circu-
lació de Catalunya. 3r) Donar-ne compte a la Comis-
sió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge.

El Sr. Puigdollers comenta que, un cop examinat el
despatx d’ofici, es reserva el dret de demanar els ex-
pedients que considerin adients i el Sr. Casas li con-
testa que, com és habitual, així pot procedir.

b) Mesures de govern
c) Informes

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions

Al Plenari del Consell Municipal:
1. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 11 de juliol de

2005 (S1/D/2005/02903), que concedeix a la Funda-

ció Catalana Síndrome de Down una bonificació del
95% sobre la quota de l’impost de construccions,
instal·lacions i obres per a la reforma interior del local
ubicat al carrer Comte Borrell, 201.

El Sr. Casas explica la bonificació sobre la quota
de l’impost de construccions, instal·lacions i obres,
ICIO, que es concedeix a la Fundació Catalana Sín-
drome de Down.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

b) Propostes d’acord

Districte de les Corts-Districte de Sarrià-Sant Gervasi

2. Aprovar provisionalment, de conformitat amb els
articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Barcelo-
na, la Modificació puntual del Pla General Metropolità
per a la transferència d’aprofitament i ordenació de
les parcel·les situades a l’avinguda de Pedralbes,
núm. 2-8 (Àrea 2B), al passeig de la Reina Elisenda
de Montcada, núm. 26, i al carrer de la Immaculada,
núm. 44-46, promoguda per Residencial Sarrià
Bonanova i Fundació Montblanc, redactada en des-
envolupament de la Modificació del Pla General Me-
tropolità als terrenys situats al carrer de Joan d’Alòs,
núm. 35-39, a l’avinguda de Pedralbes, núm. 2-10, a
l’avinguda d’Esplugues, núm. 98 i al camí antic de
Bellesguard, s/n, aprovada definitivament per acord
de la Subcomissió d’Urbanisme del municipi de Bar-
celona adoptat en sessió de 9 de febrer de 2004; i re-
soldre les al·legacions presentades en el tràmit d’in-
formació pública de l’aprovació inicial, de conformitat
amb l’informe del Departament de Planejament de
Desenvolupament, de valoració de les al·legacions,
que consta a l’expedient i a efectes de motivació s’in-
corpora al present acord; i trametre l’expedient a la
Subcomissió d’Urbanisme del municipi de Barcelona
per a l’aprovació definitiva.

El Sr. Casas presenta la Modificació puntual del
Pla General Metropolità per a la transferència d’a-
profitament i ordenació de les parcel·les situades
a l’avinguda de Pedralbes, al passeig de la Rei-
na Elisenda de Montcada i al carrer de la Immacu-
lada.

El Sr. Massaguer comenta l’al·legació presentada
per un particular que proposava que el sostre a tras-
passar hauria de servir per contrarestar l’excés del
bloc J del mateix polígon sobre el que recau una or-
dre d’enderroc de dues plantes. La resposta desesti-
ma la pretensió ja que d’acord amb la Carta Municipal
el sostre pot provenir d’altres indrets del municipi i no
forçosament de la parcel·la de l’avinguda de Pedral-
bes. Recorda que aquesta modificació puntual de
PGM transfereix el sostre que així s’autoritzava a la
Modificació de PGM del febrer de 2004 i el que es fa
es ubicar-lo en el districte de les Corts. L’aportació
econòmica corresponent, que es d’uns 800.000
euros, es destinaria a l’executivitat de la modificació
del pla en el districte de Sarrià-Sant Gervasi, que és
el districte receptor de l’edificabilitat i, per tant, de la
població.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.
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Districte de Ciutat Vella

3. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifi-
cació del Pla especial de reforma interior del Raval
per a l’ajust d’alineació viària en la finca del carrer de
Xuclà, núm. 15, d’iniciativa municipal (Foment de Ciu-
tat Vella, SA); i resoldre les al·legacions presentades
en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial,
de conformitat amb l’informe del Departament de Pla-
nejament de Transformació, de valoració de les al·le-
gacions, que consta a l’expedient i, a efectes de moti-
vació, s’incorpora al present acord.

El Sr. Casas presenta la Modificació del Pla espe-
cial de reforma interior del Raval per a l’ajust d’alinea-
ció viària en la finca del carrer de Xuclà, núm. 15, que
ha de permetre la rehabilitació de la mitgera de la fin-
ca que forma façana sobre el carrer Pintor Fortuny.

El Sr. Puigdollers comenta que el seu Grup ha
plantejat al·legacions on feien esment que en aquesta
proposta hi ha uns aprofitaments municipals que, en
principi, beneficien un privat i no veuen quina pot ser
la compensació per a l’interès general.

El Sr. Massaguer confirma que les al·legacions
presentades anaven en aquest sentit i que la contes-
ta responia que en el document del planejament no
es recollia aquest compromís, però que la concreció
de la ubicació de l’aprofitament serà en la fase d’exe-
cució del pla. Serà per tant, en aquesta fase d’execu-
ció del planejament quan es concretarà, perquè el pla
es limita a ajustar l’alineació per tal de conservar l’es-
tructura de l’edificació.

El Sr. Casas precisa que el viari no té aprofitament
urbanístic.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i PP i amb la reserva de vot
de CiU.

4. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifi-
cació puntual del Pla especial de reforma interior del
Raval per a l’ordenació de la plaça de Salvador Se-
guí, promoguda per l’Institut Català de les Indústries
Culturals (Generalitat de Catalunya), amb les modifi-
cacions a què fa referència l’informe del Departament
de Planejament de Transformació; resoldre les al·le-
gacions presentades en el tràmit d’informació pública
de l’aprovació inicial de conformitat amb l’informe de
l’esmentat Departament, de valoració de les al·lega-
cions; informes tots dos, que consten a l’expedient i,
a efectes de motivació, s’incorporen al present acord.

El Sr. Casas presenta la Modificació puntual del
Pla especial de reforma interior del Raval per a l’orde-
nació de la plaça de Salvador Seguí, promoguda per
l’Institut Català de les Indústries Culturals per a la ubi-
cació de la Filmoteca Nacional de Catalunya, tant a la
seva superfície com en el subsòl, ajustant alguna de
les qualificacions, però bàsicament amb la voluntat
que aquest projecte pugui encaixar en aquest indret.

El Sr. Massaguer comenta que el Grup Municipal
del Partit Popular va presentar una al·legació que
sol·licitava la incorporació del programa funcional de
l’equipament previst, que s’incorpora i també s’acla-
reixen diverses consideracions sobre el document ur-
banístic.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CiU i amb la reserva de vot
del PP.

5. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic de concreció de l’ús i les condicions
d’edificació en el sòl, qualificat d’equipament, delimi-
tat pels carrers de Nou de la Rambla, de les Tàpies i
de l’Estel, d’iniciativa municipal (Foment de Ciutat Ve-
lla, SA), amb les modificacions a què fa referència
l’informe del Departament de Planejament de Trans-
formació; resoldre les al·legacions presentades en el
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial de
conformitat amb l’informe de l’esmentat Departament,
de valoració de les al·legacions; informes tots dos,
que consten a l’expedient i, a efectes de motivació,
s’incorporen al present acord.

El Sr. Casas presenta el Pla especial urbanístic de
concreció de l’ús i les condicions d’edificació en el sòl,
qualificat d’equipament, delimitat pels carrers de Nou
de la Rambla, de les Tàpies i de l’Estel, que planteja
la ubicació d’un equipament d’ensenyament musical
vinculat al Conservatori Superior de Música, que en
aquests moments té una part del seu centre en el ma-
teix Liceu i que traslladaria una bona part de les seves
instal·lacions en l’indret que ara es proposa.

El Sr. Massaguer explica que els Grups municipals
de Convergència i Unió i del Partit Popular han pre-
sentat al·legacions. La valoració de l’al·legació pre-
sentada pel Partit Popular explica que no és objecte
del pla la definició exacta de l’ús i la forma del nou
edifici, perquè l’avantprojecte que acompanya el do-
cument és, simplement, orientatiu i, en aquest sentit,
se suprimeix de la normativa la referència explícita a
l’ús de la coberta de l’edifici. En la mateixa línia, tam-
poc és necessari recordar en el pla el compliment de
la normativa de prevenció i protecció contra incendis,
d’obligat compliment per a qualsevol edifici i espe-
cialment si és d’us col·lectiu. Pel que fa a l’al·legació
de Convergència i Unió, es recull la proposta i s’incor-
pora la normativa referent a usos comercials en plan-
ta baixa, complementaris a l’ús principal.

Es dictamina amb el posicionament favorable del PSC,
ERC, ICV-EU i A i PP i amb la reserva de vot de CiU.

6. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana per a l’ordenació de les finques situa-
des al carrer dels Consellers, núm. 2 i 2b, d’iniciativa
municipal i resoldre les al·legacions presentades en
el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de
conformitat amb l’informe del Departament de Plane-
jament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions, que consta

El Sr. Casas presenta el Pla de millora urbana per
a l’ordenació de les finques situades al carrer dels
Consellers, núm. 2 i 2b, d’iniciativa municipal que per-
met consolidar els drets d’aprofitament d’una finca,
mantenir els carrers oberts i que no s’hagi d’enderro-
car una altra finca.

El Sr. Massaguer comenta que hi ha una al·legació
del Grup Municipal de Convergència i Unió que signi-
fica la seva conformitat amb l’operació però no amb
què no s’exigeixi cap càrrega urbanística ni compen-
sació econòmica. La resposta destaca que s’esta-
bleix un àmbit d’execució del pla que inclou ambdues
finques als efectes de repartir els beneficis i les càrre-
gues derivades del planejament.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i PP i amb la reserva de vot
de CiU.
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Districte de Sants-Montjuïc

7. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic de concreció del tipus d’equipament
i ordenació volumètrica de la finca de l’avinguda del
Paral·lel, núm. 101, promogut per Catalonia Gebira,
SL.

El Sr. Casas presenta el Pla especial urbanístic
de concreció del tipus d’equipament i ordenació vo-
lumètrica de la finca de l’avinguda del Paral·lel, núm.
101, per a ubicar una residència d’estudiants, s’ana-
litza la seva edificabilitat i s’ajusten les volumetries,
en funció de l’entorn edificat i les seves necessitats
funcionals. Manifesta que no s’han presentat al·le-
gacions.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

8. Aprovar provisionalment, de conformitat amb els
articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Barcelo-
na, la Modificació del Pla General Metropolità per a
l’intercanvi de qualificacions urbanístiques i per a les
transferències d’edificabilitat a l’àmbit discontinu for-
mat pels carrers de Numància, núm. 26-28 i 28B, de
Robrenyo, núm. 53, d’Olizenelles, núm. 73 i 75-79, i
d’Olzinelles núm. 31 i Dalmau núm. 21 (ampliació de
l’hotel ABBA Sants), promoguda per la societat Hote-
les de Navarra; resoldre les al·legacions presentades
en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial,
de conformitat amb l’informe del Departament de Pla-
nejament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions, que consta a l’expedient i, a efectes de
motivació, s’incorpora al present acord; i trametre
l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme del munici-
pi de Barcelona per a la seva aprovació definitiva.

El Sr. Casas presenta la Modificació del Pla Gene-
ral Metropolità per a l’intercanvi de qualificacions ur-
banístiques i per a les transferències d’edificabilitat a
l’àmbit discontinu format per diferents indrets: carrers
de Numància, de Robrenyo, d’Olzinelles, i Dalmau.
Explica que aquesta transformació genera un conjunt
d’espais que, acaben sent públics, en l’interior de
Sants-Hostafrancs i també s’acaba de construir el
que és l’entorn d’un parc –els jardins de Màlaga– i la
seva façana amb el carrer Numància, amb l’entrada
al parc.

El Sr. Massaguer explica que l’objecte de la pro-
posta és permetre l’ampliació de l’hotel existent al
carrer Numància, 32-34 en terrenys avui destinats a
transformació a zona verda, clau 17/6, a través de les
permutes de qualificació i transferències d’edifica-
bilitat esmentades per assolir aquesta finalitat. La
proposta consisteix en qualificar els terrenys del car-
rer Numància en clau 18 determinant la seva titulari-
tat privada i transferint-li tota l’edificabilitat; la resta de
terrenys passen a ser de propietat municipal i desta-
ca l’arranjament de l’entrada dels jardins de Màlaga.
Les al·legacions presentades, del Grup Municipal del
Partit Popular han estat contestades, en la línia de
que l’edificabilitat no es veu incrementada, ja que
l’equipament de titularitat pública no computa d’acord
amb l’article 71.3 de les NNUU; que no cal buscar al-
ternatives per obtenir el solar del carrer Robrenyo,
perquè ja és de titularitat municipal; que l’alçada pro-
posada és coherent amb el front del carrer Numància;
que l’estudi econòmic detallat i el repartiment de be-
neficis i càrregues correspon al projecte d’execució

del pla i que no és necessari un conveni en relació a
les cessions i urbanitzacions, ja que el document ur-
banístic té la capacitat de fixar els compromisos.
L’al·legació presentada per part del Centre Social de
Sants es respon dient que la posició del sistemes,
com ara la zona verda del carrer Robrenyo, no ha
d’impedir la posterior optimització a la vista dels usos
i projectes definitius; el destí dels equipaments no és
objecte de la Modificació de PGM i tampoc no impe-
deix els usos proposats.

La Sra. Moraleda afegeix que aquesta proposta
significa l’obtenció, al centre històric de Sants, d’una
sèrie de solars i d’equipaments molt importants, els
quals permetran esponjar i equipar un indret on hi ha
dificultat per trobar espais.

El Sr. Casas destaca que, com a resultat final, les
zones verdes es compensen, es resituen i que s’obte-
nen per cessió uns 1.400 metres de superfície per a
equipaments.

La Sra. Moraleda apunta que això permetrà enca-
bir bé una escola bressol que, en aquests moments
es troba en unes condicions que es poden millorar i
tenir un casal per a la gent gran, en un espai que es
recuperarà, i una antiga sala de ball de l’època repu-
blicana, anomenada Bahia i que tothom recorda a
Sants.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CiU i amb la reserva de vot
del PP.

9. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana per a l’ordenació de volums de les fin-
ques situades al passeig de la Exposició, núm. 16-
16c-16v, i als carrers del Poeta Cabanyes, núm. 88, i
de Tapioles, núm. 71b, d’iniciativa municipal, amb les
modificacions a què fa referència l’informe del Depar-
tament de Planejament de Desenvolupament; i resol-
dre les al·legacions presentades en el tràmit d’infor-
mació pública de l’aprovació inicial, de conformitat
amb l’informe de l’esmentat Departament, de valora-
ció de les al·legacions; informes tots dos, que cons-
ten a l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorpo-
ren al present acord.

El Sr. Casas presenta el Pla de millora urbana per
a l’ordenació de volums de les finques situades al
passeig de l’Exposició, i als carrers del Poeta Caba-
nyes, i de Tapioles. Explica que aquest projecte es
realitza per a obtenir uns pisos destinats a rea-
llotjament, protegits, en qualsevol dels casos, de tota
la zona de Poble Sec i el seu conjunt i, els que quedin
lliures, que també es puguin destinar a persones que
requereixin ubicació en pisos de protecció pública. Es
tracta d’una actuació de 36 habitatges, promoguda
pel Patronat Municipal de l’Habitatge. Comenta que
s’ha reduït en un pis la proposta inicial, s’ha reduït al-
çada i el conflicte consistent en passar per una zona
que no era carrer i que estava qualificada de resi-
dencial.

El Sr. Massaguer, quant a les al·legacions formula-
des pel Grup Popular sobre quin nombre d’ habitat-
ges seria de promoció pública, respon que tots els
habitatges són de promoció pública, en règim de pro-
tecció. La incardinació en l’espai que es proposa és
una reordenació de la possibilitat de construcció i
amb el procés de participació, efectivament, hi hagut
la rebaixa de l’alçada confrontant amb el passeig de
l’Exposició.
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El Sr. Puigdollers diu que aquest és un projecte
amb el qual un grup de veïns no hi està d’acord. De-
mana saber si el document que s’està portant a apro-
vació compta amb l’acord dels veïns o si bé, encara
no hi acord amb ells, atès que no es pot aprovar sen-
se que hi hagi l’acord amb els veïns i demana saber
quina és la situació respecte a aquest assumpte.

El Sr. Casas explica que, malgrat totes les explica-
cions, reunions, etc., hi ha un moment en què les de-
cisions s’han de prendre si es vol disposar de 36 pi-
sos protegits.

El Sr. Villagrasa expressa el vot en contra per part
del seu Grup, perquè creuen que es dóna una situa-
ció força irregular perquè d’alguna manera els veïns
han estat vivint en un engany permanent pensant que
allò era un vial. L’Ajuntament així ho ha retolat i a
més, fa poc, quan s’han estat pintant les zones d’àrea
verda, zones de pagament, tota la zona que se supo-
sa que no és vial s’ha pintat i fins hi tot s’ha col·locat
el parquímetre corresponent com a zona de paga-
ment. Aleshores, vol saber si és o no vial, perquè lla-
vors s’està actuant de tal forma que els veïns no se
senten escoltats i, entre cometes, se senten traïts i
per això han entrat en el Registre de l’Ajuntament
més de mil signatures perquè aquesta zona quedi
oberta. Dit això, s’hi parlem de mobilitat sostenible i
d’escollir el barri, no creu que la millor solució sigui
tancar aquesta part del Poble Sec; a més, construir
un túnel i uns porxos que els veïns rebutgen, perquè
poden ser uns focus d’inseguretat, sobretot la falda
de la muntanya de Montjuïc i la zona que contacta
amb el Poble Sec, on, a partir de mitja tarda i cap al
vespre no és, precisament, una zona tranquil·la ni se-
gura. Per tot això, perquè pensen que desapareix una
calçada que pot ajudar a oxigenar el barri del Poble
Sec i que ajuda a tenir una mobilitat sostenible i, a
més, que el que es crearà és el que es denomina un
altre cul-de-sac i si l’alternativa a l’accessibilitat de la
zona són les escales, no creuen que sigui el projecte
més idoni per a la zona.

La Sra. Moraleda vol comentar breument aquest
punt, perquè és un assumpte que ja han parlat moltes
vegades, ahir mateix en el Plenari del Districte. Efec-
tivament, el que es porta avui a aprovació és la volu-
metria de l’última proposta que van oferir als veïns i
que en la seva reunió, de finals de juliol, els van tor-
nar a dir que no els agradava per dues qüestions. És
molt difícil posar-se d’acord quan una part pivota el
seu acord sobre dues premisses i no hi ha manera de
bellugar-se’n. La primera premissa és que segueixi
havent un pas que ells consideren carrer i que tothom
sap que en el Pla General Metropolità no està marcat
com a carrer ni qualificat com a carrer; i la segona
premissa és que en aquest solar de què es disposa,
en la part que toca a Poeta Cabanyes, la gent que viu
en un edifici del davant no vol tenir habitatges davant
de casa seva. Per tant, evidentment, no es pot renun-
ciar a un solar que permetrà tenir 36 habitatges, quan
la proposta que els veïns feien, reduïa a la meitat el
número d’habitatges a edificar. En aquest sentit,
agraeix als serveis d’Urbanisme en general i de Pla-
nejament en particular, haver-se esforçat fins a pre-
sentar quatre propostes a la comissió de veïns, totes
elles front al carrer de Poeta Cabanyes, com és lògic,
per aprofitar al màxim la possibilitat d’edificar habitat-
ge a preu assequible i, per tant, malgrat no haver arri-
bat a un acord, sí que s’han mantingut moltes reu-

nions i s’ha debatut molt. S’ha de tenir present que
una de les premisses que demanaven, que és que el
carrer de Poeta Cabanyes pogués connectar amb el
passeig de l’Exposició, s’ha aconseguit amb una so-
lució arquitectònica molt interessant; cosa que no
passa amb molts d’altres carrers que donen al pas-
seig de l’Exposició, i fins i tot ens pot servir de mostra
per a altres possibles actuacions en un futur immediat
i, en aquest sentit, ni és un túnel ni res que s’hi as-
sembli: és una solució en corba i diu que han arrodo-
nit l’edifici perquè això sigui possible, simplement. La-
menta molt que no tinguin acord, però algun dia cal
prendre la decisió de tirar-ho endavant.

El Sr. Puigdollers vol fer unes consideracions: la
primera és demanar que aquest document es deixi
sobre la taula. Creu, amb tota sinceritat, que el go-
vern porta força temps discutint aquest assumpte
amb els veïns i fóra bo intentar arribar, finalment, a
un acord. Considera que intentar tirar això endavant
amb l’oposició frontal dels veïns del carrer de Poeta
Cabanyes és una temeritat. S’atreveix a dir que no ho
faran. La segona qüestió és que la regidora deia que
tothom sap que en Pla General Metropolità això està
qualificat d’edificable. Si això és veritat ho devia sa-
ber tothom menys l’Ajuntament de Barcelona, perquè
qui va urbanitzar aquest carrer per als Jocs Olímpics
va ser el govern de l’Ajuntament de Barcelona i ja es-
tava qualificat d’edificable aquest solar en aquell mo-
ment i, per tant, li sembla una actitud curiosa afirmar
que tothom ho sap: els veïns l’únic que sabien és que
allà hi tenien un carrer, perquè el mateix Ajuntament
el va urbanitzar en el seu dia. Per tant, hi ha tot el
dret a construir, però tampoc es pot oblidar una deci-
sió que va prendre l’Ajuntament de Barcelona en el
seu dia, perquè també afecta; no és neutra la decisió
que es pren l’any 91-92 sobre aquest assumpte.
També considera que, si no està mal fixat, l’alternati-
va de fer un vial per sota d’un bloc d’habitatges pel
qual hi puguin circular cotxes és suficientment delicat
com per pensar-s’ho molt. Reconeix que això s’ha
feta la Vila Olímpica, però amb la diferència que la
Vila Olímpica és plana i aquí fa molta pujada i el des-
nivell és molt important. Evidentment, no és el mateix
per a la circulació de cotxes, quant a soroll i a produir
contaminants, una zona plana com la Vila Olímpica a
una zona de pujada prolongada important com
aquesta i a més amb un revolt, motiu pel qual, dema-
na prudència. Sol·licita donar un temps als veïns i al
Districte per posar-se d’acord en aquest assumpte.
No hauria de ser tan complicat arribar a un acord ce-
dint alguna cosa per part de l’Ajuntament, potser no
s’han de fer tots els habitatges. Demanen la retirada
d’aquest punt i, en cas que no es retiri, manifesta que
faran reserva de vot i en el Plenari del Consell Muni-
cipal ja s’acabaria de parlar.

El Sr. Villagrasa comenta que qui pot saber que
això no és vial és l’administració: els mil veïns que
van signar, no ho sabien. Els veïns de Poeta Caba-
nyes, Tapioles i la continuació del carrer d’Anníbal
tampoc ho sabien; i, a més, si el mateix Ajuntament
ho retola com a carrer, tothom entén que allò és un
vial, i si, a més, així es denomina a la web de l’Ajunta-
ment, vol que li diguin si això no és donar una mala
informació als veïns; crear un túnel en forma de corba
que, al cap i a la fi, serà un túnel en aquesta zona de
Montjuïc i amb uns porxos que, atesa la seguretat a
la zona, no creu que sigui el millor per la tranquil·litat
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dels veïns del Poble Sec. Considera que si es garan-
teix que aquesta part de vial existent pot oxigenar el
trànsit d’aquest barri, cal pensar-s’ho. Comenta que
el govern té altres zones on actuar, altres solars per a
fer-hi pisos de protecció; ell recorda que n’hi ha tres.
Recorda que els veïns volen aquest tram obert, més
quan en aquelles zones on el govern pot construir i
que ja és un solar de propietat municipal no actua.
Afirma la voluntat de retirar aquest punt de l’ordre del
dia, i si no faran una reserva, però, segurament vota-
ran en contra aquest acord.

El Sr. Massaguer considera que és important preci-
sar que, efectivament, la condició de no viari és pale-
sa, no ja per la configuració del Pla General, sinó que
en el moment que s’urbanitza es fa a partir d’un acord
amb els veïns que demanen aquesta urbanització
amb caràcter de precari, amb caràcter provisional, és
a dir, en aquell mateix moment s’està acceptant dir
que fins al moment que es faci l’actuació residencial
admet l’Ajuntament que hi hagi una circulació provi-
sional que ajunti carrer de Poeta Cabanyes amb el
carrer de Tapioles. Aquesta va ser l’actuació munici-
pal, basada amb aquesta provisionalitat.

El Sr. Casas diu que es pot dir que no ho sabien,
perquè hi ha papers signats. Aquest tram s’ha urba-
nitzat provisionalment com a carrer, igual que molts
llocs hi ha pàrkings en llocs que són zona verda, etc.
En aquest cas concret, es va arribar a un acord d’una
urbanització provisional, d’un pas provisional i ara, en
el moment en què definitivament hi ha un projecte
que està bé, que hem parlat i hem negociat i que hem
arribat a acords fins allà on es podia arribar. S’ha fet
un recorregut: venim d’on venim: d’una requalificació
amb un ús a precari, provisional, temporal, motivat
per una petició i un acord i ara, arriba un moment en
què aquesta solució ha de tenir una altra utilitat: 36
habitatges protegits. Als altres solars, segurament
també es podran destinar a habitatge protegit. A més,
el principal problema que hi havia, que és el proble-
ma del pas, queda resolt suficientment bé. Es pre-
gunta què cal esperar, quin és el moment en el qual
sí que podrem portar l’expedient perquè si veuen que
no és possible com s’està plantejant, no es podem fer
els 36 habitatges. Això no és un acord, i per això es
porta a aprovació. Està convençut que es tracta d’un
bon projecte, que permetrà construir habitatge social i
que permetrà actuacions –en aquests mateixos in-
drets– que avui estan parades pel fet de no tenir
reallotjament i així poder solucionar els dos grans
problemes que semblava que hi havia, que són el
pas, l’accessibilitat i que era una excessiva alçada en
relació a les finques del costat; aquesta excessiva al-
çada ja no hi és. Solucionats aquests dos assumptes,
no havent-hi altra possibilitat d’avançar amb més
acords, l’Administració, amb absolut bon criteri, ha de
tirar endavant el projecte perquè si no és una paràlisi
absoluta d’un espai. És un solar qualificat de residen-
cial, fet i urbanitzat a bypass d’un carrer que no tenia
sortida abans que no s’enderroqués tot el que hi ha-
via en l’indret que, tot sigui dit, de pas, anys i anys
això no ha tingut comunicació.

El Sr. Villagrasa diu que això que explica el Sr.
Casas li ho pot explicar ell a aquestes mil persones
que han signat, però diu que ha d’entendre que
aquesta situació porta més de quinze anys. A més ha
vingut gent nova a viure a aquesta part del Poble Sec
que, segurament, han vingut mig enganyats i si el go-

vern municipal a sobre els diu que és un vial perquè
el retola com a tal i a sobre li posen àrea verda, és
normal que els veïns se sentin enganyats, desatesos
i no escoltats: enganyats perquè se’ls ha venut, du-
rant més de quinze anys, que era un vial; poc atesos,
perquè no se senten ben tractats per part de la Regi-
doria. Afirma que com es planteja aquest projecte,
serà un altre focus d’inseguretat al Poble Sec per la
corba i pel túnel. Si la sortida serà per sota d’un edifi-
ci, no sap com s’ho faran, l’edifici flotarà, potser? Els
veïns no volen els porxos i comenta que la Sra.
Moraleda ja ho sap. Els veïns han ofert, al Districte,
alternatives per construir en aquest mateix lloc.

El Sr. Casas acaba dient que s’ha debatut
sobradament aquest tema, que s’ha fet la millor de
les propostes i que el govern ha de prendre decisions
i tirar endavant les decisions si, com aquesta, es con-
tribueix a obtenir habitatge protegit, tan necessari en
aquest indret.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

10. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana per a la concreció del tipus d’equipa-
ment i ordenació de volums en el carrer de Mandoni,
núm. 11-17, promogut per La Font Florida, SL amb
les modificacions a què fa referència l’informe del De-
partament de Planejament de Desenvolupament; re-
soldre les al·legacions presentades en el tràmit d’in-
formació pública de l’aprovació inicial, de conformitat
amb l’informe de l’esmentat Departament, de valora-
ció de les al·legacions; informes tots dos, que cons-
ten a l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorpo-
ren al present acord, requerir al promotor per tal que,
en el termini màxim de tres mesos a comptar des del
dia següent a la notificació d’aquest acord, constituei-
xi la garantia corresponent al 12% del valor de les
obres d’urbanització, per un import de 1.763,64
euros, als efectes establerts a l’article 101.3 de la Llei
2/2002, de 14 de març, d’urbanisme, i com a requisit
previ a la publicació de l’anunci d’aquest acord; i pu-
blicar el present acord i la normativa del Pla al Butlletí
Oficial de la Província de Barcelona als efectes de la
seva executivitat, un cop s’hagi acreditat el compli-
ment del requeriment indicat.

El Sr. Casas presenta el Pla de millora urbana per
a la concreció del tipus d’equipament i ordenació de
volums en el carrer de Mandoni, que té com a objec-
tiu adaptar les preexistents edificacions a la illa on
s’ubica i a l’entorn, i concreta el tipus d’equipament,
residència de gent gran i de gent jove.

El Sr. Massaguer comenta que s’han presentat
al·legacions de particulars, associació de veïns de
Font de la Guatlla que s’hi adhereixen i d’un manda-
tari verbal amb 174 signatures de particulars. Es de-
manava un tema d’alçades, que es rectifiquen lleuge-
rament.

Es dictamina amb el posicionament favorable del PSC,
ERC, ICV-EU i A i PP i amb la reserva de vot de CiU.

Districte de les Corts

11. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana per a l’ordenació de volums i creació
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d’un equipament públic a la finca situada als carrers
del Marquès de Sentmenat, núm. 28-36, i de Guitard,
núm. 80-92, promogut per Fbex Promo Inmobiliaria,
SL; i resoldre les al·legacions presentades en el trà-
mit d’informació pública de l’aprovació inicial, de con-
formitat amb l’informe del Departament de Planeja-
ment de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions, que consta a l’expedient i, a efectes de
motivació, s’incorpora al present acord.

El Sr. Casas presenta el Pla de millora urbana per
a l’ordenació de volums i creació d’un equipament pú-
blic a la finca situada als carrers del Marquès de
Sentmenat i de Guitard, per tal d’ubicar l’edificació en
la parcel·la, reblint la fondària edificable, i destinar un
equipament públic adient a la parcel·la del pati de la
finca.

El Sr. Massaguer explica que la possibilitat de
construir sobre un edifici ja construït amb una ocupa-
ció existent de 157 habitatges i el que es fa és reor-
denar i deixar una proposta amb una reducció d’habi-
tatges, a més de la creació d’un equipament públic en
l’interior d’illa per ubicar una escola de nens amb pa-
ràlisi cerebral.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CiU i amb la reserva de vot
del PP.

Districte de Sarrià-Sant Gervasi

12. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic d’ordenació volumètrica del Club de
Tennis Barcino (plaça de Narcisa Freixas), promogut
pel Club de Tennis Barcino; i resoldre les al·legacions
presentades en el tràmit d’informació pública de l’apro-
vació inicial, de conformitat amb l’informe del Departa-
ment de Planejament de Desenvolupament, de valora-
ció de les al·legacions, que consta a l’expedient i, a
efectes de motivació, s’incorpora al present acord.

El Sr. Casas presenta el Pla especial urbanístic
d’ordenació volumètrica del Club de Tennis Barcino.

El Sr. Massaguer explica que hi ha una al·legació
de Convergència i Unió que demana la precisió espe-
cífica en el pla de la ubicació i el gàlib concret que tin-
dria el futur club social d’aquesta instal·lació esporti-
va, el club social com a tal, ja que l’únic que es fa és
definir un gàlib màxim d’ubicació i una alçada de 13
metres, a més de definir el passatge Lluçà, que que-
da definitivament qualificat de viari, i serà la iniciativa
privada, gestora d’aquest club, d’aquestes instal·la-
cions esportives la que renuncia, en aquest moment,
a precisar això i, per tant, queda per al futur la modifi-
cació del Pla Especial o un Pla Especial concret que
ubicarà aquest club social. Pel que fa a l’arbrat que
afectaria aquest club social en el moment de fer l’ac-
tuació s’haurà de respectar, ja que es tracta d’un es-
pai actualment enjardinat i arbrat.

El Sr. Cornet diu que el seu grup farà reserva de
vot, per tal que l’Administració sigui competitiva alho-
ra que el sector privat i que donem una imatge bona.
Assenyala que a l’expedient figura un informe tècnic
que sembla inacabat i que si efectivament està in-
complet, s’ha de posar l’informe complert correspo-
nent.

El Sr. Casas comenta que si es considera neces-
sari, per suposat que es corregirà aquest informe. Ex-

plica que aquest assumpte estarà acurat abans del
Plenari del Consell Municipal i que els farà arribar l’in-
forme complet a la Junta de Portaveus.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

13. Aprovar la proposta de Conveni a subscriure
entre l’Ajuntament de Barcelona i la Fundació Família
i Benestar Social, per a l’efectivitat de les previsions
del Pla de l’Habitatge 2004-2010, en allò relatiu a
l’habitatge dotacional, en concret habitatges de pro-
tecció oficial, de lloguer, per a joves, mitjançant la
constitució de un dret real de superfície, a favor de la
Fundació Família i Benestar Social, durant un termini
de setanta-cinc anys, i en els propis termes que figu-
ren al conveni, sobre una superfície de 1.300 m2 de la
finca de propietat municipal ubicada a la confluència
de l’avinguda de Foix i el carrer de Can Caralleu, in-
closa dins la Modificació puntual del Pla General Me-
tropolità per a l’ordenació del Parc del Torrent de les
Monges. Facultar l’Im. Sr. Xavier Casas i Masjoan,
primer tinent d’alcalde i president de l’Institut Munici-
pal d’Urbanisme per a la signatura del conveni. Esta-
blir que el desplegament i formalització de les opera-
cions jurídiques contingudes en el conveni es durà a
terme pels òrgans municipals competents.

El Sr. Casas presenta la proposta de Conveni a
subscriure entre l’Ajuntament de Barcelona i la Fun-
dació Família i Benestar Social per a l’efectivitat de
les previsions del Pla de l’Habitatge 2004-2010, en
allò relatiu a l’habitatge dotacional, en concret habitat-
ges de protecció oficial, de lloguer, per a joves, mit-
jançant la constitució de un dret real de superfície, a
favor de la Fundació Família i Benestar Social, durant
un termini de setanta-cinc anys i explica que aquesta
actuació permetrà fer uns 40 pisos de lloguer per a
gent jove en aquest indret.

El Sr. Puigdollers manifesta que fan reserva de vot
perquè encara estant llegint el conveni.

El Sr. Cornet manifesta que fan reserva de vot i co-
menta que els consta que aquesta proposta no ha
passat pel districte.

El Sr. Casas contesta que, en principi, no hi ha
obligatorietat d’informació preceptiva del districte en
aquest tipus de propostes, en tractar-se de l’aprova-
ció d’un conveni per a desenvolupar el Pla de l’Habi-
tatge, que deriva d’un instrument de planejament, el
qual va ser tramitat i informat en el seu dia pel dis-
tricte.

El Sr. Cornet comenta que, independentment de la
legalitat, igual que en matèria de planejament el seu
Grup considera que, els informes del districte sobre
els instruments de planejament haurien de realitzar-
se abans de l’aprovació inicial en comptes de l’apro-
vació definitiva; en aquest conveni també seria con-
venient donar-li publicitat al tema, més si es té
present l’informe de la direcció de patrimoni de béns
on figura la reversió que recau sobre la cessió de ter-
renys efectuada per la congregació religiosa pel cas
que no s’acompleixi la destinació de l’afectació urba-
nística del planejament pel qual es va cedir. Es tracta
d’una situació que no ha de passar però és important
que quan se signa un conveni d’aquestes característi-
ques i es creu en la descentralització, que el districte
corresponent informi el seu parer.

El Sr. Casas contesta que en aquest casos el dis-
tricte no ha d’informar, i que això és molt clar. Pel que
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fa a las condicions patrimonials de la finca, s’acom-
pleixen tots els requisits i condicions per tal de realit-
zar l’habitatge dotacional previst en el planejament i
de conformitat amb la normativa vigent.

El Sr. Frigola precisa que el conveni s’ajusta escru-
polosament a les condicions aprovades en el planeja-
ment i que es tracta de la constitució d’un dret de su-
perfície per un termini determinat en un sòl que
sempre resta de titularitat pública.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

Districte de Gràcia

14. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, Pla espe-
cial urbanístic i de millora urbana per a l’ampliació de
l’equipament situat al passeig de la Vall d’Hebron,
núm. 76-80, i l’avinguda de l’Hospital Militar, núm.
239-247, d’iniciativa municipal, amb les modificacions
a què fa referència l’informe del Departament de Pla-
nejament de Desenvolupament, que consta a l’expe-
dient i a efectes de motivació s’incorpora a aquest
acord.

El Sr. Casas presenta el Pla especial urbanístic i
de millora urbana per a l’ampliació de l’equipament si-
tuat al passeig de la Vall d’Hebron i l’avinguda de
l’Hospital Militar, que fa referència al casal d’avis.

El Sr. Massaguer explica que es tracta d’una am-
pliació de 170 metres aproximadament. Comenta
que, finalment, després del procés d’al·legacions i
amb alguna modificació del programa funcional del
casal, aquesta ampliació es fa en tota la superfície de
la zona verda que queda perfectament compensada.
Es pretén facilitar, des del punt de vista del planeja-
ment, l’ampliació i modernització d’aquest casal que
està situat en una peça singular i difícil amb rasants
pronunciats.

El Sr. Casas destaca que no hi han hagut al·le-
gacions durant el termini d’informació pública.

El Sr. Puigdollers vol saber si es compensa la zona
verda o se’n perd.

El Sr. Massaguer explica que no es perd zona ver-
da, sinó que se’n guanya. Inicialment eren 295 m2 i
ara es proposen 323 m2 de zona verda.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

Districte d’Horta-Guinardó

15. Aprovar definitivament, de conformitat amb
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla
especial urbanístic i de millora urbana per a la modifi-
cació de les condicions d’edificació i usos de l’equipa-
ment situat al carrer de Feliu i Codina, cantonada
amb el d’Eduard Toda, d’iniciativa municipal, amb les
modificacions a què fa referència l’informe del Depar-
tament de Planejament de Desenvolupament; i resol-
dre les al·legacions presentades en el tràmit d’infor-
mació pública de l’aprovació inicial, de conformitat
amb l’informe de l’esmentat departament, de valora-
ció de les al·legacions presentades; informes tots
dos, que consten a l’expedient i, a efectes de motiva-
ció, s’incorporen al present acord.

El Sr. Casas presenta el Pla especial urbanístic i
de millora urbana per a la modificació de les condi-
cions d’edificació i usos de l’equipament situat al car-
rer de Feliu i Codina, cantonada amb el d’Eduard
Toda, i esmenta que els usos d’aquest equipament
són públics, escolars, esportius, casal d’avis i, per
tant, hi ha una reordenació i una distribució dels sos-
tres en aquest indret.

El Sr. Massaguer respon que sí s’ha presentat una
al·legació, concretament del grup de Convergència i
Unió, on se sol·licita que es faci constar en el Pla la
previsió de calendari del procés expropiatori de les
finques no municipals i una petició que s’especifiqui
la forma de gestió de l’aparcament, si serà exclusiu
per a l’equipament o si serà també d’accés públic. Es
contesta, en tot cas, amb l’aclariment que es tracten
de peticions a traslladar a la fase de gestió, ja sigui a
la pròpia concessió de les instal·lacions esportives,
on clarament quedarà determinat, o en el seu cas,
també, en la fase de llicències i autoritzacions.

El Sr. Puigdollers explica que els ha arribat el co-
mentari de la gent afectada o que es preocupa per
l’assumpte de l’escola bressol, els quals no estan sa-
tisfets amb la ubicació que se’ls dóna actualment,
motiu pel qual manifesta la reserva de vot del seu
Grup, per acabar d’aclarir aquests comentaris recents
sobre si la ubicació de l’escola bressol és la més idò-
nia o no.

El Sr. Cornet explica que en el Districte hi va anar
l’AMPA que estava en contra d’aquest assumpte. A
més hi ha altres assumptes, com el dels aparca-
ments, ja que hi ha un estudi de viabilitat o estudis
que s’han fet d’aquest tema. Manifesta la reserva de
vot del seu Grup, i que acabaran de definir, amb l’As-
sociació i amb la Unió Esportiva, el tema i que ho par-
laran en el Plenari.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CiU i PP.

16. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a la definició de l’ús i les condi-
cions d’edificació de l’equipament situat al carrer de
l’Arquitecte Moragas, núm. 5, i de Jorge Manrique,
núm. 30, d’iniciativa municipal.

El Sr. Casas presenta el Pla especial urbanístic per
a la definició de l’ús i les condicions d’edificació de
l’equipament situat al carrer de l’Arquitecte Moragas,
núm. 5, i de Jorge Manrique, núm. 30, d’iniciativa mu-
nicipal i afegeix que no s’han presentat al·legacions.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

17. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic i de millora urbana per a l’ordenació
d’un casal per a gent gran al carrer de la Marina, can-
tonada amb el de Taxdirt, d’iniciativa municipal; i re-
soldre les al·legacions presentades en el tràmit d’in-
formació pública de l’aprovació inicial, de conformitat
amb l’informe del Departament de Planejament de
Desenvolupament, de valoració de les al·legacions,
que consta a l’expedient i, a efectes de motivació,
s’incorpora al present acord.

El Sr. Casas indica que el Pla especial urbanístic i
de millora urbana és per a l’ordenació d’un casal per
a gent gran al carrer de la Marina, cantonada amb el
de Taxdirt i que es tracta d’un equipament públic.
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El Sr. Massaguer explica que hi ha hagut una
al·legació per part del Grup de Convergència i Unió
sol·licitant que s’incorpori al pla la memòria participa-
tiva així com les actuacions informatives dutes a ter-
me per posar en coneixement dels veïns el contingut
del pla, la qual cosa es farà.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

Districte de Nou Barris

18. Modificar puntualment el Conveni subscrit entre
l’Ajuntament de Barcelona i la Societat Urbanística
Metropolitana de Rehabilitació i Gestió, SA (Regesa),
aprovat pel Plenari del Consell Municipal en sessió
de 21 de juliol de 2004, en el sentit de deixar sense
efecte la constitució d’un dret real de superfície a fa-
vor de Regesa sobre la finca municipal ubicada a la
Via Favència, núm. 348-362B, de conformitat amb els
motius que figuren a l’informe jurídic emès per l’Insti-
tut Municipal d’Urbanisme el 12 de setembre de
2005, que es dóna per reproduït i s’incorpora a l’ex-
pedient. Aprovar la proposta de Conveni a subscriure
entre l’Ajuntament de Barcelona i el Patronat Munici-
pal de l’Habitatge de Barcelona per a l’efectivitat de
les previsions del Pla de l’Habitatge 2004-2010 –en
allò relatiu a l’habitatge dotacional, en coherència
amb la Modificació del Pla General Metropolità per a
la creació de noves dotacions d’habitatges per a jo-
ves als carrers de la Química, núm. 18LU, de la Mare
de Deu de Port, núm. 179, del Bronze, núm. 5, de
Teodor Llorente, núm. 8B, de Can Travi, núm. 30B, i
de la Selva, núm. 57, a la Via Favència, núm. 348, al
carrer de Ferran Junoy, núm. 56, al camí antic de Va-
lència, núm. 96, i al carrer de Pujades, núm. 292, del
municipi de Barcelona, i per a la determinació dels
emplaçaments on aquesta dotació és compatible
amb habitatges tutelats per a gent gran i d’altres equi-
paments, i amb el pla especial urbanístic i Pla de mi-
llora urbana per a l’ordenació dels sòls dotacionals si-
tuats a la Via Favència, núm. 348-362B– mitjançant
la constitució d’un dret real de superfície a favor del
Patronat Municipal de l’Habitatge de Barcelona,
durant un termini de setanta-cinc anys i en els pro-
pis termes que figuren al Conveni, sobre la finca
de propietat municipal, ubicada a la Via Favència,
núm. 348-362B per a la construcció d’apartaments
amb serveis per a la gent gran. Facultar l’ Im. Sr.
Xavier Casas i Masjoan, primer tinent d’alcalde i
president de l’Institut Municipal d’Urbanisme i l’ Im.
Sr. Eugeni Forradellas i Bombardó, president del
Patronat Municipal de l’Habitatge per a la signatura
del Conveni. Establir que el desplegament i forma-
lització de les operacions jurídiques contingudes en
el conveni es durà a terme pels òrgans municipals
competents.

El Sr. Casas explica que en aquest document es
proposa, d’una banda, deixar sense efecte el conveni
subscrit amb la Societat Urbanística Metropolitana de
Rehabilitació i Gestió, SA (Regesa), aprovat pel Ple-
nari del Consell Municipal en sessió de 21 de juliol de
2004, per tal de deixar sense efecte la constitució
d’un dret real de superfície a favor de Regesa sobre
la finca municipal ubicada a la Via Favència, núm.
348-362B i, d’altra banda, subscriure un conveni amb
el Patronat Municipal de l’Habitatge de Barcelona que

serà qui construirà aquests apartaments per a gent
gran, uns 70 habitatges en regim de lloguer.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CiU i amb la reserva de vot
del PP.

Districte de Sant Andreu

19. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a la definició de l’ús i les condi-
cions d’edificació de l’equipament situat al carrer de
Sant Antoni Maria Claret, núm. 243-261, d’iniciativa
municipal.

El Sr. Casas presenta el Pla especial urbanístic per
a la definició de l’ús i les condicions d’edificació de
l’equipament situat al carrer de Sant Antoni Maria
Claret. 243-261 i afegeix que no s’han presentat al·le-
gacions.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

Districte de Sant Martí

20. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic integral de preservació i reutilització
per a l’ús d’habitatge no convencional de l’edifici del
carrer de Pere IV, núm. 440-446 –districte d’activitats
22@bcn–, promogut per New Village Lofts, SL; i re-
soldre les al·legacions presentades en el tràmit d’in-
formació pública de l’aprovació inicial, de conformitat
amb l’informe emès per la societat municipal 22
Arroba Bcn, SA, que consta a l’expedient i a efectes
de motivació s’incorpora al present acord.

El Sr. Casas presenta el Pla especial urbanístic in-
tegral de preservació i reutilització per a l’ús d’habitat-
ge no convencional de l’edifici del carrer de Pere IV,
núm. 440-446.

El Sr. Massaguer explica que s’ha presentat una
al·legació del Grup municipal el Partit Popular, extem-
porània però que s’informa igualment; s’aclareix que
la sol·licitud d’especificar el nombre de places concre-
tes d’aparcament dels habitatges no convencionals,
justificació que es faria en la fase de llicència d’acord
amb la normativa del pla; es fa una referència especi-
fica al 10% de cessions, davant la qual s’afirma la
seva innecessarietat, atès que ja s’acompleixen amb
escreix les cessions corresponents amb les previ-
sions de la modificació de PGM del 22@.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CiU i amb la reserva de vot
del PP.

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord
b) Proposicions

Del Grup Municipal CiU:
21. Iniciar tots els tràmits urbanístics per fer la mo-

dificació puntual de PGM que ha de qualificar com a
zona verda l’àrea delimitada per la Gran Via de les
Corts Catalanes, Ciutat de Granada i Diagonal, quali-
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ficant com equipaments la mateixa superfície en una
part de l’actual bosquet dels encants, en concret el
que s’estén des de la cruïlla de Meridiana i Casti-
llejos.

El Sr. Garcia formula la proposició presentada atès
que, quant a la plaça de les Glòries el seu Grup ha
presentat diverses iniciatives amb la voluntat que el
govern municipal afronti la reforma del planejament
actual, com a pas previ per acabar el desgavell que hi
ha en aquesta zona que cada cop esdevé més cen-
tral de la nostra ciutat. L’altre dia tenia lloc la inaugu-
ració de la torre Agbar, element que sens dubte refor-
ça la centralitat de la plaça de les Glòries amb molta
problemàtica no resolta amb el planejament actual,
amb anunci de realització de reformes en el planeja-
ment, sobre les que no hi ha calendari. Comenta que
sempre han demanat que hi hagi un planejament glo-
bal de la plaça de les Glòries, però ara intenten fer-ho
proposant petites reformes. La proposta que es pre-
senta pretén evitar l’error que s’està a punt de come-
tre, i que és construir l’edifici administratiu de l’Ajunta-
ment, l’edifici Ona, just al davant de la torre Agbar
que, a banda de l’efecte pantalla que li farà, desequi-
libra la densitat d’una de les bandes de la plaça, alho-
ra que pot arribar a dificultar les seves possibles solu-
cions finals. El seu Grup, sempre per la premsa, ha
sabut que l’equip de govern va decidir iniciar l’aparca-
ment soterrani que han de ser els fonaments d’aquest
edifici Ona i creuen poc adient, sense que hi hagi un
plantejament global de la plaça, iniciar un edifici en
aquesta zona on s’està esgotant molt el terreny. Re-
corda que ara s’ha decidit que el tramvia –tal com el
seu Grup va dir en el seu dia– enllaci per la plaça de
les Glòries. Creu que podria arribar a passar que, se-
gons les decisions que es prenguin, aquest edifici pu-
gui arribar a destorbar. Per tot això, el seu Grup fa
una proposta molt senzilla amb la voluntat de traslla-
dar l’espai d’equipament de l’edifici Ona a la banda
que dóna a la Meridiana, al bosquet dels Encants.
Aquest indret és una zona verda espaiosa i l’edifici
reequilibraria la trama urbana de la plaça i alhora do-
naria continuïtat a la trama urbana que ara està molt
dispersa.

El Sr. Cornet comenta que parlar de la plaça de les
Glòries és com parlar de la història contínua de pro-
postes que han de canviar-se contínuament, àdhuc
per les mateixes persones que les proposen, ja sigui
l’alcalde, ja sigui el senyor Acebillo. El seu Grup sem-
pre ha dit que sobre la plaça de les Glòries s’havia de
fer un replantejament urgent i profund per la diversa
problemàtica que planteja i que la va degradant. És
veritat que amb la proposició que es planteja es vol
solucionar una part de la problemàtica que presenta
aquest plaça davant la impossibilitat de plantejar una
proposta de conjunt de la mateixa. Per aquest motiu,
el seu grup fa una abstenció.

El Sr. Casas comenta que la proposta en si que fa
referència al trasllat de l’equipament administratiu, no
deixa de ser una proposta més i, per tant, la decisió a
prendre, seria una decisió anticipada sense massa
contrast amb tot el treball que s’està portant a terme,
amb associacions i entitats que estan participant, la
qual cosa fa que en aquest moment s’estigui molt a
punt de poder acabar de tancar allò, que tantes vega-
des es pregunta, sobre si s’ha de fer una modificació
del document que en el seu dia definí la plaça de les
Glòries; o si s’han de fer diversos instruments dife-

rents. Per tant, en aquests moments, prejutjar a tra-
vés de decisions com la que ara es proposa, amb els
arguments expressats seria absolutament erroni. Allò
sensat, en aquests moments, és continuar treballant
en la línia de definir què és el que s’ha de modificar
del planejament, en funció, no tant de l’edifici admi-
nistratiu, com del conjunt de l’espai, especialment en
funció de com acabarà sent l’intercanviador modal de
transport que condicionarà la visió de tot el conjunt de
l’anell viari i de les edificacions del voltant, evident-
ment, sense perjudicar ningú ni malmetre rés. La lí-
nia global que segueix l’equip de govern sembla l’adi-
ent, que probablement requerirà la modificació parcial
d’aquell planejament, encara que només sigui per
treure en alçada l’estructura viària aèria aprovada
–recorda– per unanimitat de tots els Grups. Seria pre-
matur, per tant, avançar en la línia que s’està propo-
sant i és per això que es rebutja la proposició presen-
tada. Explica, com ja ho ha fet en anteriors ocasions
en aquesta mateixa comissió, que l’aparcament que
es realitza s’avança amb l’objectiu de traslladar l’a-
parcament que ara es troba en l’estructura viària, per
tal que un cop buida es pugui desfer tota l’estructura,
de manera que resti el viari en suspensió però amb la
permeabilitat òptica que això comportarà de visió del
parc, cosa que ara no és possible, la qual cosa for-
marà part de la fase «zero» o inicial, de tota l’actuació
que anirà a les Glòries. Afirma que no té cap problema
d’estructura i no es tracta dels fonaments de l’edifici
administratiu, sens perjudici que quan es faci l’edifi-
ci administratiu, aquest tindrà el seu aparcament que
podrà connectar-se amb el que ara es tracta, si bé es
tracta de dues edificacions diferents.

El Sr. García comenta que, precisament, per l’ex-
plicació dels Sr. Casas semblaria raonable donar su-
port a la proposta i fer l’aparcament a l’altra banda,
per la senzilla raó que tenen el convenciment que on
es troba el veritable coll d’ampolla és en el tram final
de la Gran Via, a la plaça les Glòries venint des del
Maresme, tram que presenta problemes fruit de tot un
seguit de decisions preses per l’Ajuntament com ara
la decisió de salvar la façana de la Olivetti sense res-
pectar l’alineació de la Gran Via. Ressalta com a cu-
riós que la que es podria anomenar Gran Via «fran-
quista» tingui una determinada amplada i que en la
Gran Via que es va fer en els Jocs Olímpics, que és
la del centre comercial, respectant la façana Olivetti,
s’entri en un coll d’ampolla que s’acaba de confirmar
amb l’edifici del carrer Llacuna de BSM. Això dificulta-
rà molt la implantació dels intercanviadors i el desen-
volupament futur de la zona. Per això, el seu Grup
entén que si hi ha una banda de la plaça que respira
molt més, que és la banda del Teatre Nacional, seria
lògic que aquelles operacions que s’estan fent sense
tinguessin clar com s’acaben distribuint els cotxes,
allà on sembla a més que hi hauran més problemes, i
demana que s’actuï a l’altra banda. Li preocupa el fet
que, ateses les actuacions en el subsòl de l’anella
viària, finalment no s’aconsegueixi l’efecte visual de-
sitjat i la plaça de les Glòries continuï essent un mon-
ticle i que tant de bo si se solucionés el pas fluid de la
gent. Finalment, planteja la pregunta de saber quan
es podrà discutir amb documents sobre la taula algu-
na proposta de la plaça de les Glòries. Destaca que
van passant les legislatures i al voltant de la plaça
van passant coses i cada vegada en passaran més:
ara ja tenim la torre Agbar i la mobilitat que implica en
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un indret, com aquesta plaça, on abans, quan la Dia-
gonal era una via de molt poca circulació, ja hi havia
problemes. Denuncia que amb el ritme que es porta,
es tirarà endavant tot el que és el centre audiovisual
del carrer Llacuna abans de tenir la plaça de les Glò-
ries solucionada, la qual cosa significarà una pressió
afegida.

El Sr. Casas contesta que, com es pot compren-
dre, tota la problemàtica de l’àmbit Glòries preocupa i
ocupa a l’equip de govern i, en aquest sentit, s’està
treballant. Remarca la consideració de conservar la
façana Olivetti com una errada, i afegeix que el go-
vern municipal considera que és un encert, precisa-
ment, preservar els elements industrials del Poble-
nou. Manifesta que és ben conscient que, amb totes
aquestes dificultats, s’ha de forjar el projecte de les
Glòries, i finalitza dient que l’aparcament tal i com
està proposat no afegeix cap dificultat, ans al contrari,
perquè permetrà veure clarament com tot el tema de
les Glòries es va transformant. El problema, bàsica-
ment, es centra en la mobilitat local i en com es pot
dur a terme. La mobilitat general no se solucionarà
fins que es faci l’intercanviador però, pel que fa a la
mobilitat local cal destacar que s’ha obert el carrer
Bolívia i s’han obert un conjunt de carrers i s’han ur-
banitzat uns altres, i s’ha fet que hi hagi molta més
permeabilitat en aquest entorn, inexistent fins ara.
Aquesta és una realitat, el carrer Ciutat de Granada
s’ha urbanitzat i també el carrer Badajoz, i s’ha obert
la connexió entre els carrers, Ciutat de Granada i
Badajoz. Afegeix que avui, per baix, banda Sant
Martí, és possible no passar pel centre de la plaça de
les Glòries. I això és una realitat. Insisteix que, en
aquests moments, el que preocupa i ocupa és com,
tot això, encaixa correctament en el planejament i
s’arriba als acords suficients amb totes les entitats,
veïns, etc., per avançar en el document que pre-
visiblement serà una modificació parcial del docu-
ment aprovat en el seu dia, afegint algun espai veí i
no incloent-hi alguns altres. A partir d’aquí se’n deri-
varà el planejament que sigui necessari, els projectes
adients i totes les actuacions del voltant.

El Sr. García precisa que tots els carrers que ha
anomenat el Sr. Casas ja estaven oberts, i que el que
s’ha fet és millorar la urbanització, l’asfalt, la recollida
pneumàtica i tota una sèrie de coses, però destaca
que els cotxes, abans, ja hi passaven.

El Sr. Casas contesta que no és cert, que pel car-
rer que avui connecta Bolívia i Ciutat de Granada no
passaven els cotxes, i ara sí, i que és el que permet
que es pugui passar per sota del centre de la plaça
de les Glòries, ja que hi havia una tanca de les fàbri-
ques per al seu enderroc, i ara s’hi pot passar; això
és molt recent, d’uns quants mesos, només.

El Sr. García insisteix que per allà on estan els
mossos d’esquadra, els veïns ja hi passaven; perquè
anaven a trobar la Diagonal, és a dir, el bypass per
darrera la plaça ja existia, no obstant això, ara és
més recte, i afegeix que amb el centre audiovisual el
carrer Bolívia quedarà tancat, cosa que significa que
s’obren carrers per després tancar-los. Afegeix que el
respecte a la façana Olivetti respon a què darrera hi
havia un centre comercial i no per cap altra raó.

El Sr. Casas conclou aquest debat dient que les
afirmacions del Sr. García no són precises i que el
cert és que el bypass per sota de la plaça, avui, és
possible d’una manera clara i delimitada.

El Sr. Casas expressa el vot contrari del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CiU i el
Sr. Cornet expressa l’abstenció del PP. Es rebutja.

Del Grup Municipal PP:
22. 1. Definir, mitjançant l’aprovació del corres-

ponent instrument urbanístic, en el marc d’un pla
d’edificis de gran alçada, el nombre i els criteris per
l’autorització dels esmentats edificis així com les con-
dicions d’ordenació, tècniques, funcionals i estètiques
que han de reunir. 2. Instar a l’òrgan competent per
tal que adopti les mesures correctes necessàries amb
la finalitat d’assolir els objectius esmentats respecte a
l’edifici previst en la plaça de les Glòries. 3. Tanma-
teix, instar a l’òrgan competent en el mateix sentit
respecte a l’edifici de gran alçada previst a la Sa-
grera.

El Sr. Cornet presenta la proposició de l’anomenat
pla dels gratacels, o més ben dit dels edificis de gran
alçada. Darrerament prolifera la construcció d’edificis
de gran alçada, entre altres motius afavorida pels
plans urbanístics que aprova el govern municipal i
que, en qualsevol cas, evidencia la manca de criteri
per a l’autorització d’aquests tipus d’edifici. El seu
Grup no s’ha oposat sistemàticament a la construcció
d’aquests edificis, sempre que això afavoreixi la imat-
ge i el prestigi de la ciutat, és per això que, en oca-
sions, han votat favorablement i en altres casos han
fet prevaler altres criteris. Considera, però, que s’ha
de ser capaç entre tots de conjugar un objectiu en re-
lació a aquest tipus d’edificis: la integració amb l’en-
torn i la realitat, no només urbanística, sinó també so-
cial, i garantir la satisfacció de les necessitats dels
veïns així com minimitzar els riscos que aquests po-
drien patir. Per conjugar aquestes finalitats, el seu
Grup proposa que s’aprovi un pla d’edificis de gran
alçada amb la definició de condicions que han de reu-
nir aquests edificis per garantir la seguretat, la quali-
tat, el disseny i una veritable integració urbanística i
social en el barri, i en el conjunt de ciutat. En tant que
disseny de ciutat significa que aquests edificis esta-
rien en zones emblemàtiques i que la seva aglomera-
ció hauria de respondre a una idea de ciutat determi-
nada, no tipus Manhattan.

El Sr. García comenta el vot favorable del seu
Grup en coincidir en la importància de regular les
condicions dels edificis alts que han proliferat, sobre-
tot en una zona molt concreta de la ciutat, situació
que considera que enllaça amb el que s’havia comen-
tat anteriorment i que sembla que el govern actual
tingui el criteri d’acumular els edificis alts en determi-
nades zones amb el risc que es dispari l’alçada.
Aquesta manera de disposar els edificis alts de la ciu-
tat, no aporta res i l’únic que fa és que hi hagin àmbits
que s’especialitzin en sector terciari, la qual cosa, al
menys sobre els papers sempre s’havia intentat evi-
tar, ja que el criteri era que una de les característi-
ques positives de l’anomenada mixtura d’usos. Això,
sense anar més lluny, és el que s’ha fet en el Fòrum
on s’ha acumulat una quantitat important d’edificis
alts. Tot això en el seu dia, es justificava pel concepte
d’edifici singular però el que resulta és que l’única
singularitat d’aquests edificis, moltes vegades, només
es la seva alçada, qüestió amb la que no poden estar
d’acord. El seu Grup entén la singularitat d’un edifici
per la seva alçada però sobretot per la seva qualitat.
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El Sr. Casas comenta que la proposta presentada
implica l’existència d’un instrument que no estaria de-
finit: una modificació de PGM d’àmbit tota la ciutat per
decidir les alçades; revisions d’edificabilitat, poste-
riors estudis de detall que definissin la volumetria final
–impossible amb la concepció general de ciutat–, etc.
Considera que els criteris empleats en l’actualitat
estan ben exposats i són aquells que en més d’una
ocasió s’han comentat: habitualment, on els usos ho
requereixen més i que estan en un procés de trans-
formació interessant en el seu conjunt ja que les no-
ves activitats requereixen un cert volum i una certa
singularitat dels edificis. Així la torre Agbar es pot si-
tuar en aquest edifici perquè té 30.000 m2 de sostre i
el seu voltant és relativament espaiós perquè la volu-
metria de l’edifici s’ha implantat en alçada més que
en ocupació de superfície. Afirma que es disposa del
parc de Diagonal Mar perquè en comptes de posar
l’edificabilitat en superfície, està en alçada. Les hec-
tàrees que avui hi ha en forma d’espai públic hi són
en la seva grandària perquè les edificacions existents
s’han posat en alçada i no en ocupació de superfície.
En qualsevol cas, el criteri és que aquests espais de
nova construcció, de nova obertura, amb un nombre
moderat d’edificis, com ha significat l’obertura de Dia-
gonal-Poblenou, els entorns de l’estació Sant An-
dreu-Sagrera, i poca cosa més. Explica que històrica-
ment ja ha estat així en el conjunt de la ciutat: als
Jocs Olímpic apareixen dos grans edificis que són els
més alts i després l’edifici Agbar; la Diagonal central
té edificacions puntuals amb més alçada, la Diagonal
universitària té edificacions puntuals amb més alçada
i la Diagonal del Poblenou també te edificacions pun-
tuals amb més alçada; la mitjana d’alçada de la ciutat
és el que era i la decisió d’ubicar-la es determina en
el planejament que es conjuga amb el conjunt de
l’edificabilitat existent.

El Sr. Cornet insisteix en què segons el seu parer
potser s’ocupen però no els preocupa, perquè afirmar
que els criteris estan clars no és encertat. Fa referèn-
cia a reculls de premsa on per exemple hi ha una
afirmació de l’alcalde reconeixent que Diagonal Mar
va ser un error, quan el Sr. Acebillo encara el defensa
–14 de febrer de 2003– amb el vot en contra d’Es-
querra Republicana, que per cert governa. Esmenta
també el vot contrari d’Iniciativa amb la proposta de
l’hotel Vela amb la nova bocana del Port –23 de no-
vembre de 2001. El primer pla de l’Eix Llacuna del
22@, on havia torres de 70 metres d’alçada es va ha-
ver de retirar per oposició política i veïnal. És evident
que el criteri del govern municipal és el de no posar-
se d’acord i, de plantejar en cada cas una proposta.
Per tot això, formulen la proposició presentada.
Quant al pla d’edificis de gran alçada destaca un re-
cent informe dels bombers de Barcelona que calcula
que a la ciutat hi han uns 300 edificis amb una alçada
superior als 50 metres i que aquest tipus d’edifici pre-
senta un vessant molt important que és precisament
l’accés als mateixos amb els mitjans convencionals
d’extinció d’incendis i de salvament. Dels 300 edificis,
uns 200 es van construir abans de l’any 74, data
d’entrada en vigor la primera normativa de seguretat
contra incendis. A principis dels anys 90 es va co-
mençar, per part dels bombers, un cens d’inspecció
d’aquests edificis que ha estat interromput i resta
sense finalitzar. Amb l’atemptat de Nova York es va
tornar a plantejar el tema dels riscos d’aquests edifi-

cis i es va proposar un annex a la nova ordenança de
mesures contra incendis que encara no s’ha aprovat
pel Consell Municipal. En definitiva, ens trobem amb
un conjunt d’edificis de gran alçada amb una extraor-
dinària dificultat de seguretat, viabilitat, accessibilitat,
i no s’està treballant en coordinar aquest tema, tant
en relació als edificis existents com als edificis futurs,
tant a la seva ubicació com als criteris bàsics –res-
pecte al teixit urbà de la zona, amb accessos i criteris
d’ habitabilitat i de xarxa que no perjudiqui als veïns
de la zona– i que siguin singulars, no el barri en si
mateix, a més de la qüestió de seguretat. Es podria
disposar d’una mena de pla director ja que es tracta
de ser ambiciós i anticipats també en aquests temes.

El Sr. Casas considera que el Sr. Cornet està si-
tuant el tema a un altre nivell, quan parla dels infor-
mes de bombers en relació a una normativa, que in-
sisteix, ja està definida i el que s’ha de fer es
complir-la. Els 300 edificis de planta baixa i 14 ó 15
plantes pis són com ja ha esmentat efectivament sin-
gulars si tenim present a més el conjunt d’edificis de
la ciutat, al voltant dels 70.000 edificis. Posa com a
exemple el mateix edifici municipal que va eliminar
quatre plantes. Per tant, aquesta qüestió preocupa i
ocupa correctament al govern municipal.

El Sr. Casas expressa el vot contrari del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CiU i el
Sr. Cornet expressa el vot favorable del PP. Es re-
butja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal CiU:
23. Atès la intenció del govern municipals de tirar

endavant el projecte dels Tres Turons. Que l’Ajunta-
ment de Barcelona vetlli pel manteniment dels espais
públics i el correcte funcionament dels serveis públics
bàsics mentre es consensui conjuntament amb els
veïns i veïnes de la zona el contingut definitiu del pla-
nejament, amb la condició de desafectar els habitat-
ges construïts abans de 1976.

El Sr. García formula el prec i explica que en un
centre cívic d’Horta es fa una exposició sobre el pro-
jecte dels Tres Turons, exposició que suposa, forma-
rà part de la participació ciutadana que hi haurà en
aquest projecte malgrat que els veïns, des del primer
moment, diuen que la participació ciutadana és més
que qüestionable, que amb ells no s’ha comptat per a
res i que fruit de la seva força és el fet que al costat
d’aquesta exposició hagi una altra exposició feta pels
veïns amb les seves propostes. Ens trobem amb un
planejament que ve de lluny, que afecta moltes fa-
mílies d’aquesta ciutat que abans de l’any 1976 ja hi
tenien una casa i ara veuen amb aquest planejament
l’hauran d’abandonar. El contingut del seu prec de-
mana tres qüestions molt senzilles: 1) que el govern
municipal parteixi de la base de conservar totes
aquelles cases que estaven, abans de l’any 1976,
construïdes d’acord amb la normativa d’aplicació; 2)
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que aquest planejament es faci amb una participació
ciutadana real, és a dir, parlar amb els veïns i poste-
riorment fer l’exposició, perquè participar vol dir escoltar
per a fer partícip, intentar entendre què estan demanant
i a partir d’aquí arribar a acords i, per últim 3) que men-
tre s’arriben a acords, que no s’oblidi el manteniment
dels serveis per tal que la gent que hi viu no pateixi més
la desídia municipal a l’hora de fer funcionar els serveis
públics bàsics. Denuncia que hi ha carrers per on fa
temps que no es passa a treure les escombraries.

El Sr. Casas recomana que els precs es plantegin
de forma més precisa i destaca que la introducció re-
alitzada pel Sr. García no té a veure amb el prec for-
mulat, que ha aprofitat per a fer un seguit d’afirma-
cions que no són certes: com ara, no hi ha dues
exposicions, des del primer moment es va contemplar
la possibilitat de que totes les posicions que s’estan
plantejant fossin presents i, per tant, també les posici-
ons d’uns veïns que han format part d’un treball
d’anys. Considera curiosa l’observació realitzada pel
Sr. García en la línia de qüestionar la legalitat de
treure els veïns de casa seva, construïda amb una
ordenació realitzada amb anterioritat al PGM i abans
comentés que no estaven d’acord amb la conservació
de la Olivetti, que estava legalment ubicada. Cal tenir
present que quan es fa planejament, l’ordenació terri-
torial significa proposar modificar la situació existent.
El PGM de l’any 76 –fet per persones que es troba-
ven al capdavant de l’urbanisme de la Generalitat–
preveia unes situacions urbanístiques d’aquest àmbit
i, aclareix que, el que ara es proposa fer és allò que
el pla d’actuació municipal va acordar que faria a
l’àmbit de Tres Turons: estudiar, juntament amb els
veïns, la desafectació –contràriament al que afirmen
alguns– del màxim nombre possible d’habitatges de
les que el PGM i el Pla comarcal havia afectat. I,
aquest màxim nombre possible d’habitatges arribarà
allà on es pugui en funció de l’altra condició que ha
de fer l’Ajuntament, que és garantir que, malgrat tot,
allà hi haurà un parc permeable, accessible i correc-
tament ubicat. I val a dir que per fer-ho, l’Ajuntament
hi haurà de col·locar sostre propi i haurà de compen-
sar les zones verdes per a compensar les que es per-
dran una vegada estiguin definitivament ubicats els
habitatges. Però tot això, si ho volem, serà objecte
d’una altre tema perquè no era el contingut del prec
formulat. El prec va en la línia de dir: «facin el favor
de mantenir la zona» i la contesta és que naturalment
es fa i se seguirà fent. Demana al Sr. García que di-
gui quin és el carrer on no es recullen les escombra-
ries, naturalment, dipositades correctament en el lloc
adequat, perquè es recullen diàriament. El serveis
d’aigua, d’enllumenat etc. existeixen i s’estan donant,
malgrat siguin zones de major dificultat d’accés, ate-
ses els pendents que presenta el terreny.

El Sr. García insisteix que el prec també diu, i lle-
geix: «es consensui conjuntament amb els veïns i
veïnes de la zona el contingut definitiu del planeja-
ment, amb la condició de desafectar els habitatges
construïts abans de 1976».

El Sr. Casas replica que el prec diu que es faci el
manteniment «mentre es consensui» el contingut del
planejament i això s’està fent de bon tros. Els conte-
nidors existents són suficients i no significa un esforç
desproporcionat per al ciutadà que s’hagi de despla-
çar 50 ó 100 metres per dipositar les escombraries en
el contenidor més proper.

El Sr. García fa esment de la declaració dels veïns
de denuncia sobre la manca de participació de l’Ajun-
tament en relació al treball que els afectats han des-
envolupat durant tres anys, que segons el seu parer
ha estat menyspreat de manera arbitrària per l’Ajun-
tament.

El Sr. Casas contesta que hi ha gent per a tot i, fins
i tot, hi ha un grup de veïns que impedeix la celebra-
ció d’actes públics. És veritat, però això no significa
que tots els veïns no tinguin voluntat de negociar i ar-
ribar a un acord raonable. Per concloure la resposta
al prec, manifesta que ja s’està fent el manteniment
adequat d’aquest àmbit pendent de planejament.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

Del Grup Municipal CiU:
24. Quin òrgan de l’Ajuntament va acordar redactar

i presentar al·legacions per part de l’Ajuntament de
Barcelona al projecte d’ampliació dels espais naturals
protegits al costat de l’aeroport? (Demanem que
se’ns lliuri còpia a la Comissió de les al·legacions pre-
sentades).

El Sr. García formula la pregunta per saber exacta-
ment quin és l’òrgan de l’Ajuntament que va redactar i
presentar al·legacions per part de l’Ajuntament de
Barcelona al projecte d’ampliació dels espais naturals
protegits al costat de l’aeroport.

El Sr. Casas contesta que, en exercici de les com-
petències que té atribuïdes ell mateix, com a primer
tinent d’alcalde, responsable d’Urbanisme, Infraes-
tructures i Habitatge.

El Sr. García explica que en l’anterior comissió de
Serveis Urbans no havia quedat clar si aquest docu-
ment havia estat emès com a govern municipal o bé
com a òrgan unipersonal. En l’esmentada comissió
es van sentir coses molt curioses com ara que l’equip
de govern no va presentar al·legacions, sinó que ho
va fer un òrgan municipal competent i la pregunta es
realitza per saber si aquest escrit es feia en nom del
govern municipal o no era així i així mateix, demanar
que se’ls lliuri una copia del mateix.

El Sr. Casas reitera que l’òrgan competent és el
que ha dit, en exercici de les seves competències,
quan les circumstàncies així ho requereixin, com ara
un avantprojecte de la xarxa ferroviària, o sobre el pla
de la xarxa d’energia elèctrica o quan hi hagi un pro-
jecte que afecti l’urbanisme, les infrastructures o l’ha-
bitatge que impliqui la seva responsabilitat, delegada
per l’Alcaldia. Les al·legacions estan presents i es
farà lliurament d’una còpia als diferents Grups. El
contingut de l’informe és molt clar: elaboració del pla
territorial metropolità, el compliment del pla director
que avui està aprovat i a l’espera d’això, que es deixi
sense afectació un àmbit molt gran que està a l’en-
torn de l’aeroport per tal d’evitar que ens trobem amb
la necessitat futura de disposar de terrenys a aquest
entorn. La voluntat és intentar aconseguir que l’aero-
port de Barcelona, dintre de vuit anys no hagi exhau-
rit en la seva capacitat de transport perquè la veloci-
tat amb què es fa provocarà que això sigui d’aquesta
manera. És per això que es diu: aquest pla de mo-
ment no el continuem –fins disposar dels informes
necessaris– amb una preservació que tancaria l’espai
de l’aeroport i l’impediria qualsevol creixement de fu-
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tur. Aquest to, apel·lant a la prudència, és el to de les
al·legacions en relació a les responsabilitats que os-
tenta per les competències atribuïdes. Aquestes con-
sideracions coincideixen amb les d’un departament
de la Generalitat i no coincideixen exactament amb
les d’algun altre departament, i no passa res. El pro-
cés és un procés obert, que s’inicia per un departa-
ment concret, que s’ha d’anar configurant en el pro-
cés de participació de les parts implicades i en aquest
procés de participació, els responsables dels corres-
ponents àmbits fan saber el seus criteris per si s’han
de tenir en compte, i els criteris que els han fet arribar
són els que figuren reflectits en aquest document. I
afirma, en funció de les seves responsabilitats, de la
mateixa manera que afirma que no pot ser que no ar-
ribi l’alta velocitat a l’aeroport de Barcelona diu que,
abans de tirar endavant definitivament aquest pla, es
miri s’hi ha alternatives de creixement a l’aeroport en
altres indrets i es tingui present el factor d’exhau-
riment en un futur pròxim de l’aeroport. Considera
que també s’ha de tenir present la qüestió des del
punt de vista de la seguretat, sobre si és raonable
que un aeroport funcioni, amb un entorn d’espais pro-
tegits amb aus com el que l’envolta. No prejutja, no-
més ho posa de manifest per a la corresponent refle-
xió. Només s’està demanant que tot això es tingui en
compte abans de prendre decisions definitives sobre
aquesta proposta i està convençut que, més enllà de
partidismes, hi estarien d’acord, no amb què no es
faci una reserva, sinó amb què abans que es faci
s’hagin descartat tots els temes que està comentant.

El Sr. Puigdollers apel·la al Sr. Casas a centrar
l’atenció allà on creu que s’ha de centrar, el fons del
tema. Primer de tot, vol expressar que, sense haver
llegit l’escrit, però amb el que ha explicat, no té recan-
ça en afirmar que el seu Grup compartirà les al·le-
gacions realitzades pel Sr. Casas, perquè no es un
tema de partidisme sinó de projecte de ciutat i de
país. El problema rau en les manifestacions dites en
la comissió de Serveis Urbans i Medi Ambient, el di-
lluns passat, presidida per la senyora Mayol i en pre-
sència del senyor Florensa, a una pregunta formula-
da pel PP. Quant se’ls pregunta a aquestes dues
persones si estan d’acord amb el document que el Sr.
Xavier Casas, primer tinent d’alcalde de l’Ajuntament
de Barcelona, responen negativament i aleshores es
va iniciar un debat kafkià entorn si aquestes al·le-
gacions s’havien enviat com a govern o no. I aquest
senyors van manifestar que ells no es feien respon-
sables d’aquestes al·legacions. No es tracta ja d’un
tema d’aeroport, sinó de la unitat de govern. Quina és
la posició del govern de Barcelona respecte d’aquest
tema? Sembla que no n’hi ha; hi ha la posició del
grup socialista –que comparteix el seu Grup– i una
altra posició. És evident que aquesta proposta surt
d’un departament que governa Iniciativa de Catalu-
nya, però surt d’un govern que el conforma el tripartit.

El Sr. Casas explica que els acords surten d’un
procés amb diferents estats de tramitació i que la for-
mació de la voluntat es va conformant a mida que
avança el procés. Replica, afirmant que els Grups de
l’oposició mai han entès els processos, i posa com a
exemple l’informe preceptiu dels consells de districte
entre l’aprovació inicial i l’aprovació definitiva d’un
instrument de planejament i ara veu clarament que en
aquest cas, tampoc entenen el procés. Explica que fa
temps quan hi havia a la Generalitat un govern mono-

color, un conseller feia una proposta de llei ferrovià-
ria, no la fa el govern, la fa la conselleria en el mo-
ment d’inici del tràmit. En un govern com el d’avui dia,
si s’inicia un tràmit com el d’ara, de previsió de la xar-
xa de natura en el conjunt de Catalunya, hi ha un òr-
gan que instrumenta l’inici sobre el qual tots –àdhuc
el mateix departament de política territorial ha fet
al·legacions– informen el seu parer. No hi ha rés més
i no s’ha de posar problemes allà on no n’hi ha.

El Sr. Cornet intervé per corroborar que, efectiva-
ment, la proposició presentada pel seu Grup en l’es-
mentada comissió era adient, sobretot si es té en
compte la resposta: els representants de ERC i de
ICV presents van arribar a dir que aquestes al·le-
gacions no representaven el govern municipal. No és
que no les compartissin sinó que no sentien que re-
presentessin el parer del govern municipal. Les dis-
crepàncies són evidents i constants i el problema és
que, com es evident, una administració té uns pro-
cessos d’elaboració d’actes i disposicions, però és
més difícil de creure que quan una conselleria treu un
tema important no ho ha debatut amb el correspo-
nents departaments del mateix govern que hi poden
ser implicats, tot per tal d’afinar una certa coherència
de govern.

El Sr. Casas insisteix en què no es tracta d’una llei
sinó d’una proposta d’ampliació dels espais inclosos
en la Xarxa Natura 2000 que s’ha exposat al públic.

El Sr. Forradellas vol precisar l’al·lusió de deslleial-
tat referida a algun representant del Grup d’Iniciativa,
cosa que no pot admetre de cap manera. Posa com a
exemple de funcionament d’elaboració, la proposta
de la conselleria de medi ambient i habitatge i les
al·legacions presentades a la mateixa per la conselle-
ria de política territorial i obres públiques. El Sr.
Casas presenta unes al·legacions al text en el marc
de les seves competències de tinent d’alcalde i, hi ha
un altre tinent d’alcalde, amb les competències que li
pertoquen i que presideix una comissió, i té el seu
parer i considera que hi ha aspectes en aquestes
al·legacions amb les que no coincideix i ho diu. Preci-
sament perquè ho diu els grups, Partit Popular en
l’esmentada comissió i el grup de Convergència i
Unió en aquesta, presenten les preguntes. Això no és
deslleialtat, això és tenir criteri, i sense perjudici de
les discrepàncies existents que es pugui adoptar una
decisió de consens.

El Sr. Puigdollers reitera que el Grup de Conver-
gència i Unió comparteix cent per cent allò que ha ex-
plicat el Sr. Casas. Comparteixen la idea que l’aero-
port del Prat és una infraestructura estratègica per a
la ciutat de Barcelona el creixement de la qual no es
pot limitar en funció de la inclusió o no inclusió d’es-
pais en l’anomenada xarxa. Comparteixen aquesta
opinió amb el grup socialista del govern municipal
malgrat altres grups del mateix no ho fan.

El Sr. Forradellas insisteix en que no es tracta de
deslleialtat i afirmar-la, en aquest context, està fora
de lloc.

La Sra. Vallugera comparteix amb el Sr. Forra-
dellas la mateixa insistència en desqualificar l’adjectiu
de deslleial quan no s’està totalment d’acord amb l’al-
tre soci del govern. Creu que ja fa temps que ambdu-
es formacions han demostrat que les discrepàncies,
les opinions, la negociació, el consens, etc. formen
part de la seva manera de funcionar encara que en-
tén que els grups de l’oposició no ho puguin enten-
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dre. Igual que el Sr. Forradellas, no accepta de cap
manera que se’ls titlli de deslleials i remarca que, en
tot cas, allò important és tot el que arriba a treballar i
a portar endavant el govern municipal i no les natu-
rals discrepàncies de formacions polítiques amb crite-
ri sobre les coses.

El Sr. Casas, en relació a la feina de l’equip de go-
vern, fa un recompte dels punts relatius a l’urbanisme
a la ciutat que s’han portat a tràmit en aquest mes,
uns 60 aproximadament, la qual cosa evidencia que
el govern municipal està governant i amb bona salut
política.

El Sr. Cornet destaca que, dels vint punts de l’ordre
del dia, dotze són d’iniciativa privada i que l’Ajunta-
ment de Barcelona hauria de fer quelcom més que
gestió administrativa.

El Sr. Casas li pregunta al Sr. Cornet si creu que el
fet que siguin d’iniciativa privada eximeix l’Ajuntament
de tramitar i aprovar com correspon els documents i
propostes que formulen els privats. Sembla que dar-
rere d’aquest tipus d’observacions no hi ha més que
un ànim de ridiculitzar la feina de l’Ajuntament i dels
seus treballadors.

Es dóna per tractada.
Del Grup Municipal PP:
25. Atès l’Ordenança d’activitats i establiments de

concurrència pública de Barcelona i els Plans espe-
cials d’usos i d’establiments de concurrència pública
dels districtes de la ciutat. Quin és l’estat de l’aprova-
ció i/o adaptació d’aquests Plans dels districtes de la
ciutat?

El Sr. Cornet explica que el mes de juliol de 2004 el
seu Grup va presentar una proposició en aquesta co-
missió on demanava que es procedís a l’adaptació
dels plans d’usos dels districtes que els tenien apro-
vats a l’ordenança d’activitats de concurrència publi-
ca aprovada el mes de gener de 2004. En aquell mo-
ment, hi havia un total de cinc plans i respecte dels
altres districtes que aleshores no tenien pla d’usos,
van demanar que es procedís a la seva aprovació.
Per desgràcia, han d’insistir en aquesta qüestió per-
què en les actuals circumstàncies de conflictivitat en-
tre veïns i activitats s’està generant una complicació
en les relacions de barri. És per això que formulen la
pregunta.

El Sr. Casas explica que l’adaptació dels plans
d’usos existents, l’aprovació de nous plans d’usos, la
ordenança d’activitats de pública concurrència, tot
això va portar a que en el plenari del mes de juny
s’aprovessin definitivament la modificació del pla es-
pecial d’establiments de concurrència pública del dis-
tricte de Ciutat Vella, el pla d’usos del casc antic
d’Horta i vetlladors de tot el districte d’Horta-Gui-
nardó. En el plenari del mes de juliol es va aprovar
definitivament el pla d’establiments de publica con-
currència i altres activitats del districte de Gràcia. En
fase de redacció molt avançada i pendent d’inici de
tot el procediment d’aprovació inicial es troba el pla
del districte de Sant Martí. Amb avantprojecte redac-
tat es troba el pla del districte de les Corts i amb re-
dacció avançada el pla del districte de Sarrià. En rela-
ció a la resta de districtes, Eixample, Sants-Montjuïc,
Nou Barris i Sant Andreu, s’estan iniciant els tràmits
d’elaboració i/o adaptació, en algun cas, del pla a que
fa referència la disposició transitòria primera de l’or-
denança d’activitats establiments de concurrència pu-
blica. Per tant, tal com ha esmentat, espera que

properament ja pugui estar tramitant els documents
de Sant Martí, les Corts i Sarrià, sense més pro-
blemes i en aquelles qüestions puntuals que s’han
d’adaptar o bé quant als tràmits d’elaboració del pla
d’usos corresponent, es facin en un termini de temps
mig.

El Sr. Cornet recorda que, efectivament, les Corts i
Sarrià Sant Gervasi tenen un pla d’establiments de
concurrència pública de l’any 1994 i que com es pot
comprendre demanen que la seva actualització es
dugui amb certa rapidesa, ateses les necessitats
existents. Considera fonamental que tots els distric-
tes tinguin el seu pla d’usos i que, des de la Casa
Gran, se’ls animi i insisteixi per a fer-ho, perquè
aquesta situació evidencia la necessitat d’un criteri de
ciutat, que si més no, impedeixi concentracions de lo-
cals conflictius. Li preocupa, i així ho va manifestar en
el seu moment, que a Horta-Guinardó s’aprovi un pla
del nucli antic i no de tot el districte, perquè això com-
porta la distribució o el desplaçament d’algunes acti-
vitats a d’altres barris del districte i per això es fona-
mental afrontar un pla de tot el districte i un criteri
global de ciutat que tingui present les ordenacions ur-
banístiques més recents. Torna per tant, desprès de
més d’un any, a demanar que s’aprovin tots els plans
d’usos dels districtes com a eina bàsica per a coordi-
nar la bona salut de les relacions socials.

El Sr. Casas insisteix en l’explicació facilitada dels
diferents plans i en destacar que els districtes son els
valedors d’aquests plans i que si un districte conside-
ra que només ha de regular un espai determinat del
seu àmbit territorial són ells qui millor poden conèixer
el seu territori.

Es dóna per tractada.
26. Atès les darreres manifestacions públiques del

comissionat de l’Alcaldia d’Infrastructures i Urbanis-
me sobre nombroses infrastructures de la ciutat.
Comparteix el Govern Municipal aquestes opinions i
en aquest sentit, si s’escau, quines actuacions ha dut
a terme?

El Sr. Cornet comenta que el dia 7 d’agost van llegir
una entrevista en un diari del comissionat de l’Alcaldia
d’Infrastructures i Urbanisme que feia un conjunt d’afir-
macions sobre diverses infrastructures de la ciutat:
l’AVE, la tercera pista de l’aeroport, la necessitat de re-
visar els projectes per part de les administracions, etc.
Per això, es pregunten si aquestes afirmacions són
opinions personals del comissionat o són compartides
pel govern municipal i, en aquest darrer cas, quines
actuacions s’han dut a terme davant de les administra-
cions competents per a fer-les efectives.

El Sr. Forradellas intervé per deixar clar que llegint
la pregunta no se sabia a quines declaracions es re-
ferien.

El Sr. Cornet comenta que un altre cop serà més
explícit perquè el govern no sap tan sols quines de-
claracions fa el comissionat de l'Acaldia.

El Sr. Forradellas comenta que el govern fa política
sense llegir el diari, no com els grups de la oposició.

El Sr. Casas comenta que va demanar un aclari-
ment sobre la pregunta perquè sinó, no se sap què
es allò que s’ha de pronunciar el govern municipal
sobre si ho comparteixen o no i que se’l va facilitar.

El Sr. Cornet comenta que vist el nivell d’informació
serà més concret a partir d’ara i recorda als membres
del govern que és bo llegir la premsa per allò de sa-
ber el parer de la ciutadania.
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El Sr. Casas li pregunta concretament quines de
les declaracions realitzades pel Sr. Acebillo vol que
siguin contrastades

El Sr. Cornet llegeix: «És irracional que l’AVE tingui
quatre estacions a Barcelona» i el Sr. Casas afirma el
seu acord.

El Sr. Casas replica que és absolutament lamenta-
ble que se li demani el parer en relació a les conside-
racions realitzades per una persona que parla lliure-
ment, que s’hagi de sotmetre al criteri del govern per
a poder opinar. Sembla que això està tan fora de lloc
que invalidaria l’opinió de qualsevol persona si no hi
ha contrast previ, consens i opinió amb els diferents
governs, fins i tot amb la seva executiva. I com que
considera que qui li ha fet la pregunta, ja coneix la
resposta. A la pregunta de si comparteix que no n’hi
hauria d’haver 4 estacions de l’AVE a Barcelona, sí
que es comparteix. Si es pregunta si l’anterior conse-
lleria i l’anterior secretari d’Estat van fer que no es
posés una determinada solució al tema, sí que ho
comparteix.

El Sr. Cornet està d’acord amb que tots tenim lli-
bertat, evidentment, però quan el comissionat de l’Al-
caldia fa unes declaracions de qüestions sobre la ciu-
tat s’entén que no les fa a títol personal, sinó en
funció del seu càrrec. I que es pregunti en relació a
unes declaracions que fins al moment no han estat
les opinions habituals del govern municipal és motiu
suficient perquè siguin objecte de pregunta en aques-
ta sessió. A partir, d’aquí concreta la pregunta –que
l’interessa com a portaveu del Grup Popular i com a
ciutadà– sobre quin és el posicionament d’aquest
Ajuntament respecte unes afirmacions del comissio-
nat de l’Alcaldia i que són tan importants i llegeix
l’al·lusió a la inclusió d’una estació intermèdia al cos-
tat del passeig de Gràcia; en relació a la tercera pista
de l’aeroport i la seva ubicació en aiguamolls –aques-
ta qüestió ja ha estat debatuda en altra punt de l’or-
dre del dia–; a les quatre estacions de la línia del AVE
entre l’aeroport i la Sagrera, en un tram urbà de setze
quilòmetres.

El Sr. Casas contesta que el comissionat de l’Alcal-
dia té llibertat personal d’opinar sobre els temes, com
a comissionat i com a persona, en la nostra societat,
que és lliure. Sobre els temes que pregunta conside-
ra que, certament, si l’alta velocitat ha de parar també
a l’estació de passeig de Gràcia aquest govern ja es
va manifestar en el seu moment en unes al·legacions
considerant que si es feia l’estació al passeig de Grà-
cia era per a trens de llarg recorregut, no d’alta velo-
citat i finalment si hi ha l’estació de l’aeroport, l’esta-
ció del Prat, de Sants, passeig de Gràcia i Sagrera,
com pot entendre –el govern municipal ja s’ha pro-
nunciat– no és gens raonable.

El Sr. Cornet pregunta qui és que defensa aquest
criteri.

El Sr. Casas contesta que ja es veurà i que segons
la seva informació, de moment hi ha una estació al
Prat, una estació a Sants i una estació a la Sagrera;
hi ha una discussió sobre quins son els trens que han
d’arribar a l’aeroport, i que en principi, no hi ha para-
da de l’alta velocitat a l’estació de passeig de Gràcia.
Recorda que el criteri municipal és que l’estació havia
d’estar a l’aeroport i no una llançadora des del Prat.
En conseqüència, si les propostes són diferents a
això que acaba d’esmentar el govern municipal no ho
compartiria.

El Sr. Cornet destaca que no havia mencionat el ti-
tular: «no comparteixo que el govern no revisi res del
que estava acordat»

El Sr. Casas li pregunta si s’ha assabentat de que
el titular sigui del Sr. Acebillo i dóna per conclòs el
debat.

Es dóna per tractada.

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les dinou hores i vint-i-cinc
minuts.

Acta de la sessió celebrada el dia 6 d’octubre de
2005 i aprovada el dia 10 de novembre de 2005

A la sala President Lluís Companys de la Casa de
la Ciutat, el 6 d’octubre de 2005, s’hi reuneix la Co-
missió de Seguretat i Mobilitat, sota la presidència de
l’Im. Sr. Jordi Hereu i Boher. Hi assisteixen les Imes.
Sres. i els Ims. Srs.: Carles Martí i Jufresa, Francesc
Narváez i Pazos, Núria Carrera i Comes, Ricard Mar-
tínez i Monteagudo, Xavier Florensa i Cantons, Elsa
Blasco i Riera, Magda Oranich i Solagran, Joaquim
Forn i Chiariello, Alberto Villagrasa i Gil, Xavier Basso
i Roviralta i M. Caridad Mejías i Sánchez, assistits pel

Comissió de Seguretat i Mobilitat

secretari general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i
Pallarès, que certifica.

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Assumpta
Escarp i Gibert.

S’obre la sessió a les deu hores.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior.
El Sr. Villagrasa demana que s’ampliï la seva últi-

ma intervenció en el punt 15 de l’ordre del dia en què
feia referència a unes declaracions del president de
la Generalitat.

El Sr. Forn fa constar que en la Comissió del mes
de maig passat, arran d’una pregunta formulada per
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CiU, es va prendre el compromís de trametre infor-
mació sobre bandes juvenils, que la demanda es va
reiterar el mes de juliol i que encara no han rebut la
informació.

El Sr. Hereu respon que els farà arribar l’informe i
que el mes de novembre se’ls convidarà a unes jor-
nades de treball sobre aquest fenomen.

S’aprova ampliant la intervenció del Sr. Villagrasa
en el punt 15 de l’ordre del dia.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. Sector de Seguretat i Mobilitat

De la gerent municipal, de data 8 de juliol de 2005,
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs
per adjudicar el contracte d’adquisició de pistoles,
fundes i munició per a la guàrdia urbana de Barcelo-
na, per als exercicis 2005-2007, i per un import
d’1.009.500 euros.

2. Sector de Seguretat i Mobilitat

De la gerent municipal, de data 12 de juliol de
2005, que aprova el plec de clàusules, mitjançant
procediment negociat, del contracte de subministra-
ment, mitjançant arrendament, d’un total de 66 vehi-
cles de diferents tipus, pel servei policíac de la guàr-
dia urbana, per als exercicis 2006-2009, i per un
import de 4.555.200 euros.

3. Sector de Seguretat i Mobilitat

De la gerent municipal, de data 22 de setembre de
2005, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte per realitzar un pro-
jecte de pacificació del trànsit del carril ascendent de
la Rambla, per als exercicis 2005-2006, i per un im-
port de 300.000 euros.

4. Sector de Seguretat i Mobilitat

De la gerent municipal, de data 9 de setembre de
2005, que inicia un expedient de contractació de ser-
veis per a la creació i la implantació d’un sistema d’in-
formació per a la gestió integral dels recursos hu-
mans i materials del Sector de Seguretat i Mobilitat,
que aprova el plec de clàusules i realitza el procedi-
ment de negociació amb les empreses homologades,
per als exercicis 2005-2006, i per un import de
300.000 euros.

5. Sector de Seguretat i Mobilitat

De la gerent municipal, de data 9 de setembre de
2005, que adjudica a Ingesport, SL el contracte d’ad-

quisició de 160 armaris vestidors i 56 bancs amb pen-
jadors, per a la unitat territorial de la guàrdia urbana
de Sant Martí, per als exercicis 2005-2006, i per un
import de 82.351,65 euros.

6. Sector de Seguretat i Mobilitat

De la gerent municipal, de data 13 de setembre de
2005, que adjudica a la societat UTE, formada per
ETRA Catalunya, SA i Electrònic Tràfic, SA el con-
tracte de serveis pel manteniment, la reparació,
l’adaptació i l’operació del Centre de Control del Tràn-
sit Urbà, durant dos anys, i que retorna als licitadors
la garantia provisional dipositada, per als exercicis
2005-2007, i per un import de 2.511.470,54 euros.

7. Sector de Seguretat i Mobilitat

De la gerent municipal, de data 13 de setembre de
2005, que adjudica a la societat Díez y Compañía,
SA el contracte d’obres d’execució dels treballs de
modificació d’instal·lacions d’ordenació del trànsit i
millora de les condicions de seguretat en els anome-
nats punts de risc, per als exercicis 2005-2007, i per
un import de 123.431,89 euros.

8. Sector de Seguretat i Mobilitat

De la gerent municipal, de data 1 d’agost de 2005,
que autoritza i adjudica a la societat Canon España,
SA el contracte d’arrendament d’una fotocopiadora
per a la Direcció de Serveis de Mobilitat, per als exer-
cicis 2005-2008, i per un import de 10.022,40 euros.

9. Districte de Ciutat Vella

Del regidor del Districte de Ciutat Vella, de data 21
de juliol de 2005, que imposa al senyor Alberto de
Minicis de Lacresta Inversiones, SL sanció de tanca-
ment provisional de l’activitat del local restaurant
«Opollo», ubicat al passeig Marítim Barceloneta, 8,
per un període de sis mesos, i una multa per import
de 12.000 euros, per la comissió d’una infracció ad-
ministrativa.

El Sr. Forn demana informació sobre el punt 2.
El Sr. Dalmau explica que l’expedient fa referència

als vehicles de quatre rodes i, pel que fa als vehicles
de dues rodes, atès que no hi ha empreses interessa-
des en el renting, s’ha iniciat un expedient d’inversió.

b) Mesures de govern
c) Informes

A la Comissió:
1. Convenis subscrits amb la Conselleria d’Interior.
El Sr. Hereu explica que, fa dues setmanes, l’alcal-

de i la consellera d’Interior del Govern de la Generali-
tat van signar el Conveni Marc de Coordinació i
Col·laboració en matèria de seguretat pública i poli-
cia. El Conveni descriu les condicions en què el Cos
de Mossos d’Esquadra es desplega a la ciutat de
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Barcelona i els mecanismes de coordinació per confi-
gurar el nou model, que s’endegarà el proper 1 de
novembre, amb l’objectiu de millorar la seguretat i la
convivència i potenciar la proximitat territorial.

Recorda que el model de seguretat pública a
Catalunya, desenvolupat a partir de lleis emanades
del Parlament, ha confluït amb una tradició que al
llarg de les dues últimes dècades ha configurat el
model de seguretat a la ciutat de Barcelona. Els prin-
cipis de proximitat i coordinació de serveis han estat
presents per tradició a la ciutat i el Consell de Segu-
retat Urbana, com a òrgan de participació, va funcio-
nar a la ciutat des del 1984 i va ser un instrument
que, posteriorment, es va estendre a molts altres mu-
nicipis. Cita diversos convenis que van configurar els
principis del model, com per exemple, el del 1991,
que expressava la necessitat de territorialitzar el Cos
Nacional de Policia i mostrava l’esforç de l’Ajunta-
ment oferint solars per intentar crear més comissa-
ries. Manifesta que els principis de descentralització i
participació van quedar configurats en el Consell de
Prevenció dels districtes o en el circuit d’intervenció
establert amb els instituts de secundària i fa constar
que amb el desplegament es preveuen i s’institucio-
nalitzen aspectes que ja eren presents a la ciutat.

A continuació enumera els principis del nou model
de seguretat que són: prevenció, adequació del ser-
vei públic a la demanda, proximitat als ciutadans i
descentralització, eficàcia de l’acció pública, eficièn-
cia en l’assignació de recursos, planificació i avalua-
ció de les actuacions, proporcionalitat, corresponsabi-
litat i complementarietat d’autoritats i administracions,
transparència i informació als ciutadans. Cita, també,
els principis que regeixen les relacions entre el Depar-
tament d’Interior i l’Ajuntament: lleialtat institucional,
subsidiarietat i complementarietat, delimitació i assig-
nació de serveis, homologació i homogeneïtat de siste-
mes, actuació en benefici de la ciutadania, coordinació
tècnica, col·laboració, cooperació i informació recípro-
ques, intervenció mínima obligada, eficàcia i eficiència,
racionalitat en l’assignació de recursos, compromís
comú d’incorporar millores continuades i harmonització
i integració en els serveis conjunts d’emergències.

L’adaptació del nou model de seguretat a l’organit-
zació territorial de Barcelona ha estat un principi im-
portant. La Conselleria d’Interior va entendre que ca-
lia respectar l’organització administrativa i política de
la ciutat i, per aquest motiu, es va desenvolupar una
Xarxa de 10 comissaries de Mossos d’Esquadra, una
a cada Districte, i es va treballar a partir d’una matei-
xa unitat de treball, les 37 demarcacions policials,
que són unitats d’actuació i d’anàlisi. Quant als òr-
gans, explica que la Junta Local és l’òrgan col·legiat
de col·laboració i coordinació, el Consell de Seguretat
Urbana és l’òrgan de participació en el conjunt de la
ciutat i els Consells de Prevenció i Seguretat dels dis-
trictes són els òrgans de participació dels districtes, la
Mesa de Coordinació Operativa és l’òrgan que ha
d’executar les decisions de la Junta amb el suport de
l’Oficina Permanent de Coordinació Operativa i la
Sala Conjunta de Comandament.

A continuació, menciona les funcions d’aquests òr-
gans i els membres que els composen, i assenyala
els òrgans de coordinació operativa com un dels ele-
ments més importants del Conveni. Insisteix en la im-
portància que es dóna al fet de compartir la informa-
ció i les bases de dades dels dos Cossos policials.

Quant a l’assignació de serveis i funcions, recorda
que determinades per llei hi ha funcions exclusives
de Mossos d’Esquadra i funcions exclusives de la
Guàrdia Urbana, però ambdues institucions han fet
èmfasi en el camp comú i la gestió de l’espai públic
en interès del ciutadà, en el sentit que un ciutadà, da-
vant del que succeeix al carrer, es pot adreçar en pri-
mera instància a l’agent qualsevol dels dos cossos i
destaca també com un servei important d’atenció a la
ciutadania la gestió conjunta de recepció de denún-
cies. El Conveni conté la relació de funcions establer-
tes en un catàleg general de responsabilitats, serveis
i activitats, que descriu totes les funcions i determina
quin és el Cos titular d’una competència i si l’altre és
complementari. El Conveni és el marc polític i de co-
ordinació tècnica que permet que els dos Cossos
policials treballin de forma coordinada i fixa que els
membres de Mossos d’Esquadra i de Guàrdia Urbana
tenen l’obligació d’intervenir davant de qualsevol si-
tuació flagrant i no atesa per la policia titular, que pu-
gui representar un risc per a les persones, aquest és
un element rellevant. El Pla director i els procedi-
ments específics i protocols marquen com es treballa-
rà, quins documents es comparteixen, les tecnologies
de la informació, els programes de formació, la carta
de serveis i els aspectes de comunicació. Comple-
mentaris al Conveni marc, hi ha el Conveni que des-
envolupa els programes formatius conjunts i el Con-
veni que determina el sistema informàtic compartit de
la Sala Conjunta i crea les passarel·les necessàries
per compartir la informació i el Conveni d’adhesió de
l’Ajuntament a la Xarxa Rescat –Xarxa d’emergèn-
cies i seguretat de Catalunya. Conclou dient que el
Conveni marc fixa, en benefici dels ciutadans de Bar-
celona, principis, òrgans i criteris d’actuació.

El Sr. Villagrasa, amb aquesta intervenció, demana
donar per tractat el punt 10 de l’ordre del dia.

El Sr. Hereu hi està d’acord.
El Sr. Villagrasa, en primer lloc, desitja tot l’èxit

possible als Mossos d’Esquadra perquè els seus
èxits seran, també, els dels ciutadans; en segon lloc,
vol agrair a la Policia Nacional la tasca realitzada du-
rant aquests anys i, per aquest motiu, el president del
seu grup ha proposat que se’ls concedeixi la medalla
d’or de la ciutat. Se senten una mica decepcionats
perquè pensen que no s’han complert les expectati-
ves que l’alcalde va manifestar en el Plenari del Con-
sell Municipal del 2 de desembre de 2004, on va
anunciar que hi hauria el desplegament de 4.000
Mossos d’Esquadra a la ciutat i, finalment, han estat
2.714, i ni tan sols es compleix la xifra del programa
electoral del PSC en les eleccions autonòmiques, que
era de 3.500. Se senten decepcionats també perquè
l’equip de govern sacralitza les ràtios, però no les
compleixen, ni la del Parlament de Catalunya esta-
blerta en 4,12 policies per 1.000 habitants, ni la del
Ministeri de l’Interior establerta en 4,5 policies per
1.000 habitants. Ell entén que no és el mateix una
ràtio per una població de 20.000 habitants que per la
ciutat de Barcelona perquè les situacions que es ge-
neren són molt diferents. Pensa que cal parlar de
Cossos suficients i no consagrar les ràtios com quel-
com estricte. Entén que, finalment, l’equip de govern,
en convocar 200 noves places de Guàrdia Urbana,
dóna la raó al PP, que sempre ha defensat que calia
més Guàrdia Urbana a la ciutat. Recorda que en el
seu dia van proposar un concurs interadministratiu
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per incorporar membres de la Guàrdia Civil i de la
Policia Nacional a la Guàrdia Urbana i es va respon-
dre que no calia, però ara es fa, benvinguts i estan
contents que es faci, però pensa que fa tres mesos hi
havia la mateixa necessitat i que les propostes van
ser rebutjades només perquè venien del PP. Ara
s’establirà un sistema de policia de barri que recorda
que ha estat reclamat pel seu partit des de la legisla-
tura passada. També estan decepcionats perquè no
hi ha un Pla d’equipaments policials a la ciutat i el
desplegament es fa sense tenir els equipaments pre-
vistos: comissaries totalment operatives només n’hi
haurà tres –a Ciutat Vella, a Sarrià i a Nou Barris–, i
altres tres –a Sants, a les Corts i a Gràcia– estaran
només parcialment operatives, i la resta no funciona-
ran fins al 2007; ara ja es parla del retard i això, evi-
dentment, afectarà la qualitat del servei al ciutadà i,
aquella persona que necessiti denunciar una agres-
sió o un delicte, tindrà problemes per ser atesa, per-
què mancaran equipaments policials. Es parlava
d’instal·lar oficines provisionals d’atenció al ciutadà
per suplir aquestes mancances, però resulta que al
Districte d’Horta no estarà en funcionament fins a l’úl-
tim trimestre del 2006, segons va respondre la conse-
llera d’Interior a una pregunta del PP. Els preocupa
molt la situació en què queda el Districte de l’Eixam-
ple i recorda que ell mateix ho ha anat dient reitera-
dament i insisteix que no pot ser que el Districte tingui
en un dels seus extrems la comissaria principal. Re-
corda que la consellera va anunciar que s’habilitarien
oficines de denúncia amb l’objectiu de repartir pel ter-
ritori més oficines perquè el ciutadà tingués accés
més fàcil als serveis policials, però aquestes oficines,
finalment, estaran instal·lades en les mateixes comis-
saries dels districtes i en les estacions de trens; això
vol dir que l’objectiu inicial queda desvirtuat. Respec-
te al Conveni, entén que la Policia Nacional hauria
d’estar representada a la Junta Local de Seguretat,
atès que continua a la ciutat i fa les tasques que li són
pròpies. Quant al Consell de Seguretat Urbana, entén
que tindrà la mateixa composició que la Junta Local
de Seguretat, però que, segons el Conveni que es va
signar el juliol de 2004, altres institucions i represen-
tants de grups municipals han de formar-ne part.
Quant als Consells de Seguretat i Prevenció dels dis-
trictes, pensa que es vol institucionalitzar el que ja
funciona, però es pregunta per què no s’instituciona-
litza en els cinc districtes on no existeix; creu que la
creació d’aquest organisme facilitaria la participació i
la proximitat. En matèria de trànsit, es comenta que
els Mossos podran denunciar infraccions a la ciutat
amb les butlletes municipals i segons l’alcalde només
infraccions que suposin perillositat per als ciutadans i
mai per aparcament; pensa que fóra bo que la Taula
de coordinació operativa elaborés un protocol que de-
fineixi en quins casos els Mossos poden sancionar i
caldria, també, saber quines seran les funcions del
suposat cos auxiliar de la Guàrdia Urbana. Per finalit-
zar, voldria saber si la gestió de l’atenció telefònica, la
portaran directament els Cossos de seguretat o pas-
sarà com amb la Guàrdia Urbana, que la portarà una
empresa externa. Recorda que el seu grup sempre
ha defensat que hauria d’anar a càrrec dels Cossos
de seguretat per la professionalitat i l’experiència i
sensibilitat que tenen per percebre la urgència de la
trucada. Conclou la seva intervenció felicitant els
Mossos i desitjant-los sort, però fa constar, també, la

seva decepció perquè no s’han complert totes les ex-
pectatives formulades per l’alcalde i per no tenir en
funcionament el dia 1 de novembre tots els equipa-
ments policials previstos.

El Sr. Hereu proposa donar per tractat amb aquest
debat el punt 8 de l’ordre del dia.

La Sra. Oranich no té inconvenient a acumular la
pregunta del punt 8 en aquesta intervenció, que farà
conjuntament amb el Sr. Forn. Vol fer una felicitació
solemne per l’acord signat i espera que les il·lusions
que ha mostrat el Sr. Hereu en la seva exposició es
compleixin, però vol que el regidor sàpiga que comp-
ta amb el suport del seu grup. Entén que la coordina-
ció policial és molt important i els sembla molt correc-
ta la descentralització que es planteja. Recorda que
el procés va començar l’any 1980, amb la creació de
la Policia de Catalunya i que arribar fins aquí ha estat
un camí difícil, va costar arribar a tenir el nombre ac-
tual de Mossos d’Esquadra i manifesta que l’Escola
de Policia, creada el 1985, és una de les millors
d’Europa. És, per tant, tot un procés que ve de lluny,
des dels inicis de l‘etapa democràtica i, per això, tots
se n’han de congratular. Considera positiu que amb-
dues policies puguin intervenir en la majoria dels ca-
sos. Vol comentar que els Convenis s’hauran de mo-
dificar per adequar-los als textos legals que s’aprovin
o es modifiquin, com per exemple la Carta Municipal
o la Llei d’enjudiciament criminal. Puntualitza, des
d’un punt de vista formal, que quan en el conveni es
relacionen els membres dels diferents òrgans s’utilit-
za el masculí o femení en raó de qui ocupa el càrrec
en aquest moment, qüestió que s’hauria de cuidar i
polir. Conclou dient que l’acord té el suport del seu
grup i que comparteix el seu entusiasme; pensa que
l’acord és bo per als ciutadans i per a tothom que es
preocupa pel benestar dels ciutadans.

El Sr. Forn, pel que fa al nombre final de Mossos
d’Esquadra que es despleguen a la ciutat, recorda
que en el manifest d’alcaldes metropolitans del 2002
es parlava del dimensionament dels Cossos de Segu-
retat, que es quantificava en 1,2 policies locals i en
2,2 policia general per cada 1.000 habitants; en el
Programa electoral del PSC del 2003, es parlava
també d’una xifra no inferior el 3.500 Mossos d’Es-
quadra per al patrullatge a la ciutat, i l’alcalde, en el
Plenari del Consell Municipal del mes de setembre,
parlava d’una previsió de no menys de 4.000 Mossos
a la ciutat. Atès que finalment el nombre de mossos
desplegats ha estat de 2.614 vol saber si es conside-
ra, per part de l’Ajuntament, suficient aquest nombre i
per quin motiu s’ha produït la reducció en relació a
les demandes formulades. Pensa que de vegades
quan s’està a l’oposició s’és molt valent a l’hora d’exi-
gir i que quan s’està en el govern les coses són dife-
rents. Es pregunta a què es devien les quantitats exi-
gides fa només dos anys.

El Sr. Martínez entén que s’està fent un pas i un
procés històric del que potser no se n’és prou cons-
cient. Si es mira el mapa del món, quan arriben les
notícies que hi ha hagut un canvi en el sistema
policial o dels exèrcits de determinats territoris, s’aca-
ba visualitzant com un pas més en la sobirania del
país. Pensa que la vinculació dels Mossos d’Esqua-
dra com a Policia efectivament nacional és un pas en
la seva voluntat de sobirania. El canvi és conceptual
perquè es passa d’unes forces que conceptualment
eren d’ocupació, en el sentit del manteniment d’un or-
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dre jurídic i polític, a unes forces de servei a la ciuta-
dania, de defensa del sistema democràtic, i de defen-
sa de l’autogovern i d’allò que ens és propi. Ara s’in-
corpora un debat sobre la decepció en el nombre,
però entén que l’important és el que s’havia de fer i el
treball, dia a dia, i avui en el Districte és una coordi-
nació prèvia entre els equips dels Mossos que estan
entrant en el territori i fixant les bases per garantir un
seguit de serveis que fins ara eren ciència ficció, com
un servei exclusiu que atendrà els assumptes de
l’àmbit juvenil, etc.; es va cap a una especialització i
cap a una policia de proximitat que, recorda al Sr.
Villagrasa, ja fa molts anys que la Guàrdia urbana té.
Dóna la benvinguda a aquest procés històric; és im-
portant la coordinació entre l’Ajuntament i la Conse-
lleria d’Interior perquè el ciutadà, quan és al carrer,
ha de tenir la sensació que qualsevol persona unifor-
mada pot ser requerida per intervenir en qualsevol
assumpte que l’afecti i aquest és l’argument que dóna
seguretat i sensació de protecció.

El Sr. Hereu agraeix els comentaris i sap que és
veritat que darrere del procés de negociació entre les
dues institucions hi ha hagut un esforç sincer de de-
fensar concepcions que finalment han encaixat molt
bé i el sistema és compatible i coherent amb la Llei
del 2003 i es absolutament respectuós amb una tradi-
ció i una manera de fer pròpies de Barcelona. És cert
que darrere hi ha hagut il·lusió i debat i, a partir de l’u
de novembre, comença un nou model que ha de fun-
cionar. Comparteix la visió que s’està en un moment
important en la història de la seguretat a la ciutat de
Barcelona. La seguretat és un assumpte important i
agraeix els comentaris de totes les forces polítiques.
Pensa que pel Cos de Mossos d’Esquadra és un pas
important des del punt de vista quantitatiu i qualitatiu
perquè entrar en una urbs amb totes les problemàti-
ques i casuístiques d’una ciutat global, li consta que
ho afronten amb molta il·lusió. Pensa que el Conveni
és de molta exigència mútua i té implicacions impor-
tants també per a la Guàrdia Urbana. Vol felicitar el
Cos Nacional de Policia i deixar constància del paper
que ha tingut a la ciutat venint de les lleis sectorials
en què han estat emmarcats. Remarca que a Barce-
lona, no exempt de debats en el seu moment, va anar
incorporant, a poc a poc, una cultura de treball que
ara es consolida amb els Mossos d’Esquadra; el que
era una lluita des del punt de vista d’una administra-
ció local perquè un Cos de policia general s’integrés
en una dinàmica local, ja s’ha donat en bona mesura,
però ara ja es partirà d’una nova concepció i el Mos-
sos d’Esquadra ja incorporen aquesta cultura perquè
és la seva. Puntualitza que el Cos de Policia ha tingut
un paper important i el seguirà tenint en els aspectes
que la Llei determina: estrangeria, narcotràfic, ban-
des organitzades amb connexions a la resta de l’Es-
tat o internacionals, i això implica també un esforç de
coordinació entre Mossos i Cos Nacional. Manifesta
que el Cos Nacional de Policia estarà present en la
Junta Local de Seguretat, com també hi estarà el cap
de la Fiscalia a Catalunya, la jutgessa degana o qui
es consideri necessari per fer una bona anàlisi i una
bona planificació de la seguretat.

Pel que fa a les infraestructures, el desplegament,
l’u de novembre, es farà en plenes condicions: hi
haurà 10 oficines de denúncies més la de plaça de
Catalunya i a la de Sants, inclosa la d’Horta, que es-
tarà en el Districte.

La Sra. Blasco puntualitza que, efectivament, la co-
missaria dels Mossos encara no està construïda, es
construeix en un solar, que va ser durant molts anys
propietat del Ministeri de l’Interior, on s’hi havia de
construir la comissaria de la Policia Nacional, que mai
es va arribar a fer, però en la seu actual dels Serveis
Tècnics del Districte, al carrer de Lepant, hi haurà
l’oficina de denúncies i d’atenció al ciutadà dels Mos-
sos i, per tant, el territori d’Horta no estarà desatès i,
segurament també, donarà servei per la seva situació
fronterera a alguna zona de l’Eixample i de Gràcia.

El Sr. Hereu continua dient que, des de el punt de
vista d’atenció al ciutadà i de capacitat de denúncia,
hi haurà Xarxa i el Districte de l’Eixample tindrà una
oficina de denúncies i d’atenció al ciutadà ubicada a
la Gran Via. Quant a la logística, el patrullatge està
garantit i el desplegament es produirà en molt bones
condicions. Insisteix que el Cos Nacional de Policia
estarà present a la Junta de Seguretat, sempre que
l’alcalde ho consideri convenient. El Reglament del
Consell de Seguretat Urbana és el que determinarà
els seus components, però és evident que les entitats
que ja n’han format part i els grups municipals de
l’Ajuntament hi seran presents. Pel que fa als Con-
sells de Seguretat i Prevenció dels districtes, que fun-
cionen tot i que en algun Districte no estiguin formal-
ment constituïts, puntualitza que en el treball del
Districte el Consell és l’òrgan formal de participació,
però la clau del funcionament dels assumptes de se-
guretat és el dia a dia i les reunions in situ en el Dis-
tricte o en el barri. Quant al trànsit, indica que els
Mossos d’Esquadra estaran habilitats, però, lògica-
ment, l’aparcament no serà la seva prioritat En relació
a l’atenció telefònica es declara satisfet de la seva
gestió i pensa que sempre que es pugui, els que han
rebut formació policial, no estaran al telèfon perquè la
política és que les forces policials estiguin al carrer.
Pel que fa als números i la dotació, s’ha fet esment a
xifres especificades per part d’alguns alcaldes, però
si es sacralitzessin aquestes ràtios 1,2 policies locals
per 1.000 habitants dóna un resultat que Barcelona
supera en 700 agents i, pel que fa a la policia gene-
ral, afirma que a partir de l’u de novembre també es
complirà la ràtio citada pel regidor perquè a la ciutat
queden molts agents de Policia Nacional i Guàrdia
Civil que desenvolupen altres funcions que els són
pròpies. Consideren que les xifres del desplegament
són suficients perquè 2.614 és el nombre de Mossos
d’Esquadra que estaran a la ciutat de Barcelona i no-
més a la ciutat, però l’anàlisi és incompleta perquè la
Comissió general d’investigació criminal, els Serveis
de planificació general, la Brigada mòbil, Escortes,
Serveis centrals, Divisió d’informació etc. són serveis
amb persones que no estan adscrites a la regió
policial de Barcelona, però que en un percentatge
molt important treballaran a la ciutat i el còmput final
representarà que a la ciutat hi treballaran al voltant
dels 3.400 agents. La reducció a què es refereix el
regidor no és real i, de facto hi haurà més policia de
la que s’anuncia patrullant per la ciutat. Incideix que
s’està fent un model que, en compartir informació i en
assignar de forma racional els recursos, serà molt
més efectiu i això no es pot banalitzar; es fa un esforç
important i creixent per part d’ambdues administra-
cions per optimitzar tots els elements d’eficiència i tec-
nologia i, és en aquest marc, que consideren suficient
el nombre de Mossos i manifesta que si algun dia el
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considera insuficient ho farà saber perquè, com a regi-
dor de l’Ajuntament, aquesta és la seva obligació.

El Sr. Forn puntualitza que el seu grup ha donat
suport total al Conveni perquè és evident que si algú
està satisfet del desplegament és CiU, ja que moltes
vegades han estat els únics a defensar un model de
policia integral en contra de l’opinió dels diferents go-
verns centrals. Comparteix, en línies generals, el
Conveni, però insisteix que en el Programa electoral
del PSC es parlava de 3.500 Mossos d’Esquadra per
al patrullatge a la ciutat, nombre que no s’assolirà.

El Sr. Villagrasa mostra la seva satisfacció per les
paraules del Sr. Hereu sobre la policia nacional i
mostra, a canvi, el seu malestar per les paraules del
Sr. Martínez que ha qualificat la policia nacional de
força d’ocupació. Pensa que la Guàrdia Urbana, els
Mossos d’Esquadra i la Policia nacional, tots tres
Cossos, garanteixen el nostre sistema de valors, la
nostra llibertat i la nostra democràcia. Pel que fa als
equipaments, els continuen preocupant els dels dis-
trictes de l’Eixample i de Sant Martí i pensen que a
Horta ha calgut improvisar una solució. Entén que els
Consells Municipals de prevenció i seguretat es crea-
ran a tots els districtes.

El Sr. Hereu puntualitza que són els districtes els
que ho determinaran.

El Sr. Villagrasa pensa que en aquesta qüestió,
d’aquí a uns mesos, es demostrarà que el PP tenia
raó en manifestar que, per garantir una participació
més gran i proximitat dels Cossos de seguretat a la
realitat dels districtes, era necessari crear aquest ti-
pus d’òrgan a tots els districtes. Fa constar que
l’equip de govern és l’únic que ha sacralitzat les ràtios
i que aquesta ha estat l’excusa per no augmentar el
nombre de guàrdies. Entén que, com a base, les
ràtios són correctes, però en ciutats com Barcelona,
aquestes són insuficients i finalment, pel que fa a
l’atenció telefònica, recorda que hi ha personal de la
Guàrdia Urbana que no està al carrer –la Guàrdia Ur-
bana de segona activitat– que podria realitzar aques-
ta funció. Pel que fa a la resta, en línies generals, els
sembla correcte el Conveni presentat i ofereix el su-
port del seu grup en tot el que sigui millorar la segure-
tat a la ciutat.

El Sr. Martínez, en resposta a la recriminació del
Sr. Villagrasa, vol fer constar unes dades: 4 imputats
per les manifestacions antiglobalització, no destrucció
dels arxius polítics, incapacitat d’entendre la llengua
pròpia del país, desplegament desmesurat en deter-
minats esdeveniments i replegament en les tasques
quotidianes de protecció són tasques que només fan
els policies d’ocupació.

El Sr. Villagrasa considera que amb les paraules
del regidor queda tot dit.

El Sr. Hereu es reafirma amb tot el que ha exposat,
agraeix els comentaris i mostra el seu convenciment
que s’inicia un bon procés.

Es dóna per tractat.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions

Al Plenari del Consell Municipal:
2. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 15 de setem-

bre de 2005 (S1/D/2005 3541), que atorga la Me-

dalla d’Honor al Mèrit als membres de la Guàrdia Ur-
bana que figuren en les relacions adjuntes, per raó
de la seva antiguitat ininterrompuda (35 anys en la
categoria d’argent o 25 anys en la categoria de
bronze) en la prestació de serveis sense cap nota
desfavorable en els seus expedients personals; pro-
duint la categoria d’argent els beneficis que s’esta-
bleixen a l’apartat 1 de l’article 5è del Reglament
d’Honors i Recompenses dels membres de la Guàr-
dia Urbana.

El Sr. Hereu explica que es proposa la ratificació
del decret d’Alcaldia que atorga la Medalla d’Honor al
Mèrit a membres de la Guàrdia Urbana per la seva
antiguitat.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

b) Propostes d’acord

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord

3. Desestimar les al·legacions formulades pel por-
taveu del Grup Municipal de Convergència i Unió,
l’Im. Sr. Joan Puigdollers i Fargas i per la regidora del
mateix Grup la Ima. Sra. Maria Teresa Fandos i
Payà, i pel regidor del Grup Municipal del Partit Popu-
lar l’Im. Sr. Alberto Villagrasa Gil, per les raons indi-
cades en l’informe annex del Secretari de la Comissió
d’Aparcaments; i, per tant, tenir per aprovats definiti-
vament els avantprojectes per a la construcció dels
aparcaments subterranis per a vehicles en el subsòl
de terrenys de domini públic municipal, situats al Parc
de la Unitat i als carrers de Lisboa i Porto, i convocar
concurs per a l’adjudicació de les corresponents con-
cessions.

El Sr. Hereu explica conjuntament els punts 3 i 4 i
expressa que amb aquests acords se segueix desen-
volupant el Pla d’aparcaments, desestimen les al·le-
gacions presentades i es convoca el concurs per a
l’adjudicació de l’aparcament del Parc de la Unitat i
s’encarrega a Barcelona de Serveis Municipals la
gestió directa de la construcció i explotació de l’apar-
cament ubicat a la plaça de Margarida Xirgu.

El Sr. Villagrasa respecte al punt 4, pregunta quan-
tes places es destinen a residents, ja que per la seva
ubicació sembla més un aparcament per a l’oferta
cultural de la zona que per donar servei al barri del
Poble Sec.

El Sr. Hereu respon que tindrà les dues funcionali-
tats.

El Sr. Hereu expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Martínez expressa el vot favorable d’ERC, la Sra.
Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el Sr.
Forn expressa l’abstenció de CiU i el Sr. Villagrasa
expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

4. Encarregar a Barcelona de Serveis Municipals,
SA la gestió directa de la construcció i explotació de
l’aparcament ubicat a la plaça Margarida Xirgu, d’a-
cord amb el document annex; i posar a disposició de
la indicada societat el subsòl de l’espai referit, tenint
en compte que també mantindrà, en tot moment, el
seu caràcter demanial.

Tractat conjuntament amb el punt 3.
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El Sr. Hereu expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Martínez expressa el vot favorable d’ERC, la Sra.
Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el Sr.
Forn expressa el vot favorable de CiU i el Sr. Villa-
grasa expressa el vot favorable del PP. S’aprova.

b) Proposicions

Del Grup Municipal CiU:
5. Primer. Instar a l’equip de govern de l’Ajunta-

ment de Barcelona perquè faci les gestions oportunes
davant Renfe per tal de minimitzar l’impacte sobre els
desplaçaments dels trens de rodalies com a conse-
qüència de les obres d’adequació de l’Estació de
Sants per l’arribada del TGV. Segon. Instar a l’equip
de govern de l’Ajuntament de Barcelona i l’Entitat Me-
tropolitana del Transport perquè adoptin les mesures
complementàries de transport públic de superfície per
mantenir l’eficiència dels desplaçaments per la ciutat
dels usuaris que vegin desplaçat el seu punt d’arriba-
da a la ciutat com a conseqüència de les obres d’ade-
quació de l’Estació de Sants.

El Sr. Forn formula la proposició.
El Sr. Hereu explica que, conscient d’aquesta pro-

blemàtica, el Consell d’Administració de l’Autoritat del
Transport Metropolità, en una reunió celebrada l’11
de juliol va acordar que des de l’ATM es convoqués
una mesa de discussió amb presència del Ministeri
de Foment i de Renfe operadora per determinar les
repercussions que les obres del TGV puguin tenir so-
bre el funcionament dels serveis de rodalies per con-
cretar, posteriorment, l’adopció de les mesures opor-
tunes per pal·liar les disfuncions que es puguin donar.
Des d’aquest punt de vista, hi ha el compromís de
l’Administració d’Infraestructures Ferroviàries de lliu-
rar el cronograma detallat de totes les obres i Renfe
operadora ha de fer la proposta dels serveis que per-
metin el manteniment de l’oferta actual. Està d’acord
amb el que s’expressa a la proposició, però no hi do-
narà suport perquè ja es treballa en aquest punt.

El Sr. Forn demana que se li faci arribar, tan bon
punt es tingui, el cronograma de les obres i les con-
clusions a què s’arribi en el si de l’ATM.

El Sr. Hereu expressa el vot contrari del PSC, el Sr.
Martínez expressa el vot contrari d’ERC, la Sra.
Blasco expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el Sr.
Forn expressa el vot favorable de CiU i el Sr. Villa-
grasa expressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

Del Grup Municipal PP:
6. I. Rebutjar la implantació de les zones verdes

fins que no s’apliqui un Pla d’Aparcaments i una mi-
llora del transport públic; II. Fins que no s’apliquin
aquestes mesures acordem: 1. Alliberar i no senyalit-
zar les interseccions i cantonades de carrers com a
zona verda i blava; 2. Equiparar la situació dels co-
merciants amb la dels residents en el pagament de
les zones verdes i 3. Que es concreti la proposta rea-
litzada en la roda de premsa de les ordenances fis-
cals per premiar o subvencionar els conductors cívics
i com es garantitza això amb els arguments de la
descongestió i la mobilitat sostenible.

El Sr. Villagrasa formula la proposició.
El Sr. Hereu manifesta que es treballa per implan-

tar les zones verdes i que, per tant, no les rebutjaran.
S’aplica un Pla d’aparcaments que ja s’ha discutit en
altres ocasions i el seu grau de desenvolupament és

bo. Pel que fa al del transport públic, s’està en un pro-
cés de millora i fa quinze dies el conseller de Política
Territorial i Obres Públiques i l’alcalde van presentar
un Pla 2006 per allargar el transport en superfície, de
creació d’alguna línia nova i de millora de la freqüèn-
cia en transport en superfície i en el servei de metro.
Aquest procés de millora té una clara incidència en
els pressupostos de les administracions públiques
que sufraguen el contracte. Indica que si la zona ver-
da en algun punt afecta negativament la seguretat
vial, s’analitzarà i si cal rectificar algun pintat és corre-
girà. No s’equipararà la situació de comerciants i resi-
dents, que és un debat ja fet, perquè malmetria l’ins-
trument i s’està arribant a acords amb diverses
entitats de comerciants per minimitzar l’impacte de la
zona verda sobre determinats col·lectius. Explica que
les subvencions a conductors cívics aniran d’acord
amb els objectius que busca l’àrea verda; el nucli dels
sistema és un preu dissuasiu per al no resident a fi de
minimitzar l’ús del cotxe i que permet. Manifesta que
per tots aquests motius no donarà suport a la propo-
sició.

El Sr. Villagrasa en parlar dels aparcaments, no es
referia al que es va presentar en aquesta Comissió,
sinó de quelcom més transversal: parades de taxi,
càrrega i descàrrega, aparcament de motos, etc. En
parlar de la millora del transport públic, es refereix a
ajudes als taxistes, finalització de les obres del metro
o a una millora del servei d’autobusos; del 2003 al
2004, l’augment de línies d’autobusos va ser zero. In-
sisteix que s’han pintat algunes zones verdes que
sembla que només tenen objectiu recaptatori, pintar
una zona d’aparcament en una cantonada, zones on
abans no es podia aparcar, ara està permès; dubta
de l’argument de la defensa del resident, perquè no-
més un 5% de les places són exclusivament per a re-
sidents i la resta són mixtes. Insisteix que el petit co-
merciant ha de tenir els mateixos drets que el
resident. Pel que fa a la instal·lació dels parquíme-
tres, pensa que es pot estar incomplint l’Ordenança
en molts carrers de Ciutat Vella i del Poble Sec pel
que fa a la senyalització vertical, ja que creu que no
es pot instal·lar mobiliari urbà en voreres de menys
d’1,40 metres.

El Sr. Hereu considera que s’ha parlat suficient-
ment de tots aquests assumptes i el que no es farà
serà deixar enmig d’una àrea verda, si no està justifi-
cat un espai vuit sense pintar perquè seria una font
de problemes. Recorda que s’han pintat 25.000 pla-
ces, però evidentment, si hi ha alguna disfunció con-
creta que el regidor vol expressar, s’analitzarà i si és
necessari es modificarà, però això no permet dir que
s’han pintat malament. Puntualitza que el petit co-
merç el que vol és que hi hagi facilitat d’aparcament i
més zones de càrrega i descàrrega.

El Sr. Villagrasa insisteix que s’examini la possible
infracció de l’Ordenança pel que fa a la senyalització
vertical.

La Sra. Oranich expressa el vot favorable del seu
grup a la proposició perquè en comparteixen l’esperit
en el sentit que cal modificar algunes coses.

El Sr. Hereu expressa el vot contrari del PSC, el Sr.
Martínez expressa el vot contrari d’ERC, la Sra.
Blasco expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la Sra.
Oranich expressa el vot favorable de CiU i el Sr.
Villagrasa expressa el vot favorable del PP. Es re-
butja.
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c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal PP:
7. Informar de les mesures que l’equip de govern

ha posat en marxa per aquest curs escolar per garan-
tir la seguretat vial i de delinqüència, entorn dels cen-
tres escolars.

El Sr. Villagrasa formula la proposició.
El Sr. Hereu respon que les mesures per garantir la

seguretat vinculada a delinqüència o a comporta-
ments incívics entorn dels centres escolars consta en
un Protocol que està funcionant i que posa en contac-
te comunitat educativa, pares, direcció i alumnes amb
els recursos municipals, i si s’escau no municipals,
per analitzar des de la prevenció les problemàtiques
que es puguin donar en les escoles i en el seu entorn.
L’any passat hi van haver, utilitzant aquest recurs, 12
demandes d’actuació al Districte de Ciutat Vella, 9 a
l’Eixample, 6 a Sants, 1 a les Corts, 3 a Sarrià Sant-
Gervasi, 1 a Gràcia, 2 a Horta, 2 a Sant Andreu i 8 a
Sant Martí. Entén que el protocol està funcionant cor-
rectament i se’n fa una valoració positiva. Des del
punt de vista de la seguretat vial, l’Operació tardor
s’ha desenvolupat des de la Unitat territorial i discipli-
na viària amb un reforç de les entrades i sortides
d’escoles durant les primeres setmanes del curs es-
colar. Quant a la mobilitat escolar, des dels districtes,
es fa una reflexió i anàlisi de la situació, en especial,
en determinades zones de la ciutat on hi ha concen-
tració d’escoles.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

Del Grup Municipal CiU:
8. Es considera suficient per part de l’Ajuntament el

nombre de Mossos d’Esquadra desplegats a Barcelo-
na? Per quin motiu s’ha produït una reducció d’entre
800 i 1.500 efectius pel que fa a les demandes que
l’alcalde havia fet l’any 2000 i reiterat a l’alça en un
Consell Plenari de l’any 2003 o que el PSC feia en el
seu programa electoral?

Tractat conjuntament amb el punt 1.
Es dóna per tractada.
9. Qui va decidir que la Guàrdia Urbana havia de

retirar els indigents del centre de la ciutat tot traslla-
dant-los a Sant Andreu, durant les Festes de la Mer-
cè?

El Sr. Forn formula la pregunta que fa referència a
una notícia, apareguda el 26 de setembre, on es deia
que una furgoneta sense distintius de la Guàrdia Ur-
bana havia recollit 50 indigents del centre de la ciutat
i els va traslladar a la comissaria de Sant Andreu.
Sembla que aquesta era una operació feta durant els
dies de les Festes de la Mercè i segons denunciava
un sindicat les persones que no acceptaven anar a
un alberg es quedaven a la caserna amb els delin-
qüents comuns. Confirmada la situació van parlar
també amb el regidor Gomà, qui va explicar que s’ha-
via produït un augment de les persones traslladades
a la Comissaria de Sant Andreu, però que ell en cap

cas era coneixedor d’una actuació especial de la
guàrdia urbana. Fan la pregunta a aquesta Comissió
perquè si l’acció l’ha duta a terme la guàrdia urbana, i
no se’n tenia coneixement directe des de la Regidoria
de Benestar social voldria saber qui va decidir la reti-
rada d’aquests indigents concretament per les Festes
de la Mercè. Entén que hi ha d’haver col·laboració de
la Guàrdia Urbana, saben que hi és en moments difí-
cils, en el cas de baixes temperatures, per exemple,
però no entén que l’acompanyament social no es faci
de manera continuada i pensa que es va tractar més
d’una operació cosmètica que no pas d’una operació
d’acompanyament social, amb la qual hi estaria total-
ment d’acord.

El Sr. Hereu, pel que fa al plantejament dels fets,
manifesta que no és cert que qui no acceptava anar a
l’alberg era retingut a la caserna amb els delinqüents
comuns i tampoc és cert que els oferissin un bitllet de
metro amb la condició de no passar pel centre, com
es fa constar en el text de la pregunta presentada.
Puntualitza que no són 50, sinó 25 persones, i que no
es retiren de la via pública, tal com va dir el regidor de
Benestar social, el que es fa és atendre persones
sense sostre. Puntualitza que era personal del Centre
Municipal d’Atenció d’Urgències Socials el que es-
tava a la Caserna de Sant Andreu atenent les 25
persones. Recorda que és la Guàrdia Urbana, els
educadors socials o els veïns, qui comuniquen a
l’Ajuntament, les persones sense sostre que detecten
a la via pública i aquestes persones poden, voluntà-
riament, acceptar o no un servei. El que es va fer va
ser adequar un equipament per uns dies on hi havia
un augment de demanda, però formant part d’un ser-
vei ordinari. La Guàrdia Urbana, com altres vegades,
i de manera ordinària, va recollir i portar les persones
als diferents serveis d’inserció social, on personal
d’inserció social atén i deriva cap a altres serveis so-
cials les persones que, si volen marxar, ho fan sense
acollir-se al servei que se’ls ofereix. Insisteix que mai
no es reté ningú, i que aquest ha estat un servei i un
protocol ordinaris, tot i que és cert que l’augment de
la pressió va fer que s’habilités un nou espai perquè
el CEMAUS va preveure que podia tenir problemes
d’espai.

El Sr. Forn es pregunta si l’augment de pressió du-
rant uns dies, per una forta demanda d’espais pú-
blics, vol dir que el dia que no hi ha demanda d’espai
públic, aquestes persones no s’atenen. Sap que el re-
gidor no vol dir això, que es fan grans esforços i que
el Pla contra la pobresa, al qual han donat suport és
important. Insisteix que la notícia està totalment con-
trastada amb les fonts de l’Ajuntament i del propi poli-
cia que un dels interlocutors és un guàrdia urbà, que
ha presenciat els fets. Entén que la Guàrdia Urbana
hagi de participar amb els serveis del CEMAUS, però
es pregunta per què ho fan amb vehicles sense distin-
tiu. No vol entrar en la xifra de persones perquè entén
que és més important el concepte de com s’actua.

El Sr. Hereu respon que abans de les Festes de la
Mercè, la Guàrdia Urbana fa aquestes funcions, du-
rant la Mercè les continua fent amb un dispositiu
d’ampliació i que les continuarà fent.

El Sr. Forn insisteix que no li pot contradir que es fa
una actuació especial per les Festes de la Mercè.

El Sr. Hereu puntualitza que el CEMAUS va consi-
derar adient trobar un lloc on preveure una ampliació
puntual d’aquest servei.
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El Sr. Forn manifesta que això no és exactament el
que va dir el regidor Gomà.

El Sr. Hereu indica que, a la Comissió de Cultura,
Educació i Benestar Social passada, aquest procés ja
es va explicar.

El Sr. Villagrasa no entén per què la mateixa pre-
gunta formulada pel seu grup no és admesa a la Co-
missió de Cultura, Educació i Benestar Social i es re-
met a aquesta Comissió, on es diu que la mesura té
un fonament social.

El Sr. Hereu repeteix que el dispositiu, del qual la
Guàrdia Urbana en té una part, va ser explicat també
a la Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social.
Insisteix que les persones que van atendre als traslla-
dats van ser personal del CEMAUS, fet que significa
que els Serveis Socials coneixien el dispositiu i són
aquests tècnics de Serveis Socials els qui, en el cas
que les persones vulguin, les deriven a altres equipa-
ments, com en aquest cas van ser Can Planas, el
menjador del carrer Navas, el Saier, l’alberg de Sant
Joan de Déu, etc.

El Sr. Forn no critica l’actuació dels Serveis Perso-
nals de l’Ajuntament; el que critica és que, puntual-
ment, la Guàrdia Urbana, per un augment de la de-
manda dels espais públics de forma puntual, per les
Festes de la Mercè, tregui aquestes persones i deixi
de fer-ho al dia següent.

El Sr. Hereu pregunta si el regidor està d’acord que
aquests i altres recursos es mantinguin.

El Sr. Forn respon afirmativament sempre que es
mantinguin durant tot l’any, amb el que no està
d’acord és amb operacions cosmètiques. Cal anar a
l’arrel del problema i si hi ha gent amb necessitat de
ser atesa, la guàrdia urbana i els Serveis Socials han
d’actuar, però no només durant tres dies perquè són
les Festes de la Mercè.

El Sr. Hereu insisteix que el procediment és correc-
te i és la conseqüència d’un protocol clar i ordinari de
coordinació i no sap per què el regidor diu que avui
no s’està actuant segons aquest protocol. Està d’a-
cord que no s’han de fer operacions cosmètiques.
Demana que es cregui la versió que ell dóna, perquè
no és cert que, en cap moment, aquestes persones
fossin retingudes. S’ofereix a passar l’informe, que no
és de la guàrdia urbana, al regidor.

El Sr. Forn insisteix que, abans de formular la pre-
gunta, va contrastar les fonts de la informació i que
també va trucar al regidor i encara espera la respos-
ta. Manifesta que no hauria fet la pregunta si el regi-
dor li hagués contestat la trucada, però tota la gent
amb qui parla, un sindicat, un guàrdia urbà i la Regi-
doria de Benestar Social li confirmen la versió dels
fets que figuren a la pregunta.

El Sr. Hereu insisteix que no és cert que es retin-
gués gent a la Caserna i que el nombre de persones
va ser de 25. Demana que accepti el que ell diu per-
què és la realitat i aquesta és també la realitat que es
va explicar a la Comissió de Cultura, Educació i Ben-
estar Social. Insisteix que l’únic que es va fer va ser
ampliar un servei que segueix existint.

Es dóna per tractada.
Del Grup Municipal PP:
10. En quines condicions es produirà el desplega-

ment dels Mossos d’Esquadra a la ciutat de Barcelona?
Tractat conjuntament amb el punt 1.
Es dóna per tractada.

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les dotze hores i trenta minuts.

Acords de les sessions celebrades els dies 8, 9 i
10 de novembre de 2005

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, HISENDA
I COORDINACIÓ TERRITORIAL

Sessió de 9 de novembre de 2005

1. 1r) Aprovar inicialment el Pressupost General de
l’Ajuntament de Barcelona per l’any 2006, integrat
per: A) Els de la mateixa Entitat; B) Els Pressupostos
dels organismes autònoms locals: 1. Fundació Mies
Van der Röhe, 2 Institut Municipal de Persones amb
Discapacitat, 3. Institut Municipal d’Educació de Bar-
celona, 4. Institut Municipal d’Informàtica de Barcelo-
na, 5. Institut Municipal d’Hisenda de Barcelona, 6.
Institut Municipal d’Urbanisme, 7. Institut Municipal de

Acords

Paisatge Urbà i Qualitat de Vida, 8. Institut Municipal
de Mercats de Barcelona; C) Els estats de previsions
d’ingressos i despeses de les entitats públiques em-
presarials: 1. Institut de Cultura de Barcelona, 2. Insti-
tut Barcelona Esport, 3. Parcs i Jardins de Barcelona
Institut Municipal, 4. Patronat Municipal de l’Habitat-
ge; D) Els estats de previsions d’ingressos i despeses
de les societats mercantils següents: 1. Barcelona de
Serveis Municipals, SA. (BSM); 2. Barcelona d’Infras-
tructures Municipals, SA. (BIMSA); 3. Informació i Co-
municació de Barcelona, SA, SPM; 4. Barcelona Acti-
va, SA, SPM; 5. SM Barcelona Gestió Urbanística
SA; així mateix, aprovar les bases d’execució i la
plantilla de personal; 2n) Sotmetre aquest acord a ex-
posició pública durant el termini de quinze dies,
d’acord amb allò que preveu l’article 169.1 del Reial
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, que aprova el
Text Refós de la Llei reguladora de les hisendes lo-
cals.
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2. Ampliar en 167 m2 útils, corresponents a la plan-
ta tercera de l’edifici conegut com a Convent dels Àn-
gels (plaça dels Àngels, núm. 5-6), l’objecte de la
concessió demanial atorgada a l’Associació Foment
de les Arts Decoratives (FAD) pel Consell Plenari de
24 d’octubre de 1997 i, en conseqüència, concretar
que la total superfície concedida és de 1.742 m2 útils;
modificar la clàusula 1a del plec regulador de la con-
cessió d’acord amb la redacció que figura en el docu-
ment annex; sotmetre l’expedient a informació públi-
ca durant el termini de trenta dies i, si no s’hi formulen
reclamacions o al·legacions, tenir per elevat automà-
ticament aquest acord d’aprovació inicial a definitiva;
facultar l’Alcaldia per a realitzar totes les actuacions
encaminades a la concreció, clarificació i execució
del present acord.

3. Aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores de la concessió de l’ús privatiu de domini públic
municipal que afecta a una porció en projecció verti-
cal del subsòl, grafiada en el plànol annex, de super-
fície 2.227 metres quadrats, en les finques destina-
des a parc urbà i vial de nova creació, situades a l’illa
delimitada pels carrers de Santa Àgata, del Torrent
de l’Olla, de Mateu i de Badia (finques resultants P i V
del Projecte de reparcel·lació de la unitat d’actuació
C.1 del Pla de millora urbana de la Vila de Gràcia),
per a la construcció, gestió i explotació, prèvia llicèn-
cia municipal, d’un aparcament soterrani de vehicles
que formarà una unitat física i constructiva amb l’a-
parcament soterrani de vehicles dels edificis d’habi-
tatges que promou la societat Landscape Vertix, SL,
a l’àmbit de la dita unitat d’actuació C.1; sotmetre’l a
informació pública durant el termini de trenta dies i, si
no s’hi formulen reclamacions o al·legacions, tenir per
elevat automàticament aquest acord d’aprovació inici-
al a definitiva; adjudicar la concessió, pel procediment
negociat sense publicitat, a la societat Landscape
Vertix SL; i formalitzar el contracte corresponent prè-
via constitució de la fiança que el plec preveu.

4. Iniciar procediment per a la modificació de la for-
ma de gestió del servei públic de mercats centrals i
escorxador, en els termes establerts en la normativa
aplicable i d’acord amb les previsions de l’article
188.5 del Reglament d’obres, activitats i serveis dels
ens locals, aprovat per Decret 179/1995, de 13 de
juny; i ratificar el Decret d’Alcaldia de data 19 d’octu-
bre de 2005, que constitueix la Comissió d’estudi en-
carregada d’elaborar la memòria justificativa de la
modificació de la forma de gestió del referit servei pú-
blic, nomena els seus membres, i estableix el termini
màxim per a la seva elaboració.

5. Aprovar inicialment l’Ordenança de mesures per
fomentar i garantir la convivència ciutadana a la ciutat
de Barcelona i sotmetre-la a informació pública per
un termini de trenta dies, comptats a partir de l’ende-
mà de la seva publicació en el Butlletí Oficial de la
Província, perquè puguin formular-hi al·legacions.

COMISSIÓ D’URBANISME, INFRAESTRUCTURES
I HABITATGE

Sessió de 9 de novembre de 2005

1. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-

ció del Pla General Metropolità en l’àmbit de les Ca-
sernes de Sant Andreu I, sector III de la Modificació
del Pla General Metropolità de Sant Andreu-La Sa-
grera, d’iniciativa municipal; i exposar-la al públic pel
termini d’un mes.

COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA,
OCUPACIÓ I CONEIXEMENT

Sessió de 8 de novembre de 2005

1. Continuar implementant programes per la conci-
liació de la vida familiar i laboral mitjançant el foment
de projectes d’empreses familiarment responsables.

COMISSIÓ DE SOSTENIBILITAT, SERVEIS
URBANS I MEDI AMBIENT

Sessió de 8 de novembre de 2005

1. Que a la propera Comissió, s’aporti un informe
de millores del servei de recollida de voluminosos,
estudiant les seves deficiències i plantejant possibles
solucions.

COMISSIÓ DE CULTURA, EDUCACIÓ
I BENESTAR SOCIAL

Sessió de 8 de novembre de 2005

1. Aprovar inicialment, el plec de clàusules admi-
nistratives particulars del contracte de gestió de ser-
veis públics en la modalitat de concessió per a la ges-
tió i explotació del complex esportiu municipal Can
Ricart; sotmetre’l a informació pública durant un ter-
mini de vint dies, a l’empara de l’article 232.2 del Re-
glament d’obres, activitats i serveis de les entitats
locals, i considerar-lo definitivament aprovat si no hi
ha al·legacions, convocar concurs obert per a l’adjudi-
cació de l’esmentat contracte de gestió, d’acord amb
els articles 159 i següents del Text refós de la Llei de
contractes de les Administracions públiques, i or-
denar, la publicació de la licitació al Butlletí Oficial de
la Província d’acord amb l’article 78 de la Llei esmen-
tada.

2. Autoritzar la subrogació de l’Institut Barcelona
Esports (IBE), en la posició de l’Ajuntament de Barce-
lona en el contracte per a la gestió del Complex es-
portiu municipal Pau Negre-Parc del Migdia mitjan-
çant la forma de concessió, adjudicat per acord de la
Comissió de Benestar Social, de 15 d’octubre de
2002, per un període de vint anys, amb una inversió
per part de l’adjudicatari de 420.708,47 euros i l’apor-
tació per part de l’Ajuntament d’un màxim d’1.589.096
euros a la persona jurídica que havien de constituir
l’empresa Servei d’Ensenyament i Assessorament
Esportiu, SL, (SEAE), la Federació Catalana d’Ho-
ckey i la Real Federación Española de Hockey, que
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fou persona jurídica constituïda mitjançant escriptura
atorgada davant el notari de Barcelona, Sr. Daniel
Tello Blanco el dia 25 de novembre de 2002, sota
núm. 4533 del seu Protocol, amb la denominació de
Hockey Barcelona, SL, (amb domicili al passeig Olím-
pic, núm. 5, de la ciutat de Barcelona i amb CIF núm.
B-63024301) tot això amb subjecció a les condicions i
al règim econòmic del plec de clàusules d’explotació
que regeixen la concessió, i l’oferta presentada per
l’adjudicatari; cedir a favor de l’IBE tots els drets i
obligacions dimanants del contracte esmentat, tot
això de conformitat amb l’acord del Consell d’Admi-
nistració de 3 de juny de 2005 i l’article 3.1 f) dels
seus Estatuts.

3. Estimar parcialment, d’acord amb l’informe de la
Secretaria Tecnicojurídica del Districte de Sants-Mont-
juïc de 21 d’octubre de 2005, les al·legacions dels
Grups municipals d’Iniciativa per Catalunya Verds-
Esquerra Unida i Alternativa, de Convergència i Unió,
i del Partit Popular de Catalunya, i del Secretariat
d’Entitats de Sants, Hostafrancs i la Bordeta, presen-
tades dins el període d’informació pública del plec
clàusules que ha de regir la concessió per a la gestió
del Poliesportiu municipal de l’Espanya Industrial,
aprovat inicialment per acord de la Comissió de
Cultura, Educació i Benestar Social el 5 de juliol de
2005; aprovar definitivament el text refós de l’esmen-
tat plec que incorpora i harmonitza les modificacions
derivades de les millores tècniques proposades per
l’Institut Barcelona Esports el 21 de juliol del mateix
mes, de les al·legacions que s’estimen, i dels errors
materials advertits; convocar concurs obert per a l’ad-
judicació del contracte d’acord amb l’article 159 del
Text refós de la Llei de contractes de les administra-
cions públiques.

COMISSIÓ DE SEGURETAT I MOBILITAT

Sessió de 10 de novembre de 2005

1. Encarregar a Pro Nou Barris, SA, la gestió direc-
ta de la construcció de l’aparcament subterrani ubicat
a l’illa delimitada pels carrers de l’Artesania, d’Antonio
Machado, la ronda Guineueta Vella i la Via Favència,
i la posterior transmissió als residents del dret indivi-
dualitzat i exclusiu de l’ús de les places d’aparcament
que els pertoquin en règim de concessió demanial,
d’acord amb el document annex; i posar a disposició
de la indicada Societat el subsòl de l’espai referit, te-
nint en compte que també mantindrà, en tot moment,
el seu caràcter demanial.

2. Adjudicar, a l’empara de l’article 85.a) Text refós
de la Llei de contractes de les Administracions públi-
ques, el concurs per a la gestió de la explotació d’un
aparcament públic subterrani per a vehicles en el
subsòl dels terrenys, de domini públic municipal, si-
tuats a l’interior de la illa delimitada pels carrers de
Vèlia, de Riera d’Horta, de Pardo i d’Ignasi de Ros i la
seva construcció, a Aparcaments Sagrera, SA, (amb
NIF A-60452224), d’acord amb l’oferta formulada; re-
querir l’adjudicatària perquè, en el termini de quinze
dies naturals comptats a partir de l’endemà de la noti-
ficació de l’adjudicació, constitueixi les següents ga-
ranties: per l’execució de les obres 131.369 euros;
addicional 197.054 euros; i per l’explotació de 60.000

euros; i facultar l’Im. Sr. Jordi Hereu i Boher per a la
signatura del contracte corresponent.

3. Declarar desert el concurs per l’adjudicació del
contracte de gestió de serveis públics, mitjançant
concessió administrativa, per a la construcció, gestió i
explotació d’un aparcament públic subterrani per a
vehicles en el subsòl dels terrenys de domini públic
municipal situat a la plaça de la Mainada, per no ha-
ver-se presentat cap licitador; iniciar els tràmits per
l’adjudicació d’aquell contracte mitjançant procedi-
ment negociat sense publicitat, de conformitat amb el
que disposa l’article 159.2.e) del Text refós de la Llei
de Contractes de les Administracions públiques;
aprovar el plec de clàusules administratives particu-
lars regulador de l’esmentat contracte, i procedir a la
sol·licitud d’ofertes als possibles interessats en la
contractació.

4. Declarar desert el concurs per l’adjudicació del
contracte de gestió de serveis públics, mitjançant
concessió administrativa, per a la construcció, gestió i
explotació d’un aparcament públic subterrani per a
vehicles en el subsòl dels terrenys de domini públic
municipal situat a la plaça Laguna de Lanao, per no
haver-se presentat cap licitador; iniciar els tràmits per
l’adjudicació d’aquell contracte mitjançant procedi-
ment negociat sense publicitat, de conformitat amb el
que disposa l’article 159.2.e) del Text refós de la Llei
de contractes de les administracions públiques; apro-
var el plec de clàusules administratives particulars
regulador de l’esmentat contracte, i procedir a la
sol·licitud d’ofertes als possibles interessats en la con-
tractació.

5. Declarar desert el concurs per l’adjudicació del
contracte de gestió de serveis públics, mitjançant
concessió administrativa, per a la construcció, gestió i
explotació d’un aparcament públic subterrani per a
vehicles en el subsòl dels terrenys de domini públic
municipal situat al carrer Esteve Terrades, per no ha-
ver-se presentat cap licitador; i iniciar els tràmits per
l’adjudicació d’aquell contracte mitjançant procedi-
ment negociat sense publicitat, de conformitat amb el
que disposa l’article 159.2.e) del Text refós de la Llei
de contractes de les administracions públiques; apro-
var el plec de clàusules administratives particulars
regulador de l’esmentat contracte, i procedir a la
sol·licitud d’ofertes als possibles interessats en la con-
tractació.

6. Adjudicar, a l’empara de l’article 85 a) del Text
refós de la llei de contractes de les administracions
públiques, el concurs per a la gestió de l’explotació
d’un aparcament públic subterrani per a vehicles en
el subsòl dels terrenys de domini públic municipal si-
tuats a la plaça Navas i la seva construcció, a «Im-
plantación y Gestión de Estacionamientos, SA», amb
NIF A-82823535, d’acord amb l’oferta formulada; re-
querir a l’adjudicatari per a que en el termini de 15
dies naturals següents a la data de la notificació de
l’adjudicació constitueixi les garanties següents: per
l’execució de les obres 193.978,36 euros; addicional
290.967,53 euros; i per l’explotació de 60.000 euros; i
facultar a l’Im. Sr. Jordi Hereu i Boher per a la signa-
tura del contracte corresponent.

7. Ratificar l’autorització de la despesa de caràcter
plurianual del contracte núm. 05003538 que té per
objecte la contractació del subministrament de 145
vehicles de dues rodes pel servei policíac de la Guàr-
dia Urbana, autoritzada per resolució de la Gerència
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Municipal de 2 de novembre de 2005 per un import
total d’1.581.673 euros amb càrrec a la partida pres-
supostària 0401.63405.22210 dels exercicis 2006 i
2007 a fi d’autoritzar l’alteració dels percentatges de

repartiment plurianual de la despesa d’acord amb l’ar-
ticle 174.3 del Text refós de la Llei reguladora de les
hisendes locals i la base 20 d’execució del Pressu-
post de 2005.
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PERSONAL

Concursos

BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CON-
VOCATÒRIA DE QUATRE CONCURSOS PER A LA
PROVISIÓ DE QUATRE LLOCS DE TREBALL
(Aprovades per decret de l’Alcaldia)

BASES GENERALS

De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel
Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es convo-
quen per a la seva provisió pel personal de plantilla
d’aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a
l’annex, d’acord amb les condicions específiques que
s’indiquen en aquest mateix annex per a cadascun
d’ells i amb els requisits comuns que es fixen a conti-
nuació:

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

A part dels requisits addicionals de cada concurs,
per a optar a qualsevol convocatòria és necessari:
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció
d’Incendis i Salvament (SPEIS).

– Tractar-se de personal funcionari o contractat la-
boral fix de l’Ajuntament de Barcelona. El perso-
nal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament
posteriorment subrogat a un Institut podrà partici-
par igualment en els concursos. També hi podran
participar els contractats laborals fixos d’Instituts
Municipals que hagin efectuat la corresponent ad-
hesió a l’Acord Marc de Condicions de Treball,
d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de
l’esmentat Acord.

– Haver prestat un mínim d’un any de serveis com a
funcionari de carrera o amb contracte laboral in-
definit a l’Ajuntament o Institut Municipal.

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de
l’última destinació obtinguda per concurs.

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de ser-
veis, inclosos els serveis anteriors en altres Adminis-
tracions Públiques que hagin estat formalment recone-
guts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d’1 punt.

2. Grau personal consolidat. S’avaluarà fins a un
màxim d’1 punt segons el barem següent:
– Per posseir com a grau un nivell superior al del

lloc de treball convocat: 1 punt.

– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de
treball convocat: 0,75 punts.

– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al
del lloc de treball convocat: 0,50 punts.

– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre
al del lloc de treball convocat: 0,25 punts.

3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si
és el cas, l’últim ocupat, fins a un màxim d’1 punt se-
gons el barem següent:
– Pel desenvolupament d’un lloc d’igual nivell al del

lloc de treball convocat: 1 punt.
– Pel desenvolupament d’un lloc de treball inferior

en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50
punts.

– Pel desenvolupament d’un lloc de treball de nivell
superior al nivell del lloc de treball base de la ca-
tegoria del concursant: 0,25 punts.

A aquests efectes, s’ha d’entendre per nivell del
lloc de treball desenvolupat, el nivell de comple-
ment de destinació efectivament acreditat en la
nòmina corresponent, quan es tracti d’un nivell su-
perior al del grau personal consolidat de cada aspi-
rant, i el nivell del lloc de treball ocupat per adscrip-
ció o trasllat quan aquest sigui inferior al grau
personal que hagi pogut consolidar a la carrera ad-
ministrativa.

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació direc-
ta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si
s’escau, en funció de les matèries, la durada i l’ava-
luació.

JUNTA DE VALORACIÓ

Estarà formada pels membres següents:

Presidència:
El director de Recursos Humans, com a titular.

Vocalies:
El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada

concurs s’indiqui expressament a l’annex, que en cas
d’absència del president titular, exercirà la presidèn-
cia de la Junta.

Un cap de Personal de sector d’actuació o districte.
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del

concurs.
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans,

qui també tindrà la condició de secretari/ària de la
Junta de Valoració.

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en
els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
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tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d’Empresa.

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS

Les persones que compleixin les condicions exigi-
des hauran de presentar la sol·licitud, a la qual adjun-
taran la relació de mèrits al·legats classificats segons
l’ordre d’aquesta convocatòria, i els documents acre-
ditatius corresponents, al Registre General o a qual-
sevol dels registres municipals, en el termini de quin-
ze dies hàbils a comptar de l’endemà de la publicació
d’aquesta convocatòria en la Gaseta Municipal.

Els requisits i mèrits al·legats s’han d’entendre
sempre referits a la data d’acabament de l’esmentat
termini.

Per a cada concurs s’ha de presentar una instància
i la documentació separada, per a la qual cosa, es
podrà utilitzar l’imprès normalitzat de què es disposa
a l’Oficina d’Informació de Personal i a les seus dels
districtes.

En cas d’empat en la puntuació, per dirimir-lo
s’atendrà a l’antiguitat de serveis prestats a la Corpo-
ració des de la data d’incorporació en la plantilla, amb
caràcter indefinit.

En els casos en què entre els mèrits complementa-
ris s’estableixi la redacció d’un informe o memòria,
aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en
aquells casos en què les bases específiques del con-
curs determinin un nombre superior de pàgines, do-
nades les característiques del lloc de treball a cobrir.
L’informe s’haurà de presentar conjuntament amb la
sol·licitud i el curriculum vitae.

Els llocs de treball objecte de la present convocatò-
ria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 mi-
nuts setmanals.

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dispo-
sar dels sistemes d’acreditació i de comprovació que
consideri més escaients en cada cas i per a cada ti-
pus de mèrits, i podrà convocar les persones que op-
tin a les places per precisar o ampliar aspectes con-
crets en relació als mèrits al·legats.

Les destinacions adjudicades són irrenunciables
un cop s’ha pres possessió del lloc. Malgrat això,
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d’optar per una
d’elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents
al de l’exposició en el tauler d’anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l’últim concurs en què hagi obtingut la plaça.

Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta
convocatòria, s’estarà a allò que disposen les Bases
Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol
de 1988 i la normativa legal i reglamentària correspo-
nent.

ANNEX

Concurs 1083. Suport al programa en prevenció
social (nivell 20)

Concurs 1084. Responsable de gestió del pressu-
post (nivell 22)

Concurs 1085. Assessor tècnic (nivell 22)
Concurs 1086. Cap d’Administració de Recursos

Humans (nivell 24)

Suport al programa en prevenció social
Concurs 1083

Lloc de treball adscrit a la Direcció del Programa
d’Intervenció en Prevenció Social del Districte de Ciu-
tat Vella.

Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de
185,84 euros segons catàleg vigent (2011Y).

El lloc de treball objecte de la present convocatòria
té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts i, es-
poràdicament, requerirà flexibilitat horària.

Funcions principals
– Seguiment dels expedients administratius dels lo-

cals d’oci nocturns i establiments de pública con-
currència d’especial conflictivitat.

– Interlocució i mediació amb els establiments d’oci
nocturn, implicant-los en la resolució dels conflic-
tes, relació amb els veïns implicats.

– Gestió de queixes dels ciutadans en temes d’es-
pai públic, oci nocturn..., seguiment de les quei-
xes, coordinació amb els serveis implicats, aten-
ció als ciutadans que han presentat la queixa,
control del temps de resposta, etc.

– Suport al tècnic/a del programa de prevenció en
tots aquells aspectes tècnics-administratius que
se’n derivin.

– Ocupacions il·legals: seguiment dels processos
que se’n derivin i mapificació de la problemàtica.

Requisits addicionals
Personal dels grups B o C.

Mèrits complementaris
1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons

el barem següent:
– Coneixement dels circuits administratius i/o les

actuacions en locals de concurrència pública rela-
cionats amb Serveis Tècnics i/o Forces de Segu-
retat Ciutadana, fins a 1,75 punts.

– Coneixement i/o experiència en la coordinació
dels diferents serveis municipals i/o entitats i/o
ciutadans i/o associacions en tot allò que es re-
fereix a la resolució de conflictes, fins a 1,75
punts.

– Experiència en tasques d’atenció al públic i/o ges-
tió de queixes, fins a 1,5 punts.

– Experiència i coneixement en la utilització de su-
ports informàtics, fins a 1 punt.

2. Altres mèrits, que tinguin relació amb el lloc de
treball, fins a 1 punt.

3. Proves, la Junta de Valoració podrà convocar
els/les candidats/tes per a la realització de proves per
tal d’avaluar les seves aptituds professionals, i es va-
loraran fins a un màxim de 4 punts.

Cas de realitzar-se dita prova, tindrà caràcter elimi-
natori.

4. Característiques personals requerides per a l’òp-
tim desenvolupament de les funcions del lloc de tre-
ball.

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l’avaluació de les seves característi-
ques personals.

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d’apreciació
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts.
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Puntuació mínima
10 punts.
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la
puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes.

Junta de Valoració
Sr. Jordi Parayre Soguero, gerent de Ciutat Vella, o

persona en qui delegui.
Sra. Dolors Font Badia, cap del Departament d’Ad-

ministració del Districte de Ciutat Vella, o persona en
qui delegui.

Sr. Gerard Capó Fuentes, director del Programa
d’Intervenció en Prevenció Social del Districte de Ciu-
tat Vella, o persona en qui delegui.

Assessora tècnica de la Direcció de Recursos Hu-
mans, o persona en qui delegui.

Representants de la Junta de Personal i del Comitè
d’Empresa.

1 lloc de treball de responsable de gestió del
pressupost
Concurs 1084

Lloc de treball adscrit al Departament d’Administra-
ció i Contractació del Sector de Mobilitat i Seguretat.

Nivell 22 i específic de responsabilitat mensual de
453,75 euros, segons catàleg vigent (2299X).

El lloc de treball objecte de la present convocatòria
té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts.

Funcions principals
– Administrar i gestionar els recursos pressuposta-

ris i extrapressupostaris del Sector.
– Participar, impulsar i supervisar la instrucció dels

expedients, comptabilitzar-los i realitzar la propos-
ta econòmica-pressupostària de despeses en la
contractació.

– Verificar que la despesa proposada està prevista en
el pressupost inicial, assegurar la raonabilitat de la
mateixa, determinar la partida econòmica a assignar
a cada expedient i assegurar l’existència de la docu-
mentació mínima suficient per a la tramitació.

– Col·laborar en l’actualització dels estats compta-
bles del Sector.

– Preparar els avantprojectes de pressupost i segui-
ment de la seva execució.

– Explotació de dades dels sistemes d’informació i
aplicacions informàtiques per l’elaboració dels in-
dicadors de gestió i fer-ne el seguiment.

– Habilitar i gestionar sistemes de control de costos
i resultats dels serveis del Sector.

Requisits addicionals
Personal dels grups B o C.

Mèrits complementaris
1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons

el barem següent:
– En gestió economicofinancera i pressupostària,

comptabilitat general i pressupostària, fins a 2
punts.

– En gestió de contractació administrativa, fins 2
punts.

– Utilització d’aplicacions informàtiques, especial-
ment SIGEF comptabilitat i contractes, i d’altres
en especial l’Excel, fins 1 punt.

– En l’elaboració d’indicadors per al control de gestió
i en l’elaboració d’estudis i informes, fins 1 punt.

2. Altres mèrits, que tinguin relació amb el lloc de
treball, fins a 1 punt.

3. Prova professional, la Junta de Valoració podrà
convocar els/les candidats/tes per a la realització de
proves per tal d’avaluar les seves aptituds professio-
nals, i es valoraran fins a un màxim de 5 punts. En el
cas de realitzar-se, aquesta convocatòria, tindrà ca-
ràcter obligatori.

4. Característiques personals requerides per al lloc
de treball, i singularment la capacitat d’organització
de la feina i la responsabilitat en el desenvolupament
del treball públic. En el cas de realitzar-se, aquesta
convocatòria, tindrà caràcter obligatori. La Junta po-
drà convocar els candidats per a l’avaluació d’aquest
apartat, mitjançant els sistemes d’acreditació que
consideri més adequats i els valorarà fins a 3 punts.

Puntuació mínima
10 punts.
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació total
(mèrits comuns més mèrits complementaris) que po-
den obtenir els/les candidats/tes.

Junta de Valoració
Sr. Joan Albert Dalmau Balagué, gerent del Sector

de Mobilitat i Seguretat, o persona en qui delegui.
Sr. Mariano Fuertes García, director de Serveis de

Gestió Econòmica i Control de Recursos, o persona
en qui delegui.

Sra. Lourdes Zorraquino Rico, assessora jurídica
de la Direcció de Serveis de Gestió Econòmica i Con-
trol de Recursos, o persona en qui delegui.

Tècnica de la Direcció de Recursos Humans o per-
sona en qui delegui.

Representants de la Junta de Personal o del Comi-
tè d’Empresa.

1 lloc de treball d’assessor tècnic
Concurs 1085

Lloc de treball adscrit al Departament d’Administra-
ció Econòmica i Contractació de Sector de Mobilitat i
Seguretat.

Nivell 22 i específic de responsabilitat mensual de
453,75 euros, segons catàleg vigent (2215X).

El lloc de treball objecte de la present convocatòria
té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts.

Funcions principals
– Donar suport i assessorament al departament en

els temes que es derivin de les seves funcions i/o
competències.

– Controlar l’homogeneïtzació dels procediments
administratius, establint els criteris uniformes, nor-
malitzant expedients i supervisant el seu acompli-
ment.

– Informar els plecs de clàusules per a la contracta-
ció administrativa i els convenis i concerts del
Sector.
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– Informar els aspectes jurídics de les al·legacions
presentades en període d’informació pública en
els expedients de qualsevol classe (plans, pro-
postes o actuacions del Sector).

– Instruir els expedients de proposta de resolució
de recursos o reclamacions relatives a actuacions
en la via pública.

– Assessorar i informar, en el seu cas, els aspectes
jurídics de les normes internes orgàniques i pro-
cediments del Sector.

– Fer el seguiment de les disposicions normatives,
de l’efectivitat del seu coneixement i de la seva
operativitat.

Requisits addicionals
Personal del grup A pertanyent a les de les catego-

ries de tècnic superior en Dret o de tècnic de l’Admi-
nistració General amb Llicenciatura en Dret.

Mèrits complementaris
1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons

el barem següent:
– Instrucció de procediments i redacció de propos-

tes de resolució, fins a 3 punts.
– Tasques d’assessorament jurídic administratiu,

fins a 2 punts.
– Projectes de millora de processos dins de l’àmbit

de la gestió juridicoadministrativa, fins a 1 punt.
2. Altres mèrits, que tinguin relació amb el lloc de

treball, fins a 1 punt.
3. Prova professional, la Junta de Valoració podrà

convocar els/les candidats/tes per a la realització de
proves per tal d’avaluar les seves aptituds professio-
nals, i es valoraran fins a un màxim de 5 punts. En el
cas de realitzar-se, aquesta convocatòria, tindrà ca-
ràcter obligatori.

4. Característiques personals requerides per al lloc
de treball, i singularment la capacitat d’organització
de la feina i la responsabilitat en el desenvolupament
del treball públic. En el cas de realitzar-se, aquesta
convocatòria, tindrà caràcter obligatori. La Junta po-
drà convocar els candidats per a l’avaluació d’aquest
apartat, mitjançant els sistemes d’acreditació que
consideri més adequats i els valorarà fins a 3 punts.

Puntuació mínima
10 punts.
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació total
(mèrits comuns més mèrits complementaris) que po-
den obtenir els/les candidats/tes.

Junta de Valoració
Sr. Joan Albert Dalmau Balagué, gerent del Sector

de Mobilitat i Seguretat, o persona en qui delegui.
Sr. Mariano Fuertes García, director de Serveis de

Gestió Econòmica i Control de Recursos, o persona
en qui delegui.

Sra. Lourdes Zorraquino Rico, assessora jurídica
de la Direcció de Serveis de Gestió Econòmica i Con-
trol de Recursos, o persona en qui delegui.

Tècnica de la Direcció de Recursos Humans o per-
sona en qui delegui.

Representants de la Junta de Personal o del Comi-
tè d’Empresa.

1 lloc de treball de cap d’Administració de Recur-
sos Humans
Concurs 1086

Lloc de treball adscrit al Departament de Recursos
Humans del Sector de Mobilitat i Seguretat.

Nivell 24 i específic de responsabilitat mensual de
453,75 euros, segons catàleg vigent (2499X).

El lloc de treball objecte de la present convocatòria
té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts.

Funcions principals
– Seguiment de plantilles (absentisme, incidències,

efectius, categories, etc.).
– Gestió dels canvis de destí: plusos, epígrafs,

etc.
– Aplicació de l’Acord de Condicions de Treball i

d‘altres drets i deures del personal (permisos
i llicències, excedències, altes, baixes, trasllats,
reduccions i ampliacions de jornada, premis
d’antiguitat i assistència i puntualitat entre d’al-
tres.

– Seguiment de les altes i baixes del personal que
gaudeix de reduccions horàries i flexibilitats d’ho-
rari com a conseqüència de l’aplicació de la Llei
6/2002, de conciliació familiar.

– Seguiment de les jornades de treball (2X1...).
– Gestió del pagament dels serveis extraordinaris,

assistència a judicis, perllongacions de jornada,
formació, etc.).

– Gestió de les hores extres no retributives i dels
expedients de medalles i condecoracions.

– Gestió de la borsa de suplents.
– Gestió dels sistemes d’Informació (SIP, EVALOS,

GESGUB, SPEIS, etc.).

Requisits addicionals
Personal del grup A i B.

Mèrits complementaris
1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons

el barem següent:
– En gestió administrativa de personal, fins a 2 punts.
– En l’aplicació dels Pactes de Condicions de Tre-

ball per al Personal, fins a 2 punts.
– Coneixements i gestió de sistemes d’informació

corporatius (SPEIS, SIP, GESGUB, EVALOS...),
fins a 1 punt.

– En l’elaboració d’indicadors per al control de gestió
i en l’elaboració d’estudis i informes, fins a 1 punt.

2. Altres mèrits, que tinguin relació amb el lloc de
treball, fins a 1 punt.

3. Prova professional, la Junta de Valoració podrà
convocar els/les candidats/tes per a la realització de
proves per tal d’avaluar les seves aptituds professio-
nals, i es valoraran fins a un màxim de 5 punts. En el
cas de realitzar-se, aquesta convocatòria, tindrà ca-
ràcter obligatori.

4. Característiques personals requerides per al lloc
de treball, i singularment la capacitat d’organització
de la feina i la responsabilitat en el desenvolupament
del treball públic. En el cas de realitzar-se, aquesta
convocatòria, tindrà caràcter obligatori. La Junta po-
drà convocar els candidats per a l’avaluació d’aquest
apartat, mitjançant els sistemes d’acreditació que
consideri més adequats i els valorarà fins a un màxim
de 3 punts.
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Puntuació mínima
10 punts.
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació total
(mèrits comuns més mèrits complementaris) que po-
den obtenir els/les candidats/tes.

Junta de Valoració
Sr. Joan Albert Dalmau Balagué, gerent del Sector

de Mobilitat i Seguretat, o persona en qui delegui.
Sr. Mariano Fuertes García, director de Serveis de

Gestió Econòmica i Control de Recursos, o persona
en qui delegui.

Sra. Lourdes Zorraquino Rico, assessora jurídica
de la Direcció de Serveis de Gestió Econòmica i Con-
trol de Recursos, o persona en qui delegui.

Tècnica de la Direcció de Recursos Humans o per-
sona en qui delegui.

Representants de la Junta de Personal o del Comi-
tè d’Empresa.

Fe d’errades.  A la Gaseta Municipal de 30 de no-
vembre de 2005 es publica el concurs 1080 per pro-
veir un lloc de treball de responsable de Promoció. La
vocal Sra. Carme Pallarès i Yuste és cap de Comuni-
cació i Qualitat de la Guàrdia Urbana, i no cap de Co-
municació del Sector de Seguretat i Mobilitat.


